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V BELSADU 
PRIPRAVLJAJO 

NOVO NALOŽBO
-RNOMELJ — V tukajšnjem Bel- 
u so konec avgusta začeli redno pro- 
aiati ketchup po švicarski licenci 

L 10,ny, z njim pa so prišli na trg 1. sep- 
„ ’bra. Prodajajo ga po vsej Jugoslaviji 
f v Belsadu se pohvalijo, da je doslej 

P. •daja presegla vsa pričakovanja. Si- 
njii Pa načrtujejo tudi modernizacijo in 
■J11. ertlembo tehnološkega postopka za 
'a nzvodnjo marmelade, ki naj bi jo po 
P ' i'em pripravljali iz svežega in zamrz- 
°P nega sadja in ne več iz polpripravlje
ni !*• Takšne so evropske zahteve in s 
>ve 11 se tudi v Belsadu pripravljajo na 
ja„ r°Po 92. Sicer pa se o tej naložbi se- 
P“ pripravljajo projekti, imajo pa tudi 
? 8o za italijanski kredit, s pomočjo 

,erega bo naložba lahko zaključena 
mko hitreje, kot če bodo odvisni le od

P" nega denaria. cei
mo*

SPOMENIK PESNIKU 
(PRANCU BALANTIČU

Kf 1!Er

-ERKNO — Pred osnovno šolo v 
'hovem pri Cerknici so postavili spo- 
n‘k slovenskemu pesniku Francetu Ba- 
l*ču (1921 — 1943). Spomenik bo na 
,esnosti, ki se bo začela jutri, v petek, 

enj novembra, ob 15. uri, odkril kulturni 
0ie nster dr. Andrej Capuder, slavnostni 
<0, '®rnik pa bo pesnik Dane Zajc. Ob 17. 

bo v občinski dvorani v Cerknici kul- 
119 prireditev, posvečena Balantičeve- 
1 sPominu. Predaval bo poznavalec Ba
jčevega dela prof. France Pibernik, 

1 ‘ ec Boris Kralj pa bo izvedel krajši re- 
1J *• Balantičeve poezije.

Ni
8 Žara«

)ROČILO BRALCEM

Ustava naj 
ščiti tudi 

borce in NOB
Z regijskega posveta 

o osnutku ustave
NOVO MESTO — V torek seje 

okoli dvesto članov Zveze borcev 
zbralo na regijskem posvetu v dvo
rani Doma JLA in razpravljalo o 
predlogu osnutka nove ustave, pred
logu plebiscita o samostojni Slove
niji in nekaterih drugih aktualnih 
temah, ki jih poraja današnji čas.

Gost regijskega posveta je bil 
član izvršnega odbora republiškega 
odbora ZZB NOV Slovenije in no
vomeški rojak Maijan Osolnik, ki 
je v uvodnem govoru borce tudi 
seznanil s posebno izjavo izvršnega 
odbora javnosti, zlasti v tistih toč
kah, ki se nanašajo na predlog 
osnutka nove slovenske ustave. O 
tej temi je obširneje poročal tudi 
član borčevske ustavne komisije 
Ludvik Golob in pri tem ugotovil, 
da so stališča v glavnem identična. 
Gre predvsem za to, da so borci za 
strpnost in razumevanje, trezen 
premislek in enakopraven dialog 
ter za rešitve, ki bodo izhajale iz čim 
širšega narodovega soglasja, pri tem 
pa se zavzemajo, da so že v pream
buli k slovenski ustavi omenjene 
pridobitve NOB kot temelja slo
venske državnosti ter da se v nada
ljevanju zagotovi možnost izvajanja 
takih zakonov, ki bodo ščitili so
cialne in etične pravice borcev, 
spomenikov, grobov in tradicij iz 
NOB.

Borci so proti podiranju mostov 
med narodi ter taki pomiritvi in 
spravi, ki bi opravičevala izdajo na
roda, so proti tezi o državljanski 
vojni, hkrati pa niso proti ugotav
ljanju objektivne resnice, ampak le 
proti nekaterim postopkom, s kate
rimi se skuša do nje priti. Podpirajo 
zamisel o svetovnem slovenskem 
kongresu, vendar s preseganjem 
ideoloških razlik, zavzemajo se za 
depolitizacijo JLA, so pa prizadeti 
zaradi njenega konflikta s sloven
sko oblastjo m menijo, da mora ar
mada slediti sodobnim procesom v 
Evropi in svetu. So za demilitariza
cijo Slovenije v daljši perspektivi^ 

T. JAKŠE

Zasebna podjetja še brez vpliva
V devetih mesecih ie imelo dolenjsko gospodarstvo izgubo, petkrat večjo od 
akumulacije — Dohodek je bil ze za 15 odstotkov premajhen za plačilo

NOVO MESTO — »Devetmesečni periodični obračuni —predložilo gaje 
259 podjetij, od tega 161 zasebnih — so še vedno izredni, brez podatkov iz 
bilanc stanja in podatkov za enako lansko obdobje. V primerjavi z lani seje tudi 
precej spremenil obračunski sistem, splošne razmere poslovanja in organizira
nost gospodarstva. Zaradi vsega tega so možnosti za temeljito oceno in resno 
analizo gospodarjenja gospodarstva dolenjske regije zelo skromne,« je na tis
kovni konferenci preteklo sredo dejal Lojze Padovan, vodja analiz v novomeš
ki podružnici SDK.

Vendar pa je podatkov dovolj za ne
ugodno dolenjsko gospodarsko sliko, v 
kateri izstopa 5,3-krat večja izguba od 
akumulacije. Dolenjsko gospodarstvo 
je v prvih devetih mesecih letos s 37.111

MEDNARODNI 
SIMPOZIJ 

NA OTOČCU
OTOČEC — Prek sto gastroenterolo- 

gov, farmakologov in kirurgov z vsega 
sveta in domovine se udeležuje 2. medna
rodnega simpozija o eksperimentalni in 
klinični preizkušnji ulkusne bolezni, ki ga 
je na Otočcu pripravila novomeška To
varna zdravil Krka v sodelovanju z za
grebško medicinsko fakulteto. Simpozij se 
je začel v ponedeljek, 19. novembra, trajal 
pa bo do petka, 23. novembra.

zaposlenimi^ doseglo zelo skromen po
slovni izid in negativen izid iz razpore
ditve rezultata. Podjetja so ustvarila za 
635,3 milijona dinarjev bruto dobička 
in 2,953 milijarde dinarjev dohodka, 
kar pa v kar 42 podjetjih ni zadoščalo za 
plačilo vseh obveznosti. V devetih me
secih je bilo za 526,3 milijona dinarjev 
več razdeljenega dohodka od ustvarje
nega, nekrite obveznosti iz dohodka pa 
so narasle že na 15,1 odstotka. Delež 
vseh obveznosti za družbene potrebe je 
bil kljub razbremenjevalni politiki zelo 
visok in še narašča, saj vse manjši do
hodek in dobiček pri silovitem padcu 
industrijske proizvodnje — za 9,8 odst. 
—vse težje pokrivata potrebe. Od do
hodka je gospodarstvu ostalo za osebne 
dohodke, skupno porabo in akumulaci
jo 51,9 odst.

Končni izid poslovanja je, kot doslej 
še ne, močno negativen, saj je bilo izgu

KAKO V PODJETNIŠTVO? — Vsi tisti, ki so pretekli teden pričakovali, da 
bodo na javni tribuni o razvoju drobnega podjetništva in turizma v črnomaljski 
občini izvedeli, kako postati čim uspešnejši podjetnik ali turistični delavec, so se 
ušteli. Čeprav so bili gostje tako ugledni ljudje, kot so (od leve proti desni) Dani
jel Malenšek, sekretar poslanskega kluba Liberalne stranke, Ingo Paš, repu
bliški sekretar za turizem in gostinstvo, Franc Golja, predsednik Liberalne 
stranke, Viktor Brezar, republiški sekretar za obrt in drobno gospodarstvo, Vi
tomir Gros, poslanec Liberalne stranke v republiški skupščini, ter Žnidaršič, 
član glavnega odbora Liberalne stranke, je bilo vse njihovo pojasnjevanje pre
več posplošeno in premalo konkretno. (Foto: M. B.-J.)

Sprostitev obrti ni dovolj 
za njeno ponovno oživitev

Z javne tribune v Črnomlju — Sodelovali: ministra V. 
Brezar in I. Paš ter predsednik F. Golja

faradi praznikov ob dnevu re- 
'“like bo naslednja številka Do
bskega lista izšla že dan poprej, v 

tak*28. novembra. Oglase bomo 
''adi tega sprejemali v ponedeljek
do 11. ure.

Uredništvo

ČRNOMELJ — V razvojnih pro
gramih je veliko napisano o možnostih 
razvoja črnomaljskega drobnega po
djetništva in turizma, v resnici pa je po
vsem drugače. V občini je 230 obrtni
kov, 3 ali 4 družbena podjetja s 
področja drobnega gospodarstva ter 
več kot 100 zasebnih podjetij, ki pa sko
raj ne zaposlujejo ljudi. Črnomaljce je 
zanimalo predvsem, ali je kriva občin-

V nove skrajnosti?
Prispodoba z barko na vodi se ponuja kar sama. Po 

premočnem nagibu na levo pride premočan nagib na des
no. Naj neuspešnemu in zato propadlemu samoupravne
mu fundamentalizmu kot dosedanji skrajnosti sledi nova 
skrajnost — totalna, vsemogočna, strogo hierarhično or
ganizirana oblast? Po tej logiki lahko za revolucijo priča
kujemo le kontrarevolucijo. Je to zakonitost, ki ji res ne 
moremo ubežati in normalno živeti, to vprašanje je viselo v 
zraku tudi na četrtkovem novomeškem medregijskempo
svetovanju direktorjev zdravstvenih in kulturnih ustanov 
ter šol, posebno pašev »dvoboju« med dolenjsko poslan
ko SDP Sonjo Lokar in slovenskim ministrom za šolstvo 
dr. Petrom Vencljem.

Šlo je za nov zakon o zavodih, ki ga vlada skuša spravi
ti skozi skupščino po pospešenem postopku, in ki naj bi bil 
v duhu novega časa, nove politike in nove demokracije. 
Dober namen, ki pa ne posvečuje sredstev. V svoji spre- 
minjevalni vnemi prinaša namreč rešitve, ki niso le neza
upnica stroki in njeni inteligenci, marveč so pod ravnijo 
sodobno urejenih držav. V družbeno tako pomembni 
ustanovi, kot je šola, zdravstvena ali kulturna ustanova, je 
v ihti, da bi enkrat za vselej pometli s samoupravljalsko 
navlako, nesprejemljivo tako korenito omejiti soupravlja
nje, celo bolj, kot je predvideno v osnutku republiške usta
ve. Da gre za oblast in predvsem za oblast, dokazuje (po 
mnenju direktorja republiškega zavoda za šolstvo dr. 
Srečka Zakrajška) sramotni 43. člen. Le-ta govori o ime- 
no vanju direktorjev na način, kot da ne gre za predstojni-' 
ke, ki morajo imeti zaupanje pri ljudeh, katere vodijo, in 
ne le pri tistih, ki jih na vodilni položaj postavljajo.

MARJAN LEGAN

ska politika ali negativen odnos države 
do podjetništva, da razvoj podjetništva 
v občini ni takšen kot ponekod drugod. 
Zato sta o tem tukajšnji Demos in Libe
ralna stranka (bivša Obrtniška stranka) 
pripravila javno tribuno, na katero sta 
povabila tudi vrsto pomembnih mož.

Predsednik Liberalne stranke Franc 
Golja je pojasnil, da nas hudo tepe ne
kdaj zelo negativen odnos vlade do obr
ti, na katero je gledala kot na črno ovco. 
V teku je sicer vrsta zakonov, ki predla
gajo sprostitev v obrti, a sprostitev sama 
še ni dovolj za oživitev. Potrebno je 
vzpostaviti tudi določene pogoje, ven
dar pa si bodo podjetniki sami težko 
pomagali. Potrebovali bodo predvsem 
finančno pomoč iz razvojnega sklada 
ter strokovno pomoč. »Vlada je v veliko 
primerih pomagala družbenim podjet
jem, čeprav jih denarna pomoč ni rešila, 
v drobnem gospodarstvu pa pomoči 
vlade še nismo občutili,« je pripomnil 
Golja. Ker pa pričakujejo, da bo pomoč 
vlade prej ali sle) prišla tudi do podjet
nikov, razmišljajo o ustanovitvi hranil
nic ali majhnih bank. Seveda vladi Go
lja ni odrekel truda, vendar pa jo ovirata 
predvsem zatečeno stanje in federacija, 
zato je alternativna rešitev gospodar
skega problema v Sloveniji čimprejšnja 
osamosvojitev.

Trav peti je Črnomaljcem tudi agen
cija za razvoj. Bojijo se, da je agencija 
tista, ki bi rada iz družbene naredila dr
žavno lastnino. Zakaj naj ne bi pustili iti 
podjetij po naravni poti, in če je podjet
je zrelo za stečaj, naj tudi gre v stečaj, ne 
pa da se bo agencija vmešavala. Vendar 
jih je Vitomir Gros potolažil, da agenci
ja sploh ni ustanovljena.

Pri turizmu pa so se spotaknili pred
vsem ob slabo infrastrukturo ter nepo
vratna sredstva za kmečki turizem, kr so 
sicer skrb resorja za kmetijstvo. Ingo 
Paš, minister za turizem in gostinstvo, je 
ob tem poudaril, daje smisel kmečkega 
turizma, da na tistih področjih, kjer se 
ne morejo preživeti le s kmetijo, kmetje 
dodatno zaslužijo s turizmom.

M. BEZEK-JAKŠE

be kar za 617,7 milijona dinarjev, aku
mulacije pa v vsega 88 podjetjih le za 
115,7 milijona. Delež akumulacije v 
razporejenem dohodku je padel na ko
maj 3,3 odstotka, medtem ko je bil ko
nec lanskega leta 9,9 odstotka.

Podatki kažejo, daje bil dosežen po
zitivni rezultat iz rednega in iz frnančne-

• V skupnih prihodkih dolenjskega 
gospodarstva v prvih devetih mese
cih 1990 velja izpostaviti skoraj 30- 
odstotni delež tistih, ki so bili ustvar
jeni s prodajo na tuje trge. To je ena 
redkih postavk, na katero je dolenj
sko gospodarstvo lahko ponosno, 
čeprav imajo predvsem neto izvozni
ki ob sedanjem tečaju dinarja zaradi 
tega velike težave in izgube. V deve
tih mesecih je dolenjsko gospodar
stvo sicer izvozilo za 388,4 miljjona 
dolarjev, kar je 36 odst. več kot lani, 
dolenjski delež v republiškem izvozu 
pa se je spet povečal, na 13,1 odst. 
Uvoz v znesku 401 milijona dolarjev 
je bil od lanskega večji za 39 odst., 
pokritost uvoza z izvozom se je po
slabšala na 96,86 odst.

ga poslovanja, za 361 milijonov dinar
jev negativen pa iz izrednih razmerij, na 
kar so vplivale razmere, ko se težko 
prodaja, slabo plačuje, se odpisujejo ter
jatve in zaloge ipd. Na celotni izid je si
cer precej vplivala revalorizacija, rezer
vacije materialnih stroškov, plačevanje 
davkov in prispevkov le do rezultata, ki 
je bil na ta račun ponekod zmanjšan, za
loge, katerih vrednost se je v tem času 
povečala za 729 milijonov dinarjev, 
uporaba trajnega kapitala v obratne 
namene itd. Privatna podjetja imajo 
kljub velikemu številu zelo majhen 
vpliv (okrog 1 odstotka), na celotne 
gospodarske rezultate. Njihova akumu
lacija v znesku 3,2 milijona dinarjev pa 
je 5,2-krat presegla izgubo, kar naj bi 
dokazalo, da gre za razvojno vitalnejši 
del. Z. L.-D.

RAZSTAVA METULJEV
ČRNOMELJ — V sodelovanju s Kul

turnim domom je tukajšnji dom JLA v 
domu odprl razstavo metuljev z vsega sve
ta. Zelo zanimiva in poučna razstava bo 
odprta do sobote, 24. novembra, in sicer 
od 10. do 12. in od 16. do 18. ure.

BERITE DANES!
na 3. strani:
• Komasacija na Šmarč- 

ni padla
na 5. strani:
• Premogovnik nima več 

prihodnosti
na 6. strani:
• Zdrav bolnik pred kon

čno smrtjo
na 7. strani:
• šolstvo bo sledilo zgle

du Evrope
na 8. strani:
• Delajo privatniki pred

vsem zase?
na 10. strani:
• Grozljivi načrti za uni

čenje Kolpe

ZA REGIJO — Na posvetu so Po
savci menili, da zakon ne bi smel pre
zreti demografsko še kar aktivnih, a 
gospodarsko izčrpanih območij. Po
udarili so, da obstaja upravičenost za 
upravno regijo. Pri bitki za regijo bo
do upoštevali stroko in politiko. Na 
posnetku: minister Igor Umek in sev- 
niška županja Breda Mijovič.

Kako ven iz 
začaranega 

kroga revščine?
Posavje in Dolenjska de- 

mografsko ogrožena
SEVNICA — Po veljavnih merilih 

bi imeli v Sloveniji po letu 1990 le še 
občino Lenart med manj razvitimi, po 
osnutku zakona o razvijanju demograf
sko ogroženih območij v Sloveniji, ki 
naj bi ga sprejeli še letos, pa je zajeta 
približno polovica zelo poredko prese
ljenega ozemlja naše republike od Gor
jancev do Haloz, Slovenskih Goric, No
tranjske, Tolminskega itd.

Gre za ozemeljsko sklenjena območ
ja, ne glede na meje krajevnih skupnosti 
ali občin, pretežno ob državnih mejah 
ali s sosednjo republiko Hrvatsko, ki 
brez subvencij in podpore republike ne 
morejo živeti. Kot je pretekli petek po
vedal v Sevnici republiški sekretar za 
družbeno planiranje Igor Umek na po
svetu z vodilnimi posavskimi politiki o 
omenjenem zakonu in o regionalizaciji 
v luči osnutka nove slovenske ustave, 
temelji osnutek zakona tudi na policen- 
trizmu, skrbi za skladnejši regionalni 
razvoj. V Sloveniji se morebiti še vse 
premalo zavedamo nevarnosti, da bi de
lili usodo Makedonije, ako bi se odločili 
za en center oz. centralizem.

Ministrov namestnik Andrej Briški, 
ki gaje Umek predstavil kot »dušo« te
ga zakona, je dejal, da »nas zelo skrbi 
slovenski prostor« in da za republiko 
pač mora biti pomembna poseljenost, 
pretežno s Slovenci, tudi zato, ker bi iz 
zgodovine preseljevanja narodov, po
sebej naših prednikov, lahko izluščili 
kakšen nauk. Znano je tudi, daje v zad
njem času med tujci veliko zanimanja 
za nakup zemljišč, zlasti v obmejnih 
predelih. Briški je zatem naštel 5 pospe
ševalnih ukrepov za ta območja. Tam, 
kjer bi republika morala poseči vmes, 
pa si ne morejo obetati denarja v izobi
lju, temveč le od 30 do 50 odstotkov, 
odvisno od naložbe oz. namena.

P. PERC

umii

Ob koncu tedna bo oblačno, 
deževno in razmeroma toplo 
vreme.

DOGOVOR TREH OBČIN — Branko Kovač, dr. Mihael Petrovič in Branko Kezeie, predsedniki občinskih skupščin 
Čabar, Kočevje in Delnice, so minulo soboto podpisali dogovor o varstvu in razvoju zgornjega dela kolpske doline. Z 
dogovorom, pri katerega podpisu so bili navzoči tudi predstavniki republiških vodstev Slovenije in Hrvaške, so podpis
niki posebno poudarili pomen varstva okolja in razvoja turizma na tem območju. Kot je dejal ob podpisu Branko Kovač, 
je za dosedanji razvoj tega območja in sprejem omenjenega dogovora posebno zaslužen dr. Stanko Nikolič iz KS Osilni
ca. Po besedah Marjana Briclja, predstavnika Republike Slovenije, je s podpisom tega dogovora lokalna pobuda prehite
la republiško. Sicer je bilo podobnih dogovorov sklenjenih v preteklosti že več, vendar niso zaživeli v praksi. Pričakujem, 
da bo tokrat drugače, je dejal Stanko Nikolič. Na območju, ki ga zgjema dogovor, je hrvaško elektrogospodarstvo name
ravalo graditi jezove in sistem elektrarn, kar bi seveda bistveno spremenilo sedanjo podobo pokrajine. (Več o tem objav
ljamo še na 10. strani.) (Foto: J. Primc)



Je JLA prestopila Rubikon?

tretje poti je hkrati tudi konec že dalj 
časa pešajoče ljubezni med Kadijevi- 
čem in Markovičem, ljubezni, ki so jo 
poživile solidne oficirske plače in lah
ko dana obljuba o domačem nad
zvočnem lovcu.

Glavno vprašanje ob beograjski 
predstavitvi Zveze komunistov — Gi
banja za Jugoslavijo ni, koliko jugos
lovanskih komunistov (od najbolj or
todoksnih do civiliziranih levih) bo 
našlo svoj politični navdih v novi 
stranki, bistvo problema je, ali ni rea
nimacija Zveze komunistov predvsem 
dokaj elegantna bližnjica, po kateri 
bo do svoje stranke prišla tudi Jugos
lovanska ljudska armada, s svojo fi
zično močjo in predpisanim enoum
jem poslednji branik države, ki raz
pada Da gre tudi za to, potrjujejo 
imena, ki jih omenjajo v zvezi z Giba
njem za Jugoslavijo. Uniform kar mr
goli, recimo sam Veljko Kadijevič, 
Branko Mamula Dane Petkovški, 
Stane Brovet pa je bil skupaj s Steva- 
nom Mirkovičem celo na ponedeljko
vi promociji stranke.

Da so generali odločno vkorakali v 
politiko, priča tudi na videz nepo
membna malenkost: več kot 7.000 
navdušencem v veliki dvorani centra 
Sava ni govoril samo upokojeni na
čelnik generalnega štaba Mirkovič, 
pred mikrofonom se je pojavil tudi 
Boris Legner, predsednik mladinske 
organizacije JLA. Če vemo, da Jugos

lovanska ljudska armada svojim pri
padnikom tudi v sanjah ne dovoljuje 
samostojnih izletov v politiko, ima na
stop mladega slovenskega častnika 
zelo razpoznavno sporočilo. Za Leg- 
nerjem stoji mladinska organizacija v 
JLA, za njo pa celotna JLA. Naključ
je ni v času slovenskega plebiscita niti 
to, da je bil za glasnika armade izbran 
Slovenec.

S to potezo je JLA prestopila Rubi
kon. Zgodilo seje tisto, kar so analiti
ki že dlje časa napovedovali Armada 
je imela v časih jugoslovanskih me
tamorfoz tri možnosti

Da kot depolitizirana drža vna usta
nova med čuvanjem zunanje ozemelj
ske celovitosti Jugoslavije pričaka le
gitimen razplet krize, da prevzame 
enega od številnih v državi krožečih 
političih programov, tretja možnost pa 
je poskus oblikovanja svojega pisma o 
političnih namerah. V demokratičnih 
vodah bi bila mogoča samo prva pot, 
JLA pa je po mojem mnenju ubrala 
tretjo možnost, s čimer seje dokončno 
odpovedala tudi drugi to je ministr
skemu predsedniku Anteju Markovi
ču, ostanku njegovih reform in njego
vi tako rekoč zasebni stranki Izbira

In vendar je poteza JLA po svoje 
razumljiva Geslo zveze komunistov 
— Gibanja za Jugoslavijo je »federa
tivna Jugoslavija in socializem«. Če 
bo država počila po svojih nacional
nih, gospodarskih in civilizacijskih ši
vih, Jugoslavije v včerajšnjem in da
našnjem smislu ne bo več. JLA, še 
zlasti pa njen politični, nevojaški vrh, 
bo izgubila vsaj status svetih krav, če 
že ne kaj več.

S soustanovitvijo vojaškopolitične 
stranke skušajo vojaški prvaki ta pro
ces zadržati, s tem pa resno tvegajo, da 
se ne bodo mogli upreti (hote ali neho
te) skušnjavi vojaške diktature, ki bi 
bila sicer kratkotrajna, vendar prav 
lahko tudi krvava. Vojaška diktatura 
bi seveda v svojem samouničenju od
plaknila tako SFRJ kot JLA. Težko 
je verjeti, da tega ne bi vedel tudi s 
strokovnjaki vseh vrst nabiti vojaško- 
politični vrh jugoslovanske armade. 
Prognoza, da se vojaška diktatura 
vedno konča z debaklom, je namreč 
politična stalnica. Ne glede na to nas 
stvarnost in zgodovina učita, da ni za
radi lega število poskusov vladanja z 
vojaškimi možgani nič manjše.

M. BAUER

Zakaj denar 
spet na 

Republiko?
Z razprave v Brežicah
BREŽICE — Občinski odbor je 

skupaj z vodstvom Socialistične stranke 
Slovenije organiziral okroglo mizo o 
privatizaciji, denacionalizaciji in lastni
njenju. Na njej sta sodelovala Viktor 
Žakelj, predsednik stranke, in uvodni
čarka Metka Skubic-Strnad iz sekreta
riata za industrijo in gradbeništvo. Med 
prisotnimi je bilo največ direktorjev 
brežiških podjetij.

Metka Skubic-Strnad je predstavila 
predlog zakona o privatizaciji, ki naj bi 
bil kompromis med čistim podržavlja
njem in brezplačno razdelitvijo družbe
nega premoženja delavcem. Med dru
gim je predstavila vlogo Agencije za 
privatizacijo in Republiškega sklada za 
razvoj. V razgovoru so se oglašali pred
vsem predstavniki podjetij, ki so imeli 
vrsto pripomb. Edini so si bili, daje tre
ba zakon kar najhitreje sprejeti, kajti v 
podjetjih že nestrpno čakajo pogoje za 
sovlaganje.

Borut Mokrovič je opozoril, da pri 
as ni organizacije, ki bi lahko ocenje- 
tla vrednost podjetij. Čeprav bodo ce-

Domovina je ena, nam vsem dodeljena

vala vrednost podjetij. Čeprav bodo ce
nitev začasno uredili s popravljeno 
knjigovodsko vrednostjo, bo to terjalo 
ogromno dela. »Tuje treba biti predvi
den,« je dejal, »kajti drugače bodo ne
kateri že drugič kupovali podjetje. Prvič 
so ga z nizkimi plačami in visokimi 
obrestmi za kredite.«

Menil je tudi, da je neumno zahteva
ti, da mora podjetje nujno odkupiti del
nice od delavca, ko ta odhaja v pokoj.

Pod tem naslovom in v tem duhu je potekala javna tribuna v kulturnem domu, 
katere gostje so bili Ciril Zlobec, dr. Zdenko Roter in dr. Rudi Koncilja

METLIKA — Na dobro obiskani javni tribuni, ki sta jo v soboto, 17. no
vembra, v metliškem kulturnem domu pripravili tamkajšnji Slovenski krščan
ski demokrati in Kmečka zveza, so biU gostje trjje ugledni slovenski intelektual
ci: akademik Ciril Zlobec, sociolog prof. dr. Zdenko Roter ter teolog dr. Rudi 
Koncilja. Predsednik metliške Slovenske krščanskodemokratske zveze dr. To
ne Šukjje je dal tej odmevni javni tribuni osnovno usmeritev s simbolnimi Žu
pančičevimi verzi: Domovina je eno, nam vsem dodeljena in eno življenje in ena 
smrt.

Ciril Zlobec, ki je zanimivo, trezno, 
umirjeno in strpno vodil in usmeijal to 
metliško razpravo, je opozoril, da so zma
govalci vedno pisali zgodovino. »Sedaj pa 
je zmagala demokracija in pojavljajo se 
tudi druge resnice,« je dejal.»Naj se te res
nice soočijo, vzdušje v družbi pa naj bo ta
ko, da si bo vsak lahko ustvaril svojo res
nico in da bodo te resnice lahko živele 
druga ob drugi.« Ko je beseda tekla o od
nosu do narodnoosvobodilne borbe in ko- 
laboracionizmu, je Zlobec opozoril, daje 
ta polemika mogoča samo v Sloveniji, da 
si z njo ne upamo v svet, v Evropo, kajti 
tam te stvari obravnavajo drugače, v 
Evropi veljajo tudi eropski zgodovinski 
kriteriji, v okviru katerih ni prizanesljivo
sti za sodelovanje z okupatorjem. »A jaz 
kot partizan razumem meni nasprotno 
pozicijo, a tudi tisti, kije bil med vojno na 
drugi stran, naj razume mene.« Nadalje je 
Zlobec opozoril na posebno slovensko pa
radoksalnost, da smo se Slovenci v svoji 
majhnosti stalno cepili, ko smo iskali 
enotnost in se cepimo še danes in da smo 
obsojeni, da se bomo v iskanju svoje enot
nosti delili tudi v prihodnosti. »A če ho
čemo biti zrel narod, se moramo tega za
vedati in se naučiti živeti z nasprotji.«

Dr. Koncilja je razvijal misli o krščan
ski morali in narodni spravi, kjer ima po

glavitno »vlogo« ljubezen, in to ljubezen 
do mrtve in žive narave, kajti le preko lju
bezni do neživih stvari lahko človek pride 
do ljubezni do sočloveka in preko te do 
ljubezni do Boga. »Tega se moramo stalno 
zavedati tudi pri naši spravi. Le z ljubezni
jo in odpuščanjem je možna sprava med 
ljudmi.« Koncilja je med drugim dejal tu
di, da so pogrebne svečanosti v Kočev
skem Rogu gotovo naredile veliko več ko
risti kot so lahko škodili majhni in 
pritlehni prepiri ter očitki v zvezi s tem 
dejanjem.

Dr. Rolerje spregovoril o tako imeno
vani pomladi narodov, ki smo ji priča ne 
samo v vzhodni Evropi in v Aziji, kjer soe 
to prebujanje narodov in prizadevanje za 
uveljavitev njihove identitete dogaja zelo 
hrupno in bolj usodno, ampak tudi na za
hodu. Pri govoru o NOB pa je, med vojno 
sam partizan, nadvse zanimivo izpeljal 
svoj pogled na upravičenost napisa na kri
žu na grobišču v Kočevskem Rogu: Tudi 
mi smo padli za domovino. »Ni bila legi
timna samo njihova osebna odločitev za 
domobranstvo, ampak je bil, vsaj od leta 
1942  naprej, legitimen tudi njihov druga
čen pogled kot gaje imela OF. Kljub temu 
pa ni bilo legitimno za uresničitev tega 
drugačnega pogleda poklicati na pomoč

Italijane ali Nemce. To je bilo nedopust
no!« Dr. Roter je opozoril tudi, daje dolgo 
časa po vojni veljala samo ena resnica, 
resnica zmagovalcev. »Danes pa to resni
co popolnoma zanikajo in na njeno mesto 
postavljajo drugo, spet samo eno resnico. 
V imenu ene resnice so med vojno povelj
niki na eni in drugi strani žrtvovali monži- 
co mladih ljudi in zato je napis v Kočev
skem Rogu upravičen. Večina teh ljudi na 
eni in drugi strani je bila tudi prepričana, 
da umira za domovino.«

V razpravi je bilo načetih še precej dru
gih vprašanj in tem, žal pa je že na samem 
začetku razprave prišlo do mučnega inci
denta, ki bi ga organizatorji morali zatreti 
takoj na začetku. V imenu povsem po svo
je razumljene demokracije je eden od po
slušalcev imel svoje »predavanje« o NOB 
in povojnem obdobju, izvajanje eminent
nih gostov označil za neumnosti, svoja 
blebetanja pa za čisto resnico, govoril o 
materialni spravi in končal pri zahtevi za 
vrnitev nekaj travnikov. Ciril Zlobec, ki se 
je močno trudil, da bi ga ustavil na lep in 
umiijen način, je podvomil, če so si orga- 
nizatorji izbrali prave predavatelje. Kljub 
tej mučni sceni je bil sobotni večer v met
liškem kulturnem domu lep kulturen in 
intelektualen dogodek.

A. BARTEU

Za podjetja tudi ne bo spodbudno, če 
bo obdavčen še dobiček, ki se vlaga ne
posredno v podjetje in ne v plače. Veči
na podjetij v brežiški občini ne bo kos 
pogoju, da mora biti najmanj 15 odst. 
delnic internih.
»Tudi sicer ni jasno, zakaj niso izena

čene navadne in interne delnice. Interna 
delnica je spet neki poseben izum, s ka
terim ne vemo, kaj bi počeli. Ker se ne 
more prosto prodajati, ji tudi ne raste 
vrednost za trgu,« je dejal Zvonko 
Krulc. Borut Mokrovič pa je dodal, da 
se mora dobiček ob prodaje delnic ob
vezno vračati v podjetje. »Drugače ga 
bomo prikrili, saj nismo tako neumni, 
da bi ga pošiljali na republiko,« je po
jasnil. Tudi Branka Kosa moti, da bo 
kupoval delnice v svojem podjetju, 
hkrati pa denar nakazoval v republiški 
sklad.

Podjetja so osiromašena. Če bo vlo
ženi kapital romal na republiko ne bo

• Viktor Žakelj je poudaril, da bo 
njihova stranka podprla predlagani 
zakon, čeprav je prepričan, da gre 
samo za politično privatizacijo. Ze 
zdaj je namreč jasno, da nihče od 
možnih kupcev ne more nastopiti s 
svežim kapitalom: ne država ne de
lavci in ne bivši lastniki, ki želijo po
leg brezplačnih delnic še odškodnino.

nihče vlagal, sami delavci pa nimajo to
liko kapitala, da bi lahko pokupili vse 
delnice. B. D.

postavlja 
svoje ljudi

Novi časi, stare igre
MARIBOR — Razmeije politika- 

gospodarstvo je bilo od prvega dne 
najšibkejša točka kardeljanskega 
socialističnega samoupravljanja: 
kdor ni bil politično na pravi strani, 
so mu tudi diplome malo pomaga
le. Sistem negativne kadrovske se
lekcije seje sam obnavljal in je ne
sporno »izvirni greh« vseh naših 
minulih zablod. Politika se ne sme 
nikoli več vmešavati v gospodar
stvo, je bil zato logični čredo april
skih volitev, v katerega pa najbrž 
niti zmagovalci niti poraženci niso 
nikoli prav verjeli. Saj je bilo že ob 
volitvah jasno, da je to ločnico 
možno povleči le v normalni družbi 
z normalnimi razmerami, ne pa v 
kaotični deželi.

Zakaj ta uvod? Ker lahko način, 
kako je prišlo pred dnevi do zame

njave generalnega direktorja mari
borske Metalne, enega od največjih 
slovenskih gospodarskih bolnikov, 
preseneti samo nepoboljšljive naiv
neže in vernike nekakšne brezma
dežne demokracije. Kdor ima 
oblast, ima denar; če ima denar, 
lahko postavlja pogoje tistim, ki ga 
potrebujejo, in če ga potrebujejo, 
bodo seveda pogoje sprejeli — ali 
propadli. V tem je kruta stvarnost 
povezanosti politike in ekonomije.

Ne bom trdil, daje bil dosedanji 
direktor Branko Fingušt najboljša 
možna izbira za ta položaj — v to
varni so ga mnogi hvalili, mnogi pa 
kritizirali, čeprav je prvih v glav
nem bilo več kot drugih; toda zago
tovo ga ni mogoče urščati med 
»rdeče direktorje«, saj je pred dve
ma letoma prišel na položaj (po ne
nadni smrti dolgoletnega direktorja 
Špička) kot sorazmerno mlad in po
litično neobremenjen poslovnež. 
Njegov naslednik Janez Gajšek, do
slej zaposlen v razvojnem oddelku 
tovarne, je samo »po naključju« tu
di predsednik mariborskih krščan
skih demokratov, poslanec SKD v 
republiški skupščini, republiški mi
nister za industrijo Rejc, njegov 
strankarski kolega, pa je tudi samo 
»po naključju« morebitno vladno 
pomoč Metalni pogojeval s spre
membo na čelu Metalne. Javna 
skrivnost je, da je Rejc kar narav
nost povedal: če bo novi direktor 
Gajšek, bo denar iz republike prišel, 
če ostane Fingušt, je injekcija vpraš
ljiva. Ce damo denar, hočemo po
staviti tudi svoje ljudi. Z vidika 
oblasti razumljivo, toda stvari lah
ko postavimo tudi drugače: je res 
tako »logično«, da se nekdo gre 
strankarsko politiko čez ramena 
5000 zaposlenih v Metalni?

MILAN PREDAN

TROJICA V METLIKI — Na javni tribuni, ki stajo zadnjo soboto v Metliki 
pripravili tamkajšnji Slovenska krščanskodemokratska zveza in Slovenska 
kmečka zveza, so bili gostje vidni slovenski intelektualci in javni delavci (z le
ve): dr. Rudi Koncilja, Ciril Zlobec in dr. Zdenko Roter. (Foto: A. B.)

ljubljanska banka
Dolenjska banka d.d 
Novo mesto

OBVESTILO
Cenjene varčevalce obveščamo, da je Ljubljanska banka Dolenj
ska banka d.d. Novo mesto s 15.11.1990 ponovno zvišala obrest
ne mere na vezane depozite občanov. Obrestna mera je odvisna 
od višine depozita in znaša:

do 50.000 din nad 50.000 din
obrestna mera obrestna mera

1 mesec 28% 32%
3 mesece 33% 35%
6 mesecev 35% 37%

12 mesecev 36% 38%

Vezane depozite obrtnikov nad 50.000 din za nedoločen čas z od
povednim rokom do 3 dni, ki preko svojega žiro računa poslovno 
sodelujejo z banko, obrestuje banka po 32% letni obrestni meri. 
Sprememba obrestnih mer velja tudi za vse obstoječe vezane de
pozite, katerim doba vezave še ni potekla.
V primeru, da občan potrebuje sredstva že pred potekom vezave, 
nudi banka premostitveni kredit po obrestni meri, ki je za 3 poene 
višja od obresti na vezana sredstva.
Ljubljanska banka Dolenjska banka d.d. Novo mesto ponuja novost 
za devizne varčevalce. Banka ponuja varčevalcem možnost veza
ve deviznih sredstev nad 3 mesece po izjemno ugodni letni obrest
ni meri in to za varčevanje v naslednjih valutah:
DEM 7% letna obrestna mera 
USD 7% letna obrestna mera 
CHF 7% letna obrestna mera.
Najnižji znesek vezave je 500 DEM oziroma ustrezna protivrednost 
v USD oz. CHF.
Vabimo vas, da se za vse dodatne informacije zglasite v enotah 
Ljubljanske banke Dolenjske banke d.d. Novo mesto.
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Naša anketa

Z ustavo ni dobro hiteti!
Slovenska skupščina je 12. oktobra določila osnutek nove slovenske 

ustave. Načrt poteka javne razprave je skupščinska komisija izdelala šele 5. 
novembra in hkrati določila, naj se konča konec novembra, čeprav je bilo 
opozorjeno, da bi jo bilo pametno podaljšati, ker so itinoga vprašanja še 
brez pravih odgovorov. Že v prvi rundi je bilo na osnutek nove ustave 
ogromno pripomb, prenekatera govori o koraku nazaj, o konservativnosti 
Odprte so mnoge dileme: o preambuli (z za mnoge zelo sporno dikcijo c 
svetosti življenja, ki bi lahko kaj hitro pripeljala do zakonskega predloga o 
prepovedi splava), o določitvi nacionalnega temelja slovenske države, o 
obsegu lastninskih pravic tujcev, o obsegu in omejitvah človekovih pravic in 
svoboščin, o statusu obeh narodnosti, o obsegu ekonomskih in socialnih 
pravic, o soupravljanju delavcev, o državni ureditvi, o vlogi predsednika re
publike, o odnosu vlade do parlamenta, o vojski, o lokalni samoupravi itd. 
Zdajšnje razprave po Sloveniji se močno zapletajo okrog vsega tega, zadeve 
se politizirajo in strankarsko polarizirajo. »Teren«, ljudje očitajo centraliza
cijo v Ljubljani, to, da je pozabljeno na delavce, da streže samo bodočim 
kapitalistom in politikom, z ničimer pa ne zagotavlja sicer zapisane socialne 
države. Slaba je opredelitev varstva človekovih pravic, ni upoštevana med
narodna deklaracija o odpravi vseh oblik diskriminacije žensk itd. Ustava bi f 
morala biti temeljni državni akt s kar najboljšimi rešitvami za vse in vsako- svei 
gar. Za to je zdaj, žal, očitno še malo možnosti. nap

VERICA MARUŠIČ, komercialistka v lcUl
Sapovi turistični poslovalnici v Črnomlju: na"
»»Za tako pomemben akt^ kot je ustava, ^

jo. Priznam, da me zanima, kaj je zapisano v E!j0
ustavi, vprašanje je. ali ima človek dovolj Kt MK g
časa, možnosti in tudi znanja vse to preštu- Bpiu _.n + trej
dirati in razumeti. Kar se tiče preambule, se f ■ ■' *\ t ‘dav

zamisel, kako bi jo morali zastaviti.« » * dav
fc»n ZVONE' G A VRIČ, dipl. ekonomist, di- mn

D,

rektor Krojaškega podjetja Trebnje: »Pod 
piram ustavo, s katero Slovenija uveljavlja" 
svojo državno samostojnost. Enako mislim £ j
o plebiscitu, ki je ozko povezan z novo slo .__
vensko ustavo. Najboljša prihodnja pol 
Slovenije bi bila povezava s tistimi sedanji . * 
mi jugoslovanskimi republikami, ki imajc *a * 
enake cilje in podobne razvojne poti. Pove 
zava se mi zdi nujna, ker Slovenija potrebe ?!* 
je trg. O ustavi je potrebno temeljito raz-lrt,( 
pravljati, zato z njo ne bi smeli hiteti, če naj 
vendarle velja nekaj časa.<

NEŽKA GODLER, diplomirana prav
nica, Skupščina občine Novo mesto: »Osnu
tek nove slovenske ustave vsekakor prema
lo poznamo, ker pa je to ed^n-od ključnih 
dokumentov, bi ga morali poznati vsi, hkra
ti pa tudi imeti možnost vplivanja na njego
vo vsebino. Verjamem, da so ga pripravili 
strokovnjaki in strokovna razprava naj se 
odvija predvsem v strokovnih krogih. Vsem 
državljanom pa je treba predstaviti kratke 
izvlečke o najbolj bistvenih stvareh in upoš
tevati njihove pripombe.« . .
—n. -G- ------- * MARTIN MATJAŠIČ iz Rosalnic, i

hanik v Beti Metlika: »O novi ustavi v
to, kar sem zvedel iz časopisov in televizije]
Seveda ne bo šel vsakdo brat osnutka in tu-.,
di potem sprejete ustave ne, treba pa je ljudi j]0( 
na preprost in razumljiv način seznaniti i 
najpomembnejšimi stvarmi, ki naj bi jih u 
ustava vsebovala. Natočiti jim je treba či
stega vina, nič skrivati. Kdor bo tako sezna-

neg
Po
drž
ko

njen in če ga to zanima, se lahko vključi nbil(
javno razpravo o novi ustavi.

LEOPOLD HLASTAN, skupinovodja 
v Metalni Senovo: »Jasno je, da moramo 
ustavo spremeniti, vendar pa je v teh težkih 
časih težko reči, kako. Nasploh se zastavlja 
vprašanje, kako naj se v spreminjanje usta
ve vključimo navadni državljani. Mjslim, 
da bi to morala biti predvsem stvar stroke, 
navadni ljudje pa naj bi ustavo sprejeli. Sem 
pa mnenja, da mora biti ustava napisana v 
jasnem, vsem razumljivem jeziku. Doseda
nja ustava ni takšna.«

ZINKA R1MC, medicinska sestra, zapd | 
slena v Optiki v Brežicah: »Mislim, da bi bi
lo prav, če bi o tem razpravljali po občina!1 
da bi ljudje vedeli, za kakšno ustavo gre in 
da ne bi bila takšna kot prej. O predlogu 
nove ustave se premalo sliši po radiu in 1
časopisju, v lokalnih medijih, ki jih ljudj« 
berejo in poslušajo. O ustavi ne bi smeli od'

HELENA LOVŠIN, praktikantka v In
lesu Ribnica: »Ustava naj bi bila jedrnata, se 
pravi kratka in jasna, kot je ameriška, ki ve
lja že 200 let, medtem ko pri nas ustave kar 
naprej spreminjamo. Menim tudi, da ustave 
ne bi smeli sprejemati na hitro, ampak šele 
po temeljitem premisleku. Če bomo imeli 
zapleteno ustavo, bo tako tudi naše življe
nje. Predlog za novo ustavo deloma po
znam, v celoti ga najbrž niti ne bom. V rib
niški občini se te dni pripravljajo na ustavno 
razpravo.«
m
l

ločati samo politiki, ampak je prav, da svoj* 
povedo tudi navadni ljudje. Tako vsaj misli 
jo mnogi.«

i
LADO TEKAVČIČ, prodajalec v Ma' 

rici v Kočevju: »Za politiko se ne zanimal1’ ^ 
in tudi o predlogu za novo ustavo ne ve!11 5^ 
dosti. Za to nisem kriv le sam, ampak pred' ^ 
vsem tisti, ki so vedno pripravili dolge i11 
zapletene ustave, namesto da bi bila kratk* prf 
in napisana po domače. Tudi razprave f 
ustavi v Kočevju še ni bilo, čeprav naj bi bi w 
la zaključena še ta mesec. Na hitro in povl' 
šno pa se kaj kakovostnega in trajnega ne d* 
narediti.«

ANDREJ NOVŠAK, vodja krojilne li
nije v sevniškem Jugotaninu: »Osnutek no
ve slovenske ustave bolj slabo poznam. 
Menim pa, da bi morala biti bolj v pomoč 
gospodarstvu. Že prav, da se sestavljalci be
sedila zgledujejo po razvitih državah Za
hodne Evrope, morali pa bi upoštevati tudi 
domače razmere. Zdaj, ko imamo polne 
roke dela z odpravljanjem posledic katas
trofalne poplave in še polno glavo raznih 
afer, začenši s Trendom, je za ustavo malo 
zanimanja.«

DOLENJSKI LIST



J kmetijstvo Komasacija na Šmarčni padla v vodo
______ Šmarčani so dokončno zavrnili zložbo zemljišč — Številni očitki

ŠMARČNA — Komasacija na šmarčno-kompoljskem polju je po petkovem 
zboru komasacijskih udeležencev v gasilskem domu na Šmarčni, ki gaje sklical 
občinski sekretariat za gospodarstvo in družbene dejavnosti po sklepu izredne 
seje sevniškega izvršnega sveta z dne 24. oktobra, dokončno padla v vodo.

»To je naša zemlja, s katero razpola-

davka na vino ne bo
NOVO MESTO —- Občinski izvršni 

svet je sklenil, da ne objavi poziva za 
napoved o pridelanih količinah vina v 
letu 1990 in da od vina ne bo obraču
nan prometni davek. Seveda se s tem ne 
odrekajo kakšnemu posebnemu za
služku. Po zakonu je namreč treba pla
čati davek od vina, ki ga vinogradnik 
proda občanom. Za tisto vino, ki ga spi
jejo doma ali ki ga proda trgovskim ali 
gostinskim podjetjem, mu davka itak ni 
treba plačati. V letu 1988 je bilo za ob
davčenje v občini prijavljenih le 60 li
trov vina, zato že lani niso odmerili 
davka. Stroški odmere bi bili namreč 

di- mnogo večji od pridobljenega davka, 
id-
lj>
JZ NOVOMEŠKE TRŽNICE
rt
,jjj Otoplitev je v ponedeljek priklica
la la nekaj več branjevk in drugih pro

dajalcev, tako da je bilo na tržnici 
)U.i?pet živahno. Nekaj dela so zopet 
1ZJ imeli tržni inšpektorji, ki s tega pro- 
ujjl štora pregajajo prekupčevalce brez 

dovoljenja. Cene se zadnje čase kar 
držijo: jajca so od 2,7 do 3 din, kilo
gram belega korenja 25 din, liter me
du 70 din, grozdje 30 din, banane ce
lo 20 din, merica motovilca 25 din, 
Česen 60 din, endivija 30 din, orehova 
Jedrca 220, kisla smetana 50 din, sir
ček 50 din, lonček smetane 35 din, 
hlebček dimljenega sira 80 din, liter 
slivovke pa 100 din.

Okrog 50 lastnikov zemljišč, pretež
no s Šmarčne, je v dokaj naelektrenem 
vzdušju toplo pozdravljalo nastope so
vaščanov, ki so pojasnjevali, zakaj so 
proti komasaciji, s precejšnjo mero ne
strpnosti pa so na kratko odpravili 
predstavnike Geodetskega zavoda iz

• Ena izmed lastnic zemljišč, Ana 
Tolazzi, upokojena pravnica iz Ljub
ljane, je očitala sevniškim Občinar
jem, da so v celoti kršili zakon o 
upravnem postopku, opozorila pa je 
tudi na zakon o kmetijskih zemljiščih, 
ki posebej govori o tem, da se lahko 
komasacija izvaja, če je izdelan pro
izvodni program. Tega pa ljudem 
očitno nihče ni predstavil, ako je bil 
izdelan mimo njih, pa tako ne more 
imeti nobene prave veljave, kot tudi 
ne nikakršna komasacija po vsej sili, z 
glavo skozi zid. Zato je sekretar 
občinskega sekretariata za gospodar
stvo Joško Kovač zaključil zbor s to 
ugotovitvijo, o tem pa bo obvestil tudi 
občinsko vlado.

Ljubljane, sevniške občine, Merkatorja 
in Kmečke zadruge. Ti naj bi ponovno 
predstavili komasacijski postopek, da bi 
se nato dogovorili o nadaljnjih potezah 
okrog zložbe zemljišč 97 udeležencev. 
Izkazalo seje, daje bil zbor pretekli pe
tek pravzaprav nepotreben, kajti Šmar
čani so se soglasno odločili proti koma
saciji že na razširjenem zboru 4. 
novembra. Svoje nezadovoljstvo in svo
je nasprotovanje komasaciji so strnili v 
17 točki, ki jih je med drugim tudi pre
bral Franc Dobovšek na petkovem 
zboru in požel viharen aplavz.

Sejmišča
• SEJMIŠČE V BREŽICAH - Na 
sobotnem sejmu so imeli naprodaj 
198 prašičev, starih do 3 mesece, in 
65 starejših. Prvih so prodali 87, in si
cer po 30 din kilogram žive teže, in 
drugih 19. Veljali so 25 do 30 din ki
logram žive teže.

VtDNIK V KUPČIJI
u. Kompenzacij za meso ni več in cene 
j za mlado pitano govedo so spet take, 

Kot so bile. Kila žive teže mladege pita
nega goveda v ekstra klasi je sedaj spet 

“ Po 22 din, le da kmet ne dobi več 3 din 
J' državnega dodatka. Čeprav je meso ta- 
“ Ko zelo poceni, kot nemara še nikoli ni 

bilo, pa prodaja mesa pada. V KZ Krka 
ocenjujejo, da se je prodaja mesa 
stnanjšala za 30 do 40 odst. Podobno je 
s prašiči, teleti itd. Mesa je preveč, de
narja premalo. Vendar pa očitno po 
jhalem vsi mislijo na to, kako bo v pri
hodnosti. In tedaj lahko pride prav tudi 
suho meso. Tam kaže prodaja lahno 
večanje povpraševanja. Se pripravlja
mo na vojno?

V hladilnici na Cikavi je to pot spet 
večja izbira, kolje bila. In še novost, ki 
bo zagotovo naletela na ugoden odmev: 
gospod Košak, vodja hladilnice, nam je 
povedal, da bo poslej hladilnica odprta 
tudi ob sobotah od 8. do 12. ure. Se 
splača iti pogledat k njim. Grške poma- 
račne so po 13 din, mandarince iz doli
ne Neretve po 18 din, hruške iz Brežic 
po 18 din, domača jabolka po 10 do
10.50 din, čebula po 8,50 din, česen po
41.50 din in krompir še vedno po 5 din.

Kolumbijske banane po 20 din pohaja
jo, zato pa imajo po res zelo ugodni ceni 
kivi z Brača po 35 din kilogram. Slednja 
cena je ugodnejša kot v Avstriji.

Kmetijski nasveti
Ketoza udari najboljše

jje Acetonemije ali ketoze, bolezni, ki običajno prizadene najboljše krave 
*1- molznice prva dva meseca po porodu, nekdaj rejci skorajda niso poznali. 
,j< Razširila seje z uvajanjem silaže v krmni obrok pa tudi z nenehnim stop
ili- Juvanjem proizvodnosti živali, ki jo omogoča selekcija in intenzivna reja. 

f* * ketozi nagnjena žival enostavno ne zdrži izjemnega fiziološkega napora, 
k* ga od nje zahteva velika količina mleka, ki ga daje in ki ga v intenzivni 

| bvinoreji od nje pričakujemo. ■*
u V zboleli živali se občutno zmanjša koncentracija glukoze, ki jo organi- 
L potrebuje v svoji presnovi. V brejosti in v začetku laktacije ima molz-
■ hica še mnogo večje potrebe po tej snovi, zlati to velja za njeno mlečno 
R žm/o. Za pridelavo 20 litrov mleka porabi krava kar kilogram krvne gluko- 
I*c> in če velika poraba traja iz dneva v dan, se koncentracija lahko tako 
■-^manjša, da žival zboli. Nastanejo motnje v presnovi ogljikovih hidratov,
■ Količina krvnega sladkorja se zmanjša v krvi, urinu, mleku in izdihanem 
I Kfaku pa se pojavijo ketonske snovi, ki imajo vonj po sadju ali acetonu, in 
gi Po njih tudi lahko zaznamo bolezen.
* Razen po vonju rejec prepozna bolezen še po prebavnih motnjah, ne- 

■fcsčnosti in naglem hujšanju zbolele živali. Mlečnost se močno zmanjšuje in 
? tem nastaja velika gospodarska škoda. K sreči bolezen ne prizadene tako 
Phdo pri nas razširjene pasme goveda, najbolj je nevarna frizijskemu in hol- 
smjnskemu govedu, ki se, kot je znano, odlikuje po izjemno veliki 
Mlečnosti.

Za rejca ie najvažnejše vedeti, kako je mogoče ketozo še pravočasno 
„ ^prečiti. Vseskozi mora težiti k uravnoteženi prehrani, kar predvsem po- 

jt rtler|i, da obrok ne sme biti sestavljen zgolj iz silaže, posebno še, če le-ta

* Kako UKREPATI, ČE ŽIVAL ZBOLI — Oboleli živali je treba takoj 
•Plemeniti krmni obrok. Zmanjšamo količino silaže, slabo seno nadome
stno z dobrim. Del energije naj bolna žival dobi v obliki kuhanega krom- 
Pjjja, melase ali namočenih pesnih rezancev. Priporočajo tudi dodatek četrt 
Khograma sladkorja na dan. Potrebna je takojšnja strokovna pomoč. In še 
S najbolj ogrožene živali naj dobivajo poseben dodatek (natrijev propio- 
$j) tri tedne pred telitvijo in po njej, o tem pa naj odloča veterinar.

'jsebuje masleno kislino. Maslenokislinsko vrenje in z njim povezan neugo- 
?en vonj ali celo smrad je znak slabega, nestrokovnega kisanja krme. Sila- 
J posebno koruzna, ima tudi enostransko hranilno sestavo, preveč energi- 
% ‘n premalo beljakovin, kar živali preveč redi in pripomore do ketoze.

koristen jeizpust, seveda pa tudi paša, kije tako in tako najboljši način 
Pfehranjevanja goveda. V obroku tudi ne sme primanjkovati vitaminov in 
^tdnin.

Inž. M. L.

I
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*
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gamo mi in nihče drug. Komasacija je 
nemogoča zaradi različnosti kategorij 
zemlje,« so poudarili Šmarčani, opozo
rili na še nezaceljene rane od arondacije 
iz obdobja 1964 — 1969 in na neureje
nost okoli lastništva zemljišč ob aron
daciji do danes, ko so potekle najemni
ne z M—-KK. Opozorili so na neupošte
vane želje komasacijskih udeležencev, 
nedelo komasacijskega odbora, da niso 
bili obveščeni o prestavljanju zemljišč 
in da so bili mejniki razdelitve postav
ljeni brez vednosti starih in novih 
lastnikov.

Očitali so izvajalcem komasacije, da 
so nestrokovno opravili delo, ker so 
razdelili nekatera zemljišča v klin, na 
eni strani širok 54 metrov, na drugem 
koncu pa le 5 cm, pa tudi, da je bilo 
vrednotenje zemljišč nepravilno. Po 
mnenju Šmarčanov bi bilo potrebno na 
določenih mestih vrednotiti vsak kva
dratni meter zemlje posebej! Menili so, 
daje komasacija v dobro samo kombi
nata oz. zadruge, da oni 7 do 8 širokih 
poti po svojem polju ne potrebujejo, da 
je nesmiseln 7-metrski obračalni pro
stor ob hmeljišču itd. Nikakor ne sogla
šajo s predlogom, da bi vsakemu udele
žencu komasacije vzeli odstotek zemlje 
za poti, ob tem ko so jim s komasacijo 
izničili 5 služnostnih poti.

P. PERC

Občina nima 
denaija za 

nakup zemlje
O prednostni pravici
NOVO MESTO — Po zakonu o 

kmetijskih zemljiščih, kije bil nazadnje 
spremenjen septembra letos, imajo 
prednostno pravico do nakupa kmetij
skega zemljišča ali gozda kmetijske or
ganizacije, zadruge in druge oblike 
združevanja kmetov in kmet, katerega 
zemljišče meji na prodajno. Če nihče od 
njih ne uveljavi prednostne pravice do 
nakupa v roku 30 dni, jo mora po ne
davnem navodilu republiškega sekreta-

Kozolcu — 
umetnini so 
Šteta leta

Se tega zavedamo?
Potem ko so se Slovenci pred 

davnimi stoletji za stalno naselili, so 
razvili celo vrsto različnih stavb iz 
lesa. Med njimi je gotovo najzna
čilnejši kozolec, originalna sloven
ska kompozicija. Narodi okrog nas 
ga ne gradijo. Kozolec je poleg svo
je osnovne funkcije, to je sušenja in 
shranjevanja pridelkov, postal tudi 
zbirališče srenje ob delu in zabavi. 
Razvil seje v našo najlepšo kompo
zicijo, ki s svojimi najboljšimi pri
merki prerašča v monumentalen 
spomenik, nič slabši od slavnega ja
ponskega portala, imenovanega 
torii.

Toda zadnjega pol stoletja gre s 
kozolcem h koncu, z neskritim 
obžalovanjem ugotavlja prof. dr. 
Tine Kurent, arhitekt, kije naše ko
zolce raziskoval tudi s stališča nji
hove merske kompozicije. »Počasi 
se nagibajo in sesedajo. Vse manj 
jih je, novih skorajda nihče več ne 
postavlja,« piše v Kmečkem glasu 
in razlaga, zakaj so v novejši dobi 
zgrajeni kozolci izgubili nekdanjo 
kompozicijsko virtuoznost.

Kriva naj bi bila tudi uvedba me
tra kot nove merske enote, ki je 
spodrinil nekdanje človeške mere in 
pripomogel, da so graditelji novih 
kozolcev izgubili svoje pravo meri
lo in s tem povezano znanje. Ob 
uvedbi metrskega sistema v Avstriji 
leta 1876 so tudi pri nas na Sloven
skem morali vsa lesena merila v sta
rih merah sežgati in meriti le z me
trom. Do takrat so tesarski mojstri 
uporabljali leseno merilo v obliki 
črke L, s katerim seje dalo odmeriti 
pol klaftre, dolgi komolec, navadni 
in kratki komolec, čevelj, pest, dlan, 
s temi merami pa se je dalo zgraditi 
mersko v sebi uravnotežen kozolec, 
pravi arhitektonski biser. Ljudsko 
umetnino, ki soji zdaj leta šteta. Se 
tega zavedamo?

Tako sl predstavlja južno tirolski 
karikaturist sadjarskega strokovnjaka v In

tegriranem sadjarstvu

JURANA, d. o. o.,
Maribor, Ferkova 2, 
tel. 062/31-245
KMETOVALCI!
- analize zemlje
- analize vina po zmernih 
cenah In v najkrajšem mož
nem času.

riata za kmetijstvo, gozdarstvo in pre
hrano občina.

Na ta način hoče Republika Sloveni
ja preprečiti, da bi slovenska zemlja kot 
del narodovega bogastva in po kateri 
imajo nekateri velike apetite in tudi de
nar za to, na veliko in na hitro prehajala 
v neslovenske roke. Do nadaljnjega v 
občinah ne smejo dovoliti prodaje niti 
enega samega kmetijskega zemljišča ali 
gozda nekomu, ki ni z zakonom dolo
čeni prednostni upravičenec. Za zem
ljišča, kijih mora po tem zakonu kupiti 
občina, bo denar za kupnine po sodni 
cenitvi v celoti zagotovila republika. 
Pogoje za pridobivanje teh sredstev bo 
republiški sekretariat objavil naknadno.

V novomeškem občinskem sekreta
riatu za varstvo okolja in urejanje pro
stora imajo trenutno 7 ponudb kmetij
skih zemljišč. Občina zahtevane pred
nostne pravice ni uveljavila, ker za to 
nima potrebnega denaija. Z navodilom, 
da bodo pogoji za uveljavljanje pravice 
do republiških sredstev objavljeni na
knadno, pa zemlje pač ne more plačati. 
Zaradi tega bodo v Novem mestu še 
naprej izdajali potrdila za prodajo zem
lje, če v zakonsko določenih 30 dneh 
nihče od naštetih ne bo uveljavil pred
nostne pravice do nakupa. Občina bo 
to pravico oz. dolžnost uveljavljala ta
krat, ko bodo za to zagotovljena repu
bliška namenska sredstva.

EN
HRIBČEK 
BOM 
KUPIL...

Ureja: mag. Julij Nemanič

Še enkrat 
kako ravnati 
s kvasovkami
Ponovno bom dal nekaj navodil 

tistim vinogradnikom, ki letos niso 
imeli sreče v zidanici, čeprav se v 
današnji dobi nihče nima več pravi
ce zanašati na srečo pri kletaijenju. 
Zanašamo se lahko le na znanje in 
na natančno delo. V nasprotnem 
primeru bomo pač nosili posledice. 
Ob tem naj omenim, da Slovenija 
pripravlja specializirano vinarsko 
inšpekcijo, ki se bo razumela na vi
no. Doslej ni bilo težko prodati še 
tako slabo vino, ker večini gostin
cev ni važna kakovost. Slabo vino v 
gostilnah, ki ga rešujejo »špricaiji«, 
ne vzgaja poznavalcev vin. Bodoč
nost našega vinogradništva pa so 
lahko le poznavalci vina. Gostin
stvo jih ne vzgaja, zato se pod ime
nom domače vino proda vsaka žlo
budra, ki pa ni v ničemer podobna 
pravemu kmečkemu vinu. Ko bodo 
v gostilnah začeli odklanjati slaba 
vina in delance, bodo gostinci prisi
ljeni iskati in plačati dobro kako
vost. Za dobro kakovost smo pa 
dolžni poskrbeti mi. Te vrstice pi
šem pod vtisom s terena, kjer se 
mnogo vinogradnikov trudi, da bi 
rešili svoje večinoma nepovreto vi
no. Ugotavljam pa, da večina njih 
ne razume, kako si pomagati s kva
sovkami. Zato še enkrat:

1. Manjšo količino vina (3 l za 
1001) segrejemo na približno 80°C.

2. Segreto vino ohladimo v či-
Xv\\\\\\vvwWWWV\\>

1 pit
3. Ko imamo ohlajeno, pasteri

zirano vino, namočimo suhe kva
sovke v mlačni vodi temperature 40 
— 45 “Celzija. Za pol kilograma 
kvasovk je potrebno 5 1 mlačne 
vode.

4. Kvasovke v mlačni vodi ma
lo pomešamo in pustimo mirovati 
10 minut, nato ponovno preme
šamo.

5. Kvasovke namakamo največ 
30 minut, daljši čas zmanjšuje ak
tivnost kvasovk.

6. Če bi bilo potrebno čas na
makanja podaljšati, dodamo vodi 
do 50 gramov sladkoija na liter.

7. Na trgu seje pojavil preparat, 
ki ga dobavlja TOK Ilirska Bistrica 
in je hrana za kvasovke. Imenuje se 
actibiol. Dozira se od 15 do 25 
gramov na hektoliter. Svetujem, da 
ga pred dodatkom kvasovk raztopi
te in dodate v sod.

8. V pletenkah nam bo vino za
čelo ponovno kmalu vreti. V prime
ru pa, da nam je ostalo v vinu samo 
malo sladkorja, dodamo v pletenko 
na 10 1 vsaj 1/2 kg sladkoija, 
predno zlijemo kvasovke ali pa 
kmalu potem.

9. Kvasovke niso odporne do 
termičnega šoka, zato segrejemo 
vino v sodu vsaj na 15 Celzija.

10. Matični vrelni nastavek iz 
pletek zlijemo v sod in pomešamo.

Slišim, da so nekateri vinograd
niki zažveplali vino, ko so ugotovili 
prekinitev vrenja, da bi tako pre
prečili cikanje. V teh primerih jim 
svetujem, naj del vina iz soda dobro 
prezračijo, preden bodo zlili v sod 
kvasni nastavek.

mag! JULIJ NEMANIČ

Bukočani še ne vedo, kje sejati
Ob melioracijskih posegih in kasnejši zložbi zemljišč se je zataknilo tudi v Bu- 
_________košku — Odločbe zadržane, dokler se pritožbe ne pojasnijo

BUKOŠEK PRI BREŽICAH — V pismu svojemu županu je 69 krajanov 
izrazilo ogorčenje nad kmetijskimi posegi, s katerimi niso bili seznanjeni in so 
jim že od začetka nasprotovali. Zahtevali so, da se zemljišča spet vrnejo v pr
votno stanje, zato je upravni organ ob podpori delegatov občinske skupščine 
zadržal izdajo odločb, dokler se zadeve ne razjasnijo.

Jože Piltaver, vodja agrooperacij pri 
brežiški Zadrugi Agraria, kije bil inve
stitor kmetijskih posegov, saj je samo 
tako bilo mogoče pridobiti soudeležbo 
republike v višini 90 odst. sredstev, me
ni, daje do zapletov prišlo, ker niso bile 
pravočasno izdane odločbe. Po drugi 
strani pa drži tudi to, da odločb ni bilo 
mogoče izdati, ker še ni bilo prevzema 
melioracijskih objektov. Kako zdaj iz te 
godlje, ki jo je, kot pravi občinska vla
da, zakuhala še prejšnja oblast?

»Vrnitev na staro stanje ni možna, saj 
je končana regulacija potokov Bučlen 
in Ribnik, vsa melioracijska dela ter

• »Zadržali smo odločbe, ker želimo 
poprej rešiti čimveč pritožb. Pred iz
dajo odločb namreč stroške poprav
kov nosi izvajalec, po vročitvi pa je 
pritožba možna le še na Republiško 
geodetsko upravo, medtem ko stroš
ke spremembe nosi občina. Po pismu, 
ki smo ga prejeli, smo sklicali sesta
nek vseh podpisanih. Sklenili smo, da 
bomo v Bukošku izvedli anketo, s ka
tero bomo izvedeli, koliko ljudi je za
dovoljnih s tako zložbo in koliko ne. 
Na osnovi ugotovitev bo izvršni svet 
predložil skupščini rešitev,« je dejala 
Ana Klemenčičeva, občinska refe
rentka za kmetijstvo.

gnojenje in apnjenje tal. Na predlog no
ve razdelitve zemljišč je prišlo 62 pri
tožb, ki jih je izvajalec, Geodetski zavod 
Celje, poskušal upoštevati, kar pa je 
povzročilo nove pritožbe. Aprila so 
lastnikom na terenu pokazali nove par
cele in vsi, razen treh, sojih začeli obde
lovati,« je povedal Piltaver.

• Tajnost podaljševanja življenja je v 
tem, da ga ne skrajšujemo. (Feuchter- 
sleben)
• Normalno je, da pameten novinar 
ne more imeti visoke naklade v ne
umni dražvL (Tijanič)
• Na Delove ankete ne dam ničesar. 
(Janša)
• V nesreči nisi sam, s stabo so mr
hovinarji (Cvirn)
• Kadar kdo reče: »Žrtvujmo se za 
domovino!«, mu je treba takoj pogle
dati za hrbet, kaj tam skriva. (Žižek)
• Če oblast ne priznava opozicije, 
potem še ni prestopila praga demo
kracije. (Vreg)
• Človek brez denarja je kot volk 
brez zob. (Francoski pregovor)

Zložba je bila izvedena na 325 ha 
zemljišč, kjer je bilo 1110 parcel (ali kar 
tri parcele na 1 ha). Po obsegu seje šte
vilo parcel zmanjšalo za polovico. Last
niki se zoper odločbo o komasaciji niso 
pritožili, a zdaj korak nazaj ni več mo
goč, tako vsaj pravi zakon. Napak in 
nestrokovnosti pri tako velikem posegu 
najbrž ni manjkalo na nobeni strani, 
vendar to ne more pomiriti neznosnih 
stisk in nesporazumov tamkajšnjih kra
janov. Nekateri so sejali na stare parce
le, drugi na nove, tretji na oboje in to je
sen se je spet vse ponovilo. Najhuje je 
tistim, ki so na koncu ostali brez parcel.

Zapisniki sestankov melioracijske 
skupnosti in melioracijskega odbora 
vendarle pričajo, da so bili ljudje obveš
čeni, drugo vprašanje pa je, ali so takrat 
vedeli, kaj to pomeni. 69 podpisnikov 
pisma, ki izhaja iz 48 hiš, ima po novem 
90 odst. zemljišč popolnoma na isti po
vršini kot prej, 7 odst. ob bivših parce

lah ali bližje domačiji in samo 3 odst. 
zemljišč popolnoma na drugem mestu.

B. D.

NOVO SEJMIŠČE
RIBNICA — Kmetijska zadruga 

Ribnica se v sodelovanju z občinsko 
skupščino prizadeva, da bi dobila in 
primerno uredila prostor za sejmišče, ki 
ga zdaj v občini ni. Tako bi imeli po en
krat na mesec semanje dni. Živina in 
prašiči bi potem menjali lastnike le na 
sejmišču. Tako bi se izognili raznim 
prekupčevalcem, ki prodajajo zdaj pra
šiče po vaseh, in bi bila manjša nevar
nost za vnašanje raznih bolezni.

CENEJŠA KORUZA
RIBNICA — Kmetijska zadruga Rib

nica prodaja kakovostno koruzo po 4,30 
din (prizadevajo pa si nabaviti še cenejšo, 
in sicer tako, ki jo bodo prodajali po okoli 
4 din, a bo kljub temu kakovostna), med
tem ko nekateri prekupčevalci ponujajo 
po vaseh koruzo po 4,80 din, čeprav je 
slabše kakovosti kot zadružna. V zadrugi 
pravijo, da bodo podobno oskrbeli kmete 
še s krmili, ječmenom in drugim.

gospodinjski kotičcl

Hlajenje in zorenje mesa
Na kakovost mesa in mesnih iz

delkov vpliva več dejavnikov. Od
visno je od vrste živali, njene vzre- 
jenosti, kako ravnamo z živaljo 
pred zakolom in po njem, ter od 
pravilnega hlajenja in zorenja mesa. 
Na kvaliteto končnega izdelka in pa 
tudi na njegovo trajnost močno 
vpliva higiena okolja in oseb, ki 
mesnine pripravljajo. Pogosto se 
napravi napaka že z nepravilnim 
hlajenjem in zorenjem mesa. Čim
bolj je kos mesa masten, tem počas
neje se hladi. Hlajenje pospešimo, 
če kose mesa obesimo. Povprečen 
čas hlajenja pri temperaturi od -2° 
do -4°C je dva dni. V času, ko se 
meso hladi, tudi zori. To je kemični 
proces, od katerega je odvisna 
okusnost, trpežnost in končni videz. 
Ni priporočljivo, da še isti dan sku
šamo postoriti vse, od polagaja v 
razsol do vlaganja v zamrzovalno 
skrinjo. Se isti dan se marsikje na
pravijo tudi salame in mesne kloba
se. Vsi ti izdelki so manj trpežni in 
manj okusni.

Kaj vse pripravimo za razsolje- 
vanje mesa? Primerne so lesene če- 
brice, ki imajo na dnu čep, da se 
solnica lahko spušča. Stoje naj na 
podstavku. Pred vlaganjem čebrico

in desko za obtežitev dobro zriba- 
mo z vročo vodo in detergentom ter 
večkrat splaknemo z mrzlo vodo. 
Po dnu čebrice potresemo začimbe, 
kot so poper, kumina, brinove ja
gode, česen, lovorovi listi, in po želji 
vršiček rožmarina. Obrisane kose 
mesa na tesno nalagamo v čebrico. 
Med večje kose polagamo manjše 
in vmes potresamo začimbe in po
kapljamo s česnovo vodo. Nasledji 
dan vse prelijemo s prevreto in 
ohlajeno slanico, pokrijemo z des- . 
kami in obtežimo. Enkrat na teden 
meso preložimo in obrnemo, slani
co odtočimo ter jo ponovno zlijemo 
nazaj. Manjši kosi naj bodo v razso
lu do tri tedne, večji pa štiri do šest 
tednov. Ugodna temperatura pro
stora za razsoljevanje je 4 0 — 6 ° C. 
Dobro je, če večje kosti izluščimo. 
Če pa ostanejo, z nožem napravimo 
ob kosti zarezo in vanjo skušamo 
spraviti čimveč soli in dišav. Mesa 
iz razsola ni potrebno spirati, am
pak ga obesimo v čist, hladen pro
stor da se očedi in osuši. Kosi mesa 
naj vise toliko dni, kolikor kilogra
mov tehta posamezen kos. (Dalje 
prihodnjič)

HELENA MRZLIKAR 
Kmetijski zavod Ljubljana
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IZ NKŠIH OBČIN
KRKA POMAGA 
POPLAVLJENIM

PLAČE MANJŠE
NOVO MESTO — V prvih devetih 

mesecih letošnjega leta je povprečni 
mesečni obračunani čisti osebni doho
dek na delavca v dolenjski regiji znašel 
4.546 din in je bil 9,9-krat večji kot v 
enakem lanskem obdobju. Dolenjske 
plače so se povečale nad možnostmi, ki 
jih je dal ustvarjeni dohodek, realno pa 
so se seveda zmanjšale, saj so se življenj
ski stroški v Sloveniji v tem času pove
čali za 12,8-krat.-

MANJŠE ODŠKODNINE 
ZA ZEMLJO?

NOVO MESTO — S spremembo 
zakona o kmetijskih zemljiščih, ki jo je 
sprejela republiška skupščina marca le
tos, so se odškodnine za spremembo 
namembnosti kmetijskih zemljišč in 
gozda v stavbna zelo povečale, približ
no za desetkrat. Po tem zakonu je treba 
za povprečno veliko parcelo okrog 6 
arov odšteti okrog 200 tisoč dinarjev 
odškodnine za spremembo namemb
nosti oz. nekaj manj ali več, pač odvisno 
od tega, v kateri kategoriji je predvide
na lokacija. Novomeške izkušnje kaže
jo, da so se na odmerjene zneske ljudje 
pritoževali, zaradi česar so se upravni 
postopki v splošno nezadovoljstvo zelo 
podaljšali. Zato so Novomeščani naslo
vili na republiško skupščino pobudo o 
spremembi števila točk v katastrskem 
okraju Krško in Novo mesto, s čimer bi 
se sedanje odškodnine približno za četr
tino zmanjšale. Pobudo utemeljujejo s 
tem, da bi bilo potem vendar manj pri
tožb in manj nezadovoljstva ljudi, izog
nili pa naj bi se tudi povečanju števila 
novih črnih gradenj.

JUTRI JAVNA 
RAZPRAVA 
O USTAVI

NOVO MESTO — Javne raz
prave o osnutku nove ustave Repu
blike Slovenije, ki so jih v prete
klem tednu organizirali v 15 krajev
nih skupnostih v novomeški občini, 
bo nekako združila osrednja občin
ska javna razprava, ki bo jutri, 23. 
novembra, ob 19. uri v sejni sobi 
hotela Metropol v Novem mestu. V 
razpravi bodo sodelovali tudi člani 
republiške ustavne komisije. Vab
ljeni!

DEŽURNE TRGOVINE
V soboto, 24. novembra, bodo 

odprte v Novem mestu do 19. ure, 
drugod do 17. ure naslednje proda
jalne živil:
• v Novem mestu: Potrošniški 
center Mercator v Ločni
• v Šentjerneju: Market Dolenjka
• v Dolenjskih Toplicah: proda
jalna Rog
• v Žužemberku: Samopostrežba 
KZ
• v Straži: Market Dolenjka.
• V nedeljo bo v Novem mestu 
od 8. do 11. ure odprta prodajalna 
KZ na Glavnem trgu 4.

Ker je sobota 24. novembra de
lovna, bodo vse prodajalne živil 
odprte do 15. ure.

lilllt IZ NKŠIH OBČIN
NOVO MESTO — Tudi novomeš

ka Krka, tovarna zdravil, je sklenila s 
svojo pomočjo ublažiti posledice ne
davnih katastrofalnih poplav v Sloveni
ji. V ta namen se je odločila darovati 
200 tisoč din, zdravila v vrednosti prav 
tako 200 tisoč din in 4 vagone novo- 
terma v vrednosti 100 tisoč din.

Evropski
delovni

čas ustreza
Vse sobote proste
ŽVIRČE — V Iskrinem obratu v 

Zvirčah je trenutno petnajst zapo
slenih. Med temi močno prevladu
jejo ženske. Povečini delajo na ke
ramičnih kondenzatorjih, občasno 
pa se lotijo tudi drugega dela, ki jim 
ga pripeljejo iz matične tovarne. 
Zgodi pa se tudi, če so take potrebe, 
da se nekaj delavcev začasno vozi 
na pomoč k svojim kolegom v 
Žužemberk.

Tako je bilo tudi prejšnji teden, 
ko smo se oglasili v obratu. Proiz

vodna dvorana je skoraj samevala, 
sane bila večina zaposlenih na delu 
v Žužemberku. Vendar vodja obra
ta Stane Blatnik pravi, da zaradi te
ga ni kakšnega posebnega negodo
vanja.

»Kar dobro smo se navadili tudi 
na evropski delovni čas,« pravi 
Blatnik. »Sprva, ko naj bi delali od 
osme do pol pete popoldne, je bilo 
bolj težko, na sedanji delavnik od 
sedme do pol četrte popoldne pa 
smo se dobro navadili. Zlasti nam 
pride prav, da imamo tako proste 
vse sobote v mesecu, pa tudi drseč 
delovni čas, ki smo ga z novim re
žimom uvedli, marsikomu zelo 
ustreza.

Osebni dohodki v Iskrinem obra
tu v Žvirčah so v primeijavi s sicer
šnjimi prejemki v industriji še kar 
dobri in so tudi nekoliko nad sicer
šnjim Iskrinim poprečjem, zato se 
delavci ne pritožujejo. Da zaupajo 
svoji matični firmi, kaže tudi dej
stvo, da vsak zaposleni v obratu po
seduje nekaj Iskrinih delnic.

T. J.

Izgube 4-krat več od akumulacije
Kazen z izvozom se novomeško gospodarstvo nima s čim hvaliti

NOVO MESTO — Skromen pozitivni rezultat iz bilance uspeha in precej 
večji negativni rezultat iz razporeditve rezultatov povesta, da je novomeško 
gospodarstvo kot celota v kritičnem položaju. Še bolj zaskrbljujoče je, da se 
oba kazalca letos stalno poslabšujeta. Tako so zapisali v občinskem sekretaria
tu za družbeni razvoj v informacijo o devetmesečnem gospodarjenju v novo
meški občini, s katero so prejšnji ponedeljek seznanili tudi republiška ministra 
za industrijo ter finance Izidorja Rejca in dr. Marka Kranjca na sestanku z no
vomeškimi direktorji.

Vzroki za kritično stanje so v majh
nem prihodku ter v gibanju vseh vrst 
porabe, ki ni prilagojena skromnim 
možnostim. Delež skupnih obveznosti 
za davke in prispevke se delno znižuje, a 
je še vedno večji kot lani, znižuje se de
lež amortizacije in akumulacije, pove
čuje pa delež izgube. Čisti osebni do
hodki predstavljajo v bruto masi pri
bližno enak delež, so pa realno manjši. 
V devetih mesecih je bil povprečno iz
plačani osebni dohodek 4.694 din, kar 
je devetkrat več kot v enakem lanskem 
obdobju, življenjski stroški pa so se po
večali 12.8-krat.

Fizični obseg industrijske proizvod

nje se je v devetih mesecih v primeijavi 
z lani, ko je bil tudi negativen, znižal še 
za 7,7 odstotka. Ponekod je bila proiz
vodnja celo prepolovljena. Na tuje trge 
je novomeško gospodarstvo v tem času 
prodalo za 343,4 milijona dolaijev iz
delkov, kar je za 38,8 odst. več kot lani. 
Uvozilo pa je za 362,6 milijona dolar
jev, tako da je stopnja pokritosti padla 
na 94,8 odst. To pomeni, da bi s pravil
nejšim tečajem dinaija, ki ga gospodar
stveniki že dolgo zahtevajo, v celoti celo 
izgubili, seveda pa bi na ta način popra
vili krivice, ki se delajo dobrim gospo
darjem, ki se uspešno spopadajo z ostro 
konkurenco na tujih trgih. Tudi na do-

Sindikat daje posojila
Občinski svet ZSS Novo mesto oblikoval sklad za 
posojila članom — 3.000 din treba vrniti v pol leta
NOVO MESTO — Od 20. novembra 

dalje občinski svet Zveze svobodnih sin
dikatov Novo mesto dodeljuje posojila 
svojim  članom, ki so se znašli v stiski. Naj
višji znesek posojila je 3.000 din, odplača
ti ga bo treba v treh do šestih mesecih, od
visno od višine plače, letna obrestna mera 
za ta posojila je 12 odstotkov.

Finančno-administrativne posle v zvezi 
z dodeljevanjem posojil bo za sindikat 
opravljala Hranilno kreditna služba Obrt
ne zadruge Hrast, ki je prisluhnila tovrst
nim potrebam in načrtom. Postopek za 
dodelitev posojila je poenostavljen. Pri 
sindikalnem predsedniku v podjetju bodo 
na voljo posebni kratki obrazci-prošnje, ki 
jih bo treba izpolniti, opremiti s potrdilom 
predsednika o članstvu v sindikatu in z 
administrativno prepovedjo. Občinski svet 
bo dobljene prošnje obravnaval vsak prvi 
in tretji torek v mesecu, odobreno posojilo 
pa bo moč potem brez ceremonij dobiti v 
roke v HKS Hrast. Edina kriterija, ki jih 
bo sindikat pri dodeljevanju upošteval, sta 
vrstni red in razpoložljiva sredstva. Novo 
posojilo bo moč dobiti, ko bo prvo 
odplačano.

Sklad za kreditiranje delavcev pri no
vomeških Svobodnih sindikatih starta s 
300 tisoč dinarji. Kasneje se bodo trudili, 
da bo v njem vsaj okrog 1,5 milijona din 
na leto, čeprav je zanj zdaj »vidnih« le

okrog 70 tisoč din mesečno. V sklad sicer 
usmerjajo del članarine in obresti od nje 
ter še druga sredstva, ki jih pridobi sindi
kat. Kot rečeno, bodo posojilo iz tega 
sklada lahko dobili člani sindikata, in sicer 
iz tistih podjetij, ki članarino plačujejo 
občinskemu svetu, ne pa v Ljubljano, od 
koder ne pride praktično nič nazaj.

Novomeški svet Svobodnih sindikatov 
je že pred dvema mesecema z Dolenjko 
dosegel dogovor o določenem popustu za 
svoje člane pri nakupu v posameznih tr
govinah. Še najboljši odziv je bil v Žu
žemberku, kjer so se iskraši dobro organi
zirali, sicer pa pravega učinka ni bilo,

ŠOLSKI MINISTER 
V METLIKI

METLIKA — V ponedeljek, 26. no
vembra, se bo republiški minister za šol
stvo dr. Peter Vencelj v metliškem kultur
nem domu srečal z belokranjskimi prosvet
nimi delavci.

ŠE ZADNJI OVINKI — Stroji grizejo še v zadnji in tudi ngjvečji ovinek na 
novi cesti proti Laščam. Tako bodo izginili še zadnji metri makadama med 
Dvorom in Kočevjem. V Cestnem podjetju Novo mesto namreč obljubljajo, da 
bodo še ta teden začeli z asfaltiranjem zadnjega 1400 m dolgega odseka, vse pa 
naj bi bilo nared, če ne bo nepredvidenih težav, do 29. novembra. Ogromne 
količine kamna, Id ga odvažgjo z gradbišča,zbirajo v posebni deponiji, uporabi
li pa ga bodo pri nadaljnji modernizaciji suhokranjskih cest. (Foto: T. Jakše)

Počasnejše delo je bilo naložba
V Betini tovarni v Žakanju dela 250 ljudi, večina žensk iz hrvaških obkolpskih 
______vasi — Največ delajo za tuje partnerje — Cilj je enoizmensko delo

ŽAKANJE — Metliška Beti je pred 12 leti zgradila tovarno v bližnjem Ža
kanju na hrvaški strani Kolpe. V tej konfekcijski tovarni, kije kasneje postala 
tozd, so dobile delo v glavnem ženske iz teh obkolpskih hrvaških krgjev od 
Ozlja do Netretiča. Danes ta tovarna dela v okviru Bednega programa Oblači
la, v njej je zaposlenih 250 ljudi, od tega ni niti 15 moških. Eden od njih, ki pa je 
tu v Žakanju že od prvega dne, je direktor Blagoje Tošeski.
»Večino proizvodnih zmogljivosti, tre- puloverji, majice, joggingi —naredimo

Dela imajo v Žakanju dovolj, proiz
vodne zmogljivosti imajo stalno zase
dene. Njihov cilj je, da bi prešli na eno
izmensko delo. Sedaj dela v drugi 

judi. Že pred časom pa

nutno okoli 70 odst., dela za izvoz. V 
glavnem gre za izvoz storitev, tako ime
novani lohn posel, in to skoraj izključno 
za nemške firme,« je povedal Tošeski. Z 
nekaterimi firmami, kot sta svetovno 
znani Triumph in Pfeifle, sodelujejo že 
dolga leta. »Preko Pfeifleja delamo za 
Boss, Adidas in Head. Pri tem poslu je 
delo hitro plačano, najkasneje v 5 ted
nih, zahteve pa so stroge, zlasti kar se 
kvalitete in dogovorjenih rokov tiče. 
Lahko se pohvalimo, da v vseh teh letih 
nismo imeli niti ene resne reklamacije,« 
se je pohvalil direktor. »Seveda to ni 
prišlo samo od sebe; da smo lahko iz
polnjevali stroge zahteve po kakovosti, 
je več let trpela produktivnost, delali 
smo pač počasneje. Vendar je bila to na
ložba, ki se nam že vrača. Danes lahko 
še tako zahteven model iz našega pro
grama — to je v glavnem nočno perilo,

po najstrožjih evropskih normah glede 
kvalitete in izdelavnega časa.«

izmeni okoli 70 ljudi. 1 
so uvedli enoizmensko delo na traku, ki 
dela samo za Triumph; tako so režijo 
lahko zmanjšali za dva človeka, kar v 
tem primeru pomeni celih 50 odst., 
produktivnost pa se je povečala za 20 
odst.

V Žakanju ima, kot rečeno, dela 250 
ljudi, največ žensk iz bližnjih vasi. Kak
šno ime si je že ustvarila ta Betina to
varna, pove tudi tale drobni dogodek: 
znana nemška firma je preko ljubljan
skega Jugotekstila iskala primerno to
varno za svoj program. V Jugotekstilu 
so jih napotili v Beti, vendar s pripo
mbo, da jim bojo to najbolje naredili v
njihovi tovarni v Žakanju. In še danes
sodelujejo s to nemško firmo.

Žakanjske šivilje celo leto presegajo 
normo za kakih 5 odst., povprečna pla
ča v tej tovarni pa znaša sedaj 4.200 din.

Blagoje Tošeski A. B.

Bedno
življenje

metliških Romov
METLIKA — V metliški občini 

živi okoli 140 Romov, kar je za rev
no občino, ki ima le nekaj več kot 
8.000 prebivalcev, veliko. Še pose
bej, če naj bi končno rešili tako 
imenovano romsko vprašanje, ki je 
v sedanjih razmerah v prvi vrsti so
cialno vprašanje. Sedanje razmere 
pa so za Rome v socialnem pogledu 
nadvse neugodne, saj nimajo ne za
poslitve ne zemlje, da bi si lahko 
pridelali vsaj nekaj hrane, da o 
kakšnih spodobnejših, človeka vred
nih bivalnih in življenjskih razme
rah sploh ne govorimo.

Med vsemi 140 Romi v metliški 
občini je le 10 zaposlenih. Na zavo
du za zaposlovanje jih je prijavlje
nih 16, od tega je 14 žensk in kar 11 
je mlajših od 27 let. Izgledov, da bi v 
sedanjih časih dobili zaposlitev, 
skorajda ni. Med romi je precej al
koholizma, med romskimi otroci do 
14. leta starosti narašča število kaz
nivih dejanj.

Pri socialnih pomočeh Rome v 
občini oziroma v metliškem Centru 
za socialno delo obravnavajo tako 
kot ostale občane in jih drugače tudi 
ne smejo. Zaradi veljavne zakono
daje ne more noben mlajši in za delo 
sposoben Rom — razen, če ima vso 
potrebno dokumentacijo, da je 100- 
odst. invalid in kot tak za delo ne
sposoben — prejemati nikakršne 
družbene denarne pomoči Občani 
sicer večkrat socialni službi očitajo, 
da neupravičeno podpira Rome in 
jim tako daje potuho za njihovo ne
delo, vendar so ti, tudi na sejah 
občinske skupščine izgo vorjeni očit
ki neresnični, trdijo na Centru za 
socialno delo.

Trenutno prejemajo družbeno 
denarno pomoč kot edini vir preživ
ljanja le trije starejši Romi, štirje pa 
kot dopolnilni vir. Od socialnovar
stvenih pomoči prejemajo še otroški 
dodatek, in to 276 dinarjev na me
sec za otroka. To pomoč prejema 11 
otrok za 12 predšolskih in 19 šolo
obveznih otrok. Nezaposlene Rom
ke, ki so prijavljene na zavodu za 
zaposlovanje, pa tri mesece po roj
stvu otroka dobivajo nekakšno 
»romsko porodniško«, in to po 787 
dinarjev na mesec.

A. B.

mačem trgu sicer ne cvetejo rožice. Do 
nedavnega sicer ni bilo večjih proble
mov z naročili, saj so marsikje imeli po
dvojena, celo iz Srbije, le da so doma 
silne težave s plačilom vzetega blaga.

Iz devetmesečnih obračunov — pred
ložilo gaje 57 družbenih in 93 zasebnih 
podjetij od 391 registriranih —je raz
vidno, daje bilo v ustvarjenem prihod
ku 95,4 odst. poslovnih prihodkov, od 
tega skoraj tretjina pridobljenih na tujih 
trgih, 2,1 odst. prihodkov od financira
nja in 1,7 odst. izrednih prihodkov. Pri
hodki so bili le za 2,3 odst. večji od od-

• V devetih mesecih je bilo v novo
meški občini povprečno 26.467 zapo
slenih, konec avgusta je bilo le-teh za 
2,7 odst. manj kot v začetku leta, šte
vilo brezposelnih na Zavodu za zapo
slovanje je naraslo na skoraj 1.000. 
Možnosti za zaposlovanje praktično 
ni, omejene so celo možnosti izvaja
nja pripravništva, kar za 40 odst. seje 
letos zmanjšalo tudi število razpisa
nih kadrovskih štipendij.

hodkov, neto poslovnega rezultata pa je 
bilo le 1,1 odst. Bruto dobiček v znesku 
568 milijonov dinje ugotovilo 105 po
djetij, izgubo v znesku 439,3 milijona 
din 35 podjetij oz. pravnih oseb z 8.609 
zaposlenimi, od tega 18 privatnih, 
akumulacije pa je bilo le za 104 milijo
ne din. Razporejenega je bilo kar za 
15,3 odst. več dohodka, kot je bilo 
ustvaijenega, nekrite obveznosti iz do
hodka pa so dosegle 352 milijonov ali 
13,2 odstotka.

Z. L.-D.

OTROŠKI DODATEK
METLIKA — Po podatkih iz septem

bra letos je otroški dodatek v metliški 
občini prejemalo 447 družin ali kar 63 
odst. več kot v lanskem letu. Na Centru za 
socialno delo v Metliki predvidevajo, da 
se bo število prosilcev za to družbeno po
moč še povečalo. Med sedanjimi upravi
čenci do otroškega dodatka je 210 družin 
ali 44 odst. vseh takih, kjer je zaposlen le 
en član, precej od teh, kar 65, je 
samohranilk.

ZA STANARINO 
IN ZDRAVNIKA

METLIKA — Delno nadomestitev 
stanarine v metliški občini prejema 32 
družin, vendar se v zadnjem času število 
prosilcev povečuje, zlasti tistih, ki stanu
jejo v Kidričevem naselju v Metliki, 
kjer so stanarine zato, ker je naselje no
vejše, najvišje. Doplačila k cenam 
zdravstvenih storitev je oproščenih 22 
občanov, v glavnem so to nezaposleni, 
upokojenci z nizkimi pokojninami ter 
drugače socialno ogroženi ljudje.

LEP PRISPEVEK
METLIKA — Učenci metliške osnov

ne šole so za pomoč poplavljenim ob
močjem zbrali 15.000 dinarjev. K temu 
je treba dodati še 1.000 din kot prispe
vek šolske hranilnice, poleg tega pa je 
šolska skupnost prispevala še 1.500 di
narjev, ki so jih učenci dobili z zbira
njem oziroma prodajo odpadnega pa
pirja. Tako bodo metliški osnovnošolci 
na poseben žiro račun za pomoč šolam 
in vrtcem na poplavljenem območju 
nakazali 18.300 dinarjev. Zaposleni na 
metliški šoli pa so zbrali okoli 12.000 
dinarjev, kar je njihov dodaten prispe
vek za pomoč poplavljenim območjem, 
poleg dvodnevnega zaslužka in denarja, 
ki so ga prispevali v drugih zbiralnih 
akcijah.

DOLENJCI NAJBOLJ 
RADODARNI

NOVO MESTO Darovalna 
akcija Studia D, Dolenjskega lista 
in OO RKS iz Novega mesta prek 
valov dolenjskega radia je ponovno 
potrdila, kako globoko čuteče duše 
so Dolenjci. Za poplavljene sta do 
torka nakazali denar že dobri dve 
tretjini vseh. Od skupaj 1550 daro
valcev je položnice odposlalo že 
1274 darovalcev. Do sedaj je bilo 
na posebnem računu Rdečega križa 
zbranih 797.477 din. Denar so že 
nakazali poplavljencem v Posavju. 
Na naslov Centra za socialno delo v 
brežiški, krški in sevniški občini je 
bilo odposlanih po 200.000 din za 
vsako občino. Po enakem ključu 
bodo delili tudi denar, ki ga od da
rovalcev še pričakujejo. Dobro so 
se odrezali tudi darovalci, ki jih te 
dni obiskujejo aktivisti Rdečega 
križa. Do torka so denar odvedli iz 
25 od skupaj 35 krajevnih organi
zacij. Zbrali so kar 672.000 din. To
liko v vseh akcijah ni zbrala nobena 
od slovenskih občin. Samo za pri
mer zapišimo, da so podobno kot 
na Studiu D zbirali denar tudi na 
sobotnem Valu 202 in zbrali 
199.000 din.

Novomeška kronika
ZASLUGE V dobrodelni akciji, ki 

sta jo skupaj pripravilaradio Studio D in 
tednik Dolenjski list iz Novega mesta, so 
Dolenjci, Belokranjci, Posavci in drugi 
prispevali  za poplavljence več kot milijon 
din, kar je toliko, kot je uspelo zbrati or
jaški in vplivni Televiziji Slovenija. Do tu 
je vse lepo in prav. Nevšečnosti so se zače
le, ko je bila novica o tukajšnji radodarno
sti in solidarnosti sporočena v svet. Nekdo 
je poskrbel, da so osrednji slovenski medi
ji objavili, kako da je akcijo organiziral 
samo Studio D, od Dolenjskega lista ni bi
la omenjena niti črka. In vendar je samo 
objava imen vseh darovalcev stala naš 
časnik 40.000 din, kar je veliko več, kot je 
daroval kdorkoli.

REKLAMA — V reklami je dovoljeno 
skoraj vse, tako vsaj mislimo pri nas, zato 
nas ne bi smela čuditi kakovostno zelo ne
izenačena gesla, s katerimi privabljajo ti
sti, ki imajo kaj prodati, tiste, ki naj bi ku
povali. Kljub najrazličnejšim pretirava
njem pa bi vendarle morale biti neke meje, 
neki temeljni okvir okusa in sprejemljivo
sti reklamnega sporočila. V trgovini Gos
podična pri nekdanji Košakovi gostilni 
prodajajo v znamenju mota »Za generaci
jo, ki raste po ugodnih cenah«. V zadnjih 
45 letih smo verjeli veliko in marsikaj, da 
rastemo po ugodnih cenah pa ni prišlo na 
misel tudi najbolj bebavemu agitpropov-
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NEMOGOČE — V večini novomeš
kih prehrambenih trgovin imajo polkilo
gramske vrečke kislega zelja iz Ilirske Bis
trice. Na zavitku piše »novo«, vsebina pa 
je deklarirana kot 40 dag kislega zelja in
10 dag zeljnice. Vse skupaj stane 17 din. 
Samo 5 din več, to je 22 diSamo 5 din več, to je 2Ž din, stane četrt 
kilograma masla prve kakovosti. Nad za
devo se je treba zamisliti. Koliko kmeto
vega in drugega delaje z zavitkom masla 
in koliko z zavitkom kislega zelja? V Ilir
ski Biristici pa bi najbrž povedali, da stane 
zelje 7, embalaža pa 10 din.

V

Ena gospa je rekla, da Televizija Slo- L jo 
venija v osrednjem dnevniku ne zane- Pa 
maija več Dolenjske. V sako vremensko 
poročilo je podloženo z jesenskimi bar
vami Mirka Vesela.

MILAN KUČAN DANES 
V NOVEM MESTU
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NOVO MESTO — V okviru de
javnosti Kluba svobodna katedra 
bo predsednik predsedstva Repu
blike Slovenije Milan Kučan danes, 
22. novembra, ob 19. uri v hotelu 
Metropol v Novem mestu govoril 
in odgovarjal na vprašanja o Slove
niji danes in jutri.
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Sprehod po Metliki
ALTERNATIVNI BEND MAMA n 

DOLORES — njegov duhovni vodja je (J 
Gračan Igor Tomašič — bo izdal vsak čas v- 
veliko ploščo, na kateri bo tudi uglasbeno : 
besedilo metliškega pesnika Dušana Beča- p 
ja. Plošča bo izšla v nakladi petsto kosov, 
zato ni nič čudnega, če Tomašiča že sedaj 
obletavajo oboževalke z eno samo željo: 
priti do izdelka.

ME I LIČANI, ŽIVEČI V ČRNOM; 
LJU, grozijo, da bodo zahtevali najprej 
kulturno, nato pa še vsesplošno avtonomi
jo. V Črnomelj sojih zvabila dekleta, ki so 
postala njihove žene, in v Črnomlju poro
čeni Metličani trdijo, da gre v tem primeru 
za okupacijo in nič drugega. V pivskih 
družbah zmerjajo svoje žene — Črno- 
maljke z okupatorji. Do avtonomije Met
ličanov v Črnomlju gotovo ne bo prišlo.
kajti »ruzanci« hočejo imeti zase najrazvi
tejši del Črnomlja. Kaj takšnega, namreč 
razvitost, pa bodo v Črnomlju bolj težkorazvitost, pa bodo
našli. , n

V RADIJSKI ODDAJI ŠALJIVCI Mi 
SO MED NAMI — posneta je bila v ,nJ' 
Rajmerjevi gostilni — so bolj in manj res
ne razdirali Martin Plut, Tone Slobodnik, 
Franc Zepuhar, Jože Gosenca in Jožu 
Prus. Beseda je tekla o vinu, saj je bila od
daja predvajana dan pred martinovim na 
I radijskem programu Radia Slovenija
Za glasbeno spremljavo sta poskrbela 

Toni Verderber in Edoharmonikarja 
Macele.

V TEKSTILNI ŠOLI METLIKA na
meravajo organizirati začetni in nadalje
valni tečaj šivanja in krojenja. Tečaj bo oh 
sobotah, in to le v primeru, če bo dovolj 
prijavljenih.

KAZE, DA SO SE V NEKATERIH 
PISARNAH, kjer so nekoč domovali sisi, 
še ohranile lepe, stare navade iz časov vla
danja ene misli in ene partije. Šege se izra
žajo v veseljačenjih ob obloženih mizah: 
in to sredi delovnega časa. Ko so na občin! 
pometli s tako imenovanimi tehnološki^1 
»viški«, niso imeli v rokah dovolj gost* 
metle.

V METLIŠKI OBČINI NE PREMO S* 
REJO NITI ENE rejniške družine, čepra' ^
je tudi tukaj nekaj otrok, ki bi bili potreba1 
rejništva. Take otroke pošiljajo v Novarejništva. Take otroke pošiljajo 
mesto in drugam, kar je po svoje tudi d v 
bro, saj se tako vsaj nekaj kilometrpv 
umaknejo slabim vplivom neurejenih ih 
navadno nepopolnih družin.

nou ROTI 11 >1 Št. 47 (2153) 22. novembra 1990,



Črnomaljski drobir
TURIZEM — Velikokrat je slišati, ka

ko lepe naravne možnosti ima za razvoj 
■urizma deželica ob Kolpi. Bo že držalo, 
toda očitno so naravne možnosti vse prej 
kot dovolj, da bi se začel turizem res razvi
jati in da bi začeli v Belo krajino trumoma 
drveti turisti. To je na svojstven način po
trdil tudi republiški minister za turizem in 
gostinstvo, ki je po bogve kakšnem tava
nju prišel na javno tribuno o razvoju 
drobnega podjetništva in turizma v Čr
nomelj dve uri potem, ko se je začela tri
buna. »Gost bo težko našel pot do Bele 
krajine po teh cestah,« je opravičil zamu
do Paš. Najbrž res, če celo ministru za turi- 
2e.m uspe »zadeti cilj« šele po nekaj urah 
"tipanja« po terenu.

. SE ENA TURISTIČNA - Nič več op- 
'jtnizma kot Paš ni o razvoju črnomalj
skega turizma pokazal niti črnomaljski 
minister za turizem in gostinstvo Ferdi
nand Korošec. Minister nima niti toliko 

o denarja, da bi lahko črnomaljskim gostin
skim delavcem plačal tečaj slovenskega 
Jezika, kaj šele tečaj katerega drugega sve
tovnega jezika.

. ZAPISNIK — Pisali smo že, da delega
ti črnomaljske občinske skupščine na zad
nji seji niso sprejeli zapisnika prejšnje seje. 
Negodovanja in pripomb je bilo veliko. 
Ko pa so z občine skoraj tridesetim raz
pravljajočim poslali dopis, naj po pošti 
sporočijo, kaj je bilo z besedami, zapisa
nimi v zapisnik, ki sojih izrekli v razpravi, 
narobe, so dobili le nekaj odgovorov. 
Morda so na občini naredili to napako, da 
s° poleg prošnje poslali tud pisemsko 
ovojnico s papirjem in znamko, ki se jo je 
delegatom zdelo škoda porabiti za pisarijo 
občinski skupščini.

Drobne iz Kočevja
z GLORIJO V NOVO LETO — 

Agencija Glorija iz Kočevja organizira 
novoletno smuko na Visokih Tratah. Od
hod iz Kočevja bo 26. decembra zvečer, 
Povratek pa 2. januarja zjutraj. Cena je 
»00 DEM in 1.000 din na osebo, vanjo pa 
Je vračunano 6 polpenzionov, avtobusni 
Prevoz in vodenje.

SODOBNA REKLAMA - Nama 
Kočevje je kot prva prodajalna uvedla 
nov način reklamiranja. Elektronska pre- 
niična besedila na njenem pročelju opo- 
?frjajo mimoidoče na razne prireditve v 
Nami, na ugodne nakupe, popuste itd.
. ZADETEK v ČRNO — Na seji ene 
12med občinskih komisij so krepko udarili 
P° Pijači, alkoholizmu, bifejih in trgovi- 
Pan, ki prodajajo alkohol, a ga kupci pije- 

'-y° *ar pred trgovino ali za njo. Zanimivo 
ha je, da je najvišji dohodek občinskega 
Proračuna običajno prav davek na alko- 
hjnne pijače. Torej pivci najbolj podpirajo

VABILO NA PLES - Za 1. december 
Popravlja hotel Pugled spet zanimivo pri- 
sditev za goste. Na programu ne bo le 
P'«, ampak tudi modna revija kočevskih 
outikov, razen tega pa še več drugih za
bavnih nastopov.

Ribniški zobotrebci
SAMO ŠE DANES — Z današnjim 

i Pem zaključujejo v Ribnici prireditve ob 
^-letnici Blagovnice. Za zaključek bo 
hanes v tej trgovini modna revija, nastop 

skuP'ne Dijane Drobnič, pel bo 
^Iberto Gregorič, razen tega bo še festival 
Plačnik, pokušnja raznih jedil, kozmeti
čarka bo dajala nasvete, šolarji in vrtcaiji 

risali trgovino in nakupovanje, na 
.rsti bo zaključno žrebanje nagradnih 
,, Pnov in še marsikaj, vse od 14. ure 
“alje.

NIČ VEČ ONA-ON — V prodajalni 
c y.na"°n v Ribnici razprodajajo z okoli 30- 
iS1 /petnim popustom svoje zaloge. Trgo- 
0. *no nameravajo namreč zapreti, ker jim 
i- p odpovedal najemno pogodbo.
i Drodajalna tega podjetja poslej ne bo več v 
tj K,bnici.

PLES ZA PRAZNIK — V domu JLA
Ribnici bo za dan republike 29. novem- 

°er ples. Igral bo ansambel Impulz.

Trebanjske iveri
v t
ih j NAPISI — Na Dolenjkino blagovnico 
y , Trebnjem so dali svetlobno obvestilo, 
t- akšne ug. dnosti nudi ta trgovina. Če bo- 
?’ U° * * * * v trgovino zaradi svetlobnega povabila 
y j j’drli kupci pohištva in talnih oblog, se 
* ? “odo verjetno na daleč ognili krajevni
0 svisti. V Dolenjkini reklami je namreč 
„L>anj 5 različnih jezikovnih napak, ki

1 J h zlahka opazi že osnovnošolec. Ob bliž- 
v , J|h praznikih bi imel kateri izmed krat- 
s- °hlačnikov mogoče kaj časa, pa bi ga tr- 
" i «°vina lahko poprosila za lektoriranje.
•e ,. NEIZPROSNI — Iz serije problemov, 
v ‘Jih doživljajo na cesti trebanjski gasilci, 

■j, n‘ bila omenjena težava z dne, ko so v 
‘ebnjem odprli gasilski dom. Takrat so 
hniačini nazdravili z ljubljanskimi gosti, 

»ed katerimi je bil na primer Ivan Oman.
0 se je praznična družba razhajala in so 

^.Prej omenjeni gostje iz Ljubljane poslo- 
I j so prišli drugi, namreč policaji. Vzduš- 

. I j * novo družbo je bilo manj svečano, epi- 
v1 .A.Pa ta, da so na cesti nekateri člani iz 

TrSUf^ih gnsilskih vrst »napihali«. V 
■ 0ebnjem se muzaj°> češ še dobro, da jo je 
it , .ntanova družba prej popihala, drugače 
i'; 1 niorda tudi ta »pihala«.
i« /nAr\/N«»vi a t t • i •

•«uuva uru/oa prej popinaia, urugace
1 niorda tudi ta »pihala«.

^ZGODOVINA — Trebanjcem se vidi, 
Jj* so prispevali svetu svojevrstnega popo- 

11 l '** Barago, saj tudi današnji rodovi radi 
11 na!}1'*'?v svet, bodisi v bližnji, bodisi v bolj 
tS d(i<^cn‘l Tako je v Trebnjem in okolici 

“v°lj strank za dve potovalni agenciji, ki 
E g® v niestecu. Po eni poti se ljudstvo vozi v 
' Pa r°b° 7 uradnim »Krištofom«, po drugi 

11 ,,lS “črnim« Barletom, kaj pa bi se zgodilo 
° i nlr.I110rebdnem križanju poti, najbrž ne bi 
r vij' Predvideti niti svetovljan Baraga, 
' r()^n naJbolj nenavadnih spopadov domo-
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Premogovnik nima več prihodnosti
V Kanižarici bodo brez novih vlaganj kopali premog le še 10 let — V stečajnem 

postopku — Ni denarja za naKup materiala — Nezadovoljstvo delavcev

doba kanižarskega rudnika brez novih 
vlaganj še 10 let. Z minimalnimi vlaga-

KANIŽARICA — Medtem ko je v rudniku rjavega premoga v Kanižarici pri 
Črnomlju povpraševanje po komercialnem premogu tako veliko, da ga nakop
ljejo manj, kot bi ga lahko prodali, pa je toliko večji problem prodaje drobnih 
vrst, torej energetskega premoga, saj zanj nimajo tržišča. Deponija v ljubljanski 
toplarni, največjem odjemalcu tovrstnega kanižarskega premoga, je namreč 
polna. Zato je zahteva republiške vlade, da se zmanjša izkop v kanižarskem 
rudniku od dosedanjih 120 tisoč na 80 tisoč ton letno.

To pa pomeni tudi zmanjševanje 
stroškov in zaposlenih. Čeprav je zaradi 
naravnega osipa v Kanižarici v zadnjih 
dveh letih število delavcev padlo od 
425 do 388, jih je še vedno 97 preveč.
Nekaterim bodo dokupili leta, da bodo 
odšli v pokoj, nekaj pa jih je 12. no
vembra že nestopilo začasno čakanje 
doma, za kar dobijo 70-odst. plačo.
Rudniku je naloženo, da v dveh mese
cih zmanjša število delavcev.

Po mnenju direktorja rudnika Vla
dimirja Breznika to ni ekonomska reši
tev, kajti vzporedne dejavnosti, ki jih 
imajo v rudniku, kot so separiranje, 
transport, so prilagojene izkopu 120 ti
soč ton premoga letno. Zaradi manjše
ga izkopa ne bodo porabili tudi nič 
manj električne energije, torej se bo vsa 
stvar še podražila. Sicer pa je življenjska

JAVNA RAZPRAVA 
O OSNUTKU USTAVE

ČRNOMELJ — Predsedstvo 
skupščine občine Črnomelj ob
vešča občane črnomaljske obči
ne, da bo v petek, 23. novembra, 
ob 17. uri v kulturnem domu v 
Črnomlju javna razprava o osnut
ku ustave Republike Slovenije. 
Uvodno predstavitev osnutka bo 
podal Jernej Rovšek, sekretar 
komisije za ustavna vprašanja pri 
skupščini Republike Slovenije. 
Vabljeni!

nji v severno polje, kije za 200 metrov 
bližje površini (sedaj kopljejo 300 me
trov pod zemljo), pa bi lahko življenj
sko dobo rudnika podaljšali za 10 do 15 
let. Vendar izgledov za nova vlaganja ni 
niti za tiste rudnike, ki imajo po mnenju 
vlade perspektivo, kaj šele za takšne,

* Sicer pa je kanižarski rudnik v ve
likih finančnih škripcih, saj je v deve
tih mesecih pridelal 30 milijonov din 
primanjkljaja, nadaljnjih 21 milijonov 
din pa je nepokritih izgub iz pretekle
ga leta. Ker so bili blokirani več kot 
60 dni, so v stečajnem postopku. 
Razprava na sodišču je sicer že bila, a 
je postopek podaljšan do konca no
vembra. Vendar pa so v težavah tudi 
drugi in ne le kanižarski rudnik, ob
ljubljeno pa je, da se bodo likvidnost
ne razmere popravile. Če do tega ne 
bi prišlo, se v Kanižarici boje pomisli
ti, kakšne bi bile posledice.

kot je kanižarski, kjer perspektive ni. 
Obljubljeno pa je, da denar za zapiranje 
rudnika in prestrukturiranje bo.

M. BEZEK-JAKŠE

PLES IN SREČELOV 
ZA RADIO

RIBNICA — Radio Ribnica bo za
čel redno delovati predvidoma sredi 
prihodnjega leta. Skupina, ki pripravlja 
ustanovitev, pravi, da bo radio pred
vsem marketinškega in komercialnega 
značaja. Pri nabavi opreme pomaga 
ribniško gospodarstvo. Ekipa Radia 
Ribnica pa želi tudi sama nekaj prispe
vati, zato pripravlja razne kultumo- 
zabavne prireditve. Ena takih bo novo
letni ples in koncert, ki bo 29. decembra 
v Dolenji vasi; na programu bo tudi 
srečelov.

M. G.-č

V NEDELJO O USTAVI
KOČEVJE — V nedeljo, 25. no

vembra, ob 10. uri bo v kinu Jadran v 
Kočevju osrednja razprava v kočev
ski občini. Uvodničaija bosta Miran 
Potrč, podpredsednik komisije Re
publike Slovenije za ustavna vpraša
nja, in mag. Stane Vlaj, sekretar od
bora za lokalno samoupravo Skup
ščine Republike Slovenije.

Evropa pomeni 
precejšnjo 
zadrego

V Trebnjem o ustavi

Vedno več socialnih težav
Posledice nazadovanja gospodarstva in razvad

TREBNJE — V soboto je bila v 
Trebnjem javna razprava o osnutku 
slovenske ustave, na kateri so o najviš
jem državnem pravnem predpisu govo
rili dr. Lojze Ude, Ivan Oman, Sonja 
Lokar in Ivo Bizjak, tj. gostje iz Ljublja
ne, in tudi domačini. V pogovoru so 
obdelovali znana odprta vprašanja o 
bodoči ustavi samostojne slovenske dr
žave in se po njem seveda razšli brez 
jasnih odgovorov.

Razprava seje začela s preambulo in 
obvezno dilemo o svetosti življenja ter 
Udetovim zagotovilom, da »svetost« tu 
nima ničesar skupnega z vero. Da nima 
ničesar skupnega z morebitno prepo
vedjo splava, ni upal zatrditi nihče. 
NOB, druga velika sporna predustavna 
tema, je tudi na obravnavi osnutka v 
Trebnjem razburila duhove, tako repu
bliških političnih prvakov kot občin
stva. Ker pišemo zdaj ustavo vseh plasti 
prebivalstva in ker eni ljudje spoštujejo 
NOB; drugi pa ne, ne vlačimo tega v 
ustavo, je predlagal Ivan Oman. Če so
dimo po razpravah Sonje Lokar in ne
katerih iz dvorane, misli slovenska SDP 
o tem drugače, z Omanom pa se ne stri
njajo tudi nekateri v občini Trebnje.

Svojevrstno zadrego pomeni odlo
čanje o lastninski pravici tujcev. Če je 
ne priznamo, se bomo najmanj osmešili
v očeh razvite Evrope, ki je glede daja
nja take pravice precej odprtih rok, toda 
če jo priznamo, s tem tvegamo, da nam 
bodo premožnejši sosedni Evropejci 
pokupili naše lastno premoženje.

Očitno ni nič bolj jasna bodoča lo
kalna samouprava, ki naj bi jo določila 
nova slovenska ustava. Sodeč po so
botni razpravi, je v tem pogledu še naj
bolj jasno, da je sedanja občina država v 
malem in za vse določene ji funkcije 
premajhna ter daje hkrati prevelika za 
reševanje vsakdanjih življenjskih pro
blemov ljudi v majhni lokalni skupno
sti, kolikršna naj bi občina bila. Vseka
kor so visoke razprave o demokraciji 
eno, povsem drugo pa je praktično 
vprašanje, kako bodo preprosti ljudje 
lahko čim enostavneje urejali različne 
opravke po državnih uradih. Pri bodoči 
lokalni samoupravi bi morali misliti tu
di na to vprašanje, je menil Ciril Pun
gartnik, predsednik skupščine občine 
Trebnje.

M. LUZAR

KOČEVJE — Na prvi seji komisije 
za socialno politiko občinske skupščine 
Kočevje 13. novembra so za predsedni
co komisije predlagali dr. Natašo Žilev- 
ski, za tajnika pa Petra Šubica. Raz
pravljali so tudi o analizi socialnega 
stanja v občini in oblikovali nekaj pred
logov za program dela komisije.

Analiza med drugim ugotavlja in po
trjuje že znano dejstvo, daje vedno več 
ljudi brez dela ali na začasnem čakanju, 
vedno manj brezposelnih pa dobiva de
lo. Povprečni osebni dohodek v občini 
vedno bolj zaostaja za republiškim po
vprečjem, pokojnine pa so nekoliko 
nad njim. To pa ne velja za kmečke po
kojnine, ki so zelo nizke in ki jih je v 
občini Kočevje med vsemi pokojnina
mi kar petina. Zanimiv je podatek, da v 
občini dobiva družbeno pomoč za 
otroke od skupnega števila družin 
(1064) kar 166 družin (s 403 otroki) iz 
drugih republik in le 34 družin (s 46 
otroki) domačinov.

Glavno delo komisije bo odkrivanje 
in odpravljanje vzrokov za človeške sti
ske. V razpravi so med drugim opozori
li, da je od 100 umrlih za rakom na

DVA KONCERTA
KOČEVJE: NONET ROG ZA PO- 

PLAVLJENCE — Jutri, 23. novembra, 
ob 17. uri bo v dvorani kina Jadran v Ko
čevju koncert noneta Rog iz Željn. Vstop
nine ne bo, pobirali pa bodo prostovoljne 
prispevke, kijih bodo pevke namenile pri
zadetim v nedavnih poplavah.

LOŠKI POTOK: REVIJA PEVSKIH 
ZBOROV — V Loškem potoku bo v so
boto, 24. novembra, ob 18. uri revija pev
skih zborov. Skupno bo na njej nastopilo 
11 zborov iz občin Ribnica, Grosuplje in 
Cerknica.

pljučih kar 98 kadilcev, a kljub temu ne 
znamo zmanjšati števila kadilcev niti v 
srednji šoli med dijaki. Vedno večje bi
fejev in trgovin, ki prodajajo alkoholne 
pijače. Ugotovili so tudi, da v analizi ni 
zajeta narkomanija, ki je v občini tudi 
prisotna, saj nekateri goje indijsko ko
nopljo v Kočevskem Rogu, Kostelu ali 
celo na balkonih. Opozorili so na za
sebno prodajo tablet apaurin itd.

J. P.

Griža zaradi vode
Zbolelo 170 ljudi

RIBNICA, KOČEVJE, LOŠKI 
POTOK — Na območju občin 
Kočevje in Ribnica je minuli mesec 
zbolelo za grižo 170 ljudi, od tega 
kar 128 na območju Loškega poto
ka, Drage, Podpreske in Trave, ki 
dobivajo vodo iz zajetja v Loškem 
potoku. Ostali oboleli pa so z ob
močja Ribnice in Loškega potoka, 
ki dobivajo pitno vodo v glavnem iz 
zajetja Obrh, ta pa spet po podzem
skih poteh z območja Loškega 
potoka.

Večkrat smo že poročali, da ima
jo v Loškem potoku speljano kana
lizacijo kar v zemljo, brez vsakih či
stilnih naprav. Prvič smo pisali o 
tem že, ko so v Loškem potoku ka
nalizacijo gradili. Vendar takrat 
opozorila niso zalegla. Zdaj pa je 
končno le prevladalo prepričanje, 
da je treba hitro podvzeti potrebne 
ukrepe, da bo pitna voda bolj čista. 
Tako je prednostna naloga zgraditi 
čistilne naprave za območje Loške
ga potoka. Nanje je treba speljati 
kanalizacijsko omrežje, in to že v 
tem srednjeročnem obdobju, med
tem ko je bilo prej predvideno za 
dolgoročno obdobje. Doseči pa je 
treba, da bo končno le upoštevano 
tisto, kar je zapisano v odlokih za 
varovalna območja posameznih vo
dovodov v obeh občinah.

Epidemija griže pa ni zajela le 
območja vzhodno od Loškega po
toka, ampak tudi zahodno. Takoj 
so bili uvedeni nekateri nujni ukre
pi, kot kloriranje in nastavitev člo
veka, ki bo stalno nadzoroval klo- 
rirno postajo v Loškem potoku. Iz 
vodovodov so jemali tudi vzorce 
vode. Presenetljivo pa se je izkaza
lo, daje površinska voda celo manj 
onesnažena kot tista iz globinskih 
vrtin.

J. P.

Tudi naša dva najlepša
Šmarješke Toplice in Osilnica med zmagovalci

RADENCI, OSILNICA, 
ŠMARJEŠKE TOPLICE — Turi
stična zveza Slovenije je tudi letos 
ocenjevala najlepše urejene in pri
vlačne kraje po Sloveniji. Tekmo
vanje je potekalo v štirih skupinah, 
v dveh pa sta dobila naj višje ocene 
kraja z našega območja.

V skupini turističnih krajev so 
zasedle prvo mesto Šmarješke To
plice, v skupini manjših turističih 
krajev pa Osilnica. V skupini sled
njih so se dobro uvrstili še nekateri 
kraji z območja širše Dolenjske, in 
sicer na 7. mesto Šentrupert, na 8. 
Semič in 9. Straža. Ostalih krajev z 
našega območja ni na vidnejših me
stih (poprečna ocena nad 4 od 5 
možnih točk) v nobeni izmed vseh 
štirih skupin.

Priznanja so bila podeljena 16. 
novembra v Radencih (ki so zma
gali v najelitnejši skupini). Osilniš- 
ko priznanje je prevzel Toni Kovač, 
predsednik Turističnega društva 
Osilnica in najbolj znan zasebni go
stinec v občini Kočevje. Na prizna
nju piše, daje dodeljeno TD Osilni
ca za najbolj urejeno okolje v 
letošnjem letu. Predsednik TD Toni 
Kovač nam je dejal, da sta TD in 
on, kot predsednik in gostinec, le 
delno zaslužna za to priznanje in to 
za povsem turistično in gostinsko

dejavnost, urejenost gostišč in pre
nočišč, turistično ponudbo, turi
stično vzgojo občanov; za ureditev 
samega kraja in okolice sta še po
sebno zaslužna krajevna skupnost 
in KŠD Tone Ožbolt in seveda kra
jani. Gre torej za priznanje kraju in 
ne le TD. j. PRIMC

PRIZNANJE OSILNICI — Na 
fotografki je predsednik Turistič
nega društva Osilnica Toni Ko
vač in priznanje, ki ga je prejel 
minuli petek v Radencih za Osil
nico, kot najlepše urejen manjši 
turistični kraj v Sloveniji.

Ugodnejši 
nakup pri 
zasebnikih

čakajo nove ponudbe
ČRNOMELJ — Zaradi težkega 

gmotnega položaja delavcev pa tudi 
glede na usmeritev kongresa Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije (ZSSS), 
da naj sindikat omogoči svojim članom 
ugodnejši nakup v sindikalnih trgovi
nah ali pa v dogovoru z drugimi trgov
skimi podjetji tudi v drugih prodajal
nah, je v črnomaljski občini v dveh 
trgovinah že moč kupovati pod ugod
nejšimi pogoji. Črnomaljski občinski 
svet ZSSS je sklenil pogodbi z zasebno 
trgovino Wik iz Črnomlja ter zasebnim 
marketom Zemira Begiča iz Semiča.

Pri Wiku velja za nakup tekstila, 
kozmetike, galanterije, šolskih potrebš
čin, kamp opreme in obutve pri nakupu 
nad 1000 din 10-odst. popust, pri na
kupu nad 2.000 din pa prav tolikšen 
popust in plačilo v dveh obrokih. Na
kup blaga večjih vrednosti, ki ga nudijo 
v prodajalni, a prej ni bilo omenjeno, pa 
je moč odplačati v treh obrokih. Pri Be
giču pa imajo kupci pri vsakem nakupu 
nad 100 din 10 odst. popusta. Te ugod
nosti lahko uveljavljajo vsi člani ZSSS, 
ki se izkažejo z izkaznico, tisti pa, kije še 
niso prejeli, pa s potrdilom, ki ga izda 
predsednik osnovne organizacije sindi
kata.

Še vedno teče razgovor sindikata s 
črnomaljsko kmetijsko zadrugo, ki naj 
bi izdelala projekt o ugodnejšem naku
povanju v njihovi trgovski mreži. Ven
dar ti razgovori po dveh mesecih še niso 
rodili sadov, medtem ko seje sindikat z 
zasebnimi trgovci dogovoril o ugodnej
ših nakupih v dveh urah. Sicer pa se 
lahko vsaka trgovska organizacija in 
tudi uslužnostna dejavnost, ki je pri
pravljena ponuditi blago in usluge za 
člane sindikata po ugodnejših cenah ter 
si tako pridobiti tudi več strank, oglasi s 
svojo ponudbo pri občinskem svetu 
Zveze svobodnih sindikatov v Črnom
lju.

M. B.-J.

VEDNO VEČ ŠOLARJEV
RIBNICA — Število otrok v osnovnih 

šolah v ribniški občini v zadnjih letih spet 
narašča. Tako ima osnovna šola Ribnica 
vsako leto oddelek učencev več in ima v 
razredih na nižji stopnji že spet po 4 od
delke, kar velja tudi za 5. razred, od 6. raz
reda navzgor pa imajo po pet paralelk. 
Skupno je v občini v tem šolskem letu 
1.507 učencev. Največ jih je v osnovni šoli 

dr. France Prešeren v Ribnici s podružni
cama v Dolenji vasi in Sušju, in sicer 
1.026, v osnovni šoli Sodražica s podruž
nico pri Sv. Gregorju 265, v Loškem Po
toku 191 in na šoli s prilagojenim progra
mom v Ribnici 25 učencev. V šolo v 
Loškem Potoku je prešolanih 21 učencev 
iz šole v Podpreski v občini Kočevje. Šol
ske stavbe zadnja leta tudi obnavljajo ali 
se pripravljajo na njihovo obnovo. Tako 
je dokončana v Ribnici prenovitev ene 
stare stavbe osnovne šole, naročen pa je 
projekt za obnovo še druge stare šolske 
stavbe. Na osnovni šoli v Sodražici so raz
redi že prenovljeni, dokončati pa je treba 
še vezni hodnik med šolsko stavbo in telo
vadnico. Tudi na šoli v Loškem Potoku so 
dokončali nekatera dela.

J. P.

ZVONIK V LUČI
TREBNJE — V Trebnjem teče akcija 

za osvetlitev zvonika na krajevni cerkvi. 
Kot pričakujejo, bodo zbrali dovolj denar
ja za ta namen že v poldrugem mesecu in 
bodo zvonik osvetlili že za letošnji božič.

V čem je njen izvirni greh?
Vzgojno-izobraževalna organizacija Trebnje — Vse so določili normativi - 
_______ družnice kot šolska kaprica? — Dela

TREBNJE-

STARA CERKEV — Pred kratkim 
so na pokopališču v Stari Cerkvi pri 
Kočevju položili k večnemu počitku 
Marijo Žagar iz Kočevja, kije bila roje
na pred 64 leti v Gornjem Kotu pri 
Dvoru v družini kovača Trpina. Na 
osnovni šoli na Dvoru jo je med drugim 
učil znani učitelj Ciril Dekval. Leta 
1942 seje družina preselila v Slovensko 
vas pri Kočevju. Med vojno je delovala 
v terenskem odboru OF. Po vojni je de
lala v krajevnem ljudskem odboru Sta
ra Cerkev in na okrajnem odboru mla
dine Kočevje, kjer je bila načelnica 
pionirske organizacije. Kot referentka 
za kadrovske zadeve je delala pri 
Okrajni zadružni zvezi in pri Trgopro- 
metu. Nazadnje je bila nad 20 let sekre
tarka pri Delavski univerzi Kočevje, 
kjer je bila tudi upokojena. Delovala je 
v raznih organizacijah in društvih, med 
drugim je bila tudi članica odbora za- 
družnic pri Zadružni zvezi Slovenije. Za 
svoje delo je dobila več priznanj, med 
drugim priznanje Zveze delavskih uni
verz Slovenije.

___________________ Delavci naj odidejo postopoma
- Če je v občini Trebnje ksy, kar bi sodilo v lokalno zgodbo o jari 

kači, je to gotovo Vzgojno-izobraževalna organizacija Trebnje, s kratico VIO.
Trebanjci so se na različnih sestankih že večkrat doslej obnašali tako, kot da se 
hočejo nemudoma znebiti zajedalskega Via.

Štefan Kamin, direktor Vzgojno- 
izobraževalne organizacije ne ve ali ne 
pove, v čem je ustanova trebanjski jav
nosti odveč. »Nihče ni rekel, v čem je 
VIO porabnik. Vedeti pa moramo, da 
je bilo šolstvo organizirano na podlagi 
veljavnih normativov,« zatrjuje Kamin.
Tako ne bi smelo biti sporno število de
lavcev v tej ustanovi, kajti v slednji trdi
jo, da so se pri zaposlovanju držali nor
mativov in da je ponekod zaposlenost 
tudi pod normativi. »Vzemimo število 
računovodij. Merilo zanj je število šol
skih oddelkov. In če je to napačno, to ni 
naša krivda. Narobe pa verjetno je, saj 
bi moral kdo po merilih računovodske 
dejavnosti reči, da na tak obseg našega 
računovodskega dela pripada toliko in 
toliko ustreznih delavcev«, meni Ka
min. Alije torej naglavni greh Vzgojno- 
izobraževalne organizacije že od vsega 
začetka prevelika zvestoba predpisom?
V duhu sedanjega časa najbrž sploh ni

Po

možen drugačen odgovor od pritrdilne
ga, saj je Vzgojno-izobraževalno orga

nizacijo v preteklosti naplavilo plimo
vanje samoupravljanja in se je je pri tem 
krepko držal zakon o združenem delu.

Možno je, da velja VIO za potratno 
spričo razvejene mreže osnovnih šol, 
kakršno ima. Toda o morebitnem uki
njanju podružničnih šol se VIO doslej 
ni mogla niti pogovarjati, saj so vsakr
šnemu takemu posegu nasprotovale 
krajevne skupnosti, kar pa jim je omo
gočal zakon o osnovni šoli. Tako VIO 
domnevne in očitane ji razsipanosti v 
tem pogledu ni mogla odpraviti, razen 
če ji do tega nikoli ni bilo.

Štefan Kamin pravi, da so v trebanj
ski občini v preteklosti nekateri uteme
ljevali svoje težnje po ukinitvi podruž
ničnih, češ da v podružnicah pouk ni 
dober. To o kakovosti po njegovem ne 
drži. Preden pa bi tak Kaminov komen
tar kdo imel za direktoijevo osebno na
klonjenost podružnicam, mora zvedeti 
za njegov podatek o objektivni oviri, da 
bi v sedanjih razmerah podružnice pre

selili, vzemimo, v trebanjsko osnovno 
šolo. »Poudarjam, da osnovna šola v 
Trebnjem za sedanji enoizmenski pouk 
ni nič predimenzionirana. Drugače bi 
bilo ob dvoizmenskem. Toda z uvede
nim dvoizmenskim poukom za dva od-

• Koliko neracionalnosti je v prete
klosti vnesla osamosvojitev Vzgojno- 
izobraževalne organizacije ter Centra 
za izobraževanje in kulturo, je verjet
no vprašanje zase. VIO, ki je zdaj 
brez teh enot, vidi svojo prihodnjo 
usodo v tesni povezavi z bodočo šol
sko zakonodajo. Glede možnosti več
jega varčevanja, o katerih je nedavno 
razpravljaj tudi trebanjski izvršni 
svet. Kamin svari pred prenagljenim 
odpuščanjem delavcev. Število sled
njih se bo do leta 1995 precej zmanj
šalo z upokojitvami, le-te pa bi VIO 
lahko pospešila, če bi imela denar za 
dokup let.

delka na osnovni šoli Mokronog smo 
povzročili nezadovoljstvo, kar pomeni, 
da tovrstno varčevanje v šolah ne zade
va le šol,« meni Štefan Kamin.

M. LUZAR
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V turizmu ne bo čistih računov
Tako menijo v Občinski turistični zvezi ob zakonu o centraliziranem zbiranju tu- 
_____________ rističnih taks — Bodo 80 odst. res vrnili občinam?

letos obisk manjši. Do konca leta naj bi zabeležili samo 91 odst. predvidenih 
nočitev. K temu so svoje prispevale politične in ekonomske razmere. Glede na 
to, kar naš turizem nudi, so cene zanj previsoke. Tudi v Brežicah bi se dalo še 
marsikaj narediti, predvsem popestriti ponudbo in pospešiti razvoj pravega 
kmečkega turizma.

cah prav nič ne veselijo novega zakona 
o zbiranju turističnih taks. Ta namreč 
predvideva, da bi se vse turistične takse 
stekale v republiko. 20. odstotkov bi jih 
tudi dejansko zadržali za skupne akcije,

Osnovni barometer uspešnosti turi
stičnega leta je največja turistična orga
nizacija v občini — Terme Čatež. Od 
tam prihajajo tudi največje vsote od tu
rističnih taks, ki so se do sedaj zbirale v 
občinskem skladu stavbnih zemljišč. 
Sklad je 10 odst. sredstev nakazoval 
Turistični zvezi Slovenije in Centru za 
ekonomsko in turistično propagando.

V letošnjem letu naj bi Občinska tu
ristična zveza na ta način razpolagala z

več kot milijon dinarji. Na osnovi pred
loženih programov jih razporeja turi
stičnim delovnim organizacijam, turi
stičnim društvom in podmladkom, za
sofinanciranje prireditev, turistično iz
obraževanje občanov, tekmovanje v
urejenosti krajev, urejanje zelenih povr
šin ipd.

POSAVCI DRUŽNO 
O PREDLOGU USTAVE

BREŽICE — Danes ob 16. uri bo v 
prostorih prosvetnega doma v Brežicah 
posavska razprava o predlogu ustave. 
Nanjo so povabili delegate in predsed
stvo občinske skupščine, predstavnike 
strank in krajevnih skupnosti ter vse 
občane. Po dogovoru se bodo razprave 
udeležili tudi člani predsedstva skupšči
ne ter člani izvršnih svetov iz Krškega in 
Sevnice. V razpravi bodo poskušali 
oblikovati skupne, t.j. posavske, pri
pombe na predlog ustave. V torek po
poldan je za svoje člane pripravilo raz
pravo tudi Društvo pravnikov v Posav
ju. Razgovoru v prostorih občinskega 
sodišča v Brežicah seje odzval tudi mag. 
Jerovšek iz ustavnega sodišča Slovenije.

Slovenija je majhna dežela, in če se 
gremo turizem, mora biti urejena prav 
vsaka vas. Turističnim društvom je z 
malo denarja in z veliko prostovoljnega 
dela uspelo marsikaj postoriti. Morda 
veliko stvari, ki nikoli ne bi bile urejene, 
če bi jih imel na grbi »nekdo iz republi
ke«. Zato ni čudno, da se tudi v Breži-

• »Že do sedaj, ko se je v republiški 
zvezi zbiralo samo 10 odst. turističnih 
taks, je bilo manjšim, nerazvitim 
občinam do tega deleža težko priti, 
saj se je vse vrtelo okrog nekaj glav
nih turističnih centrov. Moti nas tudi 
to, daje bila naša zveza povsem odri
njena od odločanja. Ne vem, zakaj je 
zdaj poleg Centra za ekonomsko in 
turistično propagando potrebna še 
nova agencija. Gre spet za centraliza
cijo sredstev, zato nam je jasno, da bo 
veliko težje priti do njih. Glede na 
slabe izkušnje se bojimo, da se tistih 
80 odst. ne bo vrnilo v občino, čeprav 
smo po dohodku iz turističnih taks 
gotovo v prvi polovici slovenskih 
občin,« je v dvomih Vili Pavlič iz 
Občinske turistične zveze v Brežicah.

NA MARTINOVO 
ZA POPLAVLJENE

ČATEŽ OB SAVI — Ko so se člani 
pevskega zbora Prosvetnega društva 
Svoboda bratov Milavcev iz Brežic 
skupaj s člani simfoničnega orkestra iz 
Zagreba in z Zagrebškimi simfoniki 
zbrali na veselem martinovanju, so se 
spomnili tudi na tiste, ki se v prvih no
vembrskih dneh niso imeli česa veseliti. 
S srečolovom so zbrali 3.100 din in jih 
nakazali na žiro račun za prizadete v 
poplavah.

predvsem za Agencijo Slovenija, ostalo 
bi na osnovi programov razdelili ob
činam.

B. DUŠIČ

• Hrup je nujno potreben po
vsod, kjer se zakriva tiha resnica. 
(Kadmus)
• Moji bratje in sestre niso bratje 
in sestre po krvi, temveč po duhu. 
(Rožanc)

Zdrav bolnik pred končno smrtjo?
Rudnik Senovo čaka stečajni postopek zaradi blokiranega žiro računa

SENOVO — Desetletna agonija Rudnika Senovo prehaja v zaključno fazo. 
Preteklo soboto je pretekel 60. dan blokae žiro računa, in če bo šlo vse v skladu 
s pravili, potem naj bi se kmalu začel stečajni postopek. Vendar senovski rudnik 
ni nobena izjema, kajti že pred njim so zabredli v ta postopek ostali rudniki, vsi 
pa so dobili tudi nalogo od slovenske vlade, da zmanšajo izkop.

Direktor senovskega rudnika inž. 
Jože Leskovarje povedal, da denaija za 
deblokado nimajo niti na Senovem niti 
v krški občini in še manj v REK v Tr
bovljah. Nasploh so razmere v tem ru- 
darskoenergetskem kombinatu zelo ne
jasne in negotove, Senovčani pa so 
ostajali pri močeh najdalj. Ostali manjši 
rudniki so namreč že po dva ali tri me
sece v stečajnem postopku, Kanižarica,

denimo, pa tudi že dva. Problem pa ni 
samo pomanjkanje denaija, marveč je 
vlada rudnikom postavila omejitve. Vsi 
rudniki so dobili nalogo, da zmanjšajo 
proizvodnjo. Senovski rudnik mora 
proizvodnjo od dosedanjih 120.000 ton 
zmanjšati na 80.000 ton. To pa seveda 
pomeni, da ima preveč tudi delavcev. 
Tako so morali poslati na »čakanje« 
(spet genialna pogruntavščina za ime

novanje ljudi, ki so odveč) 66 delavcev, 
v kratkem pa naj bi jih šlo še 50. Na to, 
kaj se bo izcimilo iz sedanje gospodar
ske in politične zmede, pa bodo lahko 
kar dolgo čakali, saj so na čakanju za 
nedoločen čas. Med njimi pa so pred
vsem taki delavci, ki so tik pred upoko
jitvijo. Med njimi je 18 jamskih delav
cev, 10 s separacije, 13 iz delavnic in 24 
iz skupnih služb.

Pomoč prizadetim prihaja
Zaposleni v sevniški občini bodo za poplavljen- 

ce prispevali 3 enodnevne osebne dohodke
SEVNICA — Do 24. novembra 

morajo Sevničani pripraviti končno 
poročilo o škodi zaradi katastrofalne 
poplave 1. in 2. novembra, vse pa ka
že, da so komisije na terenu dobro 
opravile delo, ko so ob obiskih priza
detih gospodinjstev in podjetij popi
sovale škodo. Ta znaša po lej prvi 
oceni okrog 249 milijonov dinaijev in 
pri tej številki bo po besedah Jožeta 
Kolarja, namestnika sekretaija sekre
tariata za gospodarstvo in družbene 
dejavnosti in poveljnika občinskega 
štaba za civilno zaščito v Sevnici, ver
jetno tudi ostalo.

Naj večja škoda je nastala v indus
triji (126,7 milijona), od tega je, kot je 
bilo moč pričakovati, daleč najhujšo 
škodo utrpel 160-članski kolektiv Ju- 
gotanina (121,6 milijona). Njegovi 
delavci dejansko ne poznajo počitka 
in skušajo rešiti, kar se rešiti sploh da. 
Pri pregledovanju elektromotorjev in 
elektronike delavcem Jugotanina po
magajo tudi drugi strokovnjaki; kdaj 
se bo lahko tovarna spet zavrtela, pa 
je zaenkrat nemogoče napovedati. 
Mnogo manj kot Jugotanin so bili v 
katastrofalni poplavi prizadeti v In- 
pletu, Obrtni zdrugi Bohor, Dinosu, 
Stillesu na Žagi brežiškega GG in v 
Komunali.

Velika škoda je nastala tudi v sta
novanjskem gospodarstvu (32,8 mili

jona) in v obrti (35,2 milijona), saj je 
bilo v sevniški krajevni skupnosti po
plavljenih 57 gospodinjstev, v boš- 
lanjski KS 55 stanovanjskih objektov, 
v KS Blanca 10, v KS Loka pa je bilo 
prizadeto eno gospodinjstvo. Vseh 
obrtnikov, prizadetih v poplavi je 23, 
največ v boštanjski obrtni coni.

Ujma je prizadejala veliko škode 
tudi kmetijstvu, komunalnemu gos
podarstvu, energetiki pa tudi na po
membnejših cestnih povezavah.

Prizadetim v poplavi, zlasti ostare
lim, so takoj priskočili na pomoč so
sedje in drugi — od Centra za social
no delo in Rdečega križa pa do Doma

• Na zadnjem zasedanju sevniš- 
ke občinske skupščine so izrekli 
zahvalo gasilcem, tudi iz sosed
njih občin, pripadnikom civilne 
zaščite, šoferjem tovornjakov in 
viličaristom pri obrambi Jugota
nina in delavcem sevniških podje
tij. Predlagali so, naj bi občinski 
štab civilne zaščite pripravil pred
log za najbolj požrtvovalne gasil
ce, da bi jim že ob letošnjem 
občinskem prazniku podelili pri
znanja. Toda kot nam je povedal 
načelnik OŠCZ Sevnica Samo 
Hajtnik, se v množici izjemoma 
požrtvovalnih niso mogli odločiti, 
da bi posebej izbirati nekatere 
bolj zaslužne. Omeniti velja dober 
predlog odbornika Janeza Jaz- 
binška, naj bi raje pomagali gasil
cem tedaj, ko bodo razpravljali o 
stopnji za požarno varstvo, da 
bodo lahko izpopolnili opremo 
itd. SO Sevnica je naposled skle
nila. da bodo vsi zaposleni pri
spevali za prizadete v katastro
falni poplavi v občini enodnevni 
zaslužek poleg dveh, sprejetih po 
sklepu republiške skupščine.

Jože Kolar

oskrbovancev Impolca — bodisi z za
časno namestitvijo, prehrano ali pra
njem, likanjem itd.

P. P.

Jože Leskovar meni, da so bile raz
mere kolikor toliko normalne vse do 
konca letošnjega prvega kvartala, po
tem pa so se začele nagib' slabšati. Cene 
premoga so narasle za 10 odst., v tem 
času pa so cene za reprodukcijski mate
rial narastle za 100 in več odst. Kljub
temu je senovskemu rudniku uspevalo, 
da se je držal krepko nad vodo. Kot
pravi Leskovarje bila na Senovem pro
izvodnja najcenejša v vseh slovenskih 
rudnikih. Sam bi pristal na izziv sloven
ski vladi tudi na tak način, da bi vlada 
sprostila vse omejitve vsaj za eno leto. 
Na Senovem bi v tem primeru dokazali, 
da so rudnik, kije sposoben preživetja. 
Seveda je vprašanje, če se bo vlada ob 
obilici drugih problemov sploh lotila 
razreševanja tega vprašanja.

K temu pa je treba dodati še ne tipi
čen paradoks. Premog s Senovega gre v 
prodajo za med in ga morajo sedaj kup
ci čakati cela dva meseca. Glede na to je 
grožnja stečajnega postopka za nor
malno pamet več kot vprašljiva.

J. SIMČIČ

Koprivnica: 
Strah pred 

prihodnostjo
KS le še na papirju
KOPRIVNICA - V krajevni 

skupnosti Koprivnica so doslej opra
vili domala vsa dela, ki so sijih zasta
vili s programom zbiranja samopris
pevka. Priključili so okoli 110 tele
fonov, asfaltirali kakšnih 10 kilome
trov cest, pod streho pa je tudi 
prizidek k novi šoli, v katerem bo 
otroški vrtec.

Vsa ta zadnja leta je bil predsednik 
sveta krajevne skupnosti mladi Franc 
Bogovič. Medtem ko zaradi doslej 
opravljenega dela ne skriva zadovolj
stva, ga skrbi, kaj bo prinesla prihod
nost. Krajevna skupnost namreč ob
staja le na papirju, kajti v njej deluje le 
še svet krajevne skupnosti, skupščine 
in ostalih teles pa že ni več. »Nekaj 
malega smo se že menili o tem, da bi 
bilo treba nadaljevati tako kot doslej, 
a si nihče ne upa sprejeti pobude o 
pripravah na organizacijo referendu
ma za samoprispevek,« nam pove 
Bogovič. Denar bi bil seveda potre
ben za dokončanje vrtca pa tudi nekaj 
kilometrov ceste še čaka na asfaltno 
prevleko ali popravilo. Marsikaj ne
jasnega je tudi okoli obnove stare šole, 
v kateri naj bi bil obrat. Zdaj dela sicer 
končujejo, ne ve pa se, kdo bo imel 
obrat v njej, ko se je dosedanji intere
sent bojda odrekel prostorom.

Da živimo v dokaj negotovem ča
su, kaže tudi »primer« samega Bogo
viča. V začetku tega leta je zapustil 
službo vodje TOK v M-Agrokombi- 
natu v Krškem in šel »na svoje«. Že 
pred časom si je namreč uredil štiri 
hektare velik sadovnjak. Ker pa je 
naše kmetijstvo dokaj negotovo, bo 
poleg tega imel zasebno firmo FBB, ki 
se bo ukvarjala s trgovino za kmetij
stvo. V novi hiši bo imel namreč od 
konca novembra naprej tudi kmetij
sko prodajalno. »Mislim, da bom tudi 
tako lahko izkoristil znanje, ki ga 
imam kot kmetijski inženir, in seveda 
tudi dosedanjo prakso,« pove Bogo
vič. J. S.

■P,
Franc Bogovič

METALNA STAVKA
SENOVO — Delavci Metalne 

na Senovem so začeli v ponede
ljek popoldne s stavko, ker niso 
dobili plač. Poleg tega pa so ne
zadovoljni še s celo vrsto stvari, 
med drugim s preveliko režijo v 
tovarni in podjetju nasploh, s pla
čami funkcionaijev itd. Za torek 
dopodlne ob 10. uri je bil napove
dan obisk generalnega direktoija 
Metalne na Senovem.

Telefonska 
centrala še 
ni plačana

še 2 milijona dinarjev
BREŽICE — Govoriti o telefonskih 

zvezah je v brežiški občini skorajda naj
težje. Se posebno na območju Pišec, Bi
zeljskega, Cerkelj ob Krki in morda še 
kje, kjer se krajani tudi že po 10 let tru
dijo, da bi prišli do telefonov. Sami so 
šli v akcije, se dogovaijali s PTT- 
podjetjem, plačevali prispevke, kopali 
jarke. A vse skupaj ni veliko pomagalo, 
razen da je povzročilo nerešljive kra
jevne zdrahe, saj seje vse zaustavilo pri 
medkrajevnih povezavah in pri telefon
ski centrali v Brežicah.

V nasprotju s sosednjo krško občino, 
kjer so pravkar namestili novo centralo, 
ki bo samo dopolnila staro, je v Breži
cah treba sedanjo zastarelo centralo od
straniti. Po družbenem dogovoru izpred 
treh let sta PTT in občina dolžna pokriti 
vsak polovico stroškov. Centrala že ča
ka v Iskrinem skladišču, dobavili pa je 
ne bodo prej, dokler ne bo plačana še 
zadnja, brežiška četrtina.

Zadnji dogovori med PTT in občino 
Brežice so bili pred dobrim mesecem 
dni, kjer je bilo rečeno, da bodo manj
kajoča dva milijona dinaijev takoj po
ravnali. Do danes zamujajo že približno 
za tri tedne. Kako in zakaj, bi težko na
tančno rekli, saj do občinskih mož le 
težko prodremo. Kot smo izvedeli, pa je 
občina Brežice pripravljena sofinancira
ti centralo, če bo imela potem določen 
delež v PTT-podjetju. Razveljavili naj 
bi tudi vse pogodbe, ki sojih podpisova
le posamezne krajevne skupnosti s 
PTT, kajti mnenja so, daje za te zadeve 
pristojna občina, ki ima tudi več moči, 
da pospeši potek.

Do tod vse lepo in prav, vprašanje je 
samo, ali lahko takšen preobrat naredi
jo brežiški občinaiji tudi za nazaj ali pa 
se bodo le mogli ravnati po dogovoije- 
nem, drugačne odnose pa postavljati v 
novih dogovorih. Občani vsekakor 
upajo, da bo zadnji denar za centralo 
plačan in da bo normalno steklo tudi fi
nanciranje prostora za centralo, kjer 
mora občina pokriti tretjino stroškov. 
Lokacijsko dovoljenje za gradnjo na 
dvorišču sedanje pošte je že izdano, zdaj 
pa iščejo ponudnika za gradnjo pro
stora.

Kot je povedal ing. Andrej Zupanc, 
vodja tehnične službe pri PTT Novo 
mesto, naj bi centralo končali do sredi
ne naslednjega leta. Šele potem bodo 
lahko priključili nove medkrajevne po
vezave. Do konca naslednjega leta naj 
bi tako poskrbeli tudi za ta trenutek 
najbolj sporno medkranjevno poveza
vo Brežice—Bizeljsko.

B. D.

ŠE SMO LJUDJE
KRŠKO — Krški Center za socialno 

delo je v ponedeljek organiziral akcijo zbi
ranja rabljenih oblačil in igrač ob pomoči 
prostovoljcev iz srednjih šol. Akcija zbi
ranja je zelo uspela, saj se je na zbiralnih 
mestih oglasilo veliko Krčanov in celo 
Senovčanov. Mnogi so prinesli domala 
nerabljena oblačila, nabralo pa se je tudi 
precej igrač. V centru so se odločili, da bo
do pomoči najbolj potrebnim del oblačil 
razdelili breplačno. Z delom darovalcev 
pa so se dogovorili, da bodo oblačila pro
dali po simbolični ceni. Nekateri socialno 
ogroženi namreč ne marajo nobene stvari 
zastonj.  Oblačila bodo prodajali v nedeljo 
na bolšjem sejmu na krški tržnici med 9. in 
13. uro. Izkupiček od prodaje bodo tudi 
namenili za humanitarne namene.

Gospodarstvo še tava v »megli«
Sevniški gospodarstveniki razgrnili zagate predsedniku slovenske vlade

SEVNICA — Ob sevniškem občinskem prazniku so na delovnem pogovoru 
predsednika slovenske vlade Lojzeta Peterleta in ministrov za industrijo, ener
getiko in družbeno planiranje, Izidoija Rejca, dr. Mihe Tomšiča in Igorja 
Umeka, s sevniškimi gospodarstveniki in posavskimi politiki načeli številna 
vprašanja.

Jugotaninu, ki ga je v sevniški občini 
najbolj prizadela katastrofalna poplava,

Predsednik sevniškega izvršnega sve
ta Matjan Kurnik pa je vendarle skušal 
pogovor uokviriti na predstavitev vse 
večjih zagat sevniške predelovalne, 
predvsem tekstilne in lesne industrije, ki 
dajeta kruh dobri polovici Sevničanov. 
Direktor sevniške Lisce Vili Glas je 
opozoril, da nerealni tečaj dinaija dobe
sedno uničuje izvoznike, dodatna teža
va pa je ta, da z nobene ravni ne pridejo 
usmeritve za prihodnje leto in tavajo »v 
megli«. Inflacija je že več kot 100- 
odstotna in vsi s strahom pričakujejo, 
kaj se bo zgodilo naslednji mesec. Polo
žaj poslabšuje še politika naših bank »z 
nemogočimi obrestnimi merami« — 
pri nas so 40- do 50-odstotne, v tujini pa 
le 8- do 12-odstotne!

Z Glasom je v marsičem soglašal di
rektor sevniške Jutranjke Drago Mili- 
novič, tudi v tem, da ni tako enostavno, 
kot si nekateri predstavljajo, odpoveda
ti se srbskemu tržišču, kjer se soočajo že 
z drugo blokado. Nazorno je prikazal 
vse večje obremenitve naših podjetij na 
primeru Jutranjke, hkrati pa tudi velika

prizadevanja tega 1370-članskega ko
lektiva, da poveča svojo konkurenčnost 
na tujih, konvertibilnih trgih, kamor iz
vozi že okrog 70 odstotkov proizvod
nje, z večjo storilnostjo in zmanjševa
njem števila zaposlenih. Samo v enem 
letu so v Jutranjkinih tovarnah v Breži
cah, Sevnici in na Dolu pri Hrastniku 
zmanjšali število zaposlenih za 160!

Predsednik sevniškega obrtnega zdru
ženja Slavko Vilčnik je povedal, daje 
517 zaposlenih v obrti prava tovarna, ki 
pa jo finančna nedisciplina še bolj pri
zadene kot »veliko« gospodarstvo, saj 
se preveč denarja obrtnikov odliva za 
takšno »kreditiranje« velikega gospo
darstva. Omenil je še podatek, da se je 
sevniški obrtni zadrugi Bohor po srbski 
blokadi promet zmanjšal skoraj za pol.

Direktor sevniškega Jugotanina Ivan 
Mirt pa je opozoril, da so vsako leto v 
tem času imeli sklenjene pogodbe za 
dobavo lesa, zdaj pa imajo zaradi mora
torija nad sečnjo približno za polovico 
manj lesa. Dobava lesa je ogrožena in v

• Predsednik republiškega izvršne
ga sveta Lojze Peterle je povedal, da 
je na zasedanju Demosa v Poljčah 
prišlo do jasne volje predlagati dru
gim strankam, nqj bi v Sloveniji v de
cembru izvedii plebiscit o samostoj
nosti Slovenjje; to pa še ne pomeni, da 
se ne bi lahko še naprej pogovarjali o 
konfederaciji. Kadarkoli se pogovar
jajo z Antejem Markovičem, ta pravi, 
ngj bi počakali še do volitev v drugih 
republikah, češ da bo potem čisto 
drugače. Enako dela Zahod, ki ne 
vleče nobenih resnih potez, je pa za- 
prj kreditne linije za kratkoročna po
sojila. »To čakanje nas utegne stati! 
Zato mi pravimo takole: če bo prišlo 
do določenih pogojev, če bo prišlo, 
recimo, do državljanske vojne, do 
ravnanja s silo, ali če bi prišlo do ne
mogočih gospodarskih pogojev, po
tem gre Slovenija na svoje. Potem bo 
vsaj jasno, pri čem smo.«

sprašujejo, ali letos sploh lahko načrtu
jejo za prihodnje leto.

P. PERC

Novo v Brežicah
BOLJE VRABEC NA STREHI? —| 

Brežičani se še prav dobro spominjajo do
brodelne kulturne prireditve, ki so se ji 
spomladi množično odzvale kulturne 
skupine in posamezniki. Tudi gledalcev ni 
manjkalo in vse je kazalo, da se bo le na
bral kupček, ki bi ga lahko priložili pri na
kupu stolov za grajsko dvorišče. Pa je pri
šlo poletje in z njim nova oblast. Ta je 
odločila, da ceneni plastični stoli ne sodijo

grajsko okolje, zato z nakupom ni bilo 
nič. Očitno ima•čitno ima raje vrabca na strehi kot v 
žepu in ob tem sanja o kakem večjem 
ptiču.

RAZOČARANI — Tisti Brežičani, ki 
jih pot večkrat vodi do Novega mesta in 
naprej, so se ob postavljenih količkih ob 
«avto cesti« neznansko razveselili. Veselje 
jim je nekoliko presanilo, ko so opazili, da 
se vrsta količkov konča pri Krškem. »No, 
ja,« so si rekli vsega vajeni in potrpežljivi 
Brežičani, »bomo pa imeli novo avto cesto 
samo do Krškega. Bolje nekaj kot nič.« A 
glej ga zlomka! Tudi pri tej tolažbi so se 
ušteli. Opazili so namreč, da v smeri 
označb teče plinovod, o kaki cesti pa ne 
duha ne sluha.

ŽELJA — Dober glas seveda seže v 
deveto vas in kako ne bi torej tudi do Bre
žic prišla novica o krških kmetih. Ti so bili 
tako presenečeni nad izredno dobrim pla
čilom odškodnin pri gradnji plinovoda, so 
že začeli dvommiti o tem in onem. Ko je 
brežiški kmet izvedel, da znaša odškodni-, 
na za eno samo sadno drevo v sodobnem 
nasadu okrog 1000 DEM, sije nenadoma 
vroče zaželel, da bi plinovod prišel tudi v 
njegovo občino. »Ko bi cevi vlekli čez moj 
sadovnjak,« si je mislil, »bi jim rekel, naj 
gredo kar cikcak.«

1 Rilke novice
DEMOS — Oh, svet se zaradi Demo-' 

sove zmage ni prav nič spremenil. Med
tem ko smo 45 let živeli v zmoti, da smo 
vsi tovariši, so nas zdaj pahnili v še eno 
zmoto: če smo (ali ste) pred prvimi povoj
nimi demokratičnimi volitvami mislili, da 
bomo po njih vsi gospodje, smo (ste) se 
krepko motili. V krškem Demosu namreč 
pošiljajo pošto tudi na tak način: Vida Ban 
je gospa, prav tako je gospod tudi Stanis
lav Dvoršek; Franc Lekše, ki je »samo«1 
kmet, pa ima v naslovu napisano samo 
Franc Lekše, in nič gospoda. Kako že gre 
tisti latinski pregovor: Nič novega pod 
soncem ...?

PRENOVITELJI — Nekdanji komu
nisti niso zamenjali samo dlake, ampak 
tudi čud. Tako vsaj hočejo dokazati, ko nsi 
vse pretege sodelujejo v različnih humani-' 
tarnih akcijah. Krška SDP je namreč pri
spevala za poplavljence 10.000 din ali to 
liko, kot je zmogel cel jugoslovanski 
Rdeči križ. Pa ni ostalo samo pri tem. Po
leg ZSMS so edino še prenovitelji prispe
vali za Solo zdravega življeiga, medtem 
ko imajo ostale stranke zdravje zapisano 
samo v programih.

GOSPODA — Ker v Krškem še nima
jo golf kluba, se menedžerska in intelek
tualna elita zbira v teniškem klubu (V sili 
vrag še muhe žre.) Da pa je v krškem tej 
niškem klubu zbrana res samo elita, se jt 
pokazalo ob nedavni delovni akciji. Pred-; 
sednik tenis kluba mag. Krešimir Fink je j 
slogu realsocialistične manire mislil, da bo. 
teniška igrišča po povodnji urejal na pro-: 
stovoljni bazi. Ampak v soboto sta prišU 
na delovno akcijo samo dva (2), v nedeljo 
pa štirje (4) tenisači. Nauk: delovnih akcij 
ne bo več, odslej bo klub najemal delavce)

Sevniški paberki
JAHANJE — Sevniški poslanec 

zboru občin republiške skupščine dr. Cve-j

vele in rekel, da si želi večje podpore, da 
Sevnica bolj prodrla v republiki in skuf 
čini. Za drugimi poslanci stojijo štabi stro-, 
kovnjakov, pravi Gradišar, itj želi, da ne b 
več le on »sitnaril«, ampak da bi skupščin1 
jahala njega in tako bolj prodrla.

ZLATO — Do prihodnjega sevniškeg* 
občinskega praznika bodo veijetno n* 
sevniški občini že dogovorili, kakšni 
občinska priznanja bodo podeljevali. At 
grb občine ter priznanje in medalje Duša
na Kvedra-Tomaža kot vsa leta ali zlata i< 
bronasta priznanja Dušana Kvedra-To
maža kot različno opredeljujejo akti. Ne
jeverni Tomaži pa se boje, da je to le pred
igra, da bodo na fin način ukinili Š*l 
Tomaža.

OPTIK — O (ne)primernosti izgradili* 
zgradbe optika ob sevniški lekarni je bil* 
živahna razprava že na dveh sejah občin-, 
ske skupščibne. Odborniku Miru Gačnik*: 
in še komu v prihodnje ne bodo več mogt 
ob razgrnitvi zazidalnega načrta oz. pro
storskih listin podtakniti podobnega ku
kavičjega jajca, da ne bi zvonili po toči-,

VLOMILEC — Neznan nenridinrav i(Neznan nepridiprav J1 
pretekli teden obiskal tudi sevniško želez
nino in pošto. O vlomih berite več n* 
»Stranpoteh«, tule pa le utrinek s pošt« 
Tamkaj je vlomilec našel le manjšo koli
čino denarja, pištolo šefa pošte, privoŠČf: 
pa sije tudi mandarine in žvečilne gumij* 
uslužbenk. Popoln amater, flegmatik a& 
oboje hkrati?

PLINOVOD — Na vaškem odboru n* 
Konjskem so bili pretekli četrtek vesel*' 
ker sta prišla mednje županja Breda Mijo 
vič in predsednik sevniške vlade Maijs* 
Kurnik, da so se pogovorili, kako posodo
biti pozimi zelo nevarno cesto Rado* 
—Konjsko — Laze. Toda vsi so pogrešaj1, 
šefa cestaijev Franca Povšeta, da bi dobi' 
nekaj odgovorov iz prve roke. VaščaO1 
bodo od Petrola terjali tudi odškodnino 
ker so jim tovornjaki pri gradnji uničili & 
sto proti gozdu.

to Gradišar je na občinsko skupščino na
slovil vprašanje, zakaj komisije niso zažr;

1

\

• Zmaga večstrankarske dem<t ^ 
kracije je sreča, za katero noberi 
cena ni prevelika. (Hieng)
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Psihološki 
vidiki padanja 

socializma
O tem bo danes v ŠK 
Mirana Jarca predaval 
psiholog in pisatelj dr. 

Vid Pečjak

NOVO MESTO — Znani slo
venski psiholog in pisatelj dr. Vid 
Pečjak je napisal knjigo Kako seje 
podrl komunizem. To delo z draž
ljivim naslovom in nič manj draž
ljivo vsebino, saj avtor v podnaslo
vu pravi, da gre za psihosocialno 
analizo dogodkov v nekdanjih in 
sedanjih socialističnih deželah, bo 
izšlo decembra v samozaložbi. Knji
ga bo pritegnila vsakogar, ki se za
nima za politiko, psihologijo in so
ciologijo in hoče zvedeti o dogaja

nju v nekdanjih in sedanjih sociali
stičnih deželah od Ljubljane do 
Pjongjanga. Avtor opisuje svoj 
lastni »psihološki model upora«, v 
katerem je prikazano, kako strah, 
upanje, izkušnje, psihosocialna kli
ma, struktura družine in številni 
drugi dejavniki vplivajo na upor 
proti režimu.

To zanimivo knjigo bo prav go
tovo moč kupiti tudi v Novem me
stu, še preden bo izšla, pa bo prišel 
sčm njen avtor, naprošen, da spre
govori svojim bodočim bralcem o 
temi ali temah, ki jih obravnava v 
svojem najnovejšem delu. Dr. Vid 
Pečjak bo na povabilo Študijske 
knjižnice Mirana Jarca prispel v 
Novo mesto že danes, v četrtek, 22. 
novembra, in potem imel ob 18. uri 
v veliki knjižnični čitalnici preda
vanje z naslovom Psihološki vidiki 
padanja socializma. Posebno vabilo 
obiskovalcem ob tako aktualni in 
na moč dražljivi temi prav gotovo 
ni potrebno.

I. Z.

Sakralne in črnske duhovne
Komorni zbor Trebnje minulo nedeljo zvečer koncer

tiral v novomeški frančiškanski cerkvi
NOVO MESTO — Akustična 

frančiškanska cerkev v Novem mestu 
postaja vse bolj privlačno, obenem pa 
tudi ugledno prizorišče koncertov 
instrumentalne in vokalne glasbe, 
predvsem sakralne. V njej se je letos 
že zvrstilo nekaj takih prireditev, ki 
so pritegnile pozornost tudi širše jav
nosti. Zadnja je bila v nedeljo, 18. no
vembra, zvečer, ko je v frančiškanski 
cerkvi nastopil Komorni zbor Treb
nje pod vodstvom Igoija Teršaija.

Trebanjski zbor, ki bo 11. decembra 
nastopil tudi v dvorani Slovenske fil
harmonije v Ljubljani kot gost na reviji 
ljubljanskih pevskih zborov, seje v No
vem mestu predstavil z zanimivim spo
redom, ki je v prvem delu obsegal se
dem sakralnih in v drugem prav toliko 
črnskih duhovnih pesmi. Pesmi sakral
ne vsebine je zbor poiskal pri domačih 
'n tujih avtoijih, pri našem Trubaiju 
(eno) in Gallusu (dve) ter pri tujih skla
dateljih T. L. da Victorii, Arcadeltu, 
Mozartu in Brucknerju. Od črnskih du
hovnih pesmi pa je izbral tiste, ki jih je

Zadnja postaja v Trebnjem
Pregledno razstavo slikarskih del Stojana Zafreda 

Bodo v trebanjski galeriji odprli v ponedeljek
TREBNJE — Pregledna razstava 

slikarskih del 39-letnega Stojana Za
freda iz Divače, kije že dvajset let na 
■nvalidskem vozičku in slika s čopi
čem v ustih, bo v prihodnjih dneh na 
“Bled v Trebnjem, od koder je spom
ladi tudi prišla pobuda za njeno poto
vanje po dolenjskih razstaviščih. V 
Ponedeljek, 26. novembra, jo bodo 
odprli v Galeriji likovnih samorastni
kov, na otvoritveni slovesnosti, ki se 
ho začela ob 19. uri, bo s pevskim 
Programom sodeloval tudi domači 
Komorni zbor pod vodstvom Igoija 
Teršaija.

Zafredove slike so najprej videli 
obiskovalci Lamutovega likovnega sa
lona v Kostanjevici, kjer so razstavo 
odprli maja. Potem so se slike selile v 
Novo mesto, kjer so bile več poletnih 
lednov na ogled v Dolenjski galeriji. 
Septembra so se z Zafredovo ustvarjal- 
nostjo lahko seznanili tudi Krčani, ven
dar ne z vsemi deli, saj je Galerija Krško

mogla sprejeti le izbor. Razstavo so po
vsod sprejeli z velikim zanimanjem, 
enako tudi spremno besedo umetnost
nega zgodovinarja Jožefa Matijeviča. 
Taje prvič na Slovenskem jasno in od
ločno povedal, da Zafred ni obrobna 
osebnost, predvsem pa ne kak rekre- 
acijsko-terapevtski likovnik, ampak 
pravi ustvaijalec-umetnik.

Kot rečeno, se dolenjsko in obenem 
prvo slovensko popotovanje Zafredove 
pregledne razstave končuje pri Tre- 
banjcih (odprta bo do 9. decembra), ki 
so ga tudi omogočili. Pravzaprav gre za
sluga za to Centru interesnih dejavnosti 
in občinski Zvezi kulturnih organizacij 
v Trebnjem, ki sta skupaj z Dolenjskim 
muzejem in sežansko Zvezo kulturnih 
organizacij tudi poskrbela, da je izšel 
barvni katalog. Katalog z besedilom v 
slovenščini, nemščini in italijanščini pa 
je izšel šele te dni, tako da ga bo moč 
dobiti ob razstavi v Trebnjem.

I. Z.

Večina zajema iz tradicije
V brestaniškem gradu razstavlja devetnajst likovnih 
^ustvarjalcev iz brežiške, krške in sevniške občine

Brestanica — o odprtju raz-
stave del devetnajstih posavskih likov- 

\ n'kov v Galeriji samorastnikov v bre- 
staniškem gradu, kar se je zgodilo v 
Petek, 9. novembra, zvečer, smo na 

I *ratko že poročali, tokrat pa zapišimo o 
dogodku malo več.
.. Najprej povejmo, da sodelujejo s svo- 

•1'thi deli na razstavi, ki omogoča pre
gled likovne dejavnosti v Posavju, 
"stvarjalci iz vseh treh občin posavske

gladka Stoviček: »Večina posavskih 
'■»Ovnikov se navezuje na tradicije 
realističnega slikarstva.«

regije, se pravi iz brežiške, krške in sev
niške občine, večinoma pa že znanci s 
prejšnjih tovrstnih posavskih prireditev. 
To so: Andrej Čebular, Rajko Čuber, 
Mitja de Gleria, Stane Fabjančič, Bojan 
Horvatič, Mateja Kavčič, Janez Kebe, 
Alojz Konec, Bojan Levak, Nikola Mi- 
Ijanovič, Leopold Petan, Alojz Pirc, 
Mojca Planinc, Pavle Predanič, Rudi 
Reichman, Lučka Rojec, Ivan Romih, 
Rudi Stopar in Viktor Zemljak.

Na otvoritvi razstave so izvedli kul
turni program člani Literarnega kluba 
Beno Zupančič iz Krškega, o pomemb
nosti kulturnega dogodka pa je govoril 
predsednik krškega izvršnega sveta 
Franc Černelič. Otvoritve so se udeleži
li predstavniki ZKO-jev in predstavniki 
vseh treh občin ter številni drugi 
obiskovalci.

Razstavo, ki bo na ogled do sredine 
decembra, so postavili pod strokovnim 
vodstvom akademske kiparke Vladke 
Stoviček iz Krškega. O razstavi je med 
drugim povedala: »Večina razstavljav
cev se navezuje na realistično tradicijo. 
Risba ima med ustvarjalci nekaj dobrih 
predstavnikov. Ti seveda ne zmanjšuje
jo likovne vrednosti razstave, imajo pa 
pomembno vlogo pri ohranjanju naše 
kulturne dediščine.«

B. H.

Dolenjski oktet poje že dvajset let
Na slavnostnem koncertu ob tem jubileju nastopila tudi Karlovački oktet in Stob- 
Ijanski oktet, ki sta pobratena z Dolenjskim oktetom — Zlate in srebrne Galluso- 
______ ve značke pevcem Dolenjskega okteta podelil mag. Mirko Siosar

NOVO MESTO — Jeseni 1969 seje osem mladih članov moškega pevskega 
zbora Dušana Jereba odločilo prepevati tudi v oktetu. Nekgj časa so še prihajali 
med jerebovce, potem pa so zaradi nerazumevanja ta novomeški zbor zapustili 
in se posvetili samo oktetu. 22. aprila 1970 so se registrirali kot Dolenjski oktet 
in ta dan so proglasili za rojstni dan svojega pevskega osmerca.

Pod vodstvom Petra Ciglerja, ki so 
ga pevci že na začetku izbrali za umet
niškega vodjo, se je Dolenjski oktet v 
dvajsetih letih naučil in potem javno iz
vajal 212 pesmi. Nastopil je 550-krat. 
Predstavil se je v raznih krajih Sloveni
je, nekajkrat pel v drugih republikah pa
v nemškem Langenhagnu, snemal za 
radio in televizijo itd. Oktet je največ
krat stopil pred občinstvo na Dolenj-

moč najti tudi na sporedu drugrn pev
skih sestavov in se pojo v izvirniku.

Pevci iz Trebnjega so tudi z nasto
pom v novomeški frančiškanski cerkvi 
dokazali, da so resnično perspektiven 
zbor z lepim zvokom, kar jim je glasbe
na kritika priznala že kmalu po prvih 
koncertih. V štirih letih in pol, kar 
obstaja, se je Komorni zbor predstavil 
občinstvu s štirimi celovečernimi pro
grami in požel odobravanje poslušalcev 
na Dolenjskem in v Beli krajini, enako 
tudi na Dunaju pa v Olomoucu in 
Kromerižu na Češkoslovaškem, kjer se 
je mudil kot gost kromeriškega zbora, s 
katerim je pobraten.

Komorni zbor T rebnje že od začetka 
vodi Igor Teršar, absolvent ljubljanske 
Akademije za glasbo, kije študiral zbo
rovsko dirigiranje pri znanih slovenskih 
dirigentih. Kaj pomeni za zbor šolan di
rigent, pokaže nastop. Trebanjski zbor 
seje v razmeroma kratkem času prebil 
med najboljše na Dolenjskem in mu tu
di nadaljnja pot navzgor prav gotovo ni 
zaprta.

I. Z.

skem, še posebej v novomeški občini.
Nastopi Dolenjskega okteta pred 

domačimi poslušalci in ob najrazličnej
ših priložnostih so postali tako rekoč 
nepogrešljivi. Brez zadržka lahko zapi
šemo, daje oktet s svojim 20-letnim de
lovanjem veliko storil za ohranitev in 
popularizacijo slovenskih ljudskih pa 
tudi umetnih pesmi ter obenem za dvig 
in šiijenje pevske kulture med ljudmi, 
če so mu le znali prisluhniti.

Od ustanovitve do danes je v oktetu 
prepevalo osemnajst pevcev. V zdaj
šnjem sestavu nastopajo: Drago Medic, 
Jože Cvelbar, Milan Šinkovec, Andrej 
Jakše, Tone Skubic, Jože Šime, Mak
similijan Starc, Jože Plut ter seveda Pe
ter Cigler kot umetniški vodja. Ti so se 
občinstvu predstavili tudi minuli petek, 
16. novembra, zvečer v novomeškem 
Domu kulture na slavnostnem koncer
tu ob 20-letnici Dolenjskega okteta.

Na prireditvi, ki jo je povezovala

KONCERT PIANISTA 
ANDREJA JARCA

NOVO MESTO — V torek, 20. no
vembra, zvečer je v tukajšnjem Domu 
kulture nastopil znani slovenski pianist 
Andrej Jarc, po očetu Novomeščan. Na 
koncertu je izvajal Chopinove in Schu
mannove skladbe.

Zvonka Falkner, sta se slavljencem pri
družila še Karlovački oktet iz Karlovca, 
s katerim je Dolenjski oktet pobraten že 
od svoje ustanovitve, in Stobljanski 
oktet iz Domžal. Dolenjski oktet je za
pel deset, gostujoča okteta pa vsak pet 
pesmi. Polna dvorana poslušalcev je z 
aplavzom nagradila nastopajoče in se 
jim tako zahvalila za lep pevski večer.

Dolenjski oktet seje predstavil na za
četku in na koncu koncerta, kije trajal 
približno uro in pol. Ko je odpel prvo 
pesem, Potočnikovo Dolenjsko, se je v 
dvorani oglasila Prešernova Zdravljica. 
To pesem, ki seje s svojo vsebino smi
selno vgradila v slovesnost večera in ak
tualnost zdajšnjih razmer v Sloveniji in 
Jugoslaviji, je doživeto, kakor zna, reci
tiral Jože Falkner. V nadaljevanju je

VSESKOZI UMETNIŠKI VODJA 
— Peter Cigler je umetniški vodja 
Dolenjskega okteta od njegove usta
novitve pred dvajsetimi leti. Na po
snetku ga vidimo (prvi z desne, z oča- 
li)» ko le v oktetu tudi pel« poleg ps s tu 
Jože Šime in Jože Cvelbar.

tudi Dolenjski oktet pel pesmi, ki po- 
udarjajo slovenstvo in so izraz zdaj po
nosne in razpoložene, zdaj nekoliko ža
lostne slovenske duše, v drugem delu 
oz. na koncu koncerta pa izvedel še ne
kaj drugačnih pesmi iz svojega reperto- 
aija. Z zanimivim in na začetku nekoli
ko sakralno obarvanim sporedom pesmi 
(npr. Schubertova Zum sanctum in 
Silcherjeva Sanctus) je nastopil Karlo
vački oktet, medtem ko je Stobljanski

• Ko je bil Dolenjski oktet drugič na 
odru, je stopil pred mikrofon pred
sednik novomeške ZKO Zdravko 
Hribar in mu čestital, nato pa je po
vabil na oder mag. Mirka Slosaija, 
znanega slovenskega strokovnjaka 
za zborovodstvo in zborovodjo me
šanega zbora Obala iz Kopra, enega 
najboljših zborov pri nas, in ga na
prosil, naj podeli pevcem Dolenjske
ga okteta Gallusova odličja kot pri
znanje za njihovo dolgoletno delo
vanje. Toda preden je mag. Siosar 
opravil podelitev, je dejal: »Doživel 
sem zelo lep večer in sem ponosen, da 
imamo v Sloveniji take fante, kot je 
Dolenjski oktet.« Zlato Gallusovo 
značko je prejelo pet članov Dolenj
skega okteta: Jože Cvelbar, Andrej 
Jakše, Drago Medic, Maksimilijan 
Starc in Peter Cigler, srebrno pa Mi
lan Šinkovec in Tone Skubic. * I.

oktet izvajal samo slovenski program, 
Močnikove priredbe (npr. Trubar: Bug 
ozha, bodi per nas) in dve Gerbičevi.

Slavnostni koncert ob 20-letnici Do
lenjskega okteta je omogočilo enajst 
mecenov oziroma sponzorjev. To so: 
tovarna zdravil Krka, Zavarovalna 
skupnost Triglav, Skupščina občine 
Novo mesto, Novoles, LB Dolenjska 
banka, SDK, BTC javna skladišča, GG 
Novo mesto, ZKO Novo mesto, Do
lenjka in Tiskarna Novo mesto.

I. ZORAN

Šolstvo sledi evropskim zgledom
V Novem mestu zbranim ravnateljem dolenjskih, belokranjskih in posavskih šol 
mag. Ferdo Rečnik iz Zavoda Republike Slovenije za šolstvo predstavil predlog 

programa za posodobitev vzgoje in izobraževanja pri nas do leta 2000
NOVO MESTO — Slovenija se vse bolj odpira v svet, predvsem v razvito 

Evropo, kjer vir družbenega bogastva že dolgo ni več v fizičnem in nizko aku
mulativnem delu, temveč v intelektualnem kapitalu. Kakšen je ta kapital, je se
veda odvisno od več dejavnikov, najbolj pa od izobraževalca. Če hočemo, da 
nas bodo v tujini priznali tudi na tem področju, potem moramo doseči novo, 
višjo kakovost vzgojno-izobraževalnega dela in jo postopno približati svetov
nim, zlasti evropskim standardom. Samo tako se bodo lahko hitreje in kako
vostneje razvijale tudi naše druge dejavnosti.

Slovensko šolstvo seveda za evrop- spremembami v sistemu, ki so seveda
skim ne zaostaja toliko, da bi se moralo 
počutiti pritlehno, in mu ob sodobnih 
izzivih ni treba nanovo postavljati si
stema. Vzgojo in izobraževanje mora
mo le posodobiti, pa bo v glavnem za
doščeno potrebam in času. Predlog 
okvirnega programa posodobitve vzgo
je in izobraževanja v naši republiki do 
leta 2000 je že izdelan, pripravila ga je 
skupina strokovnjakov Zavoda Repu
blike Slovenije za šolstvo pod vod
stvom mag. Ferda Rečnika. Taje pred
log programa predstavil ravnateljem

• Če bo program sprejet, bi ga izva
jali v etapah. V prvi etapi, ki bi trajala 
od leta 1991 do vključno leta 1994, bi 
bila osnovnošolska obveznost po
daljšana na devet let. Predvideno je, 
da bi se vsi absolventi osnovne šole 
vključili v srednje šole, za tiste, ki ne 
bi želeli nadaljevati srednjega izobra
ževanja, pa bi obvezno vpeljali eno
letno usposabljanje za vključitev v de
lo. Že v šestem razredu osnovne šole 
naj bi se učenci odločili, ali bodo šo
lanje nadaljevali na gimnaziji ali na 
tehniških in poklicnih šolah. V drugi 
etapi, od leta 1995 do leta 2000, bi 
dobili devetletno fleksibilno diferen
cirano osnovno šolo, v srednjem šol
stvu pa nadaljevali s posodabljanjem 
itd.

osnovnih in srednjih šol dolenjske in 
posavske regije na posvetu, kije bil 13. 
novembra v prostorih srednje šole teh
niških in zdravstvene usmeritve v No
vem mestu oz. Šmihelu.

Mag. Rečnik je najprej dejal, da je 
predlagani program nastal ob temeljiti 
proučitvi stanja, potreb in zahtev, ki se 
postavljajo pred vzgojo in izobraževa
nje, pa tudi zgledov iz nekaterih najbolj 
razvitih evropskih sistemov in standar
dov, kot jih priporočata OECD in 
UNESCO. Pri tem je omenil, da zasno
va našega usmerjenega izobraževanja ni 
bila slaba, pač pa je bilo slabo to, da se 
je moralo to izobraževanje na politični 
pritisk začeti izvajati takoj, pa postop
no. »Tudi Švedi so imeli na začetku ve
like težave s svojim sistemom, kije slu
žil za zgled našemu, pa so jih potem 
odpravili ob spoznanju, daje treba tako 
občutljive zadeve uvajati postopno, ne 
vse naenkrat,« je poudaril.

Predlagana modernizacija vzgoje in 
izobraževanja v Sloveniji do leta 2000 
je zasnovana tako, da s predvidenimi

nujne, ne bi delali novih eksperimentov 
na škodo učencev, učiteljev in družbe, 
ki vse to plačuje, predvsem pa ne pona
vljali napak iz preteklosti. Začelo naj bi 
se že v predšolski vzgoji, ki zahteva te
meljito preobrazbo, po novem pa naj bi 
zajela otroke od enega do šestih let. 
Glede na to, da so otroci v tem obdobju 
najbolj dojemljivi in tudi že kažejo na
gnjenja in sposobnosti, bi morali z njimi 
delati fakultetno izobraženi strokov
njaki. Obvezno šolanje bi trajalo devet 
let, srednje izobraževanje pa bi imelo 4- 
letno gimnazijo ali splošno šolo in sred
nje strokovne šole (5-letne tehniške in 
dve- do štiriletne poklicne šole).

Predlogi za programe oz. šolanje so 
podani v inačicah, zato se bodo šele po

temeljiti proučitvi vseh odločili, katero 
bi veljalo vpeljati. Kakšno izobraževa
nje bomo imeli, bo seveda odvisno od 
sredstev, ki bodo na voljo. Približni iz
račun pokaže, da bi morali vložiti 3,5 
do 6,5 odstotka družbenega proizvoda, 
od tega pa vsaj 10 odstotkov sredstev 
nameniti za ustvarjanje samih pogojev, 
da bi lahko dosegli predvideno, pa še za 
ohranjanje standarda učencev in za vla
ganje v sodobno, zlasti informacijsko 
opremo.

Seveda smo tu mogli omeniti le nekaj 
tega, kar naj bi se spremenilo, dopolnilo 
in izboljšalo v vzgoji in izobraževanju v 
Sloveniji do konca 20. stoletja, se poso
dobilo in postalo vsaj delno skladno z 
odnosom do izobraževanja v Evropi in 
drugod po svetu. O predlaganem se 
morajo seveda izreči še najrazličnejše 
stroke in tudi praksa. Ko bo vse zrelo za 
sprejem, pa bodo morali svoje reči tudi 
poslanci slovenskega parlamenta, saj 
gre pri tej zadevi navsezadnje za nacio
nalni program na področju vzgoje in 
izobraževanja.

I. ZORAN

Zakaj je 
ravnatelje 

lahko strah?
Eden od zakonov, ki naj bi Sli še 

letos v parlamentarno razpravo in 
sprejem, je tudi zakon o zavodih. 
Mnoge institucije, ki bi se rade pre- 
osnovale, nanovo organizirale in 
samostojno zaživele, pa za to niso 
imele zakonske podlage, ga že težko 
pričakujejo. Pravnim določbam te
ga zakona se bodo morale poslej 
podrediti tudi šole, saj je predvide
no, da bodo delovale kotjavni zavo
di, vendar tako, da bodo dejavnost v 
njih opredeljevali oziroma določali 
tako imenovani šolski zakoni Kako 
bo to videti, ko bodo izpeljane vse 
zamišljene in deloma tudi že naka
zane spremembe, si za zdaj lahko le 
mislimo.

Kot kažejo odmevi v slovenski 
javnosti, zakonu o zavodih nihče ne 
nasprotuje, kar pa ne velja tudi za 
njegove posamezne člene oziroma 
določbe. Tisti, ki so prebrali osnu
tek, trdijo, da je v njem precej ne
sprejemljivega in hudo spornega. 
Ravnatelji osnovnih in srednjih šol, 
ki bodo poslej ta položaj lahko za
sedli le v skladu z določbami ome
njenega zakona, se ustavljajo pred
vsem ob členu, ki govori o tem, da je

treba v treh mesecih po uveljavitvi 
zakona povsod nanovo imenovati 
vodilne delavce, razen v šolah, kjer 
naj bi to opravili najpozneje do kon
ca šolskega leta 1990/91. Vsi po vr
sti so prepričani, da je takšna določ
ba podlaga za čistko med ravnatelji, 
ki so to postali še pod prejšnjim re
žimom. Pravijo, da je malo verjetno, 
da bi še lahko ostal ravnatelj tisti, ki 
gaje ustoličila komunistična oblast 
in kije poleg tega bil ali je še član 
Partije.

Strah ravnateljev pred zamenja
vo ima torej še kako trdno podlago. 
Nekateri ravnatelji so prepričani, da 
bi se po uveljavitvi zakona s takšno 
določbo znašli v zelo neugodnem 
položaju ali celo na cesti, brez služ
be. Zato so začeli najavljati, da bodo 
odstopili in šli učit v razred ter si na 
ta način zagotovili službo, še preden 
bo zakon sprejet. Obenem se seveda 
vsi zavedajo, da šole ne gre pustiti 
na cedilu, in zahtevajo, naj se za
kon, kakor je formuliran zdaj, ne 
sprejme. Menijo, da bi bilo bolj pra
vično in predvsem bolj človeško, da 
bi zakon dovoljeval sedanjim ravna
teljem ravnateljevati vsaj do konca 
mandata potem pa naj se zgodi, kar 
se mora zgoditi. Zakonodajalci bi 
morali biti bolj uvidevni do tistih 
ravnateljev, ki so pred upokojitvijo, 
in drugih, ki so bili imenovani ne
davno in so pravzaprav šele začeli 
ravnateljevati

I. Z.

Znana le škoda, 
ne pa tudi, 

kdo ima prav
Javnost je zadnje čase lahko več

krat kaj prebrala ali slišala o prepi
rih, ki so se to jesen vneli med Zavo
dom Republike Slovenije za šolstvo 
in ministrstvom za šolstvo glede ne
katerih zadev na področju vzgoje in 
izobraževanja. Gre predvsem za po
samezne uredbe, ki jih izdaja mini
strstvo, s katerimi pa se zavod kot 
strokovna služba ne strinja, češ da 
so v škodo kvalitetnemu delu v šol
stvu. Direktor tega zavoda dr. Srečo 
Zakrajšek je tudi na posvetu ravna
teljev dolenjskih, belokranjskih in 
posavskih šol, kije bil 13. novembra 
v Novem mestu, potrdil, da spori 
resnično obstajajo, ter povedal, za
kaj. Preprosto se ni mogoče strinjati 
z vsem tistim, kar odreja in podpisu
je dr. Peter Vencelj, ki na eni strani 
govori o boljši in za vse prijazni šoli, 
na drugi strani pa to omejuje z 
umetnimi, nenaravnimi zakoni, je 
bilo razumeti dr. Zakrajška.

V spor, ki se še naprej zaostruje, 
seje, naj je hotel ali ne, vpletel tudi 
republiški strokovni svet za vzgojo 
in izobraževanje pod vodstvom dr. 
Franca Lazarinija. A li je v tem svetu 
prišlo do neenotnosti ali pritiskov s 
strani ministrstva za šolstvo ali je 
morebiti kaj drugega postalo raz
log, da so seje postale nesklepčne, 
dejstvo je, da je dr. Lazarini tudi 
slednje štel kot nezaupnico sebi in 
nepreklicno odstopil kot predsednik 
strokovnega sveta. To se je zgodilo 
na seji tega organa pretekli teden, 
ko se je tudi razkrilo, zakaj prihaja 
do zmede na šolah. Na omenjeni seji 
so namreč govorili (tudi) o številu 
redovalnih konferenc v srednjih šo
lah. Strokovni svet je spomladi ob 
sprejetju programa za (nove) gim
nazije menil, da so v gimnazijah 
lahko manj kot štiri ocenjevalna 
obdobja. V uradni eksperiment je 
bilo vključenih trinajst šol v Sloveni
ji, dejansko pa mnogo več. Jeseni je 
ministrstvo prepovedalo izvajati ek
speriment (s tremi ocenjevalnimi 
obdobji) vsem šolam, ki vanj niso bi
le uradno vključene. Zavod za šol
stvo pa je dal takoj vedeti, daje proti 
takim prepovedim, češ da škodujejo 
kvalitetnemu delu v šolah. Na naj- 
slabšem so seveda šole same, ker ne 
vedo, koga naj poslušajo: ali pri
stojno ministrstvo ali pristojno stro
kovno službo, saj oba trdita, da ima - 
ta prav. Ali pa imata res prav?
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OTVORITEV RAZSTAVE 
KNJIŽNIH ILUSTRACIJ
ČRNOMELJ — V črnomaljski Ljud

ski knjižnici odpirajo danes, v četrtek, 22. 
novembra, razstavo knjižnih ilustracij. Na 
ogled bodo ilustracije, s katerimi sto knjige 
slovenskih avtoijev opremila znana slo
venska slikarja in grafika Hinko Smrekar 
in Božidar Jakac. Razstava, ki so jo pri
pravili v sodelovanju s Študijsko knjižnico 
Mirana Jarca v Novem mestu, bo odprto 
do 6. decembra.

ARHIVSKA RAZSTAVA
NOVO MESTO — V Dolenjski galeri

ji so včeraj odprli razstavo Bogastvo jugos
lovanskih arhivov, ki jo je pripravila Zve
za arhivskih društev Jugoslavije. Razstava 
bo na ogled do 9. decembra.

ZBOROV ODSKI 
SEMINAR

NOVO MESTO — Minuli petek so se 
zborovodje pevskih zborov iz novomeške 
občine spet zbrali na seminaiju, ki ga je 
organizirala tukajšnja Zveza kulturnih or
ganizacij. Seminar vodi mag. Mirko Sio
sar, dolgoletni dirigent mešanega pevske
ga zbora Obala iz Kopra.

STANE STAREŠINIČ 
BO GOSTOVAL V 

ČRNOMALJSKI OBČINI
ČRNOMELJ — Stone Starešinič, be

lokranjski rojak s Preloke, sicer pa igralec 
Slovenskega stolnega gledališča v Trstu, 
bo konec tedna gostoval v črnomaljski 
občini z monodramo »Široka usta« avtor
ja Mihe Mateta. Komedijo v ribniškem 
narečju bodo v petek, 23. novembra, ob 
19. uri poslušali v mladinskem klubu v 
Dragatušu, v soboto ob 19. uri v hotelu 
Lahinja v Črnomlju ter v nedeljo, 25. no
vembra, ob 17. uri v semiškem hotelu 
Smuk.

DOLENJSKI UST
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O strpnosti 
in nestrpnosti

Duh demokratizacije je v Slovenijo vseka
kor prinesel veliko več možnosti za izražanje 
različnih mišljenj, s tem pa tudi priložnosti, da 
so nekatere prej zamolčane stvari pričele priha
jati na dan. Tako so padli že številni tabuji, 
vendar pa bi po mojem mnenju moralo v sproš
čajočem se duhu demokracije vendarle vladati 
nekolikanj bolj odprto vzdušje tolerance in 
medsebojnega spoštovanja, kot pa ga je v jav
nem življenju in zlasti v medijih, ki ga odsevajo, 
zaslediti

V naravi svobodnomiselnega človeka sami 
je, da ne trpi tabujev in da se sprašuje prav o 
stvareh, kijih režim ali ideologija prodajata kot 
dokončno resnico, ter išče tiste resnice, ki so bi
le zaradi tega prikrite. Zato je samoumevno, da 
je tako hitro prišlo, iz zgodovinske perspektive 
gledano, do zloma enopartijskega sistema Če 
je ta hotel, kol se je pretežno deklariral, biti sve
tu odprt in priznati splošno priznane konvenci
je, potem je moral dopustiti tudi določeno mero 
svobodne misli Ker pa svobodna misel ne po
zna mere in je zanjo zveličavno le iskanje res
nice, je seveda prevladala in zrušila sistem. 
Svobodna misel torej ni od danes in ne od zad
njih volitev, temveč je vedno bila in je nimajo v 
posesti ne stari in ne novi oblastniki.

• Kot že rečeno, svobodna misel ni še res
nica sama, ampak je le prvi pogoj za iska
nje resnice. Več ko je svobodnih misli, več 
je tudi resnic, ki se skoznje zrcalijo. Če smo 
zares za svobodo mišljenja, moramo ta ši
roki spekter resnic upoštevati in se ne vna
prej postavljati v bran ali jih napadati kot 
nične samo zato, ker je naš zorni kot pre
ozek, da bi zajel njihovo celoto.

V tej luči gledam tudi obravnavanje naše, 
kot temu rečemo, polpretekle zgodovine — 
zadnje vojne in dogodkov po njej. Časa je malo, 
zato, ker je živih prič že malo, in dragoceno za 
slovenski narod je, da čim več pričevanj o teh 
najbolj burnih časih (nikakor pa, upam, ne 
najsvetlejših) v njego vi zgodo vini pride na dan. 
Tudi osvetljevanje vseh dogajanj in z vseh 
možnih aspekto v je iskanje resnice, in če je bilo 
pričevanj o dogajanjih s tiste do sedaj zamolčan 
ne strani bolj malo, se moramo pač potruditi, da 
jih bomo soočili s tistimi, ki so bila bolj množič
na. Tudi če je resnica boleča, morajo stvari na 
dan, zato se nikakor ne strinjam s tistimi, ki 
pravijo, da je preštevanja grobov in kosti do
volj. To pa zato ne, ker sploh še niso bile vse 
preštete, ker sodi k vsakemu grobu in k vsake
mu skeletu njegova usoda in njegova zgodba in 
ker narod, ki je dal skozi tako tragične izkuš
nje, tega nikakor ne sme pozabiti, saj bi bila še 
ena podobna izkušnja zanj lahko samo usodna.

Nikakor pa ne mislim, da je brskanje in oži v- 
Ijanje zgodb potrebno zato, da bi klicali kakr
šnekoli duhove maščevanja ali ponovnega kri
žanja kopij za stvari, ki neizprosno sodijo že v 
zgodovino, pa naj se nekateri še tako neradi 
sprijaznijo s tem, niti za prevrednotenje osnov
nih posta vk, kijih je že tako ali tako opredelila 
svetovna zgodovina.

Za dobro nas samih pa je še vedno odprto 
vprašanje: kako in zakaj je prišlo do tako glo
boke narodove tragedije in do tolikih, nič manj 
pomembnih, osebnih tragedij. Ne tisti, ki se 
imajo za izključne zastopnike ene strani, niti ti
sti, ki se imajo za zastopnike druge strani, ni
majo prav, če ostajajo samo na svojih pozicijah, 
medtem ko je šla zgodovina že mimo in so res
nične zagate slovenskega naroda sedaj čisto 
drugje. Še bolj narobe bi bilo, če bi v precep pri
šli mediji, ki so v duhu časa dolžni slediti klicu 
svobodne misli in njenih iskanj. Če se v svoji
nemoči skušajo maščevati tem posrednikom 
mnenj, dokazujejo samo svojo globoko neto
lerantnost.

T. JAKŠE

Delajo 
privatniki 
predvsem zase?

devetih mesecih dodatnih 900 milijonov din 
akumulacije in bi, skratka, poslovala fanta
stično, zasebna podjetja pa bi imela preko 8 mi
lijonov din izgube, če bi bila obremenjena tako, 
kot so družbena.

beti sami, marveč se zastavka vprašanje 
golega preživetja.

• Dejstvo je, da družbena podjetja poslu
jejo pod mnogo težjimi pogoji. V zasebnih 
se da z gotovinskim prometom, majhnim 
številom zaposlenih, z osebnimi dohodni
nami v breme materialnih stroškov ipd. 
marsikaj prikriti in marsičemu izogniti, 
tako da so primeri, ko zasebnik prikažite 
izgubo, vozi se pa z dragim novim avtom 
in javnosti na očeh živi razkošno. In za po
vrh, po sedanji zakonodaji zasebnikov ni 
pristojen kontrolirati nihče razen UNZ, če 
so zadeve tako daleč sumljive.

Družbena podjetja so seveda stalno pod čisto 
drugačno kontrolo. Če se pod vse potegne črta, 
je vprašanje, kaj družba od teh privatnikov zdaj 
ima, pravi novomeški gospodarski minister 
Andrej Kirm. Republiška vlada pa z normali
zacijo razmer in odpravo anomalij kasni in še 
kar odlaša.

Velika in neelastična podjetja res ne morejo 
več predstavljati temelja našega gospodarske
ga razvoja, ampak je zaželjeno in nujno njiho
vo prestrukturiranje in povečevanje števila 
majhnih in srednje velikih podjetij. Novomeška 
občinska razvojna politika je usmerjena in z 
vsemi štirimi dela za pospeševanje raz voja tistih 
obrtnih delavnic in podjetij, ki bodo z novimi 
delovnimi mesti, tehnološko čisto proizvodnjo, 
visoko donosnostjo naložb in jasno tržno per
spektivo zagotavljala čim kvalitetnejše zadovo
ljevanje skupnih družbenih potreb. Nikjer pa 
podjetnik ne more delati le zase, povsod mora 
dajati državi, davčne utaje pa so strogo kazno
vane. Tudi pri nas pač ne bo moglo biti druga
če, pa naj še tako nujno potrebujemo rešilne 
gospodarske bilke. Zasebna podjetja so to za
enkrat očitno le v manjši meri in četudi gleda
mo na stvari s stališča, da je nekaj že to, da ne
kdo poskrbi zase in ne pristane na plečih 
družbe, bo stvari le treba postaviti na pravo me
sto in to v čim krajšem času. Sedanja 
gospodarsko-podjetniško-denamamlakuža vse 
bolj zaudarja

Z. LINDIČ-DRAGAŠ

Najbolj pereč problem v zadnjem času v met
liški občini je gotovo naraščajoča brezposel
nost. V lanskem letu je povprečno preko zavo
da za zaposlovanje iskalo delo 149 ljudi, 
septembra letos pa je bilo na tem za vodu prija v- 
Ijenih že 213 ljudi, od tega tretjina takih, ki pr
vič iščejo zaposlitev, med vsemi iskalci pa je kar 
5 7 odst. mlajših od 27 let. Zaskrbljujoči podat
ki. Poleg tega pa napovedujejo, da bodo brez 
zaposlitve ostali skoraj vsi mladi ljudje, ki bodo 
končali šolanje prihodnje leto.

Gotovo so med vsemi iskalci zaposlitve v 
najbolj neugodnem položaju tisti, ki iščejo prvo 
zaposlitev, saj po sedanji zakonodaji nimajo, če 
ostanejo brezposelni, nobenih pravic, ne iz na
slova zaposlovanja ne iz naslova socialnega 
varstva.

Opažajo, da je p občini vse več alkoholikov, 
tudi med mladoletniki, nekaj primerov uživa
nja alkohola pa je celo med osnovnošolci. Še 
posebej težko pa je s socialnovarstvenega vidi
ka v metliški občini tako imenovano romsko

nekaterimi političnimi potezami deloma priza
devajo, da bi jih Slovenija uradno priznala za 
nerazvite. Kaj je v takih razmerah zanje bolje: 
ali trmasto vztrajati pri izključno svojem sme
tišču ali preračunati, koliko bi lahko zaslužili z 
rento od »posoje« smetiščnega prostora sose
dom, si bodo lahko odgovorili sami, če se jim bo 
zdelo smiselno.

M. LUZAR

Kdo sme 
biti v 
komisiji?

vprašanje, čemur bodo posvetili posebno točko 
dnevnega reda na eni prihodnjih sej zborov 
občinske skupščine.

A. BARTEU

S čim so se
strinjali
Trebanjci?

Kaj ima Ivan Oman, član predsedstva Re
publike Slovenije, skupnega s smetiščem, ki ga 
bo občina Trebnje predvidoma naredila v Glo-

Občinski odbor slovenskih krščanskih de
mokratov Sevnica, ki šteje okrog 130 članov,je 
na zadnji seji občinske skupščine odločno na
sprotoval predlogu za sestavo komisije za raz
iskavo povojnih množičnih pobojev, pravno 
dvomljivih procesov in drugih nepravilnosti, ki 
naj bi jo imenovali na omenjeni seji. SKD so 
nasprotovali, da bi bila komisija sestavljenai z 
dveh delegatov koalcije Demosa in liberalnih 
demokratov, enega delegata socialistične stran
ke, posebej pa jih je motil še predlog za dva de
legata iz vrst prenoviteljev.

Strankama socialistov in prenoviteljev so 
krščanski demokrati očitali, da sta direktni po
tomki, če ne celo samo preimenovani bivši 
ustavnopravni nosilki totalitarističnega eno
partijskega sistema, ki je bil na vladi preteklih 
45 let. SKD je zmotilo, da so bili vsi trije pred
lagani kandidati (mimogrede naj omenimo, da 
gre za Janka Rebernika, Jožeta Bavca in 
Franca Pipana, najvidnejše občinske politike) 
dolgoletni vodilni člani obeh predhodnic da
našnjih političnih strank (SZDL in ZKS), za
torej »bi se lahko zgodilo, da bi morali člani

skem komunalnem odlagališču zdaj odloča oni poM(nih f£r njm podrejenlm

Gre
za golo 
preživetje

občina Trebnje in ker se ne ve, pod čigavo vr- Z™" ter nJ,m.
hovno komando bi nastajal bodoči smetarski °blastnlh Struktur' katenm soPnpadah.* 
rezervat Globoko, če bi sedanja občina Trebnje Predsednik občinskega odbora SKD, di-
izginila s slovenskega političnega zemljevida, plomirani pravnik Jože Rutar, ironično meni,

dn hi hi In drt>r hnli nronrnvtn r/rriclrnunti /sic/msi

Plače v metliški občini že vsa leta zaostajajo 
za republiškim povprečjem, v zadnjem času pa 
se ta že tako in tako boleč razkorak še poveču
je. Povprečna plača v metliškem gospodarstvu 
je lani decembra zaostajala za dobrih 20 odst. 
za republiškim povprečjem, v prvem letošnjem 
polletju pa že za celih 26 odst. Povprečna plača 
v metliškem gospodarstvu v prvi polovici tega 
leta je znašala komaj 3.742 dinarjev, kar je 
najmanj v Sloveniji Tako je štiričlanska dru
žina y metliški občini s povprečnim osebnim 
dohodkom krila le še 62 odst. življenjskih 
stroškov.

Ti podatki sami po sebi govorijo tudi o vse 
težjem socialnem stanju velikega števila prebi
valcev metliške občine. Še posebej močno to 
vpliva kar na 44 odst vseh občanov, ki jih po 
sprejetih normah uvrščajo med vzdrževane 
prebivalce, to so mladoletni in stari ljudje.

bili že nekaj denarja in naredili kopico potreb
nih dokumentov in je malo verjetno, da bi se 
kdo odpovedal trudu in denarju.

• Na začetku poti do Globokega pa bi se ".TrJ! ^izacijah nikdar nobene vo- 
Trebanjci lahko znašli, če bi enkrat za sto- dllnet}‘l odbtojoče besede po možnosti pa kdo 
krat povedali, da ne bodo nikoli in nikdar »zgodovinsko neobremenjenih mlajših
vzeli v svoje sosedstvo smetišča v Globo- ~~no_v> kl so šele hk pred preobrazbo postali 
kem. Doslej tega v tako ostrem tonu niso člani teh strank oz' političnih organizacij.« 
izrekli, nečesa pa vendarle niso sprejeli Z Sevniški odbor SKD meni, da sta vloga in
gotovostjo lahko sklepamo, da nisoprista- Pomen omenjene komisije predvsem politična, 
II nn Hn hi u f:t„h,.L„n, r„rnjin saj je narodova sprava kot prednostna naloga

se bo vse spremenilo v smislu Omanove 
radovednosti?

• Novi težki časi pa prinašajo nove težave 
in še povečujejo število socialno ogroženih 
prebivalcev. S tem se spreminja tudi vloga 
socialne politike; utvara bi bila, če bi od 
socialnega varstva v teh težkih časih pri
čakovali, da bo zagotavtfalo socialno bla
ginjo in kvaliteto življenja vsem, ki za to iz 
tega ali drugega razloga ne morejo poskr-

Ne glede na to, ali bo bodoča občina po 
obsegu in ustroju bliže pašaluku ali bliže, de
nimo, hannovrskemu komunalnemu okraju, 
bo ostal problem urejenega odlaganja smeti 
enako oster. Ne bo, kot tudi že doslej ni bil sa
mo trebanjski, ampak kar planetarni Zato je smo se stranke posamično legitimirale in izka- 
malo verjetno, da bi si Trebanjci bodisi v seda- zale z volilnimi rezultati, kajti volitve v občin 
nii občini hodili v kateri Hnnmrni tnhkn Kami sko skupščino so predvsem rezultat in doka:
zamislili, plačali in naredili svoje lastno ureje
no, prostorno in za vse svoje odpadke primemo 
odlagališče bolj ali manj neuporabnega mate
riala. Prerevni so, in sicer ne glede na to, da si z

Konec oktobra je bilo y novomeški občini 
registriranih 823 obratovalnic samostojnih 
obrtnikov oz. dobra desetina več kot na začetku 
leta. Največ, 41.je bilo v tem času odprtih novih 
trgovin. Po podatkih temeljnega sodišča je bilo 
konec oktobra registriranih tudi 391 zasebnih 
podjetij, od katerih pa jih je le 93 poslovalo 
preko žiro računov in ob devetmesečju oddalo 
periodične obračune. Zasebna podjetja so do
slej zaposlila le 44 delavcev oz. 0,2 odstotka 
vseh zaposlenih v novomeški občini

Teh 93 privatnih podjetij je v devetih mese
cih izkazalo 75,2 milijona din prihodkov, 73,9 
milijona din odhodkov, 1,655 milijona din bru
to dobička. Izgubo v znesku 387 tisočakov je 
prikazalo 23 privatnih podjetij, akumulacija v 
znesku 956 tisočakov je bila torej skoraj trikrat 
večja od izgube, kar je ravno obratno kot v 
družbenih podjetjih, zneskov pa se seveda ne da 
primerjati Nasploh imajo vsa zasebna podjetja 
skupaj le minimalen vpliv na celotno občinsko 
gospodarsko sliko.

Nadvse zanimivo so tudi podatki in primer
jave obremenitev tako družbenega kot privat
nega sektorja. V novomeškem občinskem se
kretariatu za družbeni razvoj so izračunali da 
je delež vseh obveznosti do družbe v prvih deve
tih mesecih letos v družbenih podjetjih znašal 
kar 10,3 odstotka skupnih prihodkov, y zaseb
nih podjetjih pa le 2,5 odstotka in še manj v obr
ti Če bi bila družbena podjetja obremenjena le 
toliko kot zasebna, bi imela v letošnjih prvih

Vrtec med 
kladivom in 
nakovalom

Navada je, da tisti, ki poviša ceno svojih sto
ritev, ve, da bo lahko s to ceno shajal vsaj nekaj 
časa. Toda ko so v črnomaljski vzgojnovar-

večati prispevek staršev. S tem, da bi ukinili 
subvencije, da bi torej starši plačevali naj višje 
prispevke, bi jim v dveh mesecih uspelo zbrati 
potreben denar.

Kaj pa pomeni do največje mere obremeniti [ 
starše, v vrtcu dobro vedo in imajo s takšnimi 
»poskusi« preveč slabe izkušnje, da bi se še en-i 
krat odločili zanje. Vedeti je namreč potrebno, j 
da so črnomaljski starši že sedaj pri plačevanju j 
vrtca obremenjeni precej nad republiškim po
vprečjem. Medtem ko za republiko velja, da 
starši v povprečju plačujejo za otroke 15 odst. 
od ekonomske cene, dajo v Črnomlju in Semi
ču kar 37 odst. Da pa bi odslej morali plačevati 
vso oskrbo, torej v jaslih 1.641 din ter v vrtcu 
1.267 din, je ob njihovih povprečnih plačah r 
devetih mesecih, ki so znašale 4.122 din (mar
sikje so še skromnejše), absurd pomisliti Ne 
nazadnje so vodstvu vrtca še preveč v svežem 
spominu spomladanski dogodki, ko so morali 
na pritisk izvršnega sveta povečati prispevek 
staršev za 100 odst., starši v Semiču in tudi ne- [ 
kateri v Črnomlju pa so si potem za marec in 
april sami pisali položnice z zneskom, kakršen 
je bil pretekla dva meseca. Razlike v ceni še 
vedno niso poravnali

stveni organizaciji z enotami v Loki, na Čarda- 
ku in v Semiču v začetku tega leta sprejeli nove, 
višje cene, te že takrat niso zadoščale za pokrit
je vseh stroškov. Pa so morda mislili, da bo pač 
že kako, očitno pa so tudi preveč verjeli Mar
kovičevim napovedim o majhni inflaciji 

V prvem polletju so še nekako pokrili tekoče 
stroške poslovanja, potem pa so se kljub temu, 
da so denar porabljali po planu, začele kopičiti 
izgube. Izračunali so, da bi morala realna eko
nomska cena znašati za polovico več kot v res
nici, s tem pa bi se izenačili s cenami vrtcev v 
drugih dolenjskih občinah. Tudi izvršni svet se 
je s tem strinjal, vendar pa je postavil en pogoj: 
da bo sprejet rebalans proračuna občine Čr
nomelj za letošnje leto. V nasprotnem primeru 
pa bo moral vrtec s L novembrom ponovnopo-

-
• Sedaj lahko samo ugibamo, kaj bi bilo, 
če rebalans proračuna — o njem so odlo
čali pred dvema dnevoma, vendar ko to pi
šemo, še ne vemo za odločitev — ne bi bili
sprejet. V vrtcu opozarjqjo, da v primeru, 
če ne dobijo več denarja iz proračuna, se
veda ob enaki prispevni stopnji, že za no
vember ne bo denarja niti za plače niti za , 
materialne stroške, kamor spadajo tudi 
živila.

Starši bodo ob tem morda negodovali, češ,\ 
saj plačamo, otroci pa bodo lačni! Res je, todal 
ekonomska cena je, žal, tako nizka. Na izvr-\ 
šnem svetu je bilo sicer rečeno, naj si zaposleni 
v vrtcu znižajo plače, pa bodo imeli denar. To
da to jih tudi ob sedanjih ne pretirano visokih 
plačah ne bi moglo rešiti. Poleg tega v črno
maljski vzgojnovarstveni organizaciji že sedaj 
varčujejo, tako da imajo premalo štiri vzgojite
ljice in poltretjo varuhinjo. Da ob tem potegne
jo najkrajšo tisti, ki se jih ob polemikah o ceni 
vrtca najmanj omenja, otroci, je jasno. Oddelki 
v vrtcu so namreč prenapolnjeni, pod vpraša-\ 
jem sta že uspešnost vzgoje in varnost otrok, a 
to je nekaterim očitno malo mar.

M. BEZEK-JAKŠirrenagijena oi ona traiiev, aa pričakovani vtnuur ui iuku ruzisKuvanje na-
razpad sistema naše lokalne samoupra ve peha sproto valo pra vilu, da nihče ne sme biti sam se- 
Trebanjce in druge, ki urejajo predvideno sme- bi sodnik. V že omenjeno komisijo torej po Ru- 
tišče, na začetek poti Doslej so v pripravi pora- larjevem mnenju ne bi mogel in ne bi smel biti

£

imenovan noben član SDPin ŠSS kot potomk 
bivših vladajočih ZKS in SZDL; če pa bi že bil 
navkljub vsemu izbran kdo iz njihovih vrst, bi 
moral biti to nekdo, ki ni imel v bivših družbe
nopolitičnih organizacijah nikdar nobene vo-

Marsikomu se bo
še kolcalo po 
družbeni lastnini

predvsem medsebojno odpuščanje storjenih, pa 
tudi priznanih in popolno ugotovljenih nepra
vilnosti Krščanski demokrati predlagajo, da bi 
vsaka stranka morala imeti v tej komisiji po 
enega svojega delegata, ne glede na zastopa
nost v občinski skupščini Pri tem se SKD skli
cuje »na edini objektivni proporc — volilne re
zultate v republiški družbenopolitični zbor, kjer

nji občini bodisi v kateri drugačni lahko sami sko skupščino so predvsem rezultat in dokaz 
----- -•-i-i- ---------j--" ■ . . osebnega imidža posameznih delegatov.«

• Kdo je tudi odbornik sevniškega druž
benopolitičnega zbora Karl Vehovar iz
recno predlagal, naj iz te komisije izločijo 
Franca Pipana, češ da je bil eden izmed 
sevniških politikov, ki so proti njemu kot 
nečlanu ZK in tudi proti delovni organiza
ciji/gre za Jutranjko — op. p.) 19 let izva
jali intenzivno gonjo, je postalo jasno, da 
Sevnica še ne bo dobila omenjene komisije. 
Je pa na obzorju verjetno še živahna deba
ta v sevniških odborniških klopeh, kdo 
ima (bolj) prav.

Preden se sploh lotim predlaganega zakoni 
o privatizaciji, moram opozoriti vse dražvljant 
naj ne pričakujejo preveč. S svojim do sedaj 
vloženim in nikoli dovolj plačanim delom so bi; 
li na neki način solastniki družbenega premo
ženja, in če že to ne, so vsaj vedeli, da lastnik h 
nihče drug. Danes jim nekdo ponuja, da to, to
liko let proklamirano »svojo« lastnino po zni
žani ceni, s popusti in ugodnostmi odkupijo.

Pravzaprav nikogar ne skrbi toliko, kdo bo 
kupil, pač pa to, komu ta denar od nakupa na 
kazati. Predlog zakona pravi, da državi, konti 
drugemu! Po tej logiki bi torej delavci kupili de 
lež v svojem lastnem podjetju, protivrednost te 
ga deleža pa bi pobasala država Delavec ^ 
kupoval že drugič, država bi tudi pobirala dru
gič in kar strinjala bi se s tistimi, ki proces, k 
ga določa predlagani zakon, imenujejo podr
žavljanje, in ne privatizacija

Seveda je stvar strokovne razrpave, da razS\ 
sti, kako naj bi večji delež lastnine v naši družb

P. PERC

je, ne vemo za nategovanja zakona v eno it 
drugo smer, po kateri naj bi več dobila držat* 
ali pa upravljalska struktura v podjetjih, W 
menda tudi želi poceni pokupiti družben! 
lastnino.

Privatizacija z internimi delnicami je mendl 
spet posebni izum naše države, in glede na it 
kušnje s takimi izumi se je bati, da bo tudi m 
krat imela od njih korist samo država. Direkj 
torji podjetij menijo, da bi se dobiček oi, 
prodaje družbenega kapitala moral vračati ! 
podjetja, a kot kaže, tudi tu nekaj ni v red*' 
Delničarji bi namreč kupili delež v podjetji 
hkrati pa denar nakazali tudi sami sebi.

Tudi določilo, da morajo v podjetju delničar' 
ji pokupiti najmanj 15 odst. internih delnic, j1 
sporno, razen če ne bodo napol zastonj. Sam1 
delavci delnic ne bodo mogli pokupiti, glede rU> 
to, da so podjetja osiromašena in na robu zlo- , 
ma, pa ni jasno, kdo bo sploh vlagal, če bo vlo\ 
ženi kapital odromal v Sklad republike za ral\ 
voj in na Skupnost za pokojninsko &i 
invalidsko zavarovanje.

Res bi bilo morda najbolj pravično, da M 
vloženi kapital razdeli za pokojnine, za infras
trukturo ali za socialne in ekološke programi 
ampak ali je to tudi gospodarno? Verjamem, dl, 
je na slovenskem dovolj pametnih glav, ki b 
lahko rekle končno besedo o tem.

• Ana žalost so porazdeljene po različni 
strankah ali pa jih niti nihče ne posluša. 
Namesto da bi v ekonomskih zadevov 
staknili glave, spet ne moremo vsaj za tri 
nutek politike pustiti ob strani. Nasprotn0, 
menda je privatizacija zgolj politiČO6 
vprašanje. In če bo samo tako tudi ostala 
se bo večini Slovencev še krepko kolcalo p11 
družbeni lastnini.

B. DUŠlt
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Kdo kaj ve?
KRŠKO — Mnogi Krčani se 

sprašujejo, kaj se dogaja v delav
skem kulturnem domu, ki uradno 
sicer še vedno nosi ime po Edvardu 
Kardelju, v resnici pa ga nihče več 
ne imenuje tako. Podobno je tudi 
razmerje med delovno skupnostjo in 
direktorjem Moškonom. Oblast ga 
priznava, delovna skupnost pa mu 
na šestih tipkanih straneh očita cel 
kup nepravilnosti.

Nekatere med njimi so tudi take, 
da jih menda obravnava celo UNZ. 
Kaj več kot spiska napak, ki naj bi 
jih storil direktor Moškon in zaradi 
katerih je v domu tudi policija, pa v 
Krškem ni mogoče dobiti Na po
dobne razmere so naleteli tudi de
lavci doma, ki so hoteli svojega di
rektorja suspendirati, pa so povsod 
našli zaprta vrata. Krožijo tudi že 
ugibanja, kdo bo nasledil direktor
ja. Baje imajo že pripravljene svoje 
kandidate liberalci in krščanski 
demokrati, ostali pa še čakajo. Dej
stvo je, da delavcem doma nihče ne 
daje odgovorov.

Bili so pa že pri županu, nekaj 
malega se je o domu menda go vorilo 
tudi pri predsedniku izvršnega sve
ta. Vse bolj postaja očitno, da je tudi 
v tem primeru tako ali drugače pri
zadetih ali vmešanih več ljudi. De
la vci so, denimo, prepričani, da ima
jo prav, a v teh zmedenih časih ne 
vedo, na koga bi se obrnili.

J. S.

Govorice o lobiju so izmišljene
Odgovor na odgovor vodstva KZ Črnomelj na kritične ocene, izrečene javno

Vladaje 
prisluhnila 

Sivim panterjem
Iz daljšega pisma

Zadnji čas je med upokojenci vnesel 
precej nemira in veliko zaskrbljenost, 
zlasti zaradi govoric, da se pripravlja 
nov, restriktiven pokojninski zakon, da 
so se pokojnine v letošnjem letu preveč 
približale povprečnim osebnim dohod
kom ipd. »Sivi panterji« smo že 20. ju
nija letos navezali stike s SPIZ in dosegli 
popolno soglasje o tem, daje treba ana
lizirati materialni položaj upokojencev 
na osnovi podatkov, ki bodo razbistrili 
kalne vode, po katerih tavajo upoko
jenci in po katerih ribarijo njihovi naj
različnejši »odrešitelji«. Analiza je bila 
nared v začetku julija in o njej smo raz
pravljali na več pristojnih mestih. 
Oktobra smo naredili novo analizo. Na 
zasedanju skupščine 25. oktobra letos 
niso sprejeli glede zamrznitve pokojnin 
nobenega stališča. Naročili pa so vladi, 
naj izdela novo metodologijo za med
letno usklajevanje pokojnin.

Republiški odbor naše stranke je v tej 
zvezi  opredelil stališča, kjer je med dru
gim rečeno, da upokojenci ne teijamo 
zase boljšega ekonomskega položaja, 
kot ga ima aktivna generacija. Noben 
nov predpis ne sme okrniti pravic upo
kojencev. Nov ustrezen zakon ne sme 
biti sprejet brez temeljite javne obrav
nave, rok za sprejem pa ne more biti 
krajši od dveh let. Dokler bo le možno, 
se je treba vzdržati nepremišljenih po
tez, mitingaških nastopov in neargu
mentiranega vznemirjanja upokojen
cev. Potrebno je pravično usklajevanje 
Pokojnin. S temi stališči smo naleteli na 
razumevanje pri vseh strankah. Ves po
tek bitke za športno uskladitev pokoj
nin kaže, da se da z vztrajnim in načrt
nim delom, z argumenti in dokazova
njem doseči več kot s protesti in 
balkansko začinjenim mitingaštvom. 
Na primeru usklajevanja pokojnin pa je 
naša vlada pokazala, da ima posluh za 
razumne argumente in razumevanje za 
ostarelo generacijo.

mag. DRAGAN ČERNETIČ, 
stranka Sivi 

panteiji, 
Maribor

V članku, kije bil objavljen v DL št. 
44 z dne 2. novembra (Govorice o lobi
ju so izmišljene), je vodstvo Kmetijske 
zadruge Črnomelj kritične ocene, na
slovljene nanje, okvalificiralo kot ne
točne. V zvezi s tem želimo podkrepiti 
te »netočne« ocene, izrečene v sredstvih 
javnega obveščanja, skupščinskih klo
peh in na shodu Demosa Črnomelj.

Gospodaje iz Kmetijske zadruge se 
očitno ne želijo (ali pa jih je strah) sooči
ti z realnostjo v svojem podjetju, ki je 
plod gospodarjenja in razvijanja kme
tijstva dolga desetletja »pregretih poli
tičnih glav«, ki so, žal, vodile naše gos
podarstvo in ga v precejšnji meri še 
vodijo.

Gospodje, v svojem članku zanikate 
odpor do preoblikovanja vašega podjet
ja. Temu lahko le delno pritrdimo. 
Spomladi tega leta ste namreč že imeli 
izdelan predlog za preoblikovanje in 
»navijali« da bi do tega (kolikor je mo
goče hitro) prišlo, vendar so ga kmetje

Gibale 
za odcepitev 

Slovenije
Kaj zahteva SAMO

Sleherno gibanje, ki se je kjerkoli in 
kadarkoli pojavilo, seje vedno porodilo 
iz. odpora, potrebe, nuje, stiske. Tistim, 
ki jim je uspelo ob svoji naraščajoči 
moči okrepiti ali celo prevzeti oblast, se 
povampiriti in zatajiti bistvo nastanka, 
pripisujemo zgolj zgodovinsko zmoto.

Gibanje za odcepitev Slovenije — 
SAMO gotovo ne spada med tista, ki bi 
terjala boj za staro pravdo, vzbujala z 
radikalizmom zadanih ciljev strah mo
dernega renegatstva, netila šovinizem 
ali pozivala k orožju. Že najmanjši um
ski napor vsakega Slovenca, ki zna 
trezno presoditi sedanji trenutek odno
sov v Jugoslaviji, ki vsaj grobo pozna 
našo nacionalno preteklost in nosi glo
boko v sebi skrito večno željo resnične 
svobode, bo samodejno pripeljal do bi
stva vrednot, ki se ponujajo v suvereni, 
neodvisni, svobodni državi Republiki 
Sloveniji. Programske zahteve so jasne 
in nedvoumne: popolna politična sa
mostojnost, ekonomska suverenost vseh 
dejavnikov z uvedbo lastne valute, last
na slovenska vojska, negovanje naše 
kulturne dediščine vseh etničnih nivo
jev, nemoten pretok vrednot slovenske 
identitete znanstvenega in umetniškega 
bogastva v Evropo in svet, mednarodno 
priznani simboli slovenske državnosti, 
polnopravno članstvo v OZN, Svetu 
Evrope in vse ostale spremljevalne za
hteve, ki terjajo težo odgovornosti bo
doče države Slovenije v svetovni pre- 
zentaciji. Slovenija lahko obstaja le kot 
SAMOstojna, SAMOrastna, SAMO 
slovenska. Brate in sestre si bomo izbra
li sami. 
Gibanje

DOMINIK REŠČIČ, 
odcepitev Slovenije — 

SAMO

Kipar KaKn m Novo mesto
Pred dnevi je v Ljubljani umrl 

odlični slovenski umetnik — kipar 
Zdenko Kalin. Njegovo ime in delo 
je povezano tudi z našim mestom. 
25. novembra 1971 je bil na vrtiču 
ob Študijski knjižnici na zahodnem 
vhodu v nekdanje srednjeveško 
mesto odkrit doprsni kip skladatelja 
Marjana Kozine. Spomenik je delo 
kiparja Zdenka Kalina in stoji na
sproti Kozinove rojstne hiše. Drugo 
kiparjevo delo, namenjeno Nove
mu mestu, pa ni imelo sreče, da bi 
bilo postavljeno.

Ko so v petdesetih letih našega 
stoletja obnavljali med vojno moč
no prizadeto zgodovinsko mestno 
jedro, so na Glavnem trgu obnovili 
tudi nekdanji vodnjak. Namesto li
toželeznega izdelka železarne na 
Dvoru ob Krki je bil sedaj po načr
tih arhitekta Marjana Mušiča v 
Ljubljani izdelan kamniti vodnjak. 
Posvečen je spominu na pesnika 
Dragotin^ Ketteja, o čemer pričajo 
ob robu kamnite kotanje vklesani 
začetni verzi znane Kettejeve pesmi 
Na trgu, obenem pa tudi desetletni

ci osvoboditve, o čemer govori na
pis na vodnjaku. Vodnjak pa bi mo
ral po načrtu arhitekta M. Mušiča 
na vrhu zaključiti kip žene kot sim
bol boginje Zmage (po zgledu sta
rogrške boginje Nike-Zmage). Ko 
je pokojni ravnatelj Študijske knjiž
nice Bogo Komelj — tako mi je 
pripovedoval — to boginjo omenil 
nekemu takratnemu novomeškemu 
velmožu, je ta baje vzrojil, češ, no
bene boginje ne bomo postavljali. 
In pri tem je ostalo. Kipar Zdenko 
Kalin je ob sodelovanju prof. Mar
jana Mušiča izklesal ustrezni kam
niti kip, ki pa je ostal v njegovem 
ateljeju. Tega je baje kasneje odku
pil neki ljubljanski velmož, ki je v 
delu pač videl to, kar je: umetnino.

Novomeški vodnjak na Glavnem 
trgu pa bo še naprej okrnjen stal, ne 
le v spomin na Dragotina Ketteja in 
desetletnico osvoboditve, ampak 
tudi na nepoznanje in ideološko ne
strpnost v času, v katerem je bil 
postavljen.

JANKO JARC

zavrnili in dali svojo vizijo organizira
nosti Kmetijske zadruge, kjer bodo oni 
tisti, ki bodo kreirali delo le-te. Ob tem 
dejstvu pa ste nenadoma Demos- 
Čmomelj in Kmečko zvezo (njen izvrš
ni odbor je sestavljen iz 15 kmetov) pri
čeli obtoževati razbijanja in političnega 
vmešavanja v vaše podjetje. Mogoče ste 
sedaj opazili, ko je v obravnavi osnutek 
zakona o zadrugah, da se bistveno ne 
razlikuje od predloga kmetov, ki so ga 
ponudili junija tega leta, vendar se vam 
je zdel popolnoma nesprejemljiv in ste z 
reorganizacijo KZ pričeli zavlačevati. S 
svojim »dobrim« gospodarjenjem in 
nekontroliranim zaposlovanjem ste de
lavce pripeljali do tega, da sedaj trepeta
jo za svoj vsakdanji kruh. Do sedaj so 
bili interesi kmeta v tem podjetju za vas 
le stranskega pomena, kar potijuje tudi 
sestava zadružnega sveta, ki je sestav
ljen iz 2/3 vaških delavcev iz 1/3 kme
tov. Naše domneve in domneve ljudi o 
določeni privilegiranimi delitvi sredstev 
(predvsem nepovratnih) so se s preje
mom seznama uporabnikov, ki smo ga 
končno prejeli na večkratno zahtevo ne 
samo poslancev Demosa Črnomelj, tu
di potrdile. Iz njega je razvidno, da so ta 
sredstva v zadnjem času prejeli ljudje, ki 
so neposredno povezani z vašim vod
stvom ali pa so mu celo blizu. Ljudje so 
zaradi tega ogorčeni (če ne veijamete, 
vprašajte), ker po njihovem pričevanju 
niso imeli vsi zainteresirani enakih po
gojev pri kandidiranju s programi ali ce
lo niso vedeli za razpis takšnih progra
mov. Gospodje, točno je vaše zatrje
vanje, da je omenjena sredstva delil 
Republiški sekretariat za kmetijstvo, 
gozdrastvo in prehrano na podlagi 
predloženih programov, vendar ob va
ših priporočilih. Naj ob tem povemo še 
to, da seznama prejemnikov nepovrat
nih sredstev nismo zahtevali z name
nom »razgaljevanja« določenih ljudi, 
ampak predvsem zaradi boljšega nad
zora nad uporabo prejetih sredstev, kaj
ti po našem mnenju, da v preteklosti le- 
tega ni bilo.

Vaša zasluga je tudi ukinjane živil
skih sejmov po naši občini, ki so imeli

stoletne tradicije, da ste s tem krepili 
svoj monopolni položaj, ki se ga še v teh 
razmerah nočete otresti. Da govorice o 
obstoju določenega lobija le niso po
polnoma iz trte izvite, potijuje tudi vaš 
poskus hitrega imenovanja nove pospe
ševalne službe (ki bo po novem postala 
javna služba), s katerim ste se tudi neka
teri izmed vas želeli izogniti odgovorno
sti preoblikovanja vašega podjetja. Kot 
vam je znano, smo ta poskus poslanci 
občinske skupščine v zadnjem trenutku 
preprečili in bo postopek imenovanja 
nove pospeševalne službe potekal javno 
in po meri uporabnikov le-te.

Povedati moramo, da se v Demosu 
Črnomelj ne želimo politično vmešava
ti v poslovanje podjetij (tudi v KZ ne), 
ampak se zavzemamo za to, da se kon
čno vzpostavijo normalni pogoji za po
šteno in uspešno poslovanje, iz tega raz
loga smo tudi ustanovili Komisijo za 
gospodarstvo. Odločeni pa smo, da se 
bomo energično postavili po robu vsem 
nepravilnostim.

Za Demos Črnomelj: 
VLADO STARESINIČ-tajnik

TUDI TO JE TURIZEM - Lepo 
urejena izložba v mestnem jedru, kjer 
je Posavski muzej razstavil stara 
glasbila, opozaija mimoidoče, ngj si 
ogledajo muzejske zbirke, obenem pa 
jih vabi, da se udeležijo srečanja ljud
skih godcev Posavja, kije bilo minulo 
soboto v prostorih motela na Čatežu. 
(Foto: B. D.)

Človek se 
potem vpraša, 

kakšen bo kader
Ob dnevu mrtvih

Tako kot vsako leto nas je tudi le
tos pripeljala želja, da prižgemo 
svečke in položimo skromen cvet 
na grobove naših najdražjih v Ločni 
in Šmihelu. Za nami je bila precej 
naporna pot, saj smo se komaj pre
bijali skozi kraje, kjer je grozilo, da 
nam neuije prepreči nadaljevanje. 
Končno smo le zagledali našo lepo 
Krko, ki je bila še vedno zelena, 
kljub obilnemu dežju. Ponovno 
smo spoznali, da je Dolenjska ena 
najlepših pokrajin v Sloveniji.

Tudi Novo mesto samo kaže že
ljo po napredku in razvoju, ima pa 
tudi vse možnosti, da postane prije • 
ten turistični kraj.

Škoda, da se po navadi v tako 
razmišljanje prikrade bodica, ki 
omaje to lepo mišljenje. Ko smo 
namreč iskali prijeten lokal, da se 
okrepčamo, predno gremo zopet na 
pot, je nekdo predlagal restavracijo 
na Bregu, ki jo vodi Gostinska šola. 
Ta bi nam lahko postregla s kakšno 
dolenjsko specialiteto. A ko smo v 
lepo urejeni restavraciji posedli, so 
nam ponudili pohorsko omleto ali 
orehove palačinke. Odločili smo se 
za drugo, ker prvo imamo tam, od 
koder smo prišli.

Predjedjo si moraš umiti roke, še 
posebno, če prideš s pokopališča. A 
glej ga, šmenta, umivalnica temna! 
Žarnica sicer je, a ne gori. Iščeš mi
lo, ga ni. Avtomat za milo je pokr- 
vajen, tople vode ni! Sušilec za roke 
ne dela, papirnih brisač tudi ni najti.

Človek se po pravici vpraša, kak
šen bo kader, ko bo končal šolanje, 
če mu je že sedaj čisto vseeno, kaj si 
mislijo gostje ob takšni ponudbi in 
postrežbi ...

V. CIMERMAN 
Maribor 

Gosposka 40

Plebiscit naj ne bo tekmovanje
Stranka demokratične prenove in vlada v senci o predvidenem plebiscitu

Različne organizacije in organi v 
zadnjem času pogosto javno pojasnjuje
jo svoj odnos do osamosvajanja Slove
nije in tako smo prejeli informaciji o sta
liščih predsedstva Štranke demokratič
ne prenove in stališčih vlade v senci. 
Stranka demokratične prenove, piše v 
informaciji, se zavzema za plebiscit kot 
najodgovornejše vseljudsko preverjanje 
sodbe o preživelosti sedanje federacije 
in potrditev mandata demokratično iz
voljenega Predsedstva in Skupščine 
Republike Slovenije za odločanje o 
njenem statusu in za pogajanja o pri
hodnji vsebini in obliki sodelovanja 
Republike Slovenije z drugimi jugoslo
vanskimi republikami. SDP zahteva 
temeljito pripravo plebiscita in jasen 
odgovor, kakšne bodo ustavnopravne, 
gospodarske, politične, mednarodne, 
obrambno-varnostne in druge posledi-

Lop po 
stanovalcih

Nič niso pomagali razgovori med 
svobodnimi sindikati in krškim iz
vršnim svetom. Celo že doseženi do
govor, da sedaj ne bi bilo primemo 
dražiti stanarin, očitno ni nič zale
gel Krški izvršni svet je namreč na 
seji 9. novembra sprejel sklep, da se 
morajo stanarine s 1. decembrom 
podražiti za 70 odst

Sindikati so na tak sklep krškega 
izvršnega sveta takoj reagirali in 
sedaj zahtevajo, da izvršni svet 
občine Krško svoj sklep umakne. 
Menijo namreč, da bi moral sindi
kat pri cenah, ki so v njegovi pri
stojnosti, upoštevati le uradno pri
znano rast življenjskih stroškov. Ti 
po mnenju sindikata očitno niso to
liko porasli, da bi bila upravičena 
podražitev stanarin za 440,54 odst 
Za toliko naj bi se ob sedanji 70- 
odst. podražitvi povečale stanarine 
med junijem in decembrom. Julija 
so bile višje za 125 odst., septembra 
za 35 odst., oktobra za 4,68 odst in 
sedaj za 70 odst Plače v tem času 
seveda niso tako galopirale, saj so 
med julijem in septembrom porasle 
samo za 2,74 odst. Svoj protest v 
imenu delavcev pa so sindikati ute
meljili še s podatkom, da so v krški 
občini dosegle suinarine 2,09 odst. 
vrednosti stanovanjskega sklada, 
kar je več kot znaša priporočeni de
lež v Sloveniji in kolikor so hoteli 
doseči v krški občini Z zadnjo po
dražitvijo bi stanarine dosegle že 
3,29 odst vrednosti stanovanjskega 
sklada in to bi bilo že povsem blizu 
ekonomskim stanarinam.

V sindikatih seveda niso proti 
ekonomskim stanarinam. Prepri
čani so, da bo zaradi tako visokih 
stanarin socialno ogroženih vsaj 35 
odst. družin. j s.

ce samostojnosti. Priprave na plebiscit 
in kasnejša pogajanja naj vodita in us
klajujeta Predsedstvo in Škupščina Re
publike Slovenije v sodelovanju s 
strankami. Izvršni svet naj prevzame 
odgovornost za predstavitev argumen
tov, alternativ, možnih posledic in dru
gega pomembnega za volilce. Za pri
pravo in izvajanje plebiscita potrebuje
mo demokratično spoštovanje pravic

Modrost vodarjev
Iz publikacije ob 15-let- 
nici Vodne skupnosti 

Ljubljanica — Sava
• Vsaka tekoča voda je pri izviru 
čista.
• Na kali vode, kjer moraš piti!
• Voda je dober sluga, a slab 
gospodar.
• Kogar voda objame, se tudi slame 
oprijemlje.
• Pameten mlinar ne pije vode nad 
kolesom.
• V gozd drva nositi — v morje vodo 
zlivati
• Voda veliko prinese, pa tudi od
nese.
• Voda in ogenj nimata duše.
• Stiskana voda jače skače.
• Bolje je biti tam, kjer je dobra vo
da, kot tam, kjer je dober kruh.
• Kjer zadostuje brv, ne gradi mostu!
• Norec vrže v vodo kamen, ki ga ne 
more deset modrecev izvleči

manjšine v parlamentu, za sprejem 
ustave pa je potrebna dvotretjinska ve
čina, je med drugim navedeno v infor
maciji Stranke demokratične prenove.

Vlada v senci opozaija v stališčih o 
plebiscitu na vse slabše gospodarske in 
politične razmere v Jugoslaviji. Politič
no gospodarska situacija v državi je ta
ko težka, da predlogi za reševanje stanja 
ne smejo postati predmet prestižnega 
tekmovanja strank. Slovenci moramo 
oblikovati skupno strategijo razvoja in 
sprejemanja temeljnih političnih odlo
čitev. Plebiscit naj organizirata Pred
sedstvo in Skupščina Republike Slove
nije, vlada pa naj naredi potrebne 
analize in sklene sporazume o medna
rodnem sodelovanju Slovenije. Vlada v 
senci je pripravljena veijeti, da je take 
sporazume Demos že sklenil, kajti v na
sprotnem primeru pomeni, po njenem, 
vztrajanje pri plebiscitu neodgovorni 
avanturizem. Predsedstvo in Skupščina 
Slovenije naj ocenita nastalo situacijo in 
čimprej določita datum plebiscita. Osa
mosvajanje Slovenije mora vsestransko 
povečati naše razvojne možnosti, pro
cese osamosvajanja pa je treba naravna
ti tako, da bi bila možna tudi takojšnja 
odcepitev Slovenije, če bi jo narekovalo 
morebitno naglo poslabšanje razmer v 
Jugoslaviji, je med drugim zapisala v 
stališčih vlada v senci.

Skrenila
Moja dežela.

Sedaj samo pet telefonov
Od Novega mesta najbolj oddaljena krajevna skup- 

nost ima najmanj telefonskih zvez s središčem

HINJE — V vsej krajevni skupnosti 
Hinje zvoni sedaj le pet telefonov, pa še 
ti so samo v dveh naseljih — vHinjah in 
na Prevolah. Ostala naselja v tej od
maknjeni krajevni skupnosti so še brez 
tega nujnega civilizacijskega pripomoč
ka.

Gradbeni odbor za telefonijo, v kate
rem sta po dva predstavnika iz vsake 
vasi, se že nekaj let trudi, da bi stvari s 
telefonijo spravil z mrtve točke. Prvot
no izdelani načrt bi že tako drago grad
njo še podražil, zato ga je bilo treba 
spremeniti. Prvotno je bila predvidena 
skoraj izključno zemeljska napeljava 
primarnega voda, ki pa bi bila v Suhi 
krajini zelo težka, saj bi morali kopati 
jarke pretežno v živi kamen. Ce pove
mo, daje samo glavnih vodov 15 kilo
metrov, potem so stroški vsakomur jas
ni. Drugi projekt, ki je bil izdelan po 
predlogih gradbenega odbora, je veliko 
bolj fleksibilen, bolj upošteva posebno
sti terena in je tako iz gradbenih in 
stroškovnih vidikov bolj sprejemljiv.

Do sedaj je v vsej krajevni skupnosti 
prijavljenih za telefon blizu 80 naročni

kov, za katere naj bi zadostoval kabel z 
zmogljivostjo za 50 telefonov z dvojčki. 
Del kabla za primarno omrežje je že 
nabavljen, kupljen za del sredstev, kijih 
Suha krajina dobi v nadomestilo za 
MDA. Od naročnikov predplačil še 
niso pobirali, saj čakajo, da bodo dobili 
najprej gradbeno dovoljenje, na podlagi 
katerega bodo podpisovali individualne 
pogodbe. V Hinjah upajo, da se bodo 
prva gradbena dela pričela še pred le
tošnjo zimo.

Po predračunih naj bi vsak interesent 
prispeval v protivrednosti 2500 DEM; 
prispevali pa naj bi tudi hrastove dro
gove in delo, kar pa bi še manjkalo do 
dejanskih stroškov, namerava gradbeni 
odbor pokriti iz drugih virov, saj upa, 
da se bodo končno le uresničile obljube, 
naj bi življenjske dobrine za ljudi, ki še 
vztrajajo v teh odmaknjenih krajih, ne 
bile bistveno dražje kot za tiste, ki živijo 
v mestnih naseljih. In da človek, od
maknjen od mestnih središč, potrebuje 
telefon bolj kot tisti v mestu, bi moralo 
biti vsakomur jasno.

T. J.

pisma
in
odmevi
Zakaj bi sicer 

inšpekcija 
ustavila dela?!

Odgovor krajanov nase
lja Zapuže Unitehni in 

njenemu kooperantu
Krajani naselja Zapuže se ne strinja

mo z izjavo Franca Jevnikaija in pred
stavnika Unitehne, da se v spornem ob
jektu v naselju Zapuže ni nič gradilo. 
Omenjeni izjavi smatramo za zavajanje 
javnosti preko sredstev javnega obveš
čanja. Še več: zgradili so se štirje beton
ski nosilni stebri in opravilo seje opaže- 
nje za ploščo, za kar bi izvajalci 
potrebovali gradbeno dovoljenje, v ka
terem je jasno opredeljena bodoča na
membnost objekta. Za ta dela pa ne za
dostuje odločba za vzdrževalna in 
adaptacijska dela, saj je obstoječi objekt 
brez plošče.

Krajani menimo, daje to drzna odlo
čitev s strani kooperanta Franca Jevni- 
karja in Unitehne, da zanikata vsa dela, 
ki so se izvajala od 24. oktobra do 3. 
novembra 1990. To našo ugotovitev 
prav tako potrjuje izdana odločba o 
ustavitvi del na spornem objektu, ki jo 
je izdala pristojna inšpekcijska služba 
dne 3. novembra 1990.

MARKO ZAVRL 
v imenu krajanov 

naselja Zapuže

IZ KS KOSTEL
KMALU GOSTILNA — V Fari do

končujeta gradnjo in urejanje gostišča za
konca Valentin in Lidija Južnič. Odprla 
ga bosta za novo leto.

VIDEOTEKA ODPRTA — Pred 
kratkim je v popoldanskih urah začela de
lati videoteka v Vasi. Odprla stajo zakon
ca Marica in Milan Preložnik.

ZBIRAJO DENAR ZA ASFALT — 
Prebivalci vasi Hrib zbirajo denar za asfal
tiranje ceste od magistralne ceste Kočev
je—Brod na Kolpi do svoje vasi in skozi 
vas.

• Svobodi ni potreben papež. (Bol
garski pregovor)
• S tem ko se veča znanje, se veča 
tudi število neznank. (E. Vidmar)

JAVNI PROTEST!
Delavci kovinske in elektroin

dustrije Slovenije, zbrani na posve
tu v Radovljici, izražamo oster pro
test ob novici, da nameravajo zbori 
Skupščine Republike Slovenije na 
seji 20. novembra letos sprejeti po 
hitrem postopku spremembe zako
na o delovnih razmeijih in zakona o 
pokojninskem in invalidskem zava
rovanju. Ker bodo napovedane 
spremembe bistveno vplivale na 
položaj delavcev in upokojencev, 
zahtevamo, da poteka razprava in 
sprejemanje spremembe teh dveh 
zakonov po normalnem postopku.

Predsednik Sindikata delavcev 
kovinske in elektroindustrije 

Slovenije 
Albert Vodovnik, l.r.

Protest zoper 
odlagališče
Izjava faranov

Skupščini Republike Slovenije, 
Izvršnemu svetu RS in Izvršnima 
svetoma Skupščine občine Krško in 
Sevnica. Farani župnij Brestanica, 
Koprivnica, Senovo, Sevnica in 
Zabukovje, zbrani na zahvalno ne
deljo, se zahvaljujemo Bogu za le
tošnjo letino, sad te naše zemlje in 
našega dela. V naše veselje je kanila 
skrb in ogorčenje, ker je Gorenji 
Leskovec izbran za eno izmed 
možnih lokacij odlagališča nizko in 
srednje radioaktivnih odpadkov. V 
zavesti odgovornosti za zemljo, na 
kateri in od katere živimo in bi jo 
radi ohranili zdravo tudi bodočim 
rodovom, odločno in ostro protesti
ramo, da bi se v Gornjem Leskovcu 
gradilo odlagališče in bi tako nad 
nami in našo zemljo visela stalna 
nevarnost. Ne dovolimo, da bi kdo 
trgoval z našim zdravjem in našo 
zemljo in nam pripravljal negotovo 
prihodnost. Svoj protest pošiljamo 
v vednost mariborskemu škofu dr. 
Francu Krambergeiju in sloven
skemu metropolitu nadškofu dr. 
Alojziju Šuštaiju.

Protest je podpisalo 1.388 udele
žencev sv. maše 4. novembra v na
vedenih župnijah. JOŽE ŠPES 

župnik v Brestanici 
v imenu župnikov



Grozljivi načrti za uničenje Kolpe
Če bi Hrvati uresničili svoje načrte inpostavili predvidene elektrarne na Kolpi, bi s tem popolnoma uničili to 
____________reko in njeno dolino — Od 11 do 36 m visoki jezovi — Dolžina jezer skoraj 90 km

BELA KRAJINA — Elektro in 
vodna gospodarstva Zagreba in Reke 
so pred leti prišli na zamisel, da bi reko 
Kolpo na desetih mestih zajezili, in to 
od izvira do Karlovca, ter ob akumula
cijskih jezerih postavili hidroelektrarne. 
Razen za proizvodnjo električne energi
je naj bi te akumulacije služile tudi kot 
velikanski rezervoar pitne vode za Za
greb, Reko in turistično območje Kvar- 
nerja, poleg tega pa bi iz teh akumulacij 
namakali kmetijska zemljišča.

Načrtovalci so vso to problematiko 
obdelali v petih letih in napisali 17 za
jetnih knjig pod skupnim naslovom

Kompleksna ureditev porečja Kolpe, 
kar je hkrati tudi naznanilo sodnega dne 
za to reko in njeno dolino. Vendar ta 
»sodni dan« še ni tako blizu, saj nihče ne 
ve ne kdaj, ne kako, ne s čim naj bi vse 
načrtovano zgradili in uresničili. Real
nost celotnega projekta je pod vpraša
jem tudi zato, ker v prostorskih planih 
Hrvaške in Slovenije kaj takega ni 
predvideno in so ti načrti za hidroelek
trarne celo v popolnem nasprotju s pro
storskimi plani obeh republik, saj le-ti 
območje reke Kolpe obravnavajo kot 
naravni rezervat ali krajinski park s po
polnoma drugačnimi nameni in razvo

jem. S hidroelektrarnami in vsem, kar 
te zahtevajo, pa bi uničili naravno in 
kulturno dediščino, zato morajo proti 
tej nameri povzigniti glas tako prebival
ci z obeh bregov Kolpe kot vsa osvešče
na slovenska in hrvaška javnost. Na tri
buni, ki so jo 9. novembra v Metliki 
pripravili zeleni, smo že slišali odločen
ne.

Za kaj pri vsej stvari gre, pokažimo z 
dvema skicama. Na prvi, ki prikazuje 
Kolpo z načrtovanimi jezovi in akumu
lacijami za njimi, vidimo, da nekaj po
dobnega načrtujejo tudi na treh karlov
ških lepoticah, na rekah Dobri, Mrež-

Kaj pišejo drugi

Zvoniti pred točo ali po iqej?
Opozorilo nekaterih poslancev, zlasti podpredsednika Vaneta Gošnika, še ved- 

no velja: do kdaj bodo še na takšen način trošili denar davkoplačevalcev?
Vsem obljubam navkljub ni bila bira 

zadnje nadaljevanke slovenske skupš
čine nič boljša kot njen začetek.

Vzemimo na primer razpravo o za
konu pred točo. Kar veliko časa je bilo 
porabljeno za to, da so se poslanci šli 
znanstvenike ali pa vsaj poslušali pre
davanja o meteorologiji, kemijskih pro
cesih, ki se dogajajo v oblakih, o elek
troniki in podobnih rečeh, namesto da 
bi, kot sami pravijo, razmišljali in odlo
čali »*a narodov blagor«. Morda bi le 
kazalo to »izobraževanje« poslancev 
preložiti na večerne ure in jih preseliti iz 
skupščine dvoran. Morda bi bilo tam

pripovedovanje kmetijskega ministra 
dr. Jožeta Osterca o tem, daje že Marija 
Terezija z zakonom prepovedala ob
rambo pred točo s takratnimi možnarji, 
pa ne zato, ker bi jo znanstveniki pre
pričali o neuspešnosti take obrambe, 
pač pa zato ker seje menda pri tem stre
ljanju z možnarji zgodilo veliko nesreč, 
pritegnilo večje število ljubiteljev znan
stvenih zgodovinskih tem. Tudi posla
nec Demosa Franc Lovšin bi tam naj
brž svoje občinstvo bolj ogrel s svojimi 
teorijami o tem, da so včasih pred točo 
zvonili in da so bili uspehi dokaj različ
ni. Po zvonjenju v eni cerkvi je bila toča

bolj debela, po zvonjenju v drugi pa 
drobnejša. Morda bi tam bolj vzeli na 
znanje njegovo priporočilo, naj name
sto dosedanjega razvijanja metod ob
rambe pred nevihtnimi oblaki raje bolj 
raziskujejo vplive različnih frekvenc 
zvonov na nastajanje ledenih kristalov 
na nebu. Prav tako bi morda na večer
nih seansah tudi bolj poglobljeno 
obravnavali argument, daje dosedanji 
način obrambe pred točo zanič samo 
zato, ker so ga med prvimi uvedli in 
razvijali v Sovjetski zvezi!

Stranke pač ne morejo 
osvobajati novinarjev
Demosov zakon o radiu in televiziji so sprejeli. Argumenti strokovne no

vinarske in demokratične javnosti niso ustavili vladajoče koalicije pri nje
nem napadu na svobodo javne besede in kakovost kulture v Sloveniji.

Demos svoj napad na glavna občila opra vičuje s trditvijo, da bo strankar
ska diktatura na RTV prinesla svobodo. A rgumentje na več načino v nesmi
seln. Nesmiseln je z zgodovinskega stališča: stranke ne morejo osvobajati 
občiI in novinarjev, saj so bili prav novinarji med tistimi, ki so izbojevali de
mokratično — in s tem ustvarili tudi možnost, da stranke sploh obstajajo.

Nesmiseln je s stališča obljubljenih čistk: če na R TV res obstajajo zatirane 
demokratične moči, se bodo uveljavile brez makartijevskih pregonov; če se 
ne morejo uveljaviti brez preganjanja na podlagi »moralne in politične« ne
ustreznosti, tedaj niso demokratične.

Nesmiseln je s stališča kakovosti: sposobnim ljudem na RTV so uveljav
ljanje doslej onemogočale politične spletke; za kakovost je zato mogoče po
skrbeti tako, da se politično splektarjenje čimbolj onemogoči — ne pa tako, 
da ga zakon vpeljuje za pravilo.

Nesmiseln je s stališča kakovosti še drugače: nekaj, karje slabše, ne more 
prinesti kakovosti nečemu, kar je boljše: in naj je televizija še tako slaba, le 
redko pade tako nizko kakor sedanja skupščinska večina.

Če se spomnimo, kdaj je Demos prvič napadel televizijo, moramo ugotovi
ti, da jo hoče spraviti pod svojo peto zaradi kakovosti, ne zaradi šlamparije: 
občilo, katerega politična kultura tako močno presega politični primitivizem

• V Delu so postavili Pučnika proti Plahutniku. No, saj to bo padlo 
nanje nazaj. To bomo uporabili mi, ko bo šlo za nov zakon o tisku. 
Ne iz maščevalnosti, pač pa zato, ker so novinarji na konkretnem 
primeru pokazali svojo profesionalnost inodgovornost, pokazali so, 
kako so sposobni presoditi, za kaj gre. Čeprav so se pogovarjali z 
našo stranjo in z ono, so verjeli nekemu Plahutniku, niso pa verjeli 
meni, niso verjeli Modicu ne doktor Venguštu in tako naprej. To je 
ryihova presoja, njihova odgovornost. Ne bom javno polemiziral, ni
kogar ne bom tožil, ampak izkazalo se je, kakšna je stopnja profe
sionalnosti pri opravjjanju tega zelo odgovornega in pomembnega 
dela v družbi, se pravi medijskega poročanja«. (Tednik. Ptuj)

Dr. JOŽE PUČNIK

sedanje večine, je za to večino pač nenehna grožnja — zaradi k valitete, ki se 
je prebila vsej politikantski cenzuri navkljub.

Da je Demosov argument nesmiseln s stališča razmerja med sredstvom in 
namenom, pa je tako in tako očitno.

Demos tudi trdi, da naj bi zakon na vodstvene položaje pri R TV pripeljal 
kakovostne in poštene ljudi To je že vnaprej izključeno; s takim zakonom se 
lahko povzpnejo samo tisti, ki so ali nevedni ali nimajo nravstvenih zadrž
kov: če so nevedni, niso kakovostni: če nimajo nravstvenih zadržkov —pač 
nimajo nravstvenih zadržkov.

Dr. RASTKO MOČNIK 
(Večer)

Po svoje je še sreča da ljudje ne slišijo 
»vseh argumentov« za kak predlog ali 
proti njemu, čeprav nekateri poslanci 
kar naprej trdijo, da so za vse krivi no
vinarji, ko pa bodo časniki, radio in te
levizija državni, pa bo vse v najlepšem 
redu. To, da so bili izvoljeni na prvih 
demokratičnih, svobodnih itd. volitvah, 
jim še ne daje pravice do nedotakljivosti 
pred kritiko javnosti, ki si predvsem že
li, da bi zmogli toliko moči in znanja, da 
bi s svojimi odločitvami zaustavili vsa
kodnevno padanje življenjske ravni 
precejšnje večine ljudi. Toda, ko je v 
skupščini o tem govor, se njene klopi 
domala izpraznijo.

Tako je bilo tudi pri razpravah o 
zdravstvu in o penzijah, saj te očitno ne 
dopuščajo ideoloških argumentov ali 
zvračanja krivde za to in ono na prete
klost ter ustvarjanje pravih ali namišlje
nih sovražnikov »naroda«. In če posa
mezne probleme oluščimo vseh retorič
nih primesi, malih proceduralnih tri
kov, različnih in nasprotujočih si in
formacij in podatkov »dobro obvešče
nih«, med katerimi je najti tudi nekatere 
ministre, potem se res zdi neumno, da 
plačujemo nekoga, ki si po vsej sili pri
zadeva še poslabšati življenjski stan
dard. Ali drugače povedano, podražiti 
osnovne prehrambne proizvode. Pri 
tem večine ljudi prav nič ne briga, ali 
ima tu prste vmes razlog slovenske dr
žavne suverenosti, še posebej, če nova 
slovenska država ne more (noče) razbiti 
obstoječih monopolov, pač pa ustvarja 
vedno nove. Če so ti prejšnji monopoli 
temeljili na fetišiziranju družbene last
nine in seveda tudi na državnem razlo
gu, zdajšnji temeljijo na taistem obrav
navanju privatne lastnine in enega sloja 
prebivalstva, ki pa je odločilni jeziček 
na politični tehtnici trdnosti vladajoče 
politične koalicije.

Pri tem krajši konec potegne vlada, 
saj jo ob krhkem razmerju sil v Demo
sovi koaliciji lahko vsaka stranka v njej 
izsiljuje. Zato se tudi dogaja, da v 
skupščino pridejo čez noč pripravljeni 
predlogi zakonov, ki so bolj gasilske na
rave in ki slonijo na majavih in tudi za 
nepoznavalce prozornih argumentih. 
Še krajši konec pa potegne tista večina, 
ki še komaj sestavlja konec s koncem s 
tankimi plačilnimi kuvertami.

JOŽE POGLAJEN
(Evropa)

DOLENJSKI LIST

niči in Korani. Druga skica prikazuje 
profil reke Kolpe po dolžini. Iz te skice 
se vidi, da načrtujejo prvo akumulacijo 
že pri izviru Kolpe, imenuje se Kupari, s
36.5 m visokim jezom; jezero naj bi bilo 
dolgo 4,3 km, njegova površina pa bi 
merila 52 ha. Za naslednjih sedem 
akumulacij, ki zadevajo tudi Slovenijo, 
pa ti podatki: Kočičin: višina jezu 19,5 
m, dolžina akumulacije 4 km, površina 
38 ha; Dol: 35,5 m, 22 km, 314 ha; Se
verin: 20,5 m, 7,5 km, 156 ha; Prilišče:
18.5 m, 14,4 km, 152 ha; Stankovci: 
19,7 m, 16 km, 170 ha; Otok: 11 m, 9 
km, 80 ha; Božakovo: 15,5 m, 11 km, 
122 ha.

Skupna dolžina akumulacijskih jezer 
je torej več kot 89 km, kar pomeni, da 
bi bilo potopljene tri četrtine Kolpe, 
ostala četrtina pa bi bili bedni ostanki 
sedanje modrozelene reke. Da bi nizko 
ležeča naselja in zemljišča obvarovali 
pred poplavitvijo, naj bi zgradili skupaj 
30 km nasipov, največ ob akumulacijah 
Otok in Božakovo, nasipi pa dajejo 
vsaki pokrajini zelo žalostno podobo.

Iz vsega povedanega je jasno, kaj bi 
uresničitev teh načrtov pomenila za 
Kolpo, njeno dolino in prebivalce, zato 
je jasno tudi, da nikoli ne smemo dovo
liti tako grobih in brezobzirnih posegov.

IGOR JUGOVIČ

Hrvatje jo 
posodabljajo, 

mi pa zvonimo
O obrambi proti toči

SEVNICA, 19. novembra — V so
boto je bilo v gostišču Martina Dolin
ška na Vrhu nad Boštanjem vsakoletno 
srečanje kmetov — strelcev protitočnih 
raket za osrednjo Slovenijo. Za njimi je 
na moč čudno leto: kar se tiče same toče 
je bilo dokaj milo, sodeč po zadnjih 
razpravah v slovenski skupščini, pa je 
prineslo pravi vihar.

Pustimo tokrat ob strani izjavo direk
torja Hidrometeorološkega zavoda Re
publike Slovenije inž. Janka Pristova, 
češ da je protitočna obramba pri nas 
ostanek realsocializma ali celo zadnji 
aplavz v družbenopolitičnem zboru ta
iste skupščine ob pobudi poslanca 
krščansko-demokratske stranke Cirila 
Kolešnika, da kaže proti toči le zvoniti. 

Na Vrhu so se zbrali predvsem kmet
je, kakšnih 150. Med drugimi jih je na-

1*1 v rpdipl. inz. 11govoril tako kot lani dipl. inž. Tomo 
Vučetič, direktor HMZ Republike Hr
vaške. Prvič jim je nekdo govoril brez 
ideoloških oznak, nizajoč zgolj suho
parne tehnične podatke. Ti pa so: naši 
sosedje čez Sotlo ta čas gradijo štiri no
ve radarske centre (mi imamo zaenkrat

• V minuli sezoni so v osredji Slove
niji izstrelili v 30 akcijah 964 raket; v 
skladišču jim je ostalo okrog 3.000. 
Marjan Zidarič je kot vodja oddelka 
OPT za osrednjo Slovenijo te dni od
potoval v Skopje na sejo jugoslovan
ske komisije za rakete. Ogledali si 
bodo tudi tovarno raket Makpetrol.

samo center na Lisci, na Žikarcah je tro
fejni angleški vojaški radar, novejši, ki 
naj bi stal na Nanosu, pa je v skladišču), 
radarski center v Varaždinu in Sljeme- 
nu, ki je za nas še posebno zanimiv, pa 
posodabljajo. Naročili so šest ameriških 
radarjev Enterprise, prilagojenih za 
obrambo pred točo. Hrvatje financirajo 
obrambo pred točo po lani sprejetem 
zakonu iz republiškega proračuna in 
sklada za elementarne nesreče. Direk
tor Vučetič tudi naprej naši obrambi 
zagotavlja odprta vrata za vsakršno 
pomoč, češ tudi njihov obrambni dež
nik bo boljši, čejim hrbet krijemo mi, in 
obratno. Ugledni gostje še dejal, da de
luje ta čas obramba pred točo na takšen 
ali drugačen način v 35 državah. Sovjeti 
jo na novo organizirajo tudi na južni po
lobli v Argentini in Braziliji. Trdi tudi, 
da uporabljajo obrambo v Franciji, so
sednji Italiji, Avstriji, celo do nedavne
ga kritični Švicarji jo po njegoga kritični Švicarji jo po njegovih bese
dah ponovno vzpostavljajo. Pri nas se 
pogosto navaja, da so obrambo proti 
toči ukinili na Madžarskem. Hrvatje so 
se pravkar vrnili iz Budimpešte in to 
vest dopolnjujejo: obrambo so na Ma
džarskem ukinili navidezno v času 
osamosvajanja, saj so na izstrelnih ram
pah sedeli kot raketarji sovjetski vojaki, 
ravno tako na radarskih centrih. Sedaj, 
ko so tam že stopili v Evropo, imajo vse 
pod svojo kontrolo, obrambo pred točo 
pa organizirajo povsem tržno —kot 
javno podjetje.

O tem razmišljajo tudi v slovenski 
protitočni obrambi, žal očitno tudi 
premalo odločno. Resje nenavadno, da 
ukinjamo oz. vsaj nekateri skušajo to 
doseči po — sedaj je to vse bolj jasno — 
nekih kvazistrokovnih študijah ki, res
nici na ljubo, uspešnost ali neuspešnost 
obrambe ne morejo ne zanikati ne po
trditi. Hrvaški gostje povedal celo dru
gačno stališče svetovne meteorološke 
organizacije, ki ima očitno izjav, kot je 
bilo zadnjič dežja. Kdaj se bodo torej 
vremena Kranjcem zjasnila? Kmetje — 
strelci na Vrhu so se z njega odpeljali v 
veri, da se ob letu dobijo v bolj razčišče
ni atmosferi.

ALFRED ŽELEZNIK

Deset zapovedi
ČABAR — Dogovor o varstvu 

zgornjega dela kolpske doline so pod
pisali 17. novembra predsedniki ob
čin Čabar, Kočevje in Delnice. Z njim 
se obvezujejo za varovanje naravne in 
kulturne dediščine. Pri razvoju bodo 
zato upoštevali naslednjih 10 »zapo
vedi«, ki jih objavljamo nekoliko 
skrajšane:

1. Posodobitev in gradnja cest naj 
služi le odpiranju tega območja in 
medsebojni povezavi krajev te doline, 
poteka pa naj po merilih za lokalne 
ceste.

2. Izkoriščanje Kolpe, Čabranke 
in pritokov je možno le tako, da ne bo 
spremenjen vodni režim.

3. Za posege v vode si je treba 
predhodno pridobiti soglasje podpis
nic dogovora.

4. Pri razvoju bo dana prednost tu
rizma, tradicionalnim dejavnostim 
(poljedelstvo, živinoreja, gozdarstvo, 
domača obrt, predelava lesa) in eko
loško nespornim dejavnostim.

5. Onesnaževanje voda je treba 
odpraviti.

6. Pospešili bodo gradnjo čistilnih 
naprav in troprekatnih grenic.

7. Zgradili bodo neoporečna od
lagališča odpadkov in proučili mož
nosti za odvoz odpadkov izven poreč
ja Kolpe in Čabranke.

8. Preprečevali bodo morebitne 
načrte obeh republik o gradnji spor
nih objektov, gospodarskih, cest, plov
nih kanalov, rečnih akumulacij) na 
tem območju.

9. Pri načrtovanju gospodarstva je 
treba upoštevati možnosti porečja.

10. Za območje bodo sprejeli eno
ten prostorski načrt.

Podpisnice dogovora, ki zdaj že ve
lja, so se tudi obvezale, da ga bodo 
spoštovale in tako prispevale k ohra
nitvi naravnih lepot in kulturne dediš
čine na tem območju. Tako se bodo
nadaljevali dobrososedski odnosi lju
di na obeh bregovih Kolpe in Ca-
branke, ki trajajo že stoletja.

iiVirUiTOI jfiMlR

Naredite
veselje

vrstnikom!
Božični dar otrokom
Otroci, ste pripravljeni narediti 

veselje svojim vrstnikom, ki jih je 
prizadela naravna nesreča? Servis 
dobrote mladih (SDM) in Medško- 
fijski odbor za študnete (MOŠ) 
vam nudita možnost, da jih obdari
te ob našem skupnem družinskem 
prazniku božiču. Pošljite nam svoj 
naslov in mi vam bomo poslali na
slov otroka iz poplavljenega pod
ročja, ki mu boste potem poslali 
svoj božični dar. V paket lahko za
vijete igračo, šolske pripomočke, 
slaščico, lepo knjigo, slikanico, de
narni dar ali karkoli drugega, s či
mer menite, da boste razveselili svo
je vrstnike. Zraven priložite svoje 
pismo, v katerem jih vabite na 
obisk, počitnice ali pa jim predlaga
te svoj obisk pri njih. Vaša starost, 
prepričanje ali karkoli drugega pri 
tem ni pomembno, pomembno je 
vaše iskreno srce!

Starši katehetje in učitelji — 
spodbudite svoje varovance k tej 
dobrodelnosti! Prav tako prosimo
starše, katehete in učitelje s poplav- 

šliete na-Ijenih področij, da nam pošljete 
slove otrok oziroma jih spodbudite, 
da to store sami. Tudi na ta način 
bomo pokazali medsebojno soli
darnost, darovalcem in obdarovan- 
cem omogočili košček veselja, medse
bojni stiki in poznanstva otrok pa 
bodo pomenili tudi naš korak dru
gega k drugemu.

Svoj naslov pošljite na: SDM, 
Verovška 38, 61000 Ljubljana, ali 
MOŠ, Jurčičeva trg 2,61000 Ljub
ljana, tel.: 211-136

za SDM in MOŠ
p. PAVLE JAKOP 

in MILAN KNEP
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DAN MRTVIH

ŠOLSKA ZADRUGA
Pred dvema letoma smo na šoli ustano

vili šolsko zadrugo. Dobili smo parcele in 
začeli delati. Lani je bilo prvič, da smo 
sami kaj pridelali. Letošnji pridelek pa je 
že kar bogat. Hrano sedaj še bolj spoštu
jemo, saj smo je veliko sami pridelali. Pri 
pouku gospodinjstva smo pomagali shra
niti še ozimnico. Vse to pripomore k nižji 
ceni malic in kosil, kar je v današnjih časih 
kar dobrodošlo. Naši »lastovki« ne bomo 
dovolili odleteli na jug. Zgodaj spomladi 
bomo namreč spet odšli veselo na delo. 
Potrudili se bomo, da bo pridelek še večji.

ANJA PINTARIČ, 8. r. 
nov. krož. OŠ Artiče

OHRANI
Naravoslovni dnevi so vedno zanimivi. 

Tako smo na prvem učenci 8. razreda po- 
bliže spoznavali proizvodnjo in predelavo 
hrane. Ob razstavi smo spoznali opremo, 
kuhinjske pripomočke in posodo starih 
kuhinj. Dobra gospodinja tudi ve, da so 
začimbe pika na i vsaki jedi. Spoznavali 
smo številne do sedaj neznane dišavnice. 
Ta del je bil po zaslugi Droge, ki nam je 
poslala primere začimb, zelo poučen in di
šeč. Da pa ne bi ostali le pri naravi in stari
nah, smo se lotili tudi priprave jedi iz 
krompirja. Ogledali smo si tudi film o po
klicih v živilski industriji. Taki naravos
lovni dnevi so za nas pravo doživetje.

DARIJA ZORETIČ, 8. a 
OŠŠeientjemej

POHOD NA BOHOR
Vse skupaj seje začelo s hladnim, me

glenim jutrom. Pa še na levo nogo sem 
vstal. Avtobus nas je odpeljal do Srebot- 
nega, od tu pa smo pot do cilja nadaljevali 
peš, in to po bližnjici, kar pa ne pomeni, da 
je bila pot lažja. Naš cilj je bila koča na 
Bohorju na 930 m nadmorske višine. Že 
na začetku poti sem se sprl s prijateljem in 
ker sem se hotel oddaljiti od njega, sem 
prišel na cilj prvi iz našega razreda. Tu pa 
sva si bila že dobra, kot da se ni nič zgodi
lo. Ko smo se vračali, se nas je nekaj odlo
čilo, da bomo krenili navzdol s tovarišem, 
ki nas uči telovadbo. Matjaž je bil utrujen 
in nam ni mogel slediti. Takih dni brez 
pouka si želimo še več, le brez prepirov in 
jeze.

VITJA GRIČAR, 5. d 
OŠ Jurija Dalmatina Krško

Ob dnevu mrtvih se spominjamo vseh 
svojih umrlih svojcev in borcev. Na ta dan 
letos so Slovenijo prizadele hude poplave. 
Z mamico in starim očetom sem odšla na 
pokopališče. Nemo smo strmeli v svečke, 
ki so kljub dežju rahlo gorele. Zvečer smo 
vsi prizadeto gledali v televizijske ekrane. 
Dežje povzročit poplave in strahovito pri
zadel našo lepo slovensko pokrajino, do
move. Ta dan je bil žalosten.

DRAGO PERKO, 3. r.
OŠ Krmelj

REKA JE PRESTOPILA 3
Ko sem se tisti petek zjutraj zbudil, s^n

bil zelo presenečen nad višino vode. 
skozi okno sem videl, daje Krka poplavila 
vse travnike pod našo hišo. Ko sem prišel 
ven, sem zvedel, da je zalita tudi cesta. 
Promet v vasi zaradi vode ni bil mogoč. 
Stekel sem proti vodi, kjer so že bili Alen 
in drugi. Zlezli smo v ribiški čoln in se za
čeli voziti po cesti. Na drugi strani smo za
gledali poštarja, kije gledal v vodo in raz
mišljal, kako bi prišel čez. Prosil nas je, naj 
ga peljemo na drugo stran. Midva z Ale- 
nom sva veslala in Alen je hkrati tudi kr
maril, saj je starejši. V čolnu smo imeli tu
di poštarjevo motorno kolo, zato sem se 
bal, da se ne bi prevrnili. Vse seje srečno 
končalo in poštarje bil na drugem bregu. 
Poleg nas je bilo na vodi tudi več drugih 
čolnaijev. Najbolj zanimiv čoln je imel 
oče mojega prijatelja. Skupaj je zvezal dve 
veliki zračnici, nanju pritrdil dve deski in 
na deski še dva zaboja za krompir. Za 
«štos« je dodal na sredino še velik senčnik, 
kakršne uporabljajo pred bifeji. Dan je 
minil, kot bi mignil, in že smo peljali nazaj 
poštarja in njegov motor. Zvečer smo na 
poplavljen steber postavili svečo in tako 
smo imeli svetilnik. To noč sem spal kot 
ubit ANDREJ GRAMC, 5. a

OŠ bratov Ribaijev Brežice

VESELI DECEMBER 
V METLIKI

Občinska Zveza prijateljev mladi
ne Metlika je že od 1. septembra brez 
svojega tajnika. Do spremembe je pri
šlo nepričakovano in hitreje, kot smo 
mislili.

Predsedstvo zveze si v sodelovanju 
z občinskim vodstvom prizadeva, da 
bi vsaj za silo zapolnili to vrzel. Ven
dar čas teče, pred nami je december in 
tu so naši otroci, za katere smo dolžni 
kaj storiti, jim olepšati in obogatiti 
otroštvo, pa ne le v obliki lepih in ve
likih besed v konvenciji, ki smo jo ne
davno podpisali.

Zato smo se na širšem posvetu 
predstavnikov občinske zveze, občin
skega vodstva, vrtca, šol in drugih or
ganizacij, krajevnih skupnosti in druš
tev dogovorili za pripravo veselega 
decembra, ki bo v celoti uspel le, če se 
bomo vključili in pomagali vsi, ki 
lahko za to kaj storimo.

V metliškem vrtcu bodo pripravili 
dvakrat (8. in 15. decembra) odprti 
dan vrtca za vse otroke, še posebej pa 
so zaželjeni tisti, ki sicer vrtca ne obis
kujejo. Zanje bodo pripravili ure 
pravljic, pesmi in iger, za njihove star

še pa razgovor in razstavo otroških iz
delkov ter literature.

V matični knjižnici v Metliki bodo 
ves december dvakrat tedensko (za 
dopoldansko in popoldansko izme
no) predvajali otroške video filme. 
Osrednja občinska prireditev v sklo
pu novdetngga praznovanja pa bo
otroški ŽIVŽAV v metliški športni 
dvorani.

Kljub težavnim časom so vsi pri
sotni menili, da naših otrok ne bi sme
li prikrajšati za prijetno doživetje ob 
srečanju z dedkom Mrazom, ki naj bi 
jih tudi vse enako obdaril. Otroke naj 
bi obiskal v vseh krajevnih skupnostih 
—v majhnih skupinah, da bi ga le-ti 
zares tudi doživeli. Za to pa je samo 
dobra volja in pripravljenost članov 
društev prijateljev mladine premalo. 
Zato pričakujemo, kot vsako leto do
slej, razumevanje delovnih organiza
cij, ki smo jih zaprosili za sredstva, po
trebna za obdaritev naših otrok, in 
pomoč krajevnih skupnosti pri orga
nizaciji in izvedbi srečanj z dedkom 
Mrazom.

Le skupno bomo lahko pripravili 
otrokom to prijetno doživetje.

Občinska Zveza prijateljev 
mladine Metlika
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Z mamografom pregled 2000 žena
Dve leti zbiralne akcije Darujmo zase — Mamograf odkril 51 žena, ki sojih morali 
____________operirati — Ustanovili bodo sekcijo za operirane žene

NOVO MESTO — Dolenjci, Belo
kranjci in Posavci imamo za seboi že 
dve veliki zbiralni akciji. Minuli petlk 
smo prek valov Studia D in v soorgani- 
?aciji Dolenjskega lista zbrali prek mili
jon dinarjev za pomoč poplavljenim v 
Posavju. Prav ta dan seje izteklo natan
ko dve leti, odkar je bil v zdravstvenem 
domu v Novem mestu predan namenu 
mamograf, aparat za zgodnje odkriva
le raka na dojki. Kar spomnimo se, 
kako smo dvakrat darovali prek radia v 
akciji Darujmo zase, kako smo na no
vomeškem Glavnem trgu pripravili do
slej največjo zabavno-glasbeno priredi
tev, v kateri je za mamograf nastopilo 
-'d ansamblov in več drugih znanih 
skupin in posameznikov. Mamograf je 
od 10. novembra slovesno predan, po
tem ko se je na računu Rdečega križa

zbralo natanko 300 milijonov takratnih 
dinarjev. In koliko je bilo to takratnih 
nemških mark? Le 40.000. To nam 
pove, koliko je bila marka vredna ta
krat in kaj je danes. Ob poplavah smo v 
trinajstih urah zbrali v dinarjih kar za

• V dveh letih so z mamografom od
krili 51 žena, ki jim je bila potrebna 
operacija na dojkah. Te žene naj bi se 
tako kot drugod po Sloveniji družile 
v sekcijah, l^jer bi se pogovarjale o 
problemih, ki nastajajo po operaci
jah. Ustanovni sestanek dolenjske 
sekcije bo v torek, 11. decembra, in se
ga bo udeležila tudi Marija Vegelj- 
Pirc iz Liubljane, ki vodi takšno sek
cijo pri Onkološkem inštitutu.

Za drage medicinske
INSTRUMENTE

V sklad za drage medicinske instru
mente pri OO RK so prispevali: Angel
ca in Mimi Zupan namesto cvetja na 
grob Zinke Saje 500 din; v spomin 
mami Zofiji Rotar iz Lobetove ulice v 
Novem mestu, stari mami Mariji Jese
novec, očetu Janezu Rotaiju in Milošu 
Kobetu prispevata v sklad 500 din Zof- 
aa in Ivan; družina Počrvina in Ausper- 
8« iz Novega mesta namesto cvetja na 
pob Jožeta Flotjančiča 800 din; sode
lavci Marije Baznik iz sekretariata za 
družbeni razvoj občine Novo mesto 
namesto cvetja pokojnemu očetu Jože- 
Ja Florjančiča 1.400 din; Katica in Jože 
Grguraš, Milana Majcna 18, namesto 
cvetja na grob Iva Novšaka 1.000 din; 
namesto cvetja pok. Ivu Novšaku so- 
splje iz ulice Marjana Kozine, 2.830 
mn, namesto cvetja pok. stricu Jožetu 
Florjančiču 500 din nečaki Sonja, Vera, 
2yone in Drago; namesto cvetja na 
8rob Janeza Staniše družini Turk in Ka
pelic 1.200 din.

Vsem darovalcem iskrena hvala!

150.000 mark prostovoljnih prispev
kov.

Prav ta dan, ko smo prek Studia D 
spet zbirali denar, je bila v Zdravstve
nem domu krajša slovesnost, na kateri

seje vodstvo doma spomnilo svojih de
lavk v ambulanti za bolezni dojk, ki že 
dve leti delajo z mamografom. V dveh 
letih je bilo s to napravo prvič pregleda
nih natančno 2000 žena, prav toliko pa 
je bilo takšnih, ki so jih na pregled po
klicali drugič, tretjič... Od maja lanske
ga leta ambulanta za pregled dojk dela 
trikrat na teden, na pregled pa seje mo
goče naročiti vsak dopoldan pri sestri 
Mariji Tomazin. »Veliko žena pride na 
pregled brez poziva. Seveda je najbolje, 
da se prej telefonsko naročijo. Pokličejo 
naj v času menstruacije, s sestro pa se 
bosta dogovorili o datumu pregleda. 
Žene v meni lahko pokličejo, kadar želi
jo. Le izjemoma delajo preglede z ma
mografom ženam, mlajšim od 35 let, 
najpogosteje pa tistim, med 40. in 60. 
letom,« pove dr. Cvetka Krese, ki vodi 
ambulanto skupaj z dr. Francem Pre- 
skaijem. Vsakih štirinajst dni ambulan
to obiskuje tudi prim. dr. Julij Us iz 
ljubljanskega Onkološkega inštituta.

MAMOGRAF OPRAVIČIL NAKUP — Dvajset tisoč darovalcev je pred 
dvema letoma pomagalo tudi Dolenjski kupiti to dragoceno napravo, s katero 
so v tem času opravili že več kot 4000 slikanj. V ambulanti delajo (na sliki od 
leve proti desni): višja rentgenska tehnica Sonja Staniša, višja medicinska ses
tra Marija Tomazin in zdravnica dr. Cvetka Krese. (Foto: J. Pavlin)

AVTOBUS IN ČAKALNICA — Otroke iz Štravberka bo poslej v 
otoško šolo vozil šolski avtobus. Ob slabem vremenu bodo počakali v 
čakalnici, ki so jo odprli preteklo nedeljo. (Foto: J. P.)

Dogodek v Štravberku
V nedeljo odprli leseno avtobusno čakalnico
ŠTRAVBERK — V tem kraju s 

sedmimi hišnimi številkami in 37 
prebivalci, ki leži bogu za hrbtom 
nekje med Otočcem in Smaijeto, so 
v nedeljo z vso resnostjo, kot se za 
otvoritev spodobi, odprli leseno av
tobusno čakalnico. Dogodek mor
da ne bi bil vreden naše pozornosti, 
saj smo vajeni, da drugje odpirajo 
cele kilometre asfaltiranih cest, ga
silske domove, telefon in drugo. 
Pomembneje kot čakalnica je ugo
tovitev, da se v to vas pod Velikim 
vrhom spet vrača življenje. Pred 
nekaj leti je vas skorajda izumrla, 
danes ima dvanajst šoloobveznih 
otrok in pravijo, da se bodo potru
dili, da bo vsako leto še eden ali dva 
več. Nedeljsko slavje je bilo name
njeno tudi posodobljeni cesti od

Pahe do vznožja Štravberka, po ka
teri bo poslej po otroke prihajal šol
ski avtobus iz Otočca.

Štravberčani pa so v nedeljo zali
li tudi leto dni staro pridobitev: lan
skega septembra je v vseh hišah te 
vasi zazvonil telefon, ki so ga nape
ljali iz krajevne skupnosti šmaijeta. 
»Skupaj nas drži prijateljstvo in 
složnost v vasi, kakršne morda ni
kjer ne poznajo. Česar se lotimo, 
zahteva veliko dela in denarja. Pa 
ne omagamo. Dobili smo telefon in 
avtobus in že naslednje leto se bo
mo lotili še ceste. Ko bo asfaltirana, 
se spet vidimo,« je povedal eden od 
vaščanov.

J. P.

predvsem zaradi nekaterih natančnejših 
pregledov slik mamografije.
»Največ je vredna preventiva. Žene 

naj si same pregledujejo dojke, in ko 
opazijo spremembo, naj se takoj oglasi
jo v naši ambulanti. Pregled je zastonj, 
za kar se imamo v veliki meri zahvaliti 
tudi vodstvu Zdravstvenega doma, ki 
ima veliko razumevanja za delo naše 
ambulante,« je povedala dr. Cvetka 
Krese.

J. PAVLIN

HRANILNA 
KNJIŽNICA 

ZA PRISPEVKE
LJUBU AN A — Val 202 je od

prl pri Ljubljanski banki — Gospo
darski banki, ekspozituri Miklošič, 
v Ljubljani hranilno knjižico, ka
mor lahko občani nakazujejo de
narne prispevke za gradnjo vodo
voda v Krnici pri Lučah. Številka 
knjižice je 50100-620-107-031- 
82710-2055/59, k tej pa naj daro
valci pripišejo: Poslušalci Vala 202 
za poplavljene v Lučah. Imena da
rovalcev bodo objavljali na Valu 
202 vsak delavnik ob 16.35 in ob 
ostalih informacijah o posledicah 
poplav.

Začelo se bo 
s sejmom in 
Miklavžem

Otroci v pričakovanju 
novega leta

NOVO MESTO — Novoletni od
bor, ki pripravlja tradicionalne prire
ditve v novomeški občini, je že sredi 
dela. Pri Zvezi prijateljev mladine ob
ljubljajo, da bodo naredili še veliko 
več kot prejšnja leta. V času, ko te pri
reditve zaradi pomanjkanja denarja 
ugašajo domala po vseh slovenskih 
mestih, se bo Novo mesto spet 
izkazalo.

Novoletni sejem na Glavnem trgu 
bo letos ves december na petdesetih 
stojnicah. Zanimanje zanje je zelo ve
liko. Sejemski živžav se bo pričel že v 
ponedeljek, 3. decembra, z Miklavže
vim sejmom in se bo zaključil v sredo 
popoldan, ko bo Glavni trg ob 16. uri 
obiskal Miklavž s spremstvom. Na tr
gu bo zanimivo vsak dan ne le zaradi 
sejma, temveč tudi zaradi mestnega 
središča, ki se bo prav z Miklavževim 
obiskom prvič pokazalo v razkošni 
novoletni razsvetljavi.

Na trgu bo še posebej zanimivo v 
dneh od 23. do 31. decembra, ko se 
bo vsak večer med 17. in 20. uro ne
kaj dogajalo. Kar pet dni zapored se 
bo na trg ob 18.30 pripeljal dedek 
Mraz s svojim novoletnim kamio
nom. Tudi letos bo v tem času razdelil 
darila 9500 otrokom v vseh krajevnih 
skupnostih novomeške občine. Cen
ter novoletnega dogajanja bo zagoto
vo že druga novoletna noč na trgu. 
Lani se je ob prvi uri novega leta na 
trgu zbralo in rajalo skoraj 5000 No- 
vomeščanov in drugih. Kako bo le
tos? Pripravljena bo kar 100 metrov 
dolga miza, na kateri si bodo obisko
valci lahko brezplačno postregli s 
prehrambenimi dobrotami, pri izbiri 
dobrih buteljk vin pozne trgatve in ja
godnega izbora ter vseh vrst šampanj
cev pa bo vsak dobil v dar še tri peclja- 
te kozarce. Na trgu bo letos prvič tudi 
glasbeni program v živo, najbrž pa bo 
Novomeščanom prvi voščil sam žu
pan.

J. P.
* Zveza prijateljev mladine ima 
že dobrih deset let z delovnimi 
organizacijami novomeške obči
ne podpisan sporazum, po kate
rem zaposleni prispevajo po 1% 
poprečne slovenske plače. Brez 
tega si enotne obdaritve otrok ne 
moremo zamišljati. Pa vendar je 
pri zbiranju sredstev vsako leto 
težje. Letos je svoj prispevek po
slalo le nekaj več kot sto delovnih 
organizacij, ustanov, obrtnikov in 
drugih, še vedno pa manjka naj
manj 300.000 din za pokritje 
stroškov 9500 daril in progra
mov. Manjkalo bi še veliko več, 
če aktivisti ZPM celo leto ne bi na 
Glavnem trgu pripravljali sejmov, 
ozvočevali prireditev in še tako in 
drugače pridobivali prepotrebne
ga denarja.

• Zaradi novoletne dekoracije 
Glavnega trga bo v torek, 27. no
vembra, med 6. in 14. uro zaprt 
promet in parkiranje. Zapora 
prometa in parkiranja bo tudi v 
sredo, 5. decembra, med 7. in 19. 
uro zaradi priključevanja elek
tričnih nizov na omrežje in obiska 
Miklavža ob 16. uri.

V imenu poplavljenih hvala
______ Metličani darovali za Mozirje in Laško

Že v prejšnji številki Dolenjskega lista 
smo se zahvalili občanom metliške občine 
za zbrane denarne prispevke za pomoč 
poplavljenim. Danes pa objavljamo še 
sezname krajevnih odborov Rdečega kri
ža, ki so sodelovali v tej humani akciji.

Krajevni odbor Rdečega križa (KO 
RK) Metlika je zbral 42.695 din, KO RK 
Lokvica in Trnovec 12.910 din, Boldraž 
2.300 din, KO RK Rosanice in Radoviči 
9.065 din, KO RK Metlika-Bočka 800 
din, KO RK Suhor z okolico in tamkaj
šnja šola 31.000 din, Radoviča z okolico 
20.370 din, Drašiči z okolico 18.650 din, 
KO RK Jugorje z okolico 5.000 din, Pod
zemelj z okolico ter tamkajšnja šola 
15.682 din, Gradac z okolico 19.420 din, 
Dobravice z okolico 4.050 din, Božakovo 
z okolico 7.200 din, KO RK Slamna vas 
2.750 din, Grabrovec 4.505 din, KO RK 
Metlika-Berčice 800 din, oskrbovanci v 
domu počitka pa so prispevali 2.171 din.

Do 13. novembra je bilo na občinskem 
odboru Rdečega križa zbranih 160.898 
din in takoj nakazanih na žiro račun 
52810-655-29572 za pomoč poplavlje
nim v občini Mozirje, ki seje za tako veli
ko in hitro pomoč občanom metliške 
občine zahvalila preko Studia D. 37.280 
din, ki smo jih zbrali pozneje, pa bomo 
nakazali občini Laško, ki jo je tudi zajela 
katastrofalna ujma.

Poimenski seznami darovalcev prispev
kov za poplavljene so shranjeni na Občin-

HIŠA ZA POPLAVUENCE
KOČEVJE — Poročali smo že, da 

bodo kočevska podjetja zgradila hišo 
zakoncema Vršnik iz Luč pri Moziiju. 
Kočevci hitro ukrepajo 14. novembra 
so zakoličili prostor za novo hišo, v pe
tek in soboto so izkopali temelje, v po
nedeljek, 19. novembra, so hišo začeli 
graditi, dokončana pa bo v treh do štirih 
tednih. V gradnjo so se vključila vsa ko
čevska podjetja, nekatera z delom, dru
ga pa z denarnimi prispevki.

RIBNIŠKI PREDLOG 
ZA POPLAVUENCE

RIBNICA — Tudi v ribniški občini 
poteka akcija za zbiranje pomoči po- 
plavljencem. Občani pa predlagajo, naj 
bi poleg zbiranja denaija uvedli še zbi
ranje raznih proizvodov. Tako bi de
lovne organizacije lahko prispevala 
okna, vrata, peči, vozila in drugo, kar v 
ribniških kolektivih proizvajajo ali pro
dajajo; pa še tisto, kar lahko pogrešajo 
posamezni občani.

M. G-č

HITRA POMOČ
OSILNICA, VAS-FARA - Na ob

močju KS Osilnica in KS Kostel v kočev
ski občini so hitro izvedli akcijo zbiranja 
denarja za poplavljence. V KS Osilnica so 
zbrali 15.000 din, v KS Kostel pa 22.000 
din, zbrani denar pa so že nakazali Repu
bliškemu odboru RK. Akcijo sta izvedli 
aktivistki RK medicinski sestri Genica 
Muhvič (Osilnica) in Marija Janeš 
(Vas-Fara).

• Napočil je čas, da začno karie
risti uničevati tudi druge stranke, 
ne le ZKH-SDP. (Račan)
• Četudi zmanjka moči, je treba 
pohvaliti voljo. (Ovid)
• Nekaj je v intelektualnem po
štenju, kar ni združljivo z oblastjo. 
(Capuder)

Izsuševanje poplavljenih stavb
Strokovni nasveti Zavoda za raziskavo materiala in konstrukcij Ljubljana

^fcSET LET MERCATORJA — Ob 10. rojstnem dnevu ribniškega Merca- 
,0(ja so v tem mestu pripravili številne prireditve, ki trajajo že vse od ponedelj- 

I * 12. novembra. Za to priložnost je trgovina znižala ceno veliko izdelkom, 
"•Pravili so prireditve za otroke, tekmovanje kovinaijev, modno revijo in še 
Marsikaj. Vrhunec bo danes z žrebanjem kupcev, ki so v teh dneh nakupovali v 

l ‘^ercatorju. Nas liki: frizersko-kozmetični dan v Mercatorju. (Foto: M. 
^vonjič)

O možnostih za čimprejšnjo osušitev 
prostorov (sten, tal) zgradb, ki so bile pri
zadete v poplavi, je razpravljala ekipa so
delavcev našega zavoda. Pri tem je bilo 
ugotovljeno, da gre v konkretnem prime
ru za številne gradbene objekte z najraz
ličnejšimi konstrukcijskimi zasnovami, 
zato ni mogoče izdelati splošnih navodil 
za njihovo efektno izsušitev. Natančnejša 
navodila bi lahko dal le strokovnjak na 
podlagi ogleda za vsak objekt posebej.

Ne glede na navedeno priporočamo na
slednje ukrepe:

1. Iz prizadetih zgradb je potrebno ta
koj odstraniti vse gradbene elemente, ki so 
močno navlaženi in bi jih bilo prej ali slej 
potrebno odstraniti. Pri tem mislimo na 
navlažene notranje omete (razen najkvali
tetnejših), navlažene lesene talne kons
trukcije z nasutjem ali toplotno izolacijo 
oz. talne konstrukcije s plavajočim estri- 
hom in toplotno izolacijo (posebno tiste s 
kameno ali stekleno volno). S tem bi po
spešili izsuševanje vitalnih delov zgradbe.

2. Prizadete prostore je potrebno ogre
vati. Priporočamo naslednje načine ogre
vanja:

a) Objekti, ki imajo vgrajeno instalaci
jo centralnega ogrevanja:
• V poplavljenih prostorih je potrebno 
zagotoviti intenzivno ogrevanje.
• V kotlovnicah, ki so bile poplavljene, je 
potrebno vso instalacijo očistiti blata in 
ostale umazanije in kotle osušiti.

Izolacijske plošče kotlov je potrebno 
odstraniti in osušiti izolacijo. Posebno je 
potrebno dobro osušiti električne naprave 
kot elektromotorje obtočnih črpalk, po
gone raznih ventilov in regulacijske elek
tronske omarice. Priporočamo, da to pre
pustite ustreznim strokovnjakom, inštala

terjem centralnih kurjav.
Temperaturo v kotlih je potrebno dvig

niti na višino 70 — 80* C in jo spustiti v 
radiatorje prostorov, ki jih sušimo. S tem 
bomo dvignili površinsko temperaturo zi
dov in omogočili izhlapevanje vlage. Isto
časno pa moramo take prostore intenziv
no zračiti. Postopek je naslednji:
• pustimo, da se prostor dobro ogreje
• odpremo vsa okna in vrata na prepih 
tako, da se zrak hitro zamenja z zunanjim 
hladnejšim, ki ima nizko vlago
• zapremo vsa okna in vrata in zopet 
grejemo.

Postopek ponavljamo, dokler se pro
stori ne osušijo.

Ker pa so običajno instalacije narejene 
tako, da ogrevajo več etaž, priporočamo 
tam, kjer obstajajo ustrezni termostatski 
radiatorski ventili, da te pripremo. Kjer pa 
so samo ročni radiatorski ventili, zapremo 
nekaj radiatorjev, pustimo pa odprtega 
enega ali dva in odpremo notranja vrata 
vseh prostorov v etaži. Tako bomo pre
prečili pregrevanje ostalih prostorov v ob
jektu in prihranili precej energije.

b) Objekti, ki nimajo centralnega ogre
vanja:

Preveriti, ali električna instalacija pre
nese priključitev večih električnih kalori- 
ferjev. Pri preobremenitvi električne insta
lacije obstaja nevarnost požarov. Kolikor 
izklopi varovalko ob priključitvi kalorifer- 
ja, je instalacija preslaba. Postopek suše
nja je enak kot pod točko 1.

• V prostorih, ki imajo peči na trda go
riva, predvsem lončenca in so bile poplav
ljene, je potrebno najprej osušiti peč s po
časnim kurjenjem, najprej s papirjem in 
nekaj trskami, da se peč sama osuši skozi

skem odboru Rdečega križa Metlika in so 
vsakomur na vpogled. Ob zaključku hu
mane akcije v imenu prizadetih še enkrat 
vsem dobrim ljudem iskrena hvala za so
delovanje in pomoč.

Za predsedstvo OO RK Metlika 
ANICA PEZDIREC

»STARA« OBČINA
METLIKA — Metlika občina je tako 

po obsegu kot po številu prebivalcev med 
najmanjšimi v Sloveniji. V občini živi 
8.207 prebivalcev, od tega v Metliki 3.800 
ali kar 46 odst. vseh. Skoraj 2.300 obča
nov ali 28 odst. vseh je starih do 19 let, 16 
odst. ali 1.313 pa je starejših od 60 let. Že 
nekaj let narašča število ljudi, ki so starejši 
od 60 let, po kriterijih svetovne geronto- 
logije pa države, kjer je več kot 12 odst. 
prebivalcev starejših od 60 let, uvrščajo 
med države s pospešenim staranjem. Če te 
kriterije prenesemo na metliško občino, bi 
lahko govorili o »stari« občini.

DVA KOLEDARJA
KOČEVJE — Kočevski tisk je izdal 

dva stenska koledaija za prihodnje leto. 
Na manjšem so umetniški motivi iz nara
ve dolenjskega slikarja Bogdana Breznika, 
na večjem pa barvne fotografije naravnih 
in kulturnih zanimivosti zahodne Dolenj
ske. Avtoiji fotografij so domačimi Janez 
Černač, Janez Konečnik ter Stane in 
Stanko Lavrič.

STISKA V 
GLASBENI ŠOLI

ČRNOMELJ — V tem šolskem letu 
je v Glasbeni šoli Črnomelj vpisanih 
skupaj 151 učencev, od tega jih je 84 v 
matični šoli v Črnomlju, 44 v oddelku 
Metlika in 23 v oddelku Semič. Število 
učencev je že več let približno enako, v 
glasbeni šoli pa se lahko učijo igranja na 
klavir, trobila in pihala, harmoniko in 
kitaro, imajo še tamburaški oddelek, 
gojijo tudi ansambelsko in koncertno 
dejavnost. Za vse to na šoli skrbi 11 uči
teljev, od tega jih je 6 redno zaposlenih. 
Letos šolnina znaša 300 dinarjev na 
mesec. Eden večjih problemov, s kate
rimi se črnomaljska glasbena šola uba
da, je huda prostorska stiska. V Semiču 
so sicer letos dobili nove ustrezne pro
store, močno pa jim manjka prostora v 
Črnomlju.

dimnik. Takojšnje močno kutjenje peči 
bo povzročilo poškodbe, ki so lahko 
smrtno nevarne. Skozi nastale razpoke 
lahko v prostor uhaja strupen plin oglji
kov monoksid.

• Ne uporabljajte grelnih naprav, ki so 
narejene iz raznih pločevinastih sodov ali 
podobnega in imajo zasilne dimnike spe
ljane kar skoz okna na prosto!

• Uporabne so tudi plinske peči, ven
dar pri zgorevanju porabljajo mnogo kisi
ka in jih ne priporočamo za prostore, kjer 
se ljudje zadržujejo dalj časa (spalnice 
ipd.).

Vsa grelna telesa z visokimi površin
skimi temperaturami (električne pečice na 
spiralo, kaloriferji z vročim zrakom, plin
ske peči ipd.) naj bodo v prostor postav
ljena tako, da niso v neposredni bližini 
materialov, ki so vnetljivi. Naprave naj 
ogrevajo zrak, ne pa direktno prizadetih 
površin. Hitro direktno izsuševanje lesa 
lahko povzroči še hujše poškodbe, kot so 
tiste zaradi same vode (krivljenje, odsto
panje furniijev itd.).

Glede na to, da so pred nami nizke zim
ske  temperature, bo ne glede na navedena 
priporočila nastopil problem, ki je videti 
zaenkrat nerešljiv. Kljub notranjemu ogre
vanju bo namreč občasno v zunahnji pla
sti sten prišlo do zamrzovanja vode in v 
mnogih primerih tudi do poškodb te pla
sti. Edini nasvet, ki ga lahko damo, je ta, 
naj se zunanji ometi ne odstranijo in da s 
tem prenesemo večji del zmrzovanja ozi
roma poškodb v ta omet.

TOZD Inštitut za konstrukcije, 
gradbeno liziko in sanacije 

DIREKTOR: 
mag. Gojmir Černe, dipl. inž. gr.

Kruh kar doma
Zdenka in Milan Kaste
lic odprla svojo trgo- 

vino v Žvirčah
ŽVIRČE — Delovnih mest v Suhi 

krajini ni na pretek, zato se vsak, kdor 
ga le ima v bližini doma, svojega kr
čevito oklepa. Razen Zdenke in Mi
lana Kastelic. Ta dva sta delovni mesti 
v domači vasi — Zdenka je bila pro
dajalka v zadružni trgovini, Milan je 
delal v obratu Iskre — letos poleti za
pustila. Vendar ne kar na slepo. Osta
la sta namreč v vasi, in to kar v doma
či hiši, kjer sta odprla lastno trgovino.

Pogumna poteza mladega para je 
razveselila tiste vaščane, ki še vztraja
jo v tej odmaknjeni, nekoč cvetoči va
si, pa tudi tiste, ki jih pot pelje tukaj 
mimo. Treba pa je seveda povedati, 
da to ni prva trgovina v vasi. Že pred 
vojno je bila ena, po vojni pa je svojo

Zdenka Kastelic
odprla zadruga in ta dela še danes. 
Tako imajo v suhokranjskih Žvirčah 
kar dve trgovini in zdravo konkuren
co. Pravijo, da se to že kar pozna na 
izbiri pa tudi na cenah.

»Ko smo trgovino odprli, od teh lju
di, ki so že po naravi redkobesedni in 
malo vase zaprti, nisem pričakovala 
toliko hvaležnosti in veselja,« pripo
veduje lastnika Zdenka Kastelic »pa 
so prišli, čestitali in stiskali roko. Res 
so pokazali, daje to pridobitev za kraj 
in da jim veliko pomeni.«

Nabava živeža in drugega nujnega 
blaga je krajanom sedaj res olajšana, 
saj je nova trgovina odprta od pol 
osme do sedemnajste ure vsak dan, ob 
nedeljah pa od devete do trinajste. 
Vsak dan je moč v njej dobiti tudi svež 
kruh, ob četrtkih pa že pakirano me
so. Mladi par načrtuje še nekaj novo
sti, o katerih pa sedaj raje ne govorita 
na široko. »Najprej moramo rešiti ne
katere osnovne zadeve, med prvimi 
telefon, šele potem se bomo lahko po
govarjali o podjetništvu v teh krajih,« 
pravi Milan. »Kakor je sedaj, bi lahko 
več potrošil za bencin, kot pa bi zaslu
žil s trgovino. Nabavljamo v Kočevju, 
Ljubljani in Grosupljem in zelo ne
rodno je, če se o blagu ne da dogovori
ti po telefonu, temveč se je za vsako 
stvar treba usesti v avtomobil in se 
odpeljati tja, nemalokrat tudi zastonj.«

T. J.

DOLENJSKI LIST
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METLIKA

OBČANOM OBČINE METLIKA 
IN VSEM BRALCEM 
ČESTITAMO ZA 
OBČINSKI PRAZNIK 
IN DAN REPUBLIKE

Proizvodni program 
nedrčki, stezniki, 
pasovi za nogavice, 
hlačke

čestitamo ob občinskem prazniku 
in dnevu republike

Skupščina občine

Kmetijska zadruga Metlika
68330 Metlika,
Cesta XV. brigade 2 
telefon: (068) 58-261

MERCATOR KMETIJSKA 
ZADRUGA METLIKA je organi
zirana po naslednjih programih:
— program VINO
— program MESO
— program TRGOVINA
— program uslužnostne 

dejavnosti

;.v.v.v

mmmmmmmm
K* v. /Tv . ' -^na/ •

poslovne enote: Novo mesto

Ljubljana

Krško

k*:*:*#®#
V lem vtnu moč /e m lepote vir, L, 
v n/etn sonce Bele krajine žari, 
v njem zdravje /e, prešemost in nemir 
za naše trpke in vesele dni.
____________________J Dular ,-T

ČESTITAMO 
ZA PRAZNIK 
OBČINE

Obrtna zadruga Metlika
68330 Metlika, Partizanski trg 5 
tet :/068/ 58-179, 58-201 
telefaks: 21630, 
telex: 35686 YU OZMET 
račun: 52130-601-14216/
SDK Metlika

sedež zadruge /uprave/:
direktor 
splošne službe 
pravna služba 
tehnična služba 
računovodstvo 
AOP

komercialne enote:
prevozništvo

mmn"organiziranje kiperskih prevozov 
in storitve z gradbeno mehani
zacijo ____ ___________

proizvodna in storitvena obrtna 
dejavnost__________

zaključna dela v gradbeništvu

1 m ' ^ 1

««i 1
■ ,11

Ifcg
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IMP PODJETJE 
ČRPALKE - PROIZVODNJA 
ČRPALK IN AGREGATOV,
LJUBLJANA, JOŽETA JAME 12 
OBRAT ELEKTROMOTORJEV 
METLIKA

PROIZVODNI PROGRAM PODJETJA 
ČRPALKE
— proizvodnja črpalk in agregatov
— proizvodnja drsnih tesnil
— proizvodnja vgradnih elektromotorjev za črpalke za centralno ogrevanje

— servisna služba za svojo proizvodnjo tudi v Metliki

ČESTITAMO
OB OBČINSKEM PRAZNIKU IN DNEVU REPUBLIKE

Naše črpalke so dosegle kvaliteto 
drugih proizvajalcev črpalk, kar 
nam omogoča izvoz.

1 DVOLETNA 
| GARANCIJA f“s'

/' ' /
/z

/
/

i tekstilna industrija, p. o. 
preja 
pletiva
trikotažna oblačila

meti i k a

z:*/

^ * ** *+ 
'''Z* ij?:':''-

* * " -2 -r

rLte *

% >

s— ^57=: -

Obiščite našo industrijsko prodajalno v neposredni bližini 
tovarne, ki je odprta vsak dan od 7 do 19. ure, razen ob so
botah, ko je odprta od 7. do 12. ure.

Se priporočamo!

<S5£RI*

rine

ANTONIJA in JULIJ BRINC
Predelava plastike 
Otok 24 
68332 Gradac 
tel./fax: (068) 57-184

Izdelava gob za ikebane in
cvetličarna
Mestni trg 1 •
Metlika, tel. (068) 59-001

Vsem občanom in 
poslovnim prijateljem 

čestitamo ob prazniku!

kolposan salon
metlika

ČESTITAMO OB P 
OBČINE
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I Mercator — Splošno trgovsko podjetje Metlika
-•••••••••••••••••••••••••••••■••a.•■•■•••••••••■••••••••••••••••••••••••a*.

Občanom, sodelavcem in drugim poslovnim 
partnerjem čestitamo za praznik občine

\\AAA\\AW\\\VVVVWW

Prodajalna
Metlika mira tel.:

(068) 59-464
vam nudi širok izbor uvoženih moških, ženskih in otroških pletenin, 
konfekcije, bižuterije ter zelo kvalitetno volno iz uvoza po ugodnih 
cenah.
Vsem.|0|jčanom in kupcem* čestitamo ob

j Trgovina z gradbenim 
; materialom

SREZA
CBE 1/b Metlika

vam nudi

Vsem občanom in kupcem, ki bodo vedno dobro- 
*----- čestitamo ob prazniku!

>‘^v^/v%/n/vvxa/vvx'vvvv%/vvvvvvx^/v-vvvvv\*vvvvvvvvvvvvvvvvv%a/vvv,vv,vvvv'vv^v*o

— cement
— opeko
— apno
— vodovodni material
— elektro material
— material za centralno
— keramične ploščice domačih 

in tujih proizvajalcev
— dostavo na dom

Oivoriitv prtlovno ir^cvpko^a cenita 
bo v pottcdtijok, te.umo ob 16. itn

Vljudno vabljeni /

[r^O^D^DDra
GRADBENO INDUSTRIJSKO POOJETJF NOVO MESTO.

KETTEJEV DREVORED 37
tel. 068/21-826 telefax: 068/23-213

'V^AAA^/WWWWVWWWWV J

Tovarna posebnih vozil 
Novo mesto
OBRATSUHOR

Krajanom krajevne skupnosti Suhor čestitamo za krajevni praznik, občanom občine Metlika za
občinski praznik in vsem za dan republike

Gostilna Peter Badovinac
’ 68331 Suhor, Jugorje 5, 

tel.: 068/50-133

se priporoča in vsem občanom 
čestita ob prazniku!

Trgovina z obutvijo »KLEMEN« 
na CBE v Metliki

vam nudi širok izbor italijanske obutve po 
konkurenčnih cenah in vsem občanom 
čestita ob prazniku

ČVVWVVWV^VVVVVVV

VULKANIZACIJA 
CENTRIRANJE 
MONTAŽA GUM

Strahinič Nikica 
Breg revolucije 5 
Metlika
Tel.: (068) 59-064

vam poleg svojih uslug nudi še
— avtoplašče SAVA
— obnovljene tovorne 

avtoplašče
in vsem občanom čestita ob 
prazniku!

•'Ul
Pfl



Zagrada v ribnico
feb je izmed reševalcev 43. nagrad- 
križanke izbral URŠKO ŽUK iz 
'niče. Za nagrado bo prejela prav- 

:ni roman W.Drewa Willow, po ka- 
'efn je bil narejen tudi zelo uspešen 

• Nagrajenki čestitamo! 
ešite današnjo križanko in pošljite 

‘tev najkasneje do 3. decembra na 
lov: Uredništvo Dolenjskega lista, 

>vni trg 24, 68000 Novo mesto, s 
'Pisom KRIŽANKA 45.

REŠITEV 43. 
AGRADNE KRIŽANKE

pravilna rešitev 43. nagradne kri- 
Ke se, brano po vodoravnih vrstah, 

STOPA, KSI, TEROR, RAS, 
VTASTROFA, ROLA, IVER, PO
DENJ, ISO, KROETZ, ATEST, 
L, EL, FANTAST, NOEMA, EN- 
V POLIGLOT, RIO, GENIJ, ETA, 
NK, AHAJA, AAR.

f NAGRADNA KRIŽANKA 1

mmmmmnmmmrnmmKL—.
-te hočemo razumeti določeno 
kovinsko obdobje, moramo pre
hiti njegove meje in ga povezati 
fugimi obdobji.

K. MARX 
'ača dejan ja živi jo svoje življe- 
; neodvisno od nas.

M. KUNDERA

Jdor hoče do dna spoznati člo- 
fko nečimrnost, naj samo po- 

na vzroke in posledice lju- 
’-ni. Vzrok zanjo je nekakšen 

vem kaj«, njene posledice pa 
rozovite.

B. PASCAL
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rastare so prve iskre življenja
ajstarejši živi organizmi so bili mikrobi — V kameninah iz zahodne Avstralije 
______ odkrili najstarejše znane fosile — 3,5 milijarde let življenja
zahodnem delu Avstralije je ob- 

cJe, ki mu pravijo Severni tečaj.
'dar tu ni mraza, le silna puščoba,
'otnost in zaradi silne vročine prav
0 neznosne razmere za bivanje. V te 
dele le redko zaide človeška noga.
&sa do časa privabi pokrajina kak- 

8® pustolovskega iskalca zlata in 
8ega kamenja, da se za nekaj časa 
*® v pustinjski pekel. Leto za letom 
dogaja tudi, da se kakšen od popo- 
<0v izgubi in po dveh ali treh dneh 
®nja podleže peklenski vročini. Vse- 
■df to niso kraji, ki bi vreli od življe- 
‘n bi se ljudje zanimali zanje. Pa 
dar je prav iz teh puščobnih avstral-
1 predelov prišlo odkritje, ki mu je 
'uhnil ves svet.

kameninah Warrawoone, kot se 
nuje del območja, so paleontologi 

. rdi fosil najstarejšega živega orga- 
; j'na, kar jih znanost pozna. Gre za fo- 
i bakteriji podobnega mikroba, kate
ri starost so ocenili na 3,5 milijarde 
ir1 vel naj bi torej milijardo let po na- 

; f1 ku Zemlje in bil za cele tri milijarde 
starejši od doslej najstarejšega zna- 
P fosila živega organizma. Odkril ga 
W—letni paleobiolog William 

'bpf, direktor Uclinega središča za 
d'J evolucije in izvorov življenja, 
frjanstveniki iščejo dokaze o najsta- 

oblikah življenja že več kot pol- 
stoletje, vse od leta 1859, ko je 

ades Darvvin predstavil javnosti svo- 
'azvojno teorijo, po kateri naj bi se 
eiene oblike življenja razvile iz pre- 

btejših. V tistem času je znanost po- 
a kot najstarejše oblike življenja fo- 

' * kambrija, najstarejšega obdobja 
ie8® zemeljskega veka. V tem obdob-
*Pfed 500 milijonov let se tako rekočr* * V * * * *

tič pojavi množica razvitih organiz-
\ katerih najslovitejši predstavniki 
r'<obiti. Od kod silna eksplozija živ
il® v kambriju? Kdo so predniki 
“rijskih organizmov? Ko so znan- 
n‘ki iskali odgovore na ta vprašanja 
Ž Preteklosti, da bi našli fosile še sta- 
'j1 in preprostejših organizmov, so 

Ni na temo. Kot da v najstarejših

zemeljskih dobah življenja ni bilo. Šele 
v novejšem času so odkrili nekaj zelo 
skromnih ostankov spužev in morskih 
alg iz algonkija, zemeljski pravek, ki 
predstavlja štiri petine vse zgodovine 
Zemlje, pa je ostal gluha tema za iskalce 
življenja. Teorija sicer pravi, da seje živ
ljenje pojavilo že veliko prej, vendar ga 
ne izpričujejo nobeni fosili.

Pred petintridesetimi leti je prišlo do 
preobrata. Geolog Stanley Tyler in pa- 
leobolanik Elso Barghoorn sta krenila 
na povsem drugačna pota iskanja naj
zgodnejših oblik življenja. Nista iskala 
mnogoceličnih in večjih organizmov 
kot ostali paleontologi, temveč sta zače
la iskati mikroorganizme. In res sta v 
kamenini, stari dve milijardi let, odkrila 
mikroskopsko majhne fosile. Toda 
znanstveniki njunega odkritja niso spre
jeli. Zavrnili so možnost, da bi se mi
krobi lahko ohranili v tako starih ka
meninah, sprejeli pa niso tudi zamisli, 
da bi bili mikroorganizmi prevladujoča 
oblika predkambrijskega življenja.

William Schopf, ki je bil Barghoor- 
nov študent, je leta 1965 odkril fosil 
enoceličnega organizma v kamenini, 
stari 850 milijonov let. To ga je spod
budilo, da seje odpravil na iskanje fosi
lov prastarih mikroorganizmov po vsem 
svetu. Obiskal je Južno Afriko, Sibirijo, 
Kitajsko, Indijo, Francijo, ZDA in Ka
nado, pred sedmimi leti pa se je ponov
no vrnil v Avstralijo in začel iskati fosile 
na območju Warrawoone. Na svetuje 
namreč le malo krajev, kjer se nahajajo 
prastare kamenine iz prvega obdobja 
obstoja našega planeta. Kamenin iz 
»otroštva« Zemlje, kije trajalo 500 mi
lijonov let, sploh ni, je pa nekaj kame
nin iz Zemljine »mladosti«. Gre za red
ke kamenine, ki so se ohranile. In če kje, 
potem je mogoče fosile prastarih oblik 
življenja odkriti samo v njih. Prav iska
nje teh kamenin je Schopfa pripeljalo v 
zahodno Avstralijo. Njegova ekipa je 
raziskala 40 krajev in povsod pregleda
la nekaj ton vzorcev kamnin, poldrugo 
tono vzorcev, ki so obetali, da so v njih 
fosili mikrobov, pa so prepeljali v Uclin

laboratorij. Tu se je začelo dolgotrajno 
in natančno delo.

Iz vzorcev so narezali tanke rezine, ki 
so si jih Schopfovi sodelavci natančno 
ogledali pod močnimi mikroskopi in iz
ločali najprimernejše. Tako so po skrb
ni selekciji končo prišli do vzorcev, ki so 
sijih ogledali pod tisočkratno povečavo 
in nazadnje so našli, kar so iskali — pra
stare fosile.

Sprva so odkrili dele nizov okrogla- 
stih celic, lani pa je Schopf odkril naj
lepše primerke, nize z več kot šestdese
timi celicami in ohranjenimi zaključki. 
To so fosili 3,5 milijarde let starih mi
kroorganizmov, najstarejši na svetu! 
Vsega skupaj je Schopf odkril 250 fosi
lov, izmed katerih je raziskovalec iden
tificiral šest različnih vrst.

Mikrobi, ki so živeli v tako daljni pre
teklosti, so še najbolj podobni današ
njim cianobakterijam, vrsti modro- 
zelenih alg. V razvoju življenja so 
odigrali izjemno vlogo, saj gre za orga
nizme, ki uporabljajo sončno energijo 
za presnavljanje, izločajo pa kisik. 
Obogatili so praocean s kisikom in 
omogočili, da so se lahko razvile nove 
nebakterijske oblike življenja, na koncu 
tudi človek.

MiM
(Vir:Discover)
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suet v številkah
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Poslovna revija Business Week je ponovno pripravila lestvico tisoč 
"^večjih podjetij na svetu. Na lestvici, ki kaže tržno vrednost, so v vrhu 

j ■ ^vscm japonske družbe. Bolj zdnimivD ps je lestvicu* ki kuže ustvur- 
j 7n' profit. Tuje na vrhu modri računalniški velikan IBM, slede pa mu 
j *enera' Motors, General Electric, Ford, Daimler Benz, Exxon itd. 
^eriška podjetja torej še vedno ustvaijajo največje profite.

MINI ZANIMIVOST:- 
NAJMANJŠI FAKS
Japonsko podjetje Ricoh je izde

lalo in poslalo na trg najmanjši faks 
na svetu, ki gaje mogoče vtakniti v 
poslovni kovček. Naprava je velika 
približno toliko kot list pisarniškega 
papirja, tehta pa 2,5 kilograma. Z 
njo je mogoče odposlati in spreje
mati pisarniške dokumente tudi 
prek celularnih telefonov. PF—1, 
kot se imenuje, odpošlje eno stran 
dokumenta v 34 sekundah. Cena: v 
našem denarju okrog 17.600.

POSTATI SMETAR — Medtem 
ko se pri nas smetarji kregajo z mestni
mi oblastmi, kot da so nenadomestljivi, 
češ to je poklic, ki ne priteguje, pa je v 
razvitem svetu drugače. V New Yorku 
so razpisali 2000 prostih delovnih mest 
v smetarski službi. Prijavilo se je 
100.000 kandidatov.

VOJAKINJE — Spreminja se tudi 
odnos ženskega spola do vojaškega po
klica. Številčno je največ vojakinj v voj
ski ZDA (200.500), potem pa je na vr
sti Izrael z 21.000 vojakinjami. Precej 
kril je v vojski tudi v Veliki Britaniji, 
okrog 16.400.

DRAGOCENA SLIKA — Po 400 
letih je slika Snemanje Kristusa s križa, 
ki jo je naslikal sloviti španski slikar El 
Greco, zamenjala lastnika. Na dražbi v 
Madridu je nepoznani kupec odštel za
njo 280 milijonov peset (okrog 34 mili
jonov dinarjev). To je rekordna cena, 
izplačana za sliko mojstra iz 17. stoletja.

VIR BOGATENJA — Veliko se da 
zaslužiti tudi z »umetninami« bolj rado
žive vrste. Kot poročajo člani ameriške 
komisije za pornografijo, se pri prono- 
grafskih filmih obračajo težki milijoni 
dolarjev. Najuspešnejši porno film je 
Globoko grlo.

GOZDOVI V PLAMENIH — Le
tos so v Italiji zabeležili neslaven re
kord: v gozdnih požarih je izginilo 90 ti
soč hektarov gozdov. Rdečin petelinje 
povzročil za 300 milijard lir gospodar
ske škode. Ekološka škoda pa je ne- 
ocenljiva, je samo ogromna.

Končno cepivo proti aidsu?
Raziskovalci na najboljši poti, da izdelajo učinkovito 
______ cepivo proti aidsu — Uspešni poskusi

Aids je veljal in velja še vedno za ne
ozdravljivo bolezen. Strokovnjaki so 
ves čas, odkar se je bolezen tako prese
netljivo pojavila in razširila ter ogrozila 
človeštvo, vedeli, da bi jo zares učinko
vito zdravilo in preprečevalo le primer
no cepivo, ki bi zaustavilo in uničilo de
lovanje zlonosnega virusa HIV. Toda 
tudi največji optimisti si niso upali na
povedovati, da bo medicina kaj kmalu 
prišla do cepiva.

Bolj ko so znanstveniki razkrivali 
skrivnosti virusa, ki povzroča slabljenje 
imunološkega sistema in prepusti člo
veka nezavarovanega boleznim in na 
koncu smrti, bolj daleč v prihodnost se 
je odmikalo cepivo. Virus HIV se je

Mini avtomobili
V mestnem prometu seProbnesejo bolje kot veliki

Mali avtomobili niso nič novega. Čas 
in razmere sojih spravile na dan, ko so 
se morale velike cestne križarke umak
niti. Razvoj jih je postavil vstran, kot so 
se pred milijoni let dinozavri morali 
umakniti malim sesalcem. Na evrop
skih cestah že lep čas prevladujejo 
manjši avtomobili, uveljavljajo pa se 
tudi v Ameriki, sicer domovini avto
mobilskih ladij. Pravi čas za male av
tomobile pa šele prihaja, trdijo pozna
valci. Na konstruktorskih mizah nasta
jajo avtomobilski palčki, še manjši in 
okretnejši ter energetsko varčnejši av
tomobilčki, ki naj bi jih uporabljali 
predvsem v mestih, kjer je človek v avtu 
zdaj bolj suženj kot gospodar prostora.

Tudi ime že imajo: pravijo jim mini 
ali mikro avtomobili. To so vozila, ki so 
preprosta in lahka za upravljanje, tr
pežna in varčna. Zanje ni potreben ne 
vozniški izpit ne registracija, zavarova
nje pa je kar za tri četrt cenejše. Avto
mobilčki dosegajo hitrost okoli 50 
km /h, na 100 km porabijo le dva do tri 
litre dieselskega goriva. Težki so 350 
kg, dolgi 2,5 m in široki 1,4 m. Narejeni 
so iz lahkih plastičnih materialov, z do
volj udobno urejeno notranjostjo za

Iztrgani pozabi
Na videz prazni listi so 

spregovorili
Ko je arheolog družbe National Ge- 

ographic, George Stuart, prvikrat za
gledal sveženj štirih papiijev, ki mu jih 
je priskrbel kolega v nekem antikvaria
tu v Mexico Cityju, je najprej pomislil, 
daje prejel prazne liste. K sreči je poši
ljatelj poprej prepisal nekaj delcev be
sedila, ki so bili poprej še vidni, a so se 
potem razblinili. Prepis je Stuarta 
vznemiril, saj je dokument omenjal Can 
Eka, poslednjega majevskega vladaija, 
ki se je leta 1697 predal španskim 
konkvistadorjem v poslednji majevski / 
prestolnici Tayasal.

Domnevno prazne liste je arheolog 
odnesel v fotografski oddelek, kjer so 
mu papirje preslikali pod ultra vijolično 
svetlobo ter nato razvili posnetke. Po
kazalo seje celotno besedilo na vseh šti
rih straneh. Raziskovalci so lahko pre
brali prvo doslej znano pričevanje o 
majevskem kralju izpod peresa majev
skega pisca. Doslej so bili namreč po
znani le zapisi, ki sojih pisali osvajalci.

Besedilo je napisano v polomljeni 
španščini in je del izgubljenega daljšega 
teksta, ki pripoveduje o obisku špan
skih menihov v majevski prestolnici 
Tayasal. Napisal gaje indijanski sprem
ljevalec menihov. Ohranjeni del besedi
la govori o prihodu kraljevih čolnov in 
opisuje kralja Can Eka.

Za mikro avtomobilček je povsod 
dovolj prostora za parkiranje.

dva potnika, z gretjem, radiom in osta
limi podrobnostmi, pomembnimi za 
prijetno in varno vožnjo. Skratka, kljub 
majhnosti so znotraj pravi avtomobili.

V Franciji so mikro avtomobili že 
nekaj let resničnost. Skupina avtomo
bilskih proizvajalcev je v osemdesetih 
letih izdelala tako imenovane VSP av
tomobile (kratica pomeni v francoščini 
vozila brez prometnega dovoljenja). 
Namenili sojih predvsem starejšim lju
dem v odmaknjenih podeželskih krajih, 
kjer ni rednih prometnih zvez, želja po 
pridobivanju vozniškega dovoljenja pa 
nobenih, kljub potrebam po samostoj
nem prevozu. Problem so rešili VSP av
tomobili.

Zdaj pa so se zanje navdušili tudi v 
mestih, kjer je velika stiska s parkirnim 
prostorom, prometna gneča pa vsak 
dan večja. Povpraševanje je spodbudilo 
proizvodnjo. Na trg prihajajo novi mo
deli, še več pa jih bo še prišlo prav kma
lu. Zalivska kriza in obetajoče podra
žitve pogonskih goriv delujejo v prid 
mikro avtomobilom.

namreč izkazal kot izredno prilagodljiv 
in spremenljiv ter zaradi tega izredno 
težaven za medicinske raziskovalce. 
Najnovejše vesti iz raziskovalnih središč 
po svetu pa govore, da zadeva ni tako 
črna in da so strokovnjaki končno le 
stopili na rep zvitemu virusu. Izdelali so 
poskusno cepivo. Tak razvoj dogodkov 
je presenetil celo največje optimiste.

«Ni več vprašljivo, ali bo sploh kdaj 
možno odkriti cepivo proti aidsu, saj 
smo mu že na sledi,« trdi virolog Dani 
Bolognesi, ki spada med pioniije to
vrstnih raziskovanj.

Mnogi dosedanji poskusi so propad
li, ker poskusna cepiva niso spodbudila 
tvorbe dovolj učinkovitih protitelesc, ki 
bi lahko onesposobila izmikajoči in pri
lagajajoči se virus. Uspehi so se pokazali 
šele, ko so se raziskovalci odločili, da zg 
cepivo ne uporabijo samo dela virusa, 
marveč kar celoten virus. Uporabili so 
ubit virus, ki ni mogel več povročiti bo
lezni, je pa vseeno spodbudil imunski si
stem k tvorbi protitejesc, ki so sposobna 
prepoznati tudi živi virus in ga onespo
sobiti.

Poskusi so bili uspešni. Treba pa je 
seveda povedati, da so jih zaenkrat 
opravili le na poskusnih živalih, opicah, 
ki, kot je znano, poleg človeka lahko 
obolijo za aidsom. Poskusi bodo še tra
jali, dokler ne bo izdelava cepiva izpo
polnjena do take mere, da ga bo mogo
če uporabiti tudi na ljudeh. Človeštvo 
upa, da bo do tega kmalu prišlo, saj aids 
zaenkrat še nezaustavljivo nadaljuje 
svoj smrtni pohod po zemeljski krogli.

Neverjetno, kako radost in sre
ča počudovitita človeka.

F.M. DOSTOJEVSKI
Glej navzdol, če želiš videti, 

kako visoko stojiš.
KITAJSKA MODROST

Za 6000 letal
Uporabi in odvrzi! — Ško

dljivo ravnanje
Morda je za sodobno potrošniško 

družbo najbolj značilno tako imenova
no blago za enkratno uporabo. Proizva
jalci najrazličnejših potrošniških dobrin 
so uganili, kaj je pri duši sodobniku, in 
zasuli so ga z instanti vseh vrst, ki jih 
človek uporabi in odvrže, ne da bi si be
lil glavo z vzdrževanjem, shranjeva
njem, čiščenjem. Sodobnik pije pivo iz 
pločevink, mleko iz tetrapakov, upo
rablja fotoaparate, brisače, otroške ple
ničke, posodo in orodje, vse narejeno za 
enkratno uporabo. Geslo časa je: Upo
rabi in odvrzi!

Kakor je to s stališča posameznika 
udobno in fino, pa se kaže kot strahota, 
če na tovrstno početje pogledamo z 
ekološkega gledišča. Posledice za okolje 
so namreč hude.

Ne samo da s proizvodnjo instantov 
pospešeno uničujejo in porabljajo neka
tera neobnovljiva naravna bogastva in 
trošijo energijo — filozofija »uporabi in 
odvrzi« z odpadki dodatno obremenju
je svet, ki se že tako in tako duši pod 
njimi.

Za primer navedimo le nekaj podat
kov, ki jih je zbral inštitut Svetovne 
straže, gibanja, ki se bori za zeleno in či
sto Zemljo. Američani vsako leto odvr
žejo toliko pločevink, kolikor bi jih za
dostovalo za gradnjo 6.000 letal 
DC—10. Vsako leto odvržejo toliko 
papirnatih krožnikov in kozarcev, da bi 
zadoščali za šest piknikov vseh prebi
valcev Zemlje. Japonci, ki ljubijo foto
grafijo, odvržejo vsako leto okrog 30 
milijonov instant fotografskih aparatov. 
Strašno visoke so tudi gore papiija, ki 
gre za nepotrebno olepšanje izdelkov. 
Za temi gorami pa seveda stojijo veliki 
gozdovi, ki so padli tako rekoč za okra
šen nič.

VEVERIČJA JUHA
Veverice so ljubke živalce. 

Kdor jih ne pozna, ne more 
verjeti, kako pametne so lah
ko in koliko zabave nudijo. 
Lahko jih gledaš ves dan, pa 
se ne naveličaš. In tudi oku
sne so.____

Pri nas doma smo vedno 
imeli vsaj par veveric v 
kletki. Vsem smo dali enako 
ime: Maki. Lovili pa smo jih 
takole. Poiskali smo gnezdo 
z mladiči in jih vzeli domov. 
Za vzrejo negodnih mladi
čev je potrebno veliko po
trpljenja in dela. Največji 
problem je bilo hranjenje 
mladičev. Za dudo so njihovi 
gobčki premajhni, zato smo 
se znašli drugače. Uporabili 
smo izolirano žico, in sicer 
tako da smo žico izvlekli, 
drobno cevčico, ki je ostala 
pa uporabili kot dudko za 
veveričke. Po nji smo jim da
jali piti kravjega mleka. Ži
valce so sprva hranjenje za
vračale, potem pa so se po

časi le privadile na drugačen 
okus. Nikoli nam ni noben 
mladič poginil.

A veverice niso bile lju
dem le v zabavo, pomagale 
so jim tudi preživeti. Ste že 
jedli veveričjo juho? Ne? Se
veda ne, saj sem še jaz poza
bila nanjo. Spomnila pa sem 
se, ko so me ljudje spraševa
li, ali je res, da smo včasih pri 
nas jedli veverice. Slišali so 
od poštarja Rozmana, ki se je 
po smrti moje mame rad po
hvalil, da je pri nas doma 
večkrat okusil veveričjo 
juho.

Rozman je raznašal pošto 
po oddaljenih krajih in skri
tih zaselkih dvakrat na te
den. Hodil je peš. Do nas, ki 
smo bili res daleč, je bila na
porna pot. Mama je to dobro 
vedela, zato je poskrbela, da 
je bilo za poštarja vedno kaj 
pripravljenega za pod zob. 
Pogosto pa je obedoval kar z 
nami. Tudi veveri;jo juho,

kadar je bila ta jed na vrsti.
Kot se spominjam, smo 

nekdaj lovili odrasle veveri
ce prav v ta namen. Kdor jo 
je zagledal, je sporočil še 
drugim otrokom. S krepelci
v rokah smo obkolili drevo, 
eden pa je splezal nanj. Ve
verica je preplašena skakala 
z veje na vejo, dokler ni tako 
nesrečno skočila, da jo je 
nekdo udaril in ubil. Včasih 
je lov trajal tudi celo uro. Po
tem smo veverico odrli kot 
zajca in že je bila v loncu. Za 
kosilo je bilo poskrbljeno. 
Mama je dala še veliko pe
teršilja in korenja, zakuhala 
juho z močnikom in vsa 
družina se je najedla, občas
no pa še poštar. Vsak je dobil 
za priboljšek še košček ve
veričjega mesa. Juha je bila 
prava poslastica.

Morda je slišati kruto in 
vredno obsojanja, a tako je 
bilo.

G.M.
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OB VARNOSTNO ČELADO — 16- 
letni Rajko Z. iz Klenovika seje 16. no
vembra na kolesu z motorjem pripeljal do 
videoteke v Škocjanu in tam na vozilcu 
pastil tudi varnostno čelado. Ko pa se je iz 
videoteke vrnil, čelade na motorju ni bilo 
več. Rajko je tako ob 1.300 dinarjev.

IZGINILO REZERVNO KOLO — 
Neznan storilec je v noči na 12. november 
s tovornjaka, parkiranega pred hišo v 
Šentlovrencu, zmaknil rezervno kolo, s 
čimer je Rudolfa Rozmana iz Kurilovca
pri Ozlju oškodoval za 10 tisočakov. 

RAZBIJAL PO AVTU — Novomeš-
čanka Jožica Kopina je 15. novembra 
okoli 22. ure pustila svoj osebni avto pred 
blokom na Cesti herojev. V času njene od
sotnosti je nekdo s pestjo tolkel po vratih, 
strehi in blatniku vozila, z njega pa odtrgal 
tudi registrsko tablico. Kopinova je tako 
ob najmanj 4.500 din, kolikor je škode na 
vozilu.

ODPELJAL MOTORNO KOLO — 
Neznan storilec je 18. novembra med 19. 
in 20. uro izpred bloka v ulici Moše Pijada 
v Črnomlju odpeljal kolo z motorjem 
APN 6, last 39-letnega Venčeslava Žgav
ca. Vozilce je vredno 3.500 din.

OSUMLJEN VLOMA — 36-letni 
Matija H. iz romskega naselja Coklovica 
je osumljen, da je pred tedni vlomil v 
osebni avto Semičana Nikole Šeboka in 
zmaknil nekaj orodja ter bencina. Škode 
je bilo za tisočaka.

BREZ PRIKOLICE — V noči na 14.
november je neznanec Slavku Djotlu s 
Planine pri ČriPlanine pri Črnomlju ukradel avtomobil
sko prikolico, vredno 5.000 dinarjev. Pri
kolica nosi registrsko oznako NM 111 -201.

MORAL JE PEŠ — 54-letni Alojz 
Bukovec iz Srebrnič je pred tedni pustil 
svoje kolo pred gostilno Jakše v Novem 
mestu. Stopil je v lokal, ko pa seje iz njega 
vrnil, vozilca, vrednega vsaj 2.500 dinar

jev, ni bilo več.

ZAŽGAL KONTEJNER
NOVO MESTO — 18-letni Andrej I. 

iz. Novega mesta je osumljen, da je vinjen 
pred dnevi zanetil požar v kontejnerju za 
smeti, ki je stal na Glavnem trgu. Močan 
ogenj je resno ogrozil bližnja parkirana 
vozila in trgovino Elektrotehne, škode pa 
je za 1.020 dinaijev.

VOZNIKOM UKRADEL 
HRANO

BUČNA VAS — Neznani storilec je
prejšnji teden obiskal vozila, parkirana 
pred Javnimi skladišči v Bučni vasi. S ška
tel na tovornjakih, kjer imajo vozniki 
spravljeno hrano, je odtrgal obešanke in 
odnesel več konzerv, tako da je bilo škode 
za 2.400 dinaijev.

OBRAČALNIK 
BREZ KOLES

JERMAN VRH — Anton Mlakar iz 
Jerman Vrha v sevniški občini je prejšnji 
teden obvestil miličnike, da mu je nekdo z 
obračalnika za seno, spravljenega na trav
niku nad Staro vasjo, odvil obe kolesi in ju 
tudi odnesel. Mlakar je oškodovan za 
2.200 dinaijev.

Mimo pravil odpisane obresti
Za poslovanje brez kritja nič negativnih obresti — Kaj pravijo v zadrugi?

NOVO MESTO, ŠENTRU
PERT Le malokdo je v 'celoti 
potešil radovednost ob skopi in su
hoparni izjavi novomeške UNZ, 
objavljeni prejšnji teden kot odmev
na vse glasnejše govorice o dogaja- 

i Sentru-njih v Stanovanjski zadrugi! 
pert. A če drugega ne, se je znova 
pokazalo, kako govorice le niso iz 
trte zvite, ali, kot pravijo mnogi: 
Kjer je dim, je tudi vsaj nekaj ognja.
Spomnimo se pojasnila UNZ: 
»Kriminalisti UNZ Novo mesto so

aprila in maja letos preverjali poda
tek o domnevnem nezakonitem pri
laščanju večje vsote denarja usluž
benke Slano vanjske zadruge Šentru
pert, hkrati pa so preverjali očitane 
nepravilnosti pri kreditiranju čla
nov slano vanjske zadruge. V prvem 
primeru naše delo ni potrdilo uteme
ljenosti suma, da gre za kaznivo de
janje, v drugem smo za pomoč pri 
razjasnitvi finančno-materialnega 
poslovanja zaprosili SDK Novo me
sto. Zapisnik o kontroli finančnega 
poslovanja smo od njih prejeli 10. 
oktobra. Ker so podani razlogi za 
sum, da gre v navedenem primeru 
za kaznivo dejanje zlorabe položaja 
in pravic odgovorne osebe po 133. 
členu Kazenskega zakona RS in 
neupravičene uporabe po 143. čle
nu taistega zakona, kriminalisti na
daljujejo z zbiranjem obvesti! za 
utemeljitev suma.«

In kaj se torej dogaja v eni najsta- 
rejšjih in največjih stanovanjskih 
zadrug pri nas, ki ima v svojih vr
stah danes že kar preko 10.000 čla
nov? Že spomladi so novomeški 
krinalisti prejeli prijavo o tem, kako 
je uslužbenka zadruge hotela pre
stopiti mejo s 24 tisočaki gotovine v 
torbici. Novica sama po sebi ne bi 
bila nič nenavadnega, ako ne bi šlo 
za denar zadruge, toda preiskava, 
kot pravi tudi poročilo UNZ, v tem 
primeru ni našla dovolj dokazov, da 
gre za nezakonito prilaščanje denar
ja. Za kriminaliste je zadeva torej 
zaključena, ulične govorice pa po
temtakem prazna natolcevanja in 
ugibanja. Precej drugače pa je v 
drugem primeru, kjer so preisko

valci preverjali domnevne nezako
nitosti pri kreditiranju nekaterih 
članov zadruge. Že omenjeni zapis
nik novomeškega SDK o kontroli 
finančno-materialnega poslovanja 
daje očitkom dovolj veliko težo, in 
nič čudnega, če so kriminalisti od
ločili preiskavo pripeljati do konca.

Pustimo vnemar pri pregledu po
slovanja ugotovljene napake in 
pomanjkljivosti ob izdelavi zaključ
nega računa za minulo leto, za mo
rebitno potrditev suma o kaznivem
dejanju zlorabe položaja in pravic 
odgovorne osebe ter neupravičene 
uporabe je zanimiv tisti del poročila 
SDK, ki govori o kreditiranju čla
nov zadruge. Slednja je namreč svo
jim članom, graditeljem, omogoča
la tudi poslovanje v minusu, kar 
pomeni, daje član lahko dvigal na
ročilnice za nakup raznega gradbe
nega materiala, tudi če za to tisti hip 
na računu zadruge ni imel denarne
ga kritja. Seveda je v takšnih prime
rih moral plačati tudi ustrezne nega
tivne obresti. Letošnjo pomlad, 
denimo, so člani zadruge dobili ob
vestilo, da si lahko na svojem raču
nu v zadrugi »privoščijo« največ 15 
tisočakov minusa — seveda ob pla
čilu ustreznih negativnih obresti — 
če izpolnjujejo nekatere pogoje; 
mednje so štete poravnave vseh ob
veznosti do zadruge, to, da je član 
doslej posloval brez minusa, itd. 
Toda poročilo SDK je pokazalo, da 
so nekateri zadružniki lahko med 
letom poslovali v krepkem minusu, 
dvigali naročilnice in gradili, čeprav 
za to niso imeli denarnega kritja in, 
kar je najhuje: za tako početje niso 
plačali dinarja negativnih obresti.

Verjetno pa tudi takšno dogaja
nje v zadrugi ne bi imelo tolikšnega 
odmeva, ako na čelu seznama tistih, 
ki jim v zadrugi letos za lansko po
slovanje v minusu niso pripisali ne
gativnih obresti, ne bi bil Boštjan 
Kovačič, predsednik IS SO Novo 
mesto. Zadruga mu je »poklonila« 
natanko 7.807,80 din, vendar je 
prav pri njem treba omeniti še dru
go plat, na katero opozarjajo v 
zadrugi.

Direktor Peter Brcar se je odgo
voru izognil z izgovorom, da on s 
tem nima nič in daje za vodenje ter 
s tem tudi poslovanje delovne 
skupnosti odgovoren njen vodja 
Lojze Podboj. Slednji pravi takole: 
»Z obiskom delavcev UNZ ter za
pisniki kontrole SDK Novo mesto 
smo seznanili člane našega uprav
nega odbora; ta je o vsem teni raz
pravljal na seji 8. novembra. Člani 
upravnega odbora so vse ugotovit
ve predali v presojo nadzornemu 
odboru, ki se bo o njih že v kratkem 
izjasnil. Lahko pa ob tem rečem, da 
v teh očitkih po našem ne gre za 
kazniva dejanja, pač pa bolj za ne
razumevanje družbe in s tem tudi 
delavcev UNZ do tega, kaj je vza
jemna pomoč v okviru zadruge. In

• Poročilo SDK o finančnem 
poslovanju Stanovanjske zadru
ge Šentrupert prinaša še eno za
nimivo ugotovitev: zadruga svo
jim članom namreč ni pripisovala 
pozitivnih obresti, nekateri

so bili zatega
delj ob lep kupček denaija. Slavo 
in Terezija Brunskole, na primer, 
sta bila s tem ob kar 9.055,20 din, 
kolikor so znašale njune lansko
letne obresti.

še nekaj o Kovačiču. V trajanju 
znane gradbene afere je imel Bošt
jan Kovačič v zadrugi naloženega 
precej denarja, ki pa ga ni uporabil, 
saj je iz znanih razlogov v tistem ča
su prenehal graditi hišo. Na ta denar 
ni dobil nikakršnih obresti, kajti v 
zadrugi našim članom vse do 1. 
marca letos pozitivnih obresti niso 
pripisovali, ob takratni inflaciji je 
precej izgubil. To je bil tudi razlog, 
da smo mu potem, ko je bilo afere 
konec in je gradnjo nadaljeval, v 
nadomestilo dovolili poslovanje v 
minusu. Sicer pa obstaja izračun, po 
katerem bi morala zadruga ob 
upoštevanju teh dejstev Kovačiču 
odšteti še natanko 832,70 marke.«

B. BUDJA

Med spanjem ob devize
To, da ljudje devize raje hranijo doma kot v banki, vi r 

do tudi vlomilci — Predrznost »
METLIKA — Kakšen epilog lahko 

imajo dolge vrste čakajočih pred ban
čnimi okenci za dvige deviz, dokazujejo 
dogodki, ki smo jim te in nekaj minulih 
dni priče po Beli krajini. Očitno je na
mreč, da ljudje bankam in državi ne za- 

pajo, marke, dolarje, franke, lire in ši
linge tlačijo v nogavice in jih hranijo 
doma, to pa poleg njih ve še kdo.

Vlomilcev prav nič ne moti, če so 
lastniki hiš doma, prisegajoč na njihov 
trden sen jih obiskujejo ponoči. V Do
bličah in Blatnikih pri Črnomlju je bilo 
pred tedni kar nekaj takih vlomov, ko 
so storilci obiskali štiri stanovanjske hi
še v urah, ko so prebivalci sladko spali. 
Neovirano so preiskali prostore — 
spalnic so se seveda izogibali — in s se
boj odnesli za 12.600 dinaijev gotovine, 
deviz, ročnih ur in zlatnine. Podobni 
dogodki so se ponovili te dni.

V noči na 16. november, ko so last
niki sanjali kdove kakšen sen, je nekdo

PADEL POD VLAK

KRŠKO — 50-letni Mile Ignič iz Do- 
bojaje v nedeljo, 18. novembra, ob 18.45 
na železniški postaji v Krškem skušal sto
piti na vlak, ko se je ta še premikal. Pri tem 
mu je spodrsnilo, tako da gaje vagon stis
nil ob peron. Hudo poškodovanega Igniča 
so odpeljali v brežiško bolnišnico, kjer so 
mu morali amputirati nogo.

OPEKARNA 
ODPIRA VRATA

ZALOG Prav zato, ker je bilo 
v zadnjem času kar precej slišati o 
Opekarni v Zalogu, so se v podjetju 
odločili, da v sredo, 28. novembra, 
od 10. do 14. ure odprejo vrata to
varne za vse, ki se želijo prepričati o 
neškodljivosti proizvodnje opeke za 
okolje. Obiskovalcem bodo pred
stavili podjetje, njegovo zgodovino, 
razvojni program in poskušali s 
strokovnjaki odgovoriti na vse za
stavljena vprašanja.

PO DOLENJSKI 
DEŽELI

• Kulturna in umetniška raven 
dolenjskih tolovajev se strmo vzpenja. 
O tem priča tudi vlom v vikend Ljub
ljančanke Mileve P., kateri so ne
znanci minule dni odnesli tri umetniš
ke slike, vredne vsaj 35.000 dinaijev.

• Po prodajalni Mercator Stan
dard v Novem mestu se je prejšnji te
den sredi belega dne sprehajala oseba, 
iščoč primemo darilo zase. Odločila 
seje za ličen jedilni pribor, vreden 946 
dinarjev. Zaenkrat ni jasno le, kako ga 
je neopazno odnesla mimo blagajne 
in trgovcev.

• Jože K. iz Straže si je v gozdu 
nad domačo vasjo pripravil drva za 
zimo, toda za njihov prevoz je poskr
bel nekdo drug. Kdo in kam jih je od
peljal, ni znano, Jože bo moral znova 
sekati.

• Novomeščanka Mojca P. je v 
nedeljo popoldne pustila pred gostiš
čem Loka nezaklenjeno vozilo, v 
njem žensko torbico, v njej pa osebne 
dokumente, kupone za vožnjo pri 
AMD, očala ter knjigo. Koliko si bo 
tat z vsem naštetim pomagal, je drugo 
vprašanje, še najbolj prav mu bo pri
šla torbica.

Morilcu podarili pet let zapora
Višje sodišče je znižalo kazen Silvu Plutu, ki je letos zverinsko umoril 22-letno 

dekle, od dvajsetih na petnajst let zapora_________________
NOVO MESTO, LJUBLJANA — Zverinski in gnusni uboj, do katerega je prišlo 

letošnjega 16. februarja na travniku ob Kolpi blizu Rosalnic, je dobil končni epilog. 
22-letnega Silva Pluta z Božakovega, ki je svoji sovaščanki, enako stari Marjanci 
Matjašič, namenil strašno smrt, je senat novomeškega temeljnega sodišča obsodil na 
najvišjo možno kazen dvgjset let. Višje sodišče v Ljubljani mu je na obravnavi, ki ji je 
predsedoval Anton Žitko, te dni zmanjšalo kazen na vsega 15 let zapora. Čemu? 

Kot je znano, je novomeško sodišče

strašnih mukah in predsmrtnem strahu, 
bila je žrtev nepotešene spolne sle izpri
jenca, ki je bes in gnev stresel nad ne
močnim dekletom.

Višje sodišče v Ljubljani je novo
meškemu očitalo le to, da pri Silvu Plu
tu ni dovolj upoštevalo olajševalnih

Plutu zavoljo poskusa posilstva odmeri
lo 2 leti in 6 mesecev zapora, zavoljo 
umora na grozovit način je dobil 20 let 
zapora in takšna je bila tudi izrečena 
enotna kazen. Plutov zagovornik se je 
zoper njo pritožil, zahteval je nižjo ka
zen zavoljo zmotne ugotovitve dejan
skega stanja, kršitve kazenskega zakona 
in odločb o kazni. Resnici na ljubo naj 
takoj zapišemo, daje Višje sodišče do
mala v vsem pritegnilo ugotovitvam in 
spoznanjem novomeškega senata. Ni 
moglo mimo tega, da je Plut dekletu

prizadejal več kot 30 vbodov z nožem, 
tudi ni moglo sprejeti trditve, da ni šlo 
za umor na grozovit način. Zagovornik 
je sicer trdil, daje zločinec potem, ko je 
Marjanco zabodel v prsi in trebuh in je 
ta, po njegovem, izgubila zavest, dekle
tu milostno prerezal vrat, da bi ji skraj
šal trpljenje. Toda dejstva kažejo, daje 
dekle dojemalo vse dogajanje, da je na
vzlic številnim bodom bila pri zavesti, 
tudi potem ko ji je zločinec prerezal 
vrat. Marjanca je življenje izgubila v

okoliščin. Bila je pravzaprav ena sama 
— njegova mladost. Fant se namreč

NEPOVABLJEN
OBISKOVALEC

ŠE TEHNIČNI 
PREGLEDI?

KOČEVJE — Zastava avto v Kočevju, 
ivtomobi-

Kraje žag se nadaljujejo
DOBRAVA — 63-letna Marija Novak 

iz Dobrave pri Trebnjem seje 5. novem
bra vsega pol ure zadrževala izven hiše. 
Dovolj, da jo je obiskal neznanec in ji 
zmaknil 400 dinaijev.

Storilci so se preselili v trebanjsko občino
BARAKA POGORELA 

DO TAL

kjer prodajajo nove in rabljene avtomob 
le, opravljajo preventivne preglede mo
tornih vozil itd., je te dni zaprosil, da bi 
smel opravljati še tehnične preglede mo
tornih vozil. Občinski izvršni svet nima 
nič proti temu predlogu, če bo firma zago
tovila vse potrebne pogoje za opravljanje 
take dejavnosti.

NA PREHODU ZBIL 
OTROKA

TREBNJE — Serija tatvin motornih 
žag po Dolenjski se nadaljuje. Pred me-

NEUSTREZEN KRUH

RIBNICA — Tržna inšpekcija je 
v ribniški občini letos do 30. sep
tembra odvzela v prodajalnah 7 
vzorcev živil, od tega štiri vzorce 
kruha. Vsi ti vzorci so bili vzeti pri 
zasebnikih, ugotovitve pa so bile 
take:

Pekama Djordjevski: mlečni kruh 
ni ustrezal, beli kruh je ustrezal.

Ivan Francelj, »Zlati klas«: ovse
ni kruh peka Ajdiča iz Sodražice ni 
ustrezal zaradi vsebnosti tujkov; 
hrenovke hot-dog niso ustrezale za
radi prevelike vsebnosti polifos- 
fatov.

Ana Henigman, »Hani«: črni 
kruh peka Kovačiča iz Dobrepolj ni 
ustrezal.

Zasebno podjetje KVM: roški sir 
primeren in prav tako primerni 
uvoženi špageti Italy.

O poročilu tržne inšpekcije in 
drugih inšpekcij bo na jutrišnji seji 
razpravljala občinska skupščina 
Ribnica.

sečem so se tovrstne kraje, praviloma iz 
nezaklenjenih garaž, dogajale po Beli 
krajini, storilci sedaj že nekaj časa »ope
rirajo« na trebanjskem koncu.

Prejšnji teden je nekdo obiskal neza
klenjen hlev 47-letnega Antona Fortu
ne iz Malih Dol pri Trebnjem in mu 
odnesel motorno žago Stihi ter električ
no kotno brusilko Bosch. Fortuna je ob 
vsaj 8.000 dinaijev. Se večja pa je ško
da, ki jo je v noči na 16. november utr
pel Marko Kocjan iz Ljubljane. Slednji 
je mokronoške miličnike obvestil, da 
mu je nekdo vlomil v prostore žage za 
razrez lesa, ki jo ima v Mirni vasi pri 
Trebelnem. Predrznež je zmaknil dve 
motorni žagi znamke Husquama, poleg 
tega pa še vrtalni stroj in svedre. Kocjan 
je oškodovan za okoli 20.000 dinaijev. 
Miličnike in kriminaliste čaka trdo 
delo.

MIHOVICA — Pregretje dimnih cevi 
je 7. novembra okoli 13. ure zakrivilo po
žar v baraki Marije Kostrevc iz Mihovice. 
Ogenj seje pojavil med kuhanjem kosila. 
Najprej se je vžgalo ostrešje, nakar se je 
požar razširil na vso barako in jo upepelil. 
V baraki je zgorel tudi kavč in še nekaj 
stvari, škode pa je za 20 tisočakov.

Več požarov
zbil po vozišču, pri čemer seje Manca i 
srečo le laže poškodovala.

Še požigi trave
TREBNJE — V prvi polovici letošnje

ga leta so imeli v trebanjski občini 16 po
žarov, toliko so jih imeli lani v vseh dva
najstih mesecih. Ker jih je bilo leta 1989 še 
enkrat toliko, kot sojih našteli leto poprej, 
trebanjski sekretariat za ljudsko obrambo

VLOMI V POŠTO 
IN TRGOVINI

obiskal stanovanjsko hišo v Grmu 
Podzemlju, dodobra pregledal vel 
prostorov, odšel pa z rekordnim 
nom. Poleg dinarjev in 8.000 mar 
odnesel še nekaj zlatnine, tako di 
skupne škode za 63.650 dinarjev, 
nekaj bolje jo je odnesel lastnik sta 7“° 
vanjske hiše v Bereči vasi pri Met 
15. novembra zvečer, ko je bila I 
prazna, je vanjo prišel neznanec, pl 
kal stanovanje, naposled pa odnesel 
bundi in precej zlatnine, tako da je i 
de za 16.500 dinaijev.

dogajanja ni kesal, ob izreku kazni je bil 
ravnodušen. In prav zavoljo njegove 
mladosti, nekaj pa tudi zaradi tega, ker 
novomeški senat po mnenju Višjega 
sodišča ni dovolj upošteval Plutove 
zmanjšane prištevnosti v času dejanja, 
mu je kazen za umor znižalo na le 14 let 
zapora, potrdilo pa izrečeno kazen 2 leti 
in 6 mesecev zaradi poskusa posilstva. 
Enotna kazen, ki je s tem dokončna in 
pravnomočna, je tako 15 let zapora.

B. B.

NEZAKLENJENE 
GARAŽE VABIJO

opozaija, da bi morali v občini kako za
ustaviti tako rast. Če bi veljale ostrejše

Nat
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Ob takšni predrznosti storilcev, 
vlamljajo ne glede na to, ali so lasti 
doma ali ne, opozorilo zagotovo ni 
več. In če že pri roki ni primernega Man 
nega trezorja za hrambo vrednč ^eP° 
predmetov in deviz, bi kazalo razmi °rez 
o pomoči psa čuvaja, vgradnji alart ^rve< 
naprave, nemara o čem tretjem. Čas 
razmere, v katerih živimo, nas uče, 
bo takšnih dejanj jutri še več.

^ so bil 
IpiBu
so na
Dašo

NOVO MESTO — 31-letni Jože Turk 
z Dolža se je 14. novembra ob 14.30 peljal 
z osebnim avtom po cesti od Žabje vasi 
proti Metliki, Ko je v Gotni vasi pripeljal 
do prehoda za pešce, vozila ni ustavil, če
prav je cesto takrat prečkala 8-letna Man
ca Špendal iz Gotne vasi. Dekle je zadel in

SEVNICA — V noči na 15. november 
je neznani storilec vlomil v pošto, nato v 
prodajalno laške Izbire, Market Sevnica 
in v Mercatoijevo železnino. V vseh treh 
primerih je prostore temeljito pregledal, 
odnesel pa predvsem denar, tako da je 
skupne škode za okoli 5.000 dinarjev.

-------------------------------------- ' lale ž
_ , 'ale dZakon se fe*
ne meni

Po z 
Zaigra 
|z 10:

za bolečinoii
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Za tiste, ki so otrokm^ \ 
pahnili v nevarnost, z^*

»sezaikona in kazni ni
' 'bi ek

NOVO MESTO — Že poltre .___
mesec je tega, kar je na novomeŠ 
Cesti herojev prišlo do hude pr 
metne nezgode. Pri pogrebnem z> 
vodu je ob cesti obležal hudo ranjt 
učenec 3. razreda osnovne šole Ka 
ja Rupena, Davor Lovrenčič. Hipi 
otroške nepazljivosti je bil dovolj, t ^ ^ 
ga je med vožnjo po najprometnej ina s| 
novomeški cesti, ob kateri je vsi tkrat 
kodnevno na tisoče šolarjev, zl Pnj 
avtomobil griče■LZa fanta in njegove starše je WT;> ■ 

gjj "tilda

P
hujše mimo, Dejan je prejšnji tet 
zapustil bolnišnico. Toda družinsk 
veselje ob otrokovi vrnitvi v top 
zavetje domačega okolja, ob spo 
nanju, da je Dejan s pomotftR[\ 
zdravnikov dobil težak boj, je bi nizir, 
skaljeno dan ali dva kasneje. V p "i Lo 
štnem nabiralniku je ležalo obvei ',|'ina 
lo Zavarovalne skupnosti Triglav, |?°č 
katerem od družine Lo vrenčič ter) j/9 > 
jo, naj zavarovalnici povrne 728 d jjj? 
škode, povzročene na osebnem e ^ 
tomobilu s trkom v otroka. Enak -5qq 
obvestilo bi Lovrenčičevi prejeli i
Davorja danes ne bi imeli več.

jotkon se za bolečino ne meni, njegov 
določila so stroga in jasna.

Pa vendar! Davor in stotine nj1 
govih starejših ali manjših vrstnik> No\ 
vsakodnevno hodi ob cesti, kateri libra 
občinski možje namenili najgostei J&č« 
promet. Ulico, ob kateri so pok 
osnovne šole s tisoč učenci še sre ^ 
nje šole, so spremenili v najproml ! 
nejšo novomeško vpadnico, 
kom pa v bran pred stotin 
osebnih avtomobilov, tovomja 
in avtobusov namenili le slab me 
širok pločnik in nekaj nezavaroVl 
nih prehodov za pešce. Za tiste, kij 
otroke pahnili v vsakodnevno 
ganje in nevarnost, zakona in ka 
ni! Namesto njih jo bodo danes j 
čali Davorjevi starši jutri kdo dn 

B.BUE

TREBNJE — Za Belo krajino je na vr
sti trebanjski konec: nezaklenjene garaže 
vabijo obiskovalce. To je občutil Dra

kazni glede nevarnega požiganja suhe tra
ve in podrasti, ki se ljudje veijetno bolj

Mrzelj iz Stehanje vasi, kateremu sta izgi
nili kar dve motorni žagi, vredni 10.000
din. Približno v istem času je nekdo stopil 
tudi v garažo Martina Pekolja iz Gombiš- 
ča. Odnesel je električni kotni rezilni stroj 
in poseben izvijač. Škode je za 8 tisočakov.

• V zvezi s požari v občini kaže zaradi 
dvojega omeniti vreme. Suša v februar
ju in marcu je nedvomno kriva za nekgj 
požarov, v nobenem primeru pa letos še 
ni zagorelo, da bi udarila strela.

JEMAL DELE 
POČITNIŠKIH PRIKOLIC

ČRNOMELJ — 34-letni Srečko T. iz 
Črnomlja je utemeljeno osumljen, da je iz 
suhorskega obrata IMV, kjer je tudi zapo
slen, ukradel več delov počitniških priko
lic in sijih prilastil. Vrednost delov naj bi 
bila 1.518,50 dinarjev, zoper Srečka pa bo 
te dni podana kazenska ovadba temelj
nemu javnemu tožilcu.

POPRAVEK
V prejšnji številki objavljenem prispei 

ku pod naslovom »Kaj se dogaja v IM
Adria in stanovanjski zadrugi« je tiskarski 
škrat potvoril člen Zakona o kazenskem
postopku, na podlagi katerega je krimina
listična služba UNZ Novo mesto opravila 
pregled dokumentacije v IMV Adria. Šlo 
je namreč za člen 151/II omenjenega za
kona in ne za 152. člen.

premišljeno lotevali te »zapoznele koš
nje«, ki seje poslužujejo očitno vsako leto 
več, kaže na enega možnih ukrepov 
sekretariat.

Sedem in s tem največ požarov je bilo, 
veijetno prav zaradi omenjenih požigov, v 
kmetijski dejavnosti, šestkrat je ogenj 
ogrožal stanovanja, v dveh primerih je šlo 
za požar na vozilu, enkrat pa so morali ga
silci posredovati v industriji. Za morebitne 
poznejše analize bo komu mogoče koristil 
podatek, da je največkrat gorelo ob 
sredah.

L. M.

Z AVTOM SE JE PREVRNIL — 27- 
letni Zlatomir Popovič iz Novega mesta se 
je 13. novembra ob 23. uri peljal z oseb
nim avtom po dolenjski magistrali od 
Mačkovca proti Otočcu. Tuje med vož
njo po tčvem nepreglednem ovinku vozilo 
zdrsnilo v desno, nato pa nazaj na levo, 
kjer je trčilo v zemeljski vsek in se prevrni
lo na bok. Popovič je bil lažje ranjen, ma-

pešakinjo Pavlo Jakše 
poškodovala.

terialne škode pa je bilo za 10 tisočakov. 
ZADELA PEŠAKINJO — 17. no-

NA MAGISTRALKI OBRAČAL^ *>m 
VORNJAK — 27-letni avstrijski T' 
Ijan Klaus Schnabl je 12. novembr*.
18.55 vozil tovornjak s prikolico med; ""a 
grebom in Ljubljano. V Mačkovcu jev |>|a 
lo zapeljal na parkirni prostor in tajj' i^( 
vornjak obračal v smer proti Zagre^

vembra ob 5.30 se je 22-letna Jožica 
Vidmar iz Jurke vasi peljala z osebnim av 
tom iz Dolenjskih Toplic proti Novemt 
mestu. Na Potoku je zaradi vožnje pi 
zu desnemu robu ceste trčila v 49-

tistem trenutku je z osebnim avtom Pj tga 
sti pripeljal švedski državljan Izet Se?Jv. A

ovemu
irebli-
-letno

sil \JI Ifieijai svtsjsm ui«avijan im — - . V ^

ki mu trčenja navzlic zaviranju ni U5” Tr. 
preprečiti. 60-letni Serdar se zdraviv' »|(Q
vomeški bolnišnici, materialne škodel^ tje° 
za 25.000 dinarjev. *ilir



Pred zadnjo stopnico
Naslednjih nekaj dni bo odločilo, kako blizu so 

Pionirjevi odbojkarji jugoslovanskemu vrhu

NOVO MESTO - Že lep čas 
odbojkarji novomeškega Pionirja 
niso imeti takšne priložnosti, kot jo 
imajo tokrat. Resda so že pred pri
četkom prvenstva napovedovali, da 
jim je edini cilj letos uvrstitev v A I- 
Ugo med osem najboljših odbojkar
skih kolektivov v Jugoslaviji, toda 
lakih obljub je bilo tudi v preteklosti 
neka/, vse po vrsti pa so se izjalovile. 
Kako bo letos?

Dobršen del odgovora na to bo 
znan že jutri, ko bo v dvorani pod 

,a Marofom gostovala doslej še edina 
’ne neporažena ekipa Strumice. Ta je 
“ brez dvoma največje presenečenje 

prvega dela prvenstva, toda malo je 
verjetno, da bodo Strumičani v tak
šnem slogu prvenstvo tudi zaključili 
K jesenskemu izkupičku jim je na
mreč veliko pripomogel žreb, z vse
mi neposrednimi tekmeci za vrh — 
lo pa so Pionir, Vardar Tutun in 
Spartak — so igrali doma. Sedaj j ih 
zapored čakajo vroča gostovanja, 
prvo že jutri v Novem mestu. Zmaga 
bi pionirjevce, če so seveda včeraj v 
zadnjem jesenskem kolu doma opra- 

1 vili s Salonitom, popeljala na prvo

\

mesto. Toda časa za slavje tudi v 
tem primeru ne bo, kajti že v na
slednjem kolu jih čaka nov derbi 
Nasprotnik Novomeščanov bo v 
Skopju ekipa Vardarja Tutuna, ki 
se želi na vsak način vrniti med naj
boljše prvoligaše. Šele uspeh tudi v 
tem srečanju bi Pionirju prinesel 
spokojnejše nadaljevanje, boj za 
naslov bi bil s tem bržkone že odlo
čen. Naslednjih nekaj dni bo torej 
najpomembnejših v zgodovini no
vomeške moške odlx)jke. Sedanja 
ekipa Pionirja je prejšnji teden do
kazala, da je takšnemu bremenu 
lahko kos. Vrsta je dovolj izkušena, 
na njenem čelu je izkušen in preka
ljen trener, forma Novomeščanov se 
je od tistega nesrečnega poraza v 
prvem kolu v Strumici stopnjevala 
od tedna do tedna, najbolje je to po
trdila sobotna zmaga v Subotici

Naposled je vendarle nastopil 
čas, da novomeška moška odbojka 
prestopi še tisto zadnjo stopnico, ki 
pelje v jugoslovanski vrh. Ta pa ne
kaj pomeni tudi v Evropi

B. BUDJA

Jutrišnji točki vodita na vrh
Že jutri prva tekma drugega dela prvenstva v A 2-ligi med Pionirjem in Strumico

— Zmagi nad Bihačem in Spartakom
S pospešeno hitrostjo se je včeraj končal prvi del tekmovanja v prvi zvezni A 2- 

odbojkarski ligi. Igralci novomeškega Pionirja so jesenski del sklenili s tekmo, ki so 
jo včeraj zvečer odigrali v dvorani pod Marofom proti Salonitu, že v petek pa se boji 
za točke nadaljujejo. Pričenja se namreč drugi del prvenstva, v Novo mesto pa pri- 
haja vodilna ekipa Strumice, nasprotnik, kije Novomeščanom prizadejal doslej edi
ni poraz. Toda pojdimo po vrsti.

Kar dve izredno težki tekmi so pionir- 
jevci odigrali prejšnji teden v pičlih treh 
dneh, obe v gosteh. V sredo so gostovali 
pri Bihaču, v soboto so odigrali veijetno 
najpomembnejše srečanje prvega dela v 
Subotici proti Spartaku, ekipi, ki je No
vomeščanom velik dolžnik. Novomeščani 
so obe tekmi dobili in s tem ob ugodnem 
razporedu srečanj v drugem delu prven
stva postali tudi najresnejši kandidat za 
osvojitev naslova prvakov. Tekme v Bi
haču Novomeščani niso pričeli najbolje: 
prvi niz so gladko izgubili. Vse pa se je 
spremenilo, ko je v igro na mesto podajal
ca vstopil Brulec. Pioniijevci so dobili tri 
sete zapored in osvojili dragoceni točki. 
Izkušnje iz tega srečanja so uporabili tudi 
v soboto v Subotici. Namesto Smrketa je 
znova zaigral Brulec, ob njem pa še Jovič, 
Povšič, Marič, Petkovič in Gavrilovič. Še 
posebej prvi štirje so bili za igralce Sparta- 
ka, ki so pred tedni v Novem mestu na 
polfinalnem pokalnem turnirju tako pre
pričljivo ugnali gostitelje, največja ovira in 
so hkrati najzaslužnejši za točki, ki jih je, 
roko na srce, le malokdo pričakoval.

'Portna sreča je rokometašicam kočevske Opreme v soboto obrnila hrbet. Potem 
bile še nekgj minut pred koncem tekme 7. kola II. zvezne lige v Umagu proti 

"Pi Burje Centrocoopa na pragu zanesljive zmage — vodile so namreč že z 18:14 
®° na koncu sklonjenih glav zapuščale igrišče.

zadnjih sekundah praznih rok
Rokometašice kočevske Opreme izgubile že dobljeno tekmo proti Burji

AEROBIKA 
V TREBNJEM

^ pa so v dobri formi, so Kočevke napo- 
**le že prejšnjo soboto, ko so gladko 
*ale do takrat vodilni Mlinotest, to pa 
Potrjevale tudi večji del tekme v Uma- 
“o začetnem vodstvu gostiteljic s 7:3 

uigrale kot prerojene, dobile prvi pol- 
!? 10:9 in z učinkovito igro nadaljevale 
11 v drugem delu. Deset minut pred 

% ™cem so vodile že z 18:14, nato pa je 
_ neverjeten preobrat. Oprema do 

"ca tekme ni dosegla zadetka več, 
K alke Burje pa so 20 sekund pred kon- 
rg h še zadnjič zatresle mrežo Štefanišino- 

ln točki sta ostali doma. Poraz Kočevk 
^zadnje ni tragičen, četudi je šlo za 
oi ekip pri dnu lestvice, popravnih izpi-

a'- - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - - -
m
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TREBNJE — V telovadnici tukajšnje 

iptre osnovne šole se bo začel 7. decembra 
,■ ( 17. uri tečaj za vaditeljice aerobike.
’ kj bo vodila dr. Mirjam Bravničar, pri- 
■jna strokovnjakinja iz Ljubljane, in bo 

f-S krat zapored ob petkih od 17. do 19. 
zt ■■ Prijave za tečaj zbira ZTKO Trebnje, 

“ričeva 2, tel. 44-102. Tečaj bodo iz- 
ni. “*>. če se bo prijavilo vsaj deset 
'd^didatk.

't MALI NOGOMET 
V ČRNOMLJU

^ČRNOMELJ — NK Bela krajina or- 
" j'|zira I. in 2. decembra v športni dvo- 
P JVLoka tmir v malem nogometu. Pri- 
ef 'l"na znaša 1.000 dinarjev, nakazati jo 
iv. |!*®4 na žiro račun 52110 — 678 — 
•rj 'j®, ekipe pa jo lahko poravnajo tudi 
j dan žrebanja, ki bo 30. novembra ob 
- • uri v prostorih kluba. Vse dodatne in- 
i Racije je moč dobiti na telefon (068) 

. j -S00 med 18. in 22. uro.

USTANOVNA 
SKUPŠČINA 

A TRIATLONCEV
^OVO MESTO — V soboto, 24. no- 

|“fa, bo v domu športov na Loki, Zu- 
^čevo sprehajališče 1, ob 18. uri usta- 

skupščina triatlonskega društva, 
ina, na katero so ljubitelji tega 

Ina prisrčno vabljeni, bo v sejni sobi.

tov za obstanek v ligi bo še dovolj; zaskrb
ljuje pa način, na katerega je Oprema iz
gubila že dobljeno tekmo. Temu grenkemu 
spoznanju bo moral strokovni štab Ko
čevk posvetiti nekaj časa in dela. Upajmo, 
da se kaj takega ne bo ponovilo v soboto,

SPET PLAVAJO
RIBNICA — V »Šolo v naravi« so 

učenci ribniških šol odhajali pred leti na 
morje. Zadnja tri leta pa imajo tako šolo 
kar v domačem plavalnem bazenu. Za 
učence četrtih razredov se je začela 8- 
dnevna šola v naravi v bazenu 12. novem
bra. Pričakujejo, da se bodo za tako šola
nje v ribniškem bazenu odločili tudi 
učenci drugih šol v občini in izven nje, npr. 
Velikih Lašč in Kočevja.

M.G.-č

Najboljši 
telovadci 

v Trebnjem
V soboto pokal gim- 
_______nastike_______

TREBNJE — Zaključek letošnje 
gimnastične sezone, ki je bila ena na
juspešnejših v zgodovini tega športa 
po Cerarjevem obdobju, bo v soboto 
v Trebnjem. Za dolenjske ljubitelje 
gimnastike vsekakor izredno razvese
ljiva vest, kajti v trebanjski športni 
dvorani bodo v soboto nastopili do
mala vsi, ki v Jugoslaviji v tem športu 
karkoli pomenijo.

Že ob 10. uri bo v dvorani OŠ Jože 
Slak-Silvo 17. pionirski gimnastični 
pokal Slovenije, ob 16. uri pa 22. po
kal gimnastike, na katerem naj bi v 
moški konkurenci med ostalimi na
stopil tudi naš edini olimpijec v tem 
športu na igrah v Seulu Lojze Kol
man. Organizatorja tekmovanja sta 
Gimnastična zveza Slovenije in Zveza 
telesnokultumih organizacij Trebnje.

ko Kočevke računajo na tretji par točk; v 
goste jim namreč prihaja zadnjeuvrščena 
Lokomotiva.

V prvi moški republiški ligi nič novega. 
Boj za vrh je bržkone že odločen, igralci 
Inlesa Rika, kijih lahko le še čudež pripe
lje do boja za naslov prvakov, so v soboto 
brez večjih težav doma opravili s ptujsko 
Dravo. Po katastrofalnem porazu v Tr
bovljah je tudi to nekaj, čeprav razočara
nja nad dosedanjimi dosežki ne morejo 
več popraviti. Bolj zanimivo je pri dnu. 
Ormož, Krško in Dol, nemara tudi Do
bova, so ekipe, ki se bodo do konca borile 
za obstanek. Krčani so v soboto ostali 
praznih rok na domačem igrišču, bolj ali 
manj pričakovano jih je premagal škofje
loški Šešir. Tudi Diobovčani že kar nekaj 
časa niso okusili slasti zmage, iz tedna v 
teden so bližje dnu, izkupiček dobrega 
starta je domala izničen. T udi v soboto do
lenjske ekipe z izjemo Inlesa Rika na kak
šno bero točk ne morejo računati. Še po
sebej ne Krčani, ki potujejo v goste k 
vodilnemu Rudariti STT; Dobovčane ča
ka Ferrotehna, le Ribničani bi po vseh na
povedih morali brez težav opraviti z Veli
ko Nedeljo.

Za konec še pogled v drugo slovensko 
ligo, kjer Trebanjčani nadaljujejo zmago
vito serijo; tokrat so po zaslugi razpolože
nega strelca Strajnaija in vratarja Panger
ca premagali Radeče, že v soboto pa je na 

redu veliki derbi v Črnomlju. Tako
momaljci kot Trebanjčani se potegujejo 

za vrh, v prvo SRL pa vodi le eno mesto.

PORAZA KEGLJAŠKIH 
VRST

KOČEVJE — V nadaljevanju prven
stva v I. republiški kegljaški ligi je ekipa 
Kočevja v moški konkurenci izgubila v 
gosteh dvoboj s Tekstino s 5160:4818, 
medtem ko so dekleta proti istemu na
sprotniku izgubile z 2413:2291. Po šestih 
odigranih kolih so kegljači Kočevja s še
stimi točkami na 6. mestu, dekleta pa se 
bore za obstanek in so trenutno z dvema 
zmagama deveta.

spoi
Črn

I CEPINOM
prostorih Planinskega društva Novo mesto, Novi trg 4, pričela 

1'stična šola, namenjena tistim, ki se zanimajo za plezanje, turno smučanje in hojo po 
?P°tju. Šola je razdeljena na teoretični in praktični del, vaje pa bodo potekale v doma- 
? Plezalnem vrtcu v Luknji. Šolo bosta vodila gorski reševalec in inštruktor alpinizma. 

_/ £»vzlic slabemu vremenu so se pred dnevi v plezalni center Arco ob Gardskem jezeru 
J?hji odpravili Dominik Krese, Mojca Slava, Silva Štransberger in Jože Jaki. Večje 

j) SV|8e jim je preprečilo deževje, vseeno pa so preplezali nekaj smeri: Via Katia (Vl/A 1, 
Variante Guenay (VI —, 50 m) in Bauleni Village (VI —, 50 m).

I Armeškem pa je Dominiku Kresetu uspelo preplezati smer Child in time (Vlil, 15 
U j^Koglu v Kamniških Alpah pa je z Jožetom Jakijem splezal Zupanovo smer (VI —,

fy>nian Mihalič in Siniša Trputec sta v Ospu splezala smer Medo (V, 100 m). 
s.'ajbolj obiskana planinska točka v ribniški občini je Sv. Ana (920 m) v Mali gori. 

k v ^ladi so tu začeli člani Planinskega društva Ribnica graditi planinsko kočo, ki sojo 
Lk teh dneh spravili že pod streho. Večino dela so opravili prostovoljno, zbirali pa so 

<’■ C^do tudi še material in denar za nakup materiala. Doslej jim je pri tej gradnji največ 
'č. ™agal Riko. V koči bo 20 ležišč. Dograjena pa bo predvidoma prihodnje leto.

i» ^Vinsko društvo pa je že pred dvema letoma dokončalo markacijo »Ribniške pla
tin poti«, uradno pa je še vedno niso odprli, čeprav je že vso obhodilo okoli 200 slo
je1 JJ*'h in hrvaških planincev. Pravijo, da bodo to otvoritev združili z odprtjem pianin
ih Judoma pri Sveti Ani, kjer se planinska pot tudi začne. Pot ima 17 kontrolnih točk 
i5|t -jAna, Stene sv. Ane, Grmada, Ortneški grad (stari), Sv. Gregor, Kadice, Kržeti, Dom 
v1 j/sgnigori, Ogenjca, Jelenov žleb, Turn, Rezinski vrh, Bele stene, Glažuta, Grčarice, 
. p1 (j°še, Črni vrh) in se jo da prehoditi v 34 do 35 urah, se pravi v treh dneh. Prenočeva
ti možno v Turističnem domu na Grmadi, na Travni gori in Glažuti, nato pa bo še v 

"•skem domu, ko bo odprt.

Za slovo šesta zmaga?
Pričakovan poraz Elana v Velenju — V zadnjem je- 
________ senskem kolu doma s Kladivarjem________

Čeprav so se napovedi uresničile, no
gometaši novomeškega Elana z igro in re
zultatom v Velenju niso razočarali. Bati se 
je bilo namreč, da bodo elanovci po viso
kem porazu doma proti Svobodi zaigrali 
brezvoljno, toda bili so celo na pragu 
presenečenja.

Dodobra so morali nogometaši velenj
skega Rudarja, vodilne ekipe v SNL, pre
znojiti svoje drese, da so vknjižili sicer na
črtovani točki. Še posebej Kostrevc je bil 
nenehna nevarnost za domačo obrambo,
v 13. minuti je bil tudi strelec izenačujoče
ga zadetka. Šele v drugem delu so Velenj
čani strli odpor Novomeščanov, vendar so 
se morali v zadnjih minutah krepko po
truditi, da ni prišlo do presenečenja. Kot je

JESENSKI NASLOV 
KOČEVCEM

KOČEVJE — V nedeljo je bilo odi
grano zadnje kolo v ljubljanski medobčin
ski nogometni ligi. Nogometaši Kočevja 
so doma po ogorčeni borbi z 3:2 (2:0) 
premagali Radomlje, zadetke pa sla dose
gla Rajšelj 2 in Muhvič. S to zmago si je 
enajsterica Kočevja priigrala naslov jesen
skih prvakov.

PLESNI TEČAJI ZA 
ODRASLE

NOVO MESTO — Plesna šola Novo 
mesto pripravlja plesne tečaje za odrasle, 
ki bodo od nedelje, 25. novembra, dalje 
potekali v telovadnici osnovne šole v Br- 
šljinu. Začetni tečaj se bo pričel ob 16. uri, 
nadaljevalni ob 18. in izpopolnjevalni ob 
20. uri, prijave pa sprejema plesni kljub na 
mestu tečaja. Vabljeni!

spodbuda, hkrati pa dokaz, da tudi ženska 
odbojka v Novem mestu stopa med naj
boljše slovenske ekipe.

B. B.

Prvega dela prvenstva je konec, že v pe
tek se pričenja drugi. Prvo kolo prinaša 
tudi derbi prvenstva, ki lahko spremeni 
vrh lestvice. V športni dvorani pod Maro
fom se bosta ob 18. uri pomerili ekipi Pio
nirja in Strumice; slednja je zagotovo naj
večje presenečenje prvenstva, kajti veijet
no ga ni bilo, ki bi si pred pričetkom bojev 
za točke upal napovedati, da bodo Stru
mičani jesenski prvaki. Jutrišnja zmaga bi 
Novomeščane popeljala na prvo mesto, 
zato bo pomoč s tribun še kako dobro
došla.

Izredno pomembni točki pa so v soboto 
vknjižile tudi dekleta LIK Kočevja, ki so v 
7. kolu II. zvezne lige v Ljubljani ugnale 
Tabor Jadran s 3:2. Po razburljivih štirih 
nizih je zmagovalca odločal peti set, ki se 
igra po pravilu tie break. Gostiteljice so 
povedle že z 12:9 in srečanje se je zdelo od
ločeno, toda Kočevke so v nepozabnem 
finišu osvojile kar 6 točk zapored in prese-

• Kot že rečeno, bo prvo srečanje 
drugega dela prvenstva v I. zvezni A 
2-ligi med Pioniriem in Strumico ju
tri, v petek, ob 18. uri v športni dvo
rani pod Marofom.

netljivo, a zasluženo zmagale ter tako po
pravile spodrsljaj iz prejšnjega kola.

Serijo imenitnih sobotnih dosežkov do
lenjskih odbojkarskih vrst pa so zaokroži
le pionirjevke, ki so v derbiju kola v Gor
njem Gradu pripravile največje preseneče
nje: s 3:2 so ugnale ekipo Ljubnega, ki je 
ob Kopru Cimosu največji kandidat v bo
ju za naslov. Ob tem ne gre prezreti, da so 
Novomeščanke nekaj tednov poprej pri
zadejale doslej edini poraz tudi Koprčan
kam. Eno in drugo daje jasno sporočilo: 
Pionirjeva ekipa je brez dvoma sposobna 
poseči tudi v boj za naslov; za mlado in ne
izkušeno odbojkarsko vrsto Novomeš- 
čank je to vsekakor veliko priznanje in

BRELIHOV MEMORIAL 
KRANJCU

SEVNICA — V jedilnici sevniške Lisce 
je ŠK Milan Majcen pripravil tradicional
ni, že 12. šahovski turnir za memorial Du
šana Breliha. Udeležilo se ga je 18 igral
cev, zmagal pa je Toni Kranjec iz ŠK 
Milan Majcen s 14 točkami, kolikor jih je 
na drugem mestu zbral tudi njegov klub
ski kolega Lovičar. Sledijo pa: Volčanjšek 
(Krško) 13, Povše 12, Derstvenšek 12, J. 
Blas 10,5, Mesojedec (vsi ŠK Milan Maj
cen) 10,5 itd.

J. BLAS

PODVIG
IGRALCEV GOJA

KRAGUJEVAC — Novomeški igral
ci goja so na državnem prvenstvu, kije bi
lo od 16. do 18. novembra v Kragujevcu, 
dosegli svoj največji uspeh doslej. Na pr
venstvu prve lige, kjer je nastopilo 6 ekip, 
so zasedli drugo mesto, pri tem pa dosegli 
enako število točk kot zmagovalna vrsta 
Niša. Dodajmo, da je v posamičnem seš
tevku najboljši dosežek na prvi deski do
segel Novomeščan Bizjak. Poleg njega so 
v ekipi nastopili še Jukič, Matoh, Harlan- 
der in Gaspari.

S TURNEJE S POLNIM IZKUPIČKOM — Čeprav so se v taboru novomeških 
odbojkarjev še kako bali enotedenske turneje, med katero so v štirih dneh odigrali 
kar dve prvenstveni tekmi, eno v Bihaču in drugo v Subotici, so se domov vrnili s 
polnim izkupičkom. Med najzaslužnejšimi za tak razplet sta gotovo Marič (na tleh) 
in Jovič. Prav od njiju je v dobršni meri odvisen tudi izid jutrišnjega derbija, ko se 
bosta pod Marofom pomerili ekipi Pionirja in Strumice. (Foto: B. B.)

BESEDO IMAJO ŠTEVILKE

bilo pričakovati, so elanovci s tem pora
zom izgubili nekaj mest na lestvici, po 14. 
kolu so tako deseti, še pred štirinajstimi 
dnevi so bili peti. Razlike na lestvici so pač 
majhne, zdi pa se, da sta izpadu iz lige naj
bližje Partizan Hmezad in Medvode. No
vomeščani bodo v zadnjem kolu jesenske
ga dela prvenstva v nedeljo igrali doma z 
Ingradom Kladivaijem; zmaga bi jim pri
nesla spokojen zimski počitek in mimo 
spomladansko nadaljevanje prvenstva, na 
katerem bi si lahko privoščili še kaj več od 
boja za obstanek. To pa je bil navsezadnje 
tudi cilj ekipe, kije na nekaj srečanjih po
kazala, da ji je mesto v gornji polovici 
lestvice.

odbojka

Ogrinc, 
č, Klun,

I. ZVEZNA A 2 LIGA, moški, 6. 
KOLO: SPARTAK — PIONIR 1:3 
(-11,5, -8, —8)

Pionir: Jovič, Povšič, Petkovič, 
Gavrilovič, Smrke, Marič, Brulec, 
Travižan, Goleš, Berger, Mestnik.

5. KOLO: BIHAC — PIONIR 1:3 
(6, —9,—16, —10)

Ostali rezultati 6. kola: Salonit — 
Bihač 3:2, Strumica —Jedinstvo In- 
terplet 3:0, Varda Tutun — Prva peto- 
letka 3:0.

LESTVICA: L Strumica 12, 2. 
Pionir 10,3. Vardar Tutun 8,4. Spar
tak 6,5. Bihač 4,6. Prva petoletka 4, 
7. Salonit 2, 8. Jedinstvo Interplet 2.

Včeraj sta se v zadnjem kolu prvega 
dela pomerili ekipi Pioniija in Saloni
ta, že v petek pa pod Marofom igrata 
Pionir in Strumica.

II. ZVENA LIGA, zahod, žen
ske, 7. KOLO: PARTIZAN TA
BOR — LIK KOČEVJE 2:3 (14, 
-9,-6, 8,-12)

LIK Kočevje: Levstik,
Vidmar, Turk, Ibrahimovič,
Briški, Hočevar, Drobnič.

LESTVICA: 1. Pulj 14 ... 5. LIK 
Kočevje 6 itd.

V prihodnjem kolu igrajo Kočevke 
doma z Novo Gorico.

I. SOL, ženske, 7. KOLO: LJUB
NO - PIONIR 2:3(13,-13, 14, 
-9,-13)

Pionir: Brulec, Ostroveršnik, Po
dolski, Koncilja, Hočevar, Poreber, 
Kučera, Šteblaj, K. Vemig, J. Vemig.

LESTVICA: 1. Koper Cimos 12,2. 
Ljubno 10,3. Topolšica Kajuh 10,4. 
Krim 10,5. Pionir 10,6. Mežica 8 itd.

Pari prihodnjega kola: Pionir — 
Topolšica Kajuh, Koper Cimos — 
Paloma Branik, Fužinar — Ljubno 
itd.

rokomet
II. ZVENA LIGA, ženske, 7. 

KOLO: BURJA CENTROCOOP 
—OPREMA 19:18(9:10)

Oprema: Štefanišin, Klarič, Lindič, 
Guštin 4, Vuk, Križman 1, Jerič 8, 
Bejtovič 1, Dragičevič 4, Kersnič, 
Petek.

LESTVICA: 1. Modea Šparta 12... 
10. Buija 6, 11. Ferrotherm 6, 12. 
Oprema 4, 13. Kranj 2,14. Lokomo
tiva 0.

Pari prihodnjega kola: Oprema 
Kočevje — Lokomotiva, Modea 
Šparta — Burja, Kranj — Vis itd.

SRL, moški, 7. KOLO: INLES 
RIKO - DRAVA 26:24 (16:11)

Inles Riko: Lapajne. Djokič 3, 
Mohar, Šilc 2, Marolt, Mihelič 3, Le
sar 7, Tomšič 3, Fajdiga 2, Jurič 6, 
Abram, Škaper.

KRŠKO — ŠEŠIR 26:32 (12:16)
Krško: Imperl, Kekič 5, Keše 2, 

Verstovšek, Iskra 10, Voglar 2, Mar
tinčič 4, Žagar 1, Šebalj 1, Urbanč 1, 
Rakar, Božič.

PREDDVOR — DOBOVA 35:27 
(17:12)

Dobova: Polovič, B. Leve 1, S. 
Deržič 4,1. Deržič 2, Večerič 1, Žibert 
4, Glaser 13, Radanovič 2.

LESTVICA: I. STT Rudar 14 ... 6. 
Inles Riko 9,11. Dobova 4,13. Krško 
1.

Pari prihodnjega kola: Inles Riko 
- Velika Nedelja, STT Rudar - Kr
ško, Ferrotehna — Dobova itd.

II. SRL, moški, 7. KOLO: AKRI- 
POL TREBNJE — RADEČE 22:19 
(14:11)

V naslednjem kolu je na sporedu 
srečanje med Črnomljem in Trebanj
čani.

nogomet

SNL, 14. KOLO: RUDAR (V) — 
ELAN 3:2 (1:1)

Strelca za Elan Kostrevc v 13. in 
Kroni v 82. minuti

Elan: Hrovat, Markovič (Mesoje
dec), Hadžič, Kramar (Štubljar), Pa
vlin, Milanovič, Jurišič (Povše), V. 
Primc, A. Primc, Kroni, Kostrevc.

LESTVICA: 1. Rudar (V) 22, 2. 
Slovan 21 ... 10. Elan 13,11. Steklar 
11 itd.

Pari prihodnjega kola: Elan — In
grad Kladivar, Ljubljana —Rudar 
(V), Jadran Lama — Steklar itd.

košarka

II. SKL, center, 7. KOLO: POD
BOČJE — SMELT OLIMPIJA 
86:80 (34:48)

Podbočje: Vega 26, Krajcar 25, 
Krošelj 12, Bubalo 7, Krivokapič 6, 
V. Jurečič 5, Rozman 3, M. Jurečič 2.

DELOVNA AKCIJA 
ZA TENISAČE

NOVO MESTO — Upravni odbor te
niškega kluba Novo mesto pripravlja za to 
nedeljo, 25. novembra, zaključno delovno 
akcijo na svojih igriščih. Akcija se bo zače
la ob 10. uri dopoldne. Vsi člani in članice 
so najlepše vabljeni.

ČASTEN PORAZ V VELENJU — Nogometaši novomeškega Elana so v nedeljo 
dodobra namučili vodilno ekipo v SNL, enajsterico velenjskega Rudarja, saj so iz
gubili tesno z 2 J. Upati je le, da bodo napadalci (na posnetku je v akciji Štubjjar, 
drugi z leve je Plevnik) vsaj enako razpoloženi tudi v nedeljskem zadnjem jesenskem 
kolu, ko pride v Portovald ekipa celjskega Ingrada Kladivarja. (Foto: B. B.)

PODBOČJE 
NIZA ZMAGE

PODBOČJE — Košarkarji Podbočja 
nadaljujejo serijo zmag na prvenstvu II. 
republiške lige — center. V 7. kolu so do
ma ugnali ekipo mladincev Smelta Olim
pije s 86:80, potem ko so gostje prvi polčas 
dobili s prednostjo 14 košev. V tem delu sc 
gostitelji nikakor niso mogli otresti treme 
zato pa so v nadaljevanju zaigrali kot pre 
rojeni in ob bučnem bodrenju številnil 
gledalcev preobrnili potek tekme in rezul 
tat. Tako so znova dokazali, da ima Pod 
bočje danes ekipo, ki bi lahko brez teža' 
igrala v l .SKL.

V SOBOTO IN NEDELJO 
SMUČARSKI SEJEM

NOVO MESTO — Smučarsko druš
tvo Rog organizira v soboto in nedeljo, 24. 
in 25. novembra, v športni dvorani pod 
Marofom tradicionalni smučarski sejem. 
Vrata dvorane bosta oba dneva odprta 
med 9. in 19. uro, na sejmu pa bo na pro
daj nova in rabljena smučarska ter druga 
športna oprema; prav tako bo organizira
na komisijska prodaja, na voljo bodo 
strokovni nasveti, ogledati si bo moč vi
deo filme, da ne naštevamo vsega.
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PETEK, 23. XI.
0.458.35— 11.15 in 14.095 

TELETEKST 
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK
9.00 DELFIN FLIPPER, 15. del 
9.25 POGUM ZA TVEGANJE:

PIONIRJI SODOBNE KIRUR
GIJE, 4/5

10.15 PODMORNICA, nemška nadalj., 
5/6

11.05 VIDEOSTRANI
14.20 VIDEO STRANI
14.30 SVET NA ZASLONU, ponovitev
15.00 ŽARIŠČE, ponovitev
15.30 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEOSTRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK 

TEDNIK, ponovitev
18.05 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE
18.05 GRADOVI: KAKO SO JIH NA

PADLI, ponovitev

(amer. film) —21.30 Zagrebški sejem jaz
za — 22.20 Denvnik — 22.40 Poročila v 
angleščini — 22.45 Oddaja o kulturi — 
0.10 Poročila

HTV 1

TV koledar — 10.00 Nedeljsko dopoldne 
za otroke — 11.00 Kmetijska oddaja —
12.00 Resna glasba — 13.05 Daktari (se
rijski film za otroke) —13.55 TV družin
ski magazin: Kulinarični kotiček; Maske 
smrti (angl. film) — 18.45 Risana serija 
— 19.10 TV sreča — 19.30 Dnevnik 2 —
20.00 Boljše življenje (humor, serija) — 
20.50 Midin dotik (znanstvenopopulama 
serija) — 21.40 Dnevnik 3 —22.20 Poro-

ALLES GUTE,

14.55 VIDEO STRANI 
15.05 MOZAIK, ponovitev 

NEMŠČINA — ALL
24 Ipknia

15.35 SOVA, ponovitev
16.35 POSLOVNE INFORMACIJE 
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ŠOLSKA TV

SOBOTA, 24. XI. 
SLOVENIJA 1

8.05 — 1.10 TELETEKST
8.20 VIDEO STRANI
8.30 IZBOR TEDENSKE PROGRAM

KE TVORNOSTI 
8.30 NEMŠČINA ALLES GUTE,

22. lekcija 
9.00 MUZZY, angleščina za najmlajše 

(9/20)

8.15 Poročila — 8.20 TV koledar — 8.30 
Spored za otroke —10.00 Izbor iz šolske
ga programa — 11.30 Obzoije (dok. mo
zaik) — 13.30 Izbrali smo za vas —14.30 
Mladinski film —16.10 TV teden —
16.30 En avtor, en film — 16.55 Poročila 
—17.00 Sedmi čut — 17.10 Narodna 
glasba — 17.40 Brat Farrar (angl. nadalj., 
3/6) — 18.10 Dokumentarna oddaja — 
18.55 Risanka — 19.30 Dnevnik 2 — 
20.00 Ground zero (avstralski film) —
21.30 Dnevnik — 21.55 Športna sobota 
— 22.15 Prisrčno vaši — 23.00 Zabav
noglasbena oddaja — 23.45 Poročila

čila v angleščini — 22.05 Športni pregled 
22.50 Glasba za lahko noč —

23.50Poročila

PONEDELJEK, 26. XI. 
SLOVENIJA 1

9.15 RADOVEDNI TAČEK 
)NCI

4/y
10.05 KRIŽEM KRAZEM

9.30 LONČEK, KUHAJ
9.40 ČEBELICA MAJA

NEDELJA, 25. XI. 
SLOVENIJA 1

18.40 HOV!, angl. naniz., 9/11 
" ’> RISANKA19.05 I
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2 
19.55 VREME
19.59 ZRCALO TEDNA
20.20 NEBU NAPROTI, amer. dok. seri

ja, 9/12
21.20 ZAKON V LOS ANGELESU, 

amer. naniz., 28/42
22.10 DNEVNIK 3, VREME
22.30 SOVA:

RDEČILO ZA USTNICE, amer. 
film

0.35 VIDEO STRANI

10.35 O. WILDE: INFANTINJIN ROJ
STNI DAN

11.15 ALF, amer. naniz., 4/24 
11.40 NAŠA PESEM 
12.10 VIDEO STRANI, ponovitev L 

oddaje
12.50 VIDEO STRANI
13.00 VIDEOGODBA, ponovitev 
13.45 LEPA NAŠA DOMOVINA: SO

CIALNO ZAVAROVANJE, po
novitev zabavnoglasbene oddaje, 
2/5, B

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 16.45 Ša
hovska olimpiada — 17.30 Studio Mari
bor: Tele M — 19.00 Videomeh (ponovi
tev) - 19.30 Dnevnik — 20.00 Žarišče
— 20.30 Ex libris: O Juliju Bettetu in 
vzgoji pevcev — 21.25 Erič Ericson iz 
APZ France Prešeren (zborovski koncert)
- 22.50 Vprašajte ZIS - 23.50 Medna
rodno prvenstvo v namiznem tenisu (po
snetek iz Niša) — 0.50 Satelitski programi

14.15 CIKLUS FILMOV WALTA DIS- 
NEYA:
OTROKA KAPITANA GRAN
TA, amer. film

15.50 ŽARIŠČE, ponovitev 
16.20 SOVA, ponovitev
16.50 EP VIDEOSTRANI
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE 
17.00 DNEVNIK 1
17.05 BALKANSKO PRVENSTVO Vi BALKANSKO PRVENSTVO V 

KOŠARKI — JU:BOLG ARIJA 
I DIVJI SVET ŽIVALI, angl. po-18.30 DIVJI SVET ŽIVALI, angl. po- 
ljudnoznan. serija, 3/14 

19.00 RISANKA

HTV 1
9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Kapetan Grom in vojaki prihodnosti 
(amer. naniz.) — 10.00 Šolski program

19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2 
19.55 VREME 
19.59 UTRIP
20.20 ŽREBANJE 3x3 
20.35 ONA + ON
22.10 DNEVNIK 3, ŠPORT, VREME
22.30 SOVA:

ULICA DALANCY, amer. film 
1.00 VIDEOSTRANI

8.00 — 0.25 TELETEKST 
8.15 VIDEOSTRANI 
8.25 OTROŠKA MATINEJA:

ŽIV ŽAV
HOV!, angl. naniz., 9/11 

9.40 GRADOVI: KAKO SO JIH NA
PADALI, 11/13

10.10 ZGODBA O HOLLYWOODU, 
angl. dok. serija, 8/10

10.30 PRI HUXTABLOVIH, amer. hu
mor. serija

11.00 DOMAČI ANSAMBLI: FANT
JE TREH DOLIN

11.35 KMETIJSKA ODDAJA
12.35 PRISLUHNIMO TIŠINI
13.15 TITANIC, ponovitev
14.45 ALTERNATIVE 4, poljska na

dalj., 4/9
15.35 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE
17.00 DNEVNIK 1
17.05 ŽANDAR V NEW YORKU, 

franc, film
18.50 RISANKA
19.00 TV MERNIK
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 D. Jančar: PRIMOŽ TRUBAR, 

TV nadalj., 1/4
21.20 ZDRAVO
22.40 DNEVNIK 3, VREME
23.00 SOVA:

8.35 — 10.55 in 15.10 — 1.10 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK, ponovitev

MITI IN LEGENDE ISLAMSKIH 
LJUDSTEV
CICIBAN, DOBER DAN 
MPF CELJE
UTRIP, ZRCALO TEDNA, MER
NIK

10.45 VIDEO STRANI 
15.25 VIDEO STRANI 
15.35 SOVA, ponovitev 
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE 
17.00 DNEVNIK 1 
17.05 MOZAIK, ponovitev 

ZDRAVO
18.30 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE

18.10 SPORED ZA OTROKE IN 
MLADE

19.15 RISANKA
19.20 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 NEKOČ V LISBONI, portugalska 

naniz., 4/4
21.00 MOJO PESEM IGRAJO 

KONCERT LOSANGELESKEGA 
FILHARMONIČNEGA ORKES
TRA

22.00 DNEVNIK 3, VREME
22.20 SOVA:

19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2 
19.55 VREME 
20.05 FILM TEDNA

EL DORADO, madžarski fili 
21.40 NUK V LJUBLJANI, 2. odd) 
21.50 DNEVNIK 3, VREME 
22.10 KLUB 10, oddaja HTV 
23.00 SOVA:

1.10 VIDEO STRANI

I

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 18.(X 
brezkončnosti sveta (potopisna repor 
4/4) — 18.30 Alpe Jadran — 19.00 
'io Maribor — 19.30 Dnevnik — 2 
portna sreda — 22.30 Svet poroča

ČETRTEK, 29. XI. 
SLOVENIJA 1

SLOVENIJA 2
8.35 — 1.05 TELETEKST

16.00 Satelitski programi — 16.40 Svet 
športa — 17.30 Študio 2 Koper — 19.00 
Tamburaška skupina Bisernica iz Reteč in

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 K. Čapek: POŠTARSKA PR-1

madžarski ansambel za ljudsko glasbo — 
19.30 Dnevnik — 20.00 Danes v skupš
čini — 20.45 Žrebanje lota — 20.50 Gra
dovi na Slovenskem, 12/13 — 21.20....

HTV 1

18.30 RADOVEDNI TAČEK 
iČEB18.45 ČEBELICA MAJA 

19.10 RISANKA 
19.20 TV OKNO 
19.30 DNEVNIK 2 
19.55 VREME
20.05 A. Hieng: GLUHIN MOŽ NA 

MEJI, drama TVS
21.15 OSMI DAN
22.05 DNEVNIK 3, VREME
22.25 TISTI ČAS — KONCERT PO

EZIJE
23.15 SOVA:

9.15 Poročila — 9.20 TV koledar — 9.30 
Otroška oddaja — 10.00 Šolski program
— 12.00 Poročila — 12.20 Satelitski pro
gram —16.40 Video strani — 16.25 Po
ročila — 16.30 TV koledar —16.40 Mali 
svet — 17.10 Šolski program — 17.40 
Hrvaška danes — 18.25 Številke in črke
— 18.45 Znanost — 19.15 Risanka 
—19.30 Dnevnik 2 — 20.00 Oče bom 
(italij. nadalj.) — 20.45 Žrebanje lota — 
20.55 Kontaktni magazin — 22.25 Dnev
nik 3 —22.45 Poročila v angleščini
22.50 Kino klub Evropa: Kritje in 
kamuflaža (grški film) — 0.20 Poročila

SLOVENIJA 2
16.00 Satelitski programi — 17.30 Studio 
Ljubljana — 19.30 Dnevnik — 20.00 
Lepa naša domovina: Trgovina (zabav
noglasbena oddaja, 3/5) — 20.35 Po sle
deh napredka — 21.05 Sedma steza 
(športna oddaja) — 21.25 Omizje

SREDA, 28. XI. 
SLOVENIJA 1

— 12.00 Poročila — 12.10 Video strani
— 12.20 Satelitski program: Staro za no
vo vas — 16.25 Poročila — 16.30 TV ko
ledar — 16.40 Kapetan Grom in vojaki 
prihodnosti — 17.10 Pogovori o znanosti: 
Mikrobiologija — 17.40 Hrvaška danes
— 18.25 Številke in črke — 18.45 Taksi 
(amer. humor, naniz.) — 19.10 Risanka
— 19.30 Dnevnik — 20.00 Same laži

SLOVENIJA 2
14.15 Videonoč (ponovitev)—18.15 Ša
hovska olimpiada (dnevni pregled) — 
19.00 Pri Huxtablovih (amer. humor, seri
ja) — 19.30 Dnevnik — 20.15 Filmske 
uspešnice: Miza za pet (amer. film) —
22.15 Satelitski programi

SLOVENIJA 2
10.00 Oddaja za JLA in igrani film —
13.00 Športno popoldne —19.30 Dnev
nik — 20.00 Veselje do lepe oblike (ne
mška izobraž. oddaja, 4/4) — 20.45 
V ulkani (franc, poljudnoznan. serija, 1 /6) 
—— 21.15 Žetev 90 (dok. oddaja) — 21.55 
Športni pregled —22.40 Satelitski pro
grami
HTV 1

TOREK, 27. XI.
8.35— 12.05 in 14.10 — 23.45 

TELETEKST 
8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK 
9.00 ZGODBE IZ ŠKOUKE 
9.30 ŠOLSKA TV

8.35 — 12.10 in 15.10 — 1.20 TELE
TEKST

8.50 VIDEO STRANI 
9.00 MOZAIK
9.00 ŽIV ŽAV
9.50 A. Hieng: GLUHI MOŽ NA ME

JI, drama TVS
11.05 NEKOČ V LISBONI, port. na

dalj., 4/4
12.00 VIDEO STRANI 
15.25 VIDEO STRANI

-apel 
UICA

35 BRRR... BIPBIP 
9.50 MOZAIK, ponovitev 

11.25 ZAKON V LOS ANGELESL 
del

12.15 DOMAČI ANSAMBLI: ANS. 
BEL OTTAVIA BRAJKA

12.50 HANS CHRISTIAN ANDERi 
amer. film

14.35 VIDEO STRANI 
14.45 DRUGA GODBA:

LJUDSKI PEVCI Z NOTRŠ 
SKEGA

15.15 MOZAIK, ponovitev
16.00 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJ
17.00 DNEVNIK 1
17.05 MOZAIK — ŠOLSKA TV, p 

vitev
18.10 SPORED ZA OTROKE 

MLADE
TELESKI 90: PRIPRAVIMf 
NA SMUČANJE 
ALF, amer. naniz., 5/24

19.10 RISANKA
19.15 TV OKNO
19.30 DNEVNIK 2
19.55 VREME
20.05 VOJNE USODE, angl. na« 

2/7
21.05 TEDNIK
22.10 DNEVNIK 3, VREME
22.30 TRIBUTE TO BENNY G 

MAN
23.30 SOVA:
0.35 VIDEO STRANI

SLOVENIJA 2
15.35 SOVA, ponovitev
16.55 POSLOVNE INFORMACIJE

10.00 V HRIBIH SE DELA DAN... 1/8 
10.30 NEMŠČINA - ALLES GUTE,

9.30 Horizonti — 9.45 Poročila — 9.50

24. lekcija 
10.50 SEDMA STEZA 
11.10 OSMI DAN 
11.55 VIDEO STRANI

17.00 DNEVNIK 1 
17.05 MOZAIK, ponovitev 
17.05 VULKANI, franc, poljudnoznan. 

serija, 1/6
17.35 PO SLEDEH NAPREDKA 
18.20 SPORED ZA OTROKE IN 

MLADE 
19.10 RISANKA

16.00 Satelitski programi — 18.00 ZI 
ba Simona Wiesenthala: Morilci so 
nami (angl. — madž. film, 1/2) — 1] 
Dnevnik — 20.00 Festival kajkavsk? 
pevke Krapina 90 — 20.40 Divji svj 
vali (angl. poljudnoznan. serija, 4/H
21.00 Mali koncert — 21.20 Poguj 
tveganje: Pionirji sodobne kirurgije (| 
poljudnoznan. serija, 5/5) — 22.1Č' 
čemi gost —22.55 Komedija na sle 
skem odru — J. Genet: Služkinji

Tone Jakše 
Milan Markelj KJE 80 TISTE STEZIGE ?

OD KOD PRAZNOVANJE 
NEDELJE?

Prav ta mitični prizor žrtvovanja bika 
so dali v 3. stoletju vklesati v živo skalo 
udora v gozdu ob nekdanji rimski cesti 
trije možje. Kdo so bili, je težko napisati, 
ker različni dostopni viri navajajo raz- 
lina imena. Iva Curk v knjižici Mitreji 
na Slovenskem piše, da so to bili Publius, 
Proculus in Firminus. Na tabli ob mitre
ju pa je besedilo, ki so ga napisali učenci 
črnomaljske srednje šole, kot kaže po 
drugačnih virih, saj je tam navedeno, da 
so svetišče postavili trije sinovi Publija. 
Naj bo kakor koli že, mitrej pri Rožancu 
ni samo samoten in odmaknjen, sprem
lja ga še nekaj ugank, ki jih nisva mogla 
razvozlati. V Menaševem Evropskem 
umetnostnem leksikonu sploh ni ome
njen, čeprav mitreji na Slovenskem niso 
pogosti. Kot je znano, so ohranjeni samo 
štirje, od tega kar trije v okolici Ptuja. 
Belokranjski pa prav zaradi tega, ker je 
na drugem koncu Slovenije, dokazuje, 
da je bil Mitrov kult zares precej razšir
jen tudi v naših krajih.

Omenjeni ustanovitelji mitreja pri 
Rožancu bi težko našli bolj primeren 
prostor za ponazoritev Mitrove kamni
te zibelke, kot je samotna gozdno globel 
nad sedanjo železniško progo Semič —

Črnomelj. Skozi naravno odprtino med 
skalami obiskovalec stopi navzdol v 
prostor, ki je kot nekakšna skalnata 
dvorana brez stropa. Na največji skali je 
vklesan komaj še berljiv napis, pod njim 
pa je upodobljen bog Mitra pri ubijanju 
bika. Okoli osrednjega prizora so podo
be živali iz iranske mitologije. Levo in 
desno sta vklesana dva moška v vzhod
njaških oblačilih, eden z dvignjeno, 
drugi pa s spuščeno baklo, predstavljata 
pa Sonce in Mesece, pomembna simbola 
Mitrovega kulta.

Kdo bi vedel, kaj vse so slišale mogoč
ne skale, v kakšnih jezikih se je dvigala 
molitev pod krošnje dreves, zgrnjenih 
nad naravnim svetiščem, koliko mož se 
je udeleževalo tajnih obredov in žrtve
nih gostij? O Mitrovem kultu in skriv
nostnih obredih vemo namreč zelo ma
lo. Vse, kar zgodovina ve, je rekonstru
irano z napisov v ostankih mitrejev, 
drugih izročil ni, ker je bilo verstvo 
strogo mistično, posvečenci pa so se z 
njegovo vsebino seznanjali postopno in 
niso smeli o njem ne govoriti in ne pisa
ti. Vemo pa, da so bile ženske iz verstva 
izključene, to pa je, kot bi z malce zlobe 
lahko rekli, zagotovilo, da nekaj ostane 
tajno. Žal je res tudi, da je Mitrov kult 
zaradi stroge molčečnosti in eksklu
zivnosti izgubil bitko z drugimi verstvi, 
ki so se pojavljala v rimskem cesarstvu, 
posebej še mlado krščanstvo. Mitrov 
kult je izginil iz zgodovine, krščanstvo 
pa je osvojilo svet. Zanimivo je, da imata 
obe verstvi marsikaj skupnega, saj sta 
zrasli iz enakih korenin, le da krščan
stvo ni bilo tako zaprto vase kot Mitrov 
kult. Lep primer povezanosti obeh ver
stev je praznovanje nedelje, Gospodo
vega dne. Strokovnjaki trdijo, da je pre
vzeto iz Mitrovega kulta, in sicer iz 
praznovanja Sončevega dneva. Nekate
ri zahodnoevropski jeziki so staro poj
movanje ohranili, saj je nedelja v an
gleščini Sunday, torej Sončev dan, v 
nemščini pa Sonntag, kar pomeni isto.

čuva kačja kraljica, do tajnega groba 
hunskega kralja Atile. Po Beli krajini je 
zakopanih precej zlatih telet, bi lahko 
rekli, če bi seveda verjeli v vsako bajko. 
Še posebej veliko se je govorilo o zlatem 
teletu, zakopanem na Kučarju pri Pod
zemlju. Zlatega teleta tam sicer niso 
odkrili, so pa arheologi našli ostanke 
utrjene prazgodovinske naselbine iz 1. 
tisočletja pred našim štetjem. In tudi v 
globeli pri Rožancu se je namesto zlate
ga teleta pokazal stari relief.

Kdo je prvi odkril ta belokranjski mi
trej, nisva mogla zvedeti. Prof. Jože Du
lar, nekdanji ravnatelj Belokranjskega 
muzeja, nama je omenil, da so mitrej 
raziskovali že v stari Avstriji. Kustodi
nja Belokranjskega muzeja Andreja 
Brancelj pa je povedala, da v muzeju 
hranijo odlitek reliefa že nekaj desetle
tij. Vsa sreča, da so odlitek naredili, saj je 
danes relief hudo zlizan, tako da je mo
goče natančneje razbrati, kaj je na 
njem, samo iz odlitka. Kot kaže, je belo
kranjski mitrej zadela usoda, ki je dan
danes značilna za mnoge zgodovinske 
spomenike. Onesnaženo ozračje jih po
spešeno uničuje. Kar je nekdaj zob časa 
naredil v tisočletjih, zdaj onesnažen 
zrak opravi v desetletju. Zaradi tega bi 
mitrej morali nekako zaščititi, sicer bo 
lahko čez deset let ostala od njega le go
la, zlizana skala.

STARO SE UMIKA 
NOVEMU

Prvi najin sogovornik je bil Danilo Ko- 
šele, edini popotnik na železniški po
staji Otovec.

ZLATO TELE
Ko sva stala ob starodavnih kamnih, 

sva začutila dih skrivnosti, ki se kraja še 
danes drži. Ko sva prisluhnila jesenski 
tišini in spokoju med skalami, se nama 
ni zdelo prav nič čudno, da so ljudje ver
jeli, da je na tem kraju nekaj skritega. 
Domačini so verjeli, da je tu zakopano 
zlato tele. Ljudska domišljija sploh rada 
povezuje stara sveta mesta s pogani, aj
di, zakladi in podobnim. Nič koliko pri
povedi je krožilo in še kroži med ljudmi 
o zakopanem zlatem teletu, ki je sino
nim za vsakršne zaklade, od tistih, ki jih

Kar ostala bi v spokojni globeli in 
morda pogledala za skritim zakladom, 
pa naju je pot klicala naprej. Krenila sva 
po progi proti Selom pri Otovcu. Okoli 
naju se je razprostiral skalnat, trd svet, 
tipičen za te kraje. Kjer je bilo mogoče, 
so ljudje zorali ali prekopali zemljo in 
posadili ter posejali, kar se je dalo. Da je 
bil vsakdanji kruh res trd, zgovorno 
pričajo številni kamni in skale, ki jih je 
vsepovsod dosti. Mali vinogradi ob progi 
so videti, ker niso več odeti v zelenje trt, 
kot zasneženi, toliko apnenčastih skal 
se blešči med rdečkasto zemljo. V dalja
vi je v gozdu pela motorna žaga in naju 
opominjala, da je jesen že krepko stopi
la v deželo.

Kaj kmalu sva prispela na malo želez
niško postajo Otovec. Do leta 1947 se je 
imenovala Sela pri Otovcu, torej po kra
ju, kjer stoji. A so jo preimenovali po 
večjem. Med vojno so postajo požgali 
Nemci in tako dopolnili število požga
nih poslopij na Selih. Že pred njimi so 
namreč Italijani pritikali rdečega pete
lina po okoliških zidanicah. Seveda 
zato, ker so bili ti kraji obljudeni s parti

zani. Na Selih je imel Glavni štab Slove
nije od leta 1944 do osvoboditve kurir
sko VDV—postajo, propagandni oddelek, 
tehniko in celo godbo.

Vojska je še sedaj tu. Ob progi sva vi
dela stražarja, ki naju je budno opazo
val. Del proge je zamrežen, zgrajena je 
vojaška nakladalna postaja in zgradba 
za stražo. Kaj vse se skriva v gozdovih 
za progo, pa kdo bi vedel! Nama je padel 
v oči predvsem velik napis na beton
skem opornem zidu, ki stoji natanko 
nasproti perona, tako da ga vsak popo
tnik mora prebrati. In prav značilno je, 
da je napis v srbohrvaščini. Kaj tudi bi s 
slovenščino, ko se ve, kateri jezik naj bi 
bil državni in nekoč tudi edini, kot so 
upali nekateri načrtovalci bodočega 
razvoja Jugoslavije, med njimi tudi vi
soki predstavniki JLA, kot je bil, deni
mo, general Kosta Nadj. Socrealistična 
napisna masaža popotnikov. Kako tuje 
deluje v teh časih!

Na peronu je stal osamljen popotnik, 
prvi človek, ki sva ga srečala v hladnem 
jesenskem jutru. Zanimalo naju je, ka
ko bi prišla do slovitega viadukta, ki so 
ga med vojno zminirali partizani. Dani
lo Košele, kot se mož piše, nama je po
vedal, da sicer tu živi že veliko let, da pa 
ni domačin. Doma je iz Novega mesta, v 
Belo krajino pa se je priženil. Za viadukt 
je vedel, a še predno bi se lahko pogovo
rili kaj več, je pripeljal vlak in možakar 
je moral odpotovati.

Ko sva nadaljevala pot v vas, sva hitro 
uvidela, da ni kaj dosti pripovedovati, 
kako se pride do viadukta, saj se je skozi

meglo v daljavi zarisal njegov mog^ 
obris.

Na poti skozi naselje Sela pri Oto 
sva presenečena opazovala, koliko 
rih hiš se je še ohranilo v tem kraju- 
je sicer, da so ob njih zrasle tudi n< 
vendar so bile tiste lesene hišice, bo 
same, bodisi že vključene v novogi 
njo, prava paša za popotnikove 
željne videti tudi nekaj utripa prete 
sti. Drugače pa je bil kraj prav tako ti 
zaspan kot Lokve. Morda je bil tudi 
radi te tihote videti tako zelo zapuši 
ne samo zaradi starin in ostankov p< 
šene hiše, mimo katerih sva šla.

Sprva sva se namenila, da bova šla 
po progi vse do viadukta. A ko sva 
že mimo Sel, sva v ravnici pod nam« 
gledala cerkvico s pokopališčem. S< 
da naju je pritegnila. Vedela sva ž«
prej, ko sva načrtovala pot, da gr«
cerkev sv. Jerneja, v bližini kated 
našli ostanke rimskih grobov. Videl 
sva tudi, da mimo nje pelje cesta, pri 
nejša in prijetnejša za hojo kot pa j« 
sut gramoz ob železniških tirih. U1 
sva jo čez drn in strn, se prebila skol 
vidno obžgan gozdiček, prepoln k 
nja, in prišla na spodobno pot.

Okoli cerkvice, ki jo zgodovinski 
omenjajo že v 16. stoletju, se razpro« 
manjše pokopališče. Prav zdaj ga v0 
ni širijo in obzidavajo z novim ob 
jem. Ko sva se sprehodila po njem, 
opazila, da je val nov^a in spremf 
močno zapihal tudi med nagrob« 
Starih skoraj da ni več. Vsi so obnovi 
po sedanjem okusu z veliko marm1 
in bleščave. Nekdanji nagrobniki, 1 
sicer skromnejši, vendar nekako 
vaško pokopališče primernejši in sk 
nejši z okoljem, so se morali umak1 
Nekaj zapuščenih sva našla nalož« 
na starem delu obzidja.

O rimskih grobovih pa ne duh« 
sluha. Niti navadnega napisa ne.

Jesen je razkrila zapuščine preteklo
sti na Selih pri Otovcu, ruševine in sta- Cerkev sv. Jerneja pri Otovcu l- 
ra poslopja, ki jih pomlad in poletje za- gleduje skozi jesensko jutranjo 
grinjata v zelenje. co z veličastnim viaduktom.
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Sredi Ložnice, naselja do
ber  streljaj iz Žalca, stoji hi
šica. Na prvi pogled ji je vi
deti, da ni bila pozidana 
včeraj. A kakršnakoli že je, 
nudi zavetje in dom trem 
prebivalcem. Poleg nje ra
ste na ruševinah starega 
hleva druga. Nova. Tista, ki 
jo Mirko gradi z lastnimi ro- 
katni. Nič posebnega prav
zaprav, saj tam naokoli hiše 
rastejo kot gobe po dežju. 
Pa vendar je drugače. Mir
ko Lebar je stoodstotni in
valid.

Usodne so bilo 
ledene stopnice

Ime Mirko Lebar sta pred 
petintridesetimi leti v ptuj
ske matične bukve zapisala 
mati gospodinja in oče, zidar 
po poklicu. Brez posebnosti 
so minila otroška leta, Mirko 
je končal rudarsko šolo in si 
poiskal delo v tamkajšnji to
varni aluminija. Kdo ve kam 
bi ga vodila življenjska pot, 
če se nekega zimskega dne 
ne bi z vlakom napotil v me
sto. Po novo obleko. Ni mi 
bilo lahko drezati po stari, 
a najbrž nikdar zaceljeni ra
ni, Mirko pa je pripovedoval 
mirno. Kot da ne gre.zanj, 
temveč za nekoga drugega.

»Bila je zima, veliko ljudi 
se je tistega večera vračalo 
z vlakom. V gneči mi je spo
drsnilo na ledenih stopni
cah, padel sem in tako se je 
pač zgodilo, da sem danes na 
invalidskem vozičku.«

Pot do vozička je bila dol
ga. Najprej je Mirko prebil 
nekaj časa v bolnišnici 
v Ptuju, kjer so mu amputi
rali obe nogi. Iz Ptuja so ga 
napotili v Zavod za rehabili
tacijo invalidov v Ljubljano, 
Potem še enkrat na klinični 
center, pa spet nazaj v Za
vod. Tam je Mirko spoznal 
ženo Aleksandro, danes že 
upokojeno učiteljico. Njun 
prvi skupen dom je bil v Za
logu pri Ljubljani, kjer je na 
svet prijokala Rene, danes 
dijakinja prvega letnika kon- 
fekcionarske šole v Celju.

V majhni, nekoliko temni 
jedilnici teče najin pogovor. 
Lori, prikupna psička, se sti
ska h gospodarju. Ina, prava 
pasja mrcina, šolana ovčar
ka, ima svoj kot zunaj hiše. 
Lebarjeva sta hišo na Ložni
ci kupila pred slabimi deseti
mi leti. »Odlično se počutim 
tukaj, čeprav žena včasih po
tarna, da bi najraje vse sku
paj prodala. Sam pa sem rad 
tukaj, med temi ljudmi. Le

Mirku, Aleksandri in Rene delata družbo še mala Lori in 
ovčarka Ina.
toliko bi rad postoril. Dvoriš
če je v razsulu, streha pušča, 
rad bi pregradil sobo med je
dilnico in Renejino sobo, 
kjer je zdaj le zasilna pregra
da, tudi vlaga ni ravno prijet
na sostanovalka,« razlaga 
Mirko. Pa ni v tem nič jadi
kovanja, nič tarnanja. »Saj 
imam še vedno dve roki in 
počasi bom stvari že spravil 
v red,« je odločen sogo
vornik.

Pred časom so sosedje tam 
naokrog začeli podirati in 
obnavljati stara poslopja in 
ker se vse drži skupaj, so za
čeli podirati tudi pri Leberje- 
vih. S pomočjo sosedov, 
»krasni fantje so bili,« pravi 
Mirko, so podrli zgodnji del 
hleva, kjeso-zd^j že pozida
ne stene in postavljena stre
ha, vse/drugo še pride. Tam, 
kjer soWi nekoč svinjaki, so 
Lebarjevi zabetonirali pod in 
ometali stene. Levji delež je 
Mirko naredil sam, še strehe 
se je lotil. »Nikoli ne prosim 
za pomoč, moja in ženina po
kojnina,  pa še dodatek za po
strežbo zadoščajo, da lahko 
živimo,« je odločen Mirko.

»Edino, kar bi rad, je to, da 
bi družba drugače gledala na 
invalide, da bi lahko dobil 
kakšen dolgoročen kredit. 
Tako pa na svojih 2200 din 
ne dobim nobenega kredi
ta.« Razen seveda tistih krat
koročnih, kijih imata Lebar
jeva že čel kup. »Zdaj sem 
kupil salonitke, da bom pre
kril del strehe. Drugače lah
ko pod njo sediš z dežnikom 
v rokah,« je povedal Mirko. 
Spet brez tarnanja in jadiko
vanja. Potem pa: »Sto ne de
lam zase. Za Rene, da bo 
imela svoj kot.«

Obrtniški In delavski 
poizkusi

Na poti k Lebarjevim sem 
bila trdno odločena: naj bo 
življenje še tako kruto, no
čem vpletati solz, pomilova
nja in usmiljenja v tole zgod
bo. Tudi če bi to hotela, mi 
sploh ni treba. Mirko tega ne 
potrebuje. Sam zna poskrbe
ti zase. Ali vsaj poskuša. Če
sa vsega ni počenjal: šival je 
usnjene torbice, si kupil ple
tilni stroj in pletel puloverje,

Takole se Mirko in Rene lotita dela. Se sprašujete, aakaj Rene? Res je, ime sveni tuje, a je 
Povsem razumljivo. Mati Aleksandra Je bila rojena v Franclji, edina učiteljica, ki je pod 
svoje okrilje vsela tuje, slovansko dekle, je bila prijazna Francozinja Rene.

tudi navadne pletilke mu ni
so tuje. Z lesom je obložil 
stanovanje, polagal ploščice. 
Ne samo doma, tudi kod 
drugod. Pred leti je poskušal 
s popoldansko obrtja »Prišli 
so inšpektorji in vprašali, kaj 
bom delal,« se spominja Mir
ko. »Pokazal sem jim svinj
sko kuhinjo, vanjo sem po
stavil mizo, ročni vrtalni 
stroj in posebno napravo, ki 
sem jo sam izdelal. Z njo bi 
delal kljuke za žlebove. In 
pokazal sem jim svoje roke.« 
Kaj so takrat mislili inšpek
torji, Mirko sicer še danes ne 
ve, dobil pa je dovoljenje. In 
se poizkusil na tržišču. Poiz
kusil, pa kmalu zatem obu
pal. »Ceno so določali drugi, 
če sem jo hotel povišati sam, 
je bilo treba to sporočiti štiri 
mesece vnaprej. Da sem lah
ko plačal davek, sem čakal 
na pokojnino « Po dveh letih 
je obupal.

A ne za dolgo. Napotil seje 
v bližnjo Minervo, edino de
lovno organizacijo na Ložni
ci. Pot bi bila kratka in zlah
ka bi jo zmogel. Tudi ta po
skus je padel v vodo. »Na 
upravi so mi dejali, naj grem 
k zdravniku in dobim papir
je, kjer bo pisalo, da sem 60- 
odstotni invalid.« K zdravni
ku ni šel. Danes o tem niti ne 
razmišlja več. »Še za zdrave 
ni dela, kaj šele za takšne, 
kot sem sam.«

TihH avto bi vozil
O tem, koliko življenjske 

moči se skriva v tem člove
ku, priča tudi njegov poskus, 
da bi naredil šoferski izpit. 
Ko je stanoval še v Zalogu, 
seje prijavil pri izpitni komt- 
siji. Pri zvezi paraplegikov 
so imeli posebno prirejeno 
vozilo. »Ko sem se prvič pri
javil na izpit, sem bil četrti 
po vrsti. Po mesecu dni sem 
se spet oglasil in bil že enaj
sti. So pač drugi imeli pred
nost,« se je sprijaznil Mirko. 
Potem ko je prišel na Ložni
co, ni več poskušal, saj na 
Celjskem ni posebnih vozil, 
s katerimi bi lahko opravil 
izpit. Pa tudi koristil mu ne 
bi. »Dva avtomobila imam 
na dvorišču, starega fička in 
Diano Dag. Pa nimam denar
ja za registracijo, prav tako 
ne denarja za avtomatsko 
komando, saj stane preko 
150 tisoč din,« je bil jasen. 
Tako mu pač ostaja voziček, 
ki ga dobi na vsaka tri leta. 
Pa še ta je ves razmajan, saj 
je namenjen za vožnjo po 
stanovanju, Mirko pa z njim 
križari naokrog. In temu se 
ne bo odpovedal tudi v pri
hodnje. Kot se zagotovo ne 
bo odpovedal svojemu opti
mizmu, hotenju, da živi brez 
tuje pomoči.

»Nikoli ne prosim za nobe
no stvar,« je spet zatrdil, če
prav ob tem ni pozabil na 
tamkajšnje društvo invali
dov. »V društvu se spomnijo 
na nas in pomagajo, kolikor 
se le da. Trenutno namerava
jo med invalide razdeliti 50 
tisoč dinarjev. A nas je vseh 
skupaj dva tisoč in če samo 
tristotim razdelijo denar, pri
de na vsakega le 150 di
narjev.«

Zato pa Mirko razmišlja 
o nečem drugem: »Mislim, 
da bi se morala vsa društva 
invalidov na Celjskem pove
zati, stopiti skupaj in odpreti 
poseben žiro račun. S po
močjo dobrodelnih koncer
tov bi zbirali denar in ga na
menili za kreditiranje invali
dov pod nekoliko bolj ugod
nimi pogoji.« Takšna je Mir
kova ideja. Bo kljub temu, 
da je vzniknila jeseni, ven
darle obrodila sadove?

IRENA BAŠA 
Foto: EDI MASNEC

- sPT,\

»Nimam nog, še vedno pa imam dvoje rok,* pravi Mirko.
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Sekretariat za varstvo okolja 
in urejanje prostora občine Novo mesto

razpisuje
prosto delovno mesto

VODJE SLUŽBE SKLADA STAVBNIH ZEMLJIŠČ 
IN SVETOVALCA ZA TEHNIČNO-EKONOMSKE 
ZADEVE

Za zasedbo prostega delovnega mesta se zahteva izpolnjeva
nje splošnih, z zakonom predpisanih pogojev ter posebnih
pogojev:
• visokošolska izobrazba gradbene smeri
• najmanj 4 leta delovnih izkušenj
• opravljen strokovni izpit
• znanje uporabe računalnika in aktivno znanje slovenskega 

jezika

Delovno razmerje bo sklenjeno za nedoločen čas, s polno de
lovno obveznostjo.
Uposobljenost kandidatov, ki še niso bili zaposleni v državni 
upravi, bomo preverili s predhodnim preizkusom v obliki pisne 
naloge.

Prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejema 
8 dni po objavi Sekretariat za varstvo okolja in urejanje prostora 
občine Novo mesto, Ljubljanska cesta 2.

'IV/I: Mercator - Splošno trgovsko podjetje Metlika

Poslovni tistem Msrcstor, d.d.

Metlika, CBE 57
Razpisna komisija
objavlja
prosta dela in naloge

direktorja d.o.o.
(reelekcija)

Poleg splošnih pogojev za sklenitev delovnega razmerja mora
kandidat izpolnjevati še naslednje:
— da ima višjo ali najmanj popolno srednješolsko izobrazbo 

ekonomske, komercialne ali pravne smeri,
— da ima najmanj 5 let delovnih izkušenj na odgovornih delih v 

stroki, od tega 3 leta na vodilnih delovnih mestih,
— da ima celovito strokovno znanje, ustrezne osebnostne kva

litete in sposobnosti.

Delovno razmerje se sklene za nedoločen čas, s polnim delov
nim časom. Poskusno delo je določeno s pravilnikom o DR. 
Kandidati naj svoje ponudbe z dokazili in opisom dosedanjih 
del pošljejo na naš naslov v 8-ih dneh po razpisu. O izbiri bodo 
obveščeni v 30-ih dneh.

STORITVE
Podjetje za proizvodnjo in montažno opremo 
za zaščito ojcolja in varčevanje energije, Krško 
p.o. Krško, Zadovinek 38

Po statutu podjetja SOP STORITVE Krško 
razpisna komisija, imenovana od delavskega sveta,

objavlja razpis za

DIREKTOR PODJETJA
Kandidati za direktorja morajo poleg pogojev, določenih z za
konom, izpolnjevati naslednje:
— srednja izobrazba
— tri leta delovnih izkušenj pri opravljanju vodilnih ali vodstve

nih del
znanje tujega jezika
Kandidati morajo predložiti program dela podjetja s predlogom 
o uresničevanju poslovne politike za štiriletni mandat.
Prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev sprejemamo 15 dni 
po objavi razpisa na naslov: SOP STORITVE, p.o. Krško, Zado
vinek 38, »za razpisno komisijo«
Kandidate bomo o izbiri obvestili v osmih dneh po odločitvi de
lavskega sveta.

cosmos d.o.o.

avtomontaža cosmos d.o.o.

PRIPOROČAMO VAM SODOBEN IN EKONOMIČEN TRAKTOR, 
IZDELAN V KOOPERACIJI COSMOS-SAME

SME
TIP
DELFINO 35, 
4RM

POGON NA VSA 
4 KOLESA, MOČ 
MOTORJA 25 kW 
(34 KM), PRODAJA 
ZA DINARJE, 
MOŽNOST 
KREDITIRANJA IZ 
SREDSTEV 
KOOPERANTOV 
PRI VAŠI KZ.

Prodajamo tudi traktorja

SOLAR 50, FRUTTETO 75, EXPLORER 80
DOBAVA TAKOJ!
COSMOS d.o.o., LJUBLJANA, CELOVŠKA 182, 
telefon: (061) 551-141, 554-250

turlUICno vodonjo in svotovnjo Alenka Klemen

Laško, telefon in fax na številko (063) 732-640

vabi na avtobusne izlete po posezonskih cenah: 
27. 11. - PARIZ, 6 dni, 2.700 din
28.11.-RIM, 5 dni, 1.990 din 
13. in 20.12. - POLJSKA, 4 dni, 1.250 din

Prijave in informacije na gornji naslov, oz.: TRGOVINA LIPA, 
Birčna vas 8 a, Novo mesto, telefon (068) 28-860.

ŠTEVILKA ŽIRO RAČUNA:

50105-678-75233

K0UIN<O>tehna

TOZD INŽENIRING
UMSKI IN/.t NIHINC ^ PROGRAM INFORMATIKA

NEMOGOČE JE MOGOČE
Za vas, ki se ne bojite Evrope 92, smo pripravili vrsto računal
niških programov za sodobno poslovanje!

FINANČNO-INFORMATIVNI SISTEM (glavna knjiga, salda- 
konti, menične in ostale obresti)

MATERIALNO POSLOVANJE (skladiščno in finančno po
slovanje)

Na ta dva osnovna programa se z istimi matičnimi podatki o 
dobaviteljih, kupcih, klasifikaciji materiala, kontnim planom, ši
frami materialov in drugimi podatki navezujejo še programi za:

- OSNOVNA SREDSTVA
- OSEBNE DOHODKE
- EVIDENCO KREDITOV
- KADROVSKO EVIDENCO
- EVIDENCO IN OBRAČUN NAROČNIKOV
- KALKULACIJE IN RAZPIS PROIZVODNJE
- FAKTURIRANJE
- MALOPRODAJNO IN VELEPRODAJNO KALKULACIJO Z 

OBRAČUNI DAVKOV
- DROBNI INVENTAR 

IČN- EVIDENČNO DOKUMENTACIJO
- PODPORO DELA PRAVNIH SLUŽB

Z našimi računalniškimi programi poslujejo že v več kot 
100 podjetjih, bankah, skupnostih širom po Sloveniji. Za
gotavljamo tekoče vzdrževanje in prilagajanje progra
mov spremenjenim predpisom.

Prodaja in servisiranje računalniške opreme.

Podrobne informacije na telefon (063) 27-217, fax (063) 
28-511 (Zlatko Gruber)

SI
^ s čelada

ŽOx
33

l\/l Kmetijska zadruga Metlika

Zadružni svet Mercatorja — 
Kmetijske zadruge Metlika 
in upravni odbor 
Hranilno-kreditne službe Metlika

RAZPISUJETA
prosti delovni mesti delavcev s posebnimi pooblastili in 
odgovornostmi:

G
pc

a) vodje komerciale Mercatorja-Kmetijske za
druge Metlika

b) vodje Hranilno-kreditne službe Metlika

Poleg z veljavno zakonodajo predpisanih pogojev mora kandi
dat izpolnjevati še naslednje pogoje: 
pod a)
da ima najmanj višjo izobrazbo ekonomske ali agronomske 
smeri in tri leta delovnih izkušenj, 
pod b)
da ima srednješolsko izobrazbo ekonomske smeri in šest let 
delovnih izkušenj ali višjo izobrazbo ekonomske ali pravne 
smeri in štiri leta delovnih izkušenj.

n<
D
Is
B
M
In
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Rok za prijavo je 8 dni po dnevu objave razpisa.
Prijave je potrebno poslati na naslov: Mercator-Kmetijska za-1 
druga Metlika, Cesta XV. brigade 2, Metlika (za razpisno 
komisijo).
Kandidate bomo o izbiri obvestili v 8 dneh po odločitvi.

Zadružni svet Mercatorja — 
Kmetijske zadruge Metlika

objavlja
JAVNII NATEČAJ

za oddajo v najem naslednjih poslovnih prostorov:
1. poslovni prostori v kleti prodajalne na Suhorju v skupni iz-

prostora nad kmetijsko apoteko v skupni izmeri 35 m2.

Isl
ra
R<
kc

Pisne ponudbe z natančnim opisom dejavnosti, ki jo namerava
jo kandidati opravljati v najetih poslovnih prostorih, pošljite v 8 
dneh po objavi na naslov: Mercator-Kmetijska zadruga Metlika, 
Poslovni odbor, Metlika, Cesta XV. brigade 2.

Podjetje PIN, d.o.o., Ljubljana, 
računalniški inženiring,

išče za skupno sodelovanje na dolenjskem tržišču podjetje, ki 
bo omogočalo:
1. trženje že izdelanih ^programskih produktov,
2. proda o in servis računalniške opreme,
3. proda o prog.-račun. opreme za proizvodnjo,
4. organ ziral in vodil izobraževanje za prodane produkte, 

perativno opravljal dela na MSM podatkovni bazi5. operah 
PIN-a,

6. opravljal prodajo menedžerskih uslug PIN-a.

Sodelujoča podjetja naj pismeno posredujejo svoje infor
macije in kratek opis sodelovanja v 8 dneh po objavi ogla 
sa na naslov:
PIN, d.o.o., Sojerjeva 45 — 61117 Ljubljan 
Kontaktna oseba: Srečo Gospodarič

Dodatne informacije po tel.: 061/344-701 od 8. do 12. razen 1 
srede. Odločitev bomo posredovali v 15-ih dneh po zaključku 
razpisa.

Ste dinamični, 
komunikativni, 
imate izkušnje oz. 
jih želite pridobiti?
Nudimo vam možnost ekskluzivnega 
zastopanja v marketingu s tržnimi 
prijemi, ki zagotavljajo uspeh in 
omogočajo odlične zaslužke. 
Zagotavljamo vam strokovno pomoč 
pri uvajanju v delo.

Kličite nas po telefonu: 
(061) 371-534, po 16. uri!

lSJ}..
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s INTERMARC ZLATA VERIGA femmimisiTTncrTorTnrntgHHHsmi

IMPORT - EXPORT d.o.o.
Trgovina na debelo in drobno 

tel./fax 068-24-663 
Novo mesto/YU

Cenjene kupce obveščamo, da smo zaradi velikega zanimanja 
podaljšali akcijsko prodajo

NAHRBTNIH KOSILNIC KAVVASAKIASK 400 na 
nitko
v KZ Novo mesto, Šentjernej, Škocjan, Šmarjeta, Trebnje, Čr
nomelj, Semič, Metlika, Dvor, Žužemberk, Dol. Toplice; 
Dolenjka Trebnje ter INTERMARC, teh. trgovina Štopiče. 
Istočasno obveščamo kupce, da imamo na zalogi kosilnice 
BCS Diesel ali Benzin, vozičke za kosilnico ter rezervne dele. 
Možnost nakupa na kredit (6 mesecev).
Informacije na tel. (068) 24-663 od 8. do 15. ure ali osebno v 
tehn. trgovini INTERMARC, Stopiče pri Novem mestu.

ZAHVALA

V 72. letu nas je zapustil naš dragi oče in 
stari oče .

JOŽE PRIMC
iz Zaloga

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem za iz
rečeno sožalje in podarjeno cvetje. Posebna zahvala tudi govorniku

- j j^°kertu Dularju v imenu ZB za izrečene besede pred odprtim grobom, 
kolektivu Opekarne Zalog in župniku za lepo opravljeni obred.

Žalujoči: vsi njegovi

V SPOMIN

30. novembra bosta minili dve leti, odkar 
nas je zapustila naša najdražja žena, mama, 

babica, sorodnica in prijateljica

BLONDINA
ILIČIN

rojena BERJAK

Hvala vsem, ki se je kakorkoli spominjate!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Delo, skromnost in poštenje, 
tvoje je bilo življenje.
Tvoj dom ovila je črnina, 
v srcih dragih ostala je praznina.

V 73. letu starosti nas je za vedno zapustila 
naša draga mama, stara mama in 

prababica

%

PEPCA
MIHALIČ

? bolečino v srcih se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom 
'n znancem, ki so nam izrekli sožalje, darovali vence, cvetje ter pokojno 
spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se kolektivom Labod Novo 
Jflesto, Gozdno gospodarstvo Straža, Gozdno gospodarstvo Podturn, 
Traig Ivančna Gorica. Zahvaljujemo se gospodu župniku za lepo 
opravljen pogrebni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: sinovi in hčere z družinami

V mojem srcu je materina podoba — 
lepota in blagost, kakor je nikoli in 
nikjer nisem videl in ki jo bodo živo 
ugledale šele moje umirajoče oči.. 
Ivan Cankar: Njena podoba

V SPOMIN

25. novembra bo minilo 10 let, odkar nas je 
zapustila naša najdražja

ANTONIJA
LUZAR

Majde Šilc 6 v Novem mestu

C
Leta ne izbrišejo bolečine in v mislih smo vedno s teboj. Hvala vsem, ki 
se je spominjate in postojite ob njenem grobu.

Vsi njeni

NOVAK — Pravi naslov za nabavo izpušne cevije: Jože Novak, Ob potoku 
10, Gotna vas pri Novem mestu. Izpušne cevi za vse vrste evropskih in japonskih 
avtomobilov. Za domala vse tipe in modele. Izpušno cev naredijo tudi po meri 
Izpopolnjena tehnologija izdebve zagotavlja: najboljše funkcioniranje in traj
nost izdelka. Najbolje se je o tem prepričali na kraju samem. TeL 068/25-585 in 
22-643. Pokličite.

TEČAJI IN ŠOLE — V slovenski državi se bo govorilo slovensko. Tečaji iz 
slovenščine—po 40 ur. Kriza bo. Tečaj šivanja in krojenja — 36 ur. Brezplačno 
šolanje za odrasle na večerni osemletki od I. do 8. razreda. Dopolnilno usposab
ljanje za upravljalce ogrevalnih naprav. In še marsikaj. Zavod za izobraževanje 
kadrov in produktivnost dela, Novo mesto, Ulica talcev 3 a, tel 068/21-319 in 
21-640, dopoldne in popoldne. Pokličite.

s
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ALPINIZEM — Edini pravi boj s 
surovo naravo. Šola za apliniste v PD 
Bohor — v Alpinistični sekciji Vsak 
ponedeljek ob 18. uri v Domu mladih 
v Krškem. Fantje in dekleta pridružite 
se. Miran Pribožič iz NEK vam daje 
informacije. TeL 0608/33-176.

DERBY — Za srečanje na najvišji 
ravni V okrepčevalnici na Tovarniški 
6 v Krškem. Poleg Vidma. Tople
sendviče, hamburgerje itd je mogoče 
zaliti z najboljšimi pijačami Odprto 
od 10. novembra dalje od 6. do 22. ure 
zvečer. TeL 0608/32-317.

BRUŠENJE — Kakovostno bru
šenje vseh vrst mizarskega orodja Je
klene in vidia žage. Do 600 mm pre
mera Nože za to vrste rezkarjev. Pa 
tudi navaden kuhinjski nožek vam 
nabrusijo r delavnici Jožeta Brulca 
Krka 23 pri Novem mestu. TeL 
068/27-822.

KOZMETIKA—Nega obraza in 
dekolteja pri Mariji v Trebnjem. Četr
tek in petek od 16. do 22. ure. V sobo
to dopoldne. TeL 068/44-120.

3
3
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VULKANIZERSTVO — Cenjene stranke obveščajo: avtoplašči FULDA, 
MICHEL1N, GOODYEAR, FIRESTONE INPIRELLI na zalogi Iz uvoza V 
vseh dimenzijah, vseh profilov. Po najbolj ugodnih cenah. Tudi izredne dimenzije 
za izjemne stranke. Možnost plačila brez davka Poleg tega še vse vulkanizerske 
storitve. Odprto vsak dan od 6. do 16. ure, ob sobotah od 9. do 13. ure. Bojan 
Unetič, Rostoharjeva 62, Krško. TeL 0608/31-407.

MIKROS — Računalniki — od 
strojne do programske opreme. Pa tu
di šolske in pisarniške potrebščine. Pi
sala in ravnila zvezki in blokci Vse to 
v hiši Mikros. Šmihel pri Novem me
sta Na št. 56. TeL 068/22-665.

JELKA — Frizerski salon na Pa- 
deršičevi 12 v Novem mestu. Na lem 
naslovu se ve: kako v najkrajšem 
možnem času do najbolj modne priče
ske. Pa ne samo za ženske. V prijet
nem ozračju Jelka poskrbi tudi za 
družinsko striženje: za ateta pa ma
mo, otroke in tudi staro mamo hkrati 
Kar pokličite: 068/28-428.

-t

SEVŠEK - To je KLOBUČAR- 
STVO. Na zalogi imajo klobuke in 
kape, za otroke in odrasle. Če imate 
doma primeren material, vam kapo ali 
klobuk tudi izdelajo. Po meri In ko 
smo že pri kapah. Tudi majice s kapu
co, pa trenirke. Leskovec pri Krškem. 
MDB12 a. TeL 0608/33-130.

SPET TEČAJ — Plesni studio 
Krško. 8. decembra se v delavskem 
kulturnem domu začenjata plesna te
čaja iz modernih družabnih plesov. 
Ob 17. uri začetni plesni tečaj za mla
dino in odrasle. Ob 19. uri pa nadalje
valni plesni tečaj. Informacije in vpis 
na teL 0608/32-795.

KOKTAJL — Spet plesni studio 
Krško. 7. december v prednovoletnem 
ozračju v delavskem kulturnem domu 
ob 20. uri. PLESNI KOKTAJL. Naj 
vas daje radovednost

SL ZLATU VERIGA
Oglase za Zlato verigo sprejema Alpha 

d.o.o„ Trdinova II a. Novo mesto, tel. 
068/28-121 za Dolenjsko. V ponedeljek in 
četrtek tudi dopoldne.

g MDB 12 a. TeL 0608/33-130. na teL 0608/32-795. SLOVENI A.

2lh ii KumBimCTmniiam i nrmioimsiTigsrsnjmos;

ALPHA — Zdaj po malem trgujemo med sabo. To ni kakšna posebna nova kvaliteta 
Ampak dogaja se pomembna stvar. Kapital se prerazporeja Prišel bo tudi v bolj spretne 
roke. In potem se bo začelo zares. PRODAJALI BOMO IZDELKE MADE IN 
SLOVENIA.
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ljubljanska banka dolenjska banka d.d., novo mesto

razpisuje in objavlja

v skladu z določili zakona o vrednostnih papirjih in po sklepu izvršilnega odbora banke 
z dne 30. 10. 1990

drugo izdajo delnic
za znesek 4,800.000,00 din z nominalno vrednostjo posamezne delnice 1.000,00 din, v 
količini 4800 nedeljivih delnic na ime in proti plačilu v gotovini na žiro račun banke št. 
52100-620-107 pri SDK Novo mesto.
Delnice  lahko vpišejo in vplačajo vse pravne osebe v SFRJ v času od izdaje dovoljenja 
komisije za vrednostne papirje do 31.12.1990. Prednost imajo delničarji banke. Zaradi 
izenačitve upravičenj kupcev druge izdaje z upravičenji dosedanjih delničarjev se na 
nominalno vrednost delnic doplača 45%, kar se šteje kot obresti.
Delnice dajejo pravico do upravljanja in do udeležbe na dobičku banke v skladu z dolo
čili statuta. Banka bo izdala kupcem delnic potrdilo o lastništvu delnic.
Banka si pridrži pravico odstopa od izdaje delnic, če do postavljenega roka ne bo vpla
čanih vsaj polovico razpisanih delnic. Kupcem delnic bo vrnila vplačana sredstva naj
pozneje do konca marca 1991 skupaj z obrestmi, kot veljajo za hranilne vloge, vezane 
nad tri mesece.
Vse dodatne informacije o tem daje sektor sredstev in naložb na sedežu banke v No
vem mestu, Kettejev drevored 1.

ljubljanska banka
Dolenjska banka d d 
Novo mesto

Od 1. do 14. novembra so v novomeški
porodnišnici rodile: Andreja Gracar iz 
Škrjanč pri Mirni — Branko, Danica Pri-

ZAHVALA STILLESA

SEVNICA Ob poplavi, v kateri 
so bili močno prizadeti tudi nekateri 
naši delavci, ker so utrpeli veliko škodo,

nam je s finančno pomočjo za naše de
lavce pomagal Slovenijales —DRF, za 
kar se njegovim delavcem in vodstvu 
znova najlepše zahvaljujemo, je med 
drugim rečeno v zahvali, ki smo jo dobi
li od sevniškega Stillesa.

ZAHVALA

Ne morem iz zemlje, kot drobna semena, 
da znova bi segli si v tople dlani

V 71. letu starosti nas je zapustila naša

PEPCA
KREVS

iz Malenške vasi 6

Najlepše se zahvaljujemo sorodnikom, prijateljem, znancem, sosedom, 
posebno Mari in Mici, za pomoč. Vsem, ki so pokojni darovali vence in 
cvetje in jo pospremili na njeni zadnji poti, iskrena hvala. Zahvaljujemo 
se sodelavcem in sindikalni organizaciji Laboda TOZD Temenica, 
IMV Adria. Posebno se zahvaljujemo sodelavcem Splošne bolnišnice 
Novo mesto in Adrie za nudeno denarno pomoč. Hvala zdravniškemu 
osebju Internega oddelka II. nadstropje, kije pokojni lajšalo bolečine 
ter gospodu župniku za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena 
hvala!

Vsi njeni

jatelj z Gor. Jesenic — Tjašo, Darinka 
Hajsan iz Črnomlja — Polonco, Rozika 
Vrbanec iz Učakovcev — Valentino in 
Jurija, Ana Šercelj iz Meniške vasi — Mit
ja, Irena Borsan iz Čadraž —Mitja, Fani
ka Štrumbelj z Vinkovega Vrha — Aleša. 
Darinka Zupančič z Rebri pri Žužember
ku — Lavro, Karmen Ivanetič iz Črnom
lja — Kajo, Bernarda Ribarič iz Rosalnic 
— Aleksandra, Andreja Košmerl z Veli
kega Slatnika — Jano, Silva Lozar iz Ro
žanca — Jurija, Darinka Birchelbach iz 
Čudnega sela —Jožico, Zvonka Pirc iz 
Podhoste — Karmen, Anica Hribar iz 
Globočic — Matica, Darinka Kralj iz 
Dragomlje vasi — Primoža, Ivanka Tom
šič iz Dobrave — Matija, Darja Žarn iz 
Velike vasi — Alenko, Renata Bajuk z 
Male Loke — Kristino. Ivanka Mrvar iz 

mihela pri Žužemberku — Davida, Mar
jeta Kum iz Družinske vasi — Martina, 
Marta Strahinič iz Metlike — Tino, Vale
rija Cerar iz Breznika — Simono, Milena 
Kožuh z Ledine pri Sevnici — Majo, 
Mojca Rozman iz Dol. Kamenja — Tade
ja, Nataša Bajuk iz Metlike — Mihaela, 
Terezija Gorenc z Malega Slatnika — 
Tjašo, Ana Zupančič iz Krmelja — Ireno, 
Vida Gorenc z Malega Korena —Mitja, 
Marinka Zupet z Mirne — Vesno, Suzana 
Lamut iz Knežine — Sebastijana, Saška 
Drnovšek z Mirne — Saro, Danica Bučar 
iz Šentjerneja — Jasmino, Majda Košak 
iz Poljan —Tatjano, Andreja Senica iz 
Lašč — Lavro, Marija Drenšek iz Dol. 
Kota — Afrodito, Irena Prah iz Krškega

VSn

— Sebastijana, Dana Govednik iz Čuril 
...................... lOiAntona, Marija Orešnik iz Leskovca v 

Podborštu — dečka, Marija Hudoklin iz 
Velikih Brusnic —dečka, Daija Kovačič z 
Vrha pri Šentjerneju — deklico, Vesna 
Likovič z Velike Pake — dečka.

IZ NOVEGA MESTA: Vanja Štrasner

Viktor Jeršin
z Ragovske 16 — Mašo, Zvonka Bartolj iz 
Ločne41 — Danisa, Jarija Juršič iz Šego- 
ve 3 — Blaža, Zdenka Turk iz Lobetove
Ločne41 — Danisa, Jarija Juršič iz Šego-

Dvanajstega novembra smo se na 
trebanjskem pokopališču za zmeraj po
slovili od Viktorja Jeršina. Rojenje bil 
1911. leta na Račjem Selu pri Trebnjem 
v številni družini.

Viktor je v mladih letih ostal doma 
na kmetiji. Pozneje seje zaposlil pri že
leznici, v sekciji za vleko v Novem me
stu, in ostal v tej službi do upokojitve. 
Delal je seveda tudi še doma. Kako rad 
je pokazal vsakemu hlev z velikimi, re
jenimi prašiči!

Skrbel je tudi za tisto stran svojega 
življenja, ki jo izpolnjuje delo v druš
tvih. Vključil se je v društvo upokojen
cev in racije hodil na izlete. Bilje dober 
in vedno nasmejan in za vsakega je imel 
prijazno besedo. Ohranili ga bomo v 
lepem spominu.

R. MAJER

40 — Moniko, Jovanka Stojanovič s Ce
ste herojev 17/a — Saro, Jožica Kovačič 
s Partizanske ceste 14 — Miha, Fani Gal 
iz Gubčeve 35 — Melito. Čestitamo!

11 BR£2l$K£<K.m-7
PORODNIŠNICE

V času od 10. do 15. novembra so v 
brežiški porodnišnici rodile:

Milena Stipčič iz Draš — Tomislava, 
Marija Franko iz Obrežja — Sabino, 
Branka Rajter iz Šenkovca — Marka, Ja
dranka Lackovič iz Krškega — Zvonimir
ja, Katarina Vodeb iz Brestanice — Luka, 
Martina Cešek iz Kompolja — Vesno, 
Ružiča Srdar iz Dubrave — Boža, Nadica 
Klenovšek iz Dol. Leskovca —Valerijo, 
Smiljana Anžiček iz Krškega — Niko, 
Nina Kramaršič iz Celja — dečka. 
Čestitamo!

V SPOMIN

19. novembra je minilo žalostno leto, od
kar nas je zapustil mož, oče in stari oče

FRANC
GROZNIK

Hvala vsem, ki se ga spominjate in mu prižigate sveče.

Vsi njegovi

ZAHVALA

V 65. letu nas je zapustil dragi mož, oče in 
stari oče

JERNEJ
KOKOTEC

iz Krškega

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki so 
nam izrekli sožalje, darovali vence, cvetje in sveče. Posebno zahvalo 
smo dolžni Slavku Kuneju za poslovilne besede ter Mižigojevim za 
vsestransko pomoč.

Žalujoči: žena Štefka in hči Irena z družino

<7 (2153) 22. novembra 1990 DOLENJSKI LIST 2if.li;
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tedenski koledar
Četrtek, 22. novembra — Cecilija 
Petek, 23. novembra — Klemen 
Sobota, 24. novembra — Cvetka 
Nedelja, 25. novembra — Katarina 
Ponedeljek, 26. novembra — Konrad 
Torek, 27. novembra — Virgil 
Sreda, 28. novembra — Jakob

LUNINE MENE
25. novembra ob 14.11 — prvi krajec

kino
BREŽICE: 22. in 23.11. (ob 20. uri) 

ameriški erotični film Sluge strasti. 24. 
(ob 20. uri) in 25.11. (ob 18. in 20. uri) 
bocvanska komedija Bogovi so ponov
no padli na glavo. 27. in 28.11. (ob 20. 
uri) ameriški erotični film Neutrudni 
ljubimec.

ČRNOMELJ: 22. 11. (ob 19. uri) 
ameriški film Shirley Valentine. 23.11. 
(ob 20. uri) ameriški erotični film Več 
od strasti. 25. 11. (ob 20. uri) ameriški 
akcijski film Hiša ob poti. 27. 11. (ob 
19. uri) ameriški triller Guverner in 
striptizeta. 29. in 30. 11. (ob 19. uri) 
ameriška komedija Glej, kdo govori.

kmetijski stroji
TRAKTOR IMT 35 prodam m 

(0608)32-940. 3501
PRIKLJUČKE za traktor TV 420

(brane, škropilnica, kosilnica, kultivator z 
osipalnikom) prodam. Matjašič, Čurile 
12, Metlika, v 58-249, od 7. do 18. ure.

3585
KOMBAJN MASEJ Ferguson 630 

S, delovna širina 180 cm brez motorja in 
rovokopača, tudi Masej Ferguson, pro
dam. Franc Jožef, Zbure 4, Šmarješke 
Toplice. 3589

PLUG POSAVEC, 12 col, in nakla
dalec za gnoj Tehnostroj prodam. Vse je še 
v garanciji. Kužnik, Podlisec 6, Dobrnič.

3610

kupim
RAZGLEDNICE in pisma do leta 

1945, fotoaparat LE1CA, starinski radio 
kupim. * (0608)61-084. 3243

ZAZIDLJIVO PARCELO med 
Šentjernejem in Novim mestom oziroma 
okolici kupim. * 41-086. 3519

SUHE SMREKOVE DESKE debe
line 5 cm kupim, ® 42-925. 3530

KUPIM knjigo »Zgodovina šentjer- 
nejske fare«. ® 41 -121. 3535

motorna vozila

manjšega popravila, ugodno prodam. »■ 
(0608)33-268. 3512

K RMELJ: 24.11. ameriška komedi
ja Riba imenovana Vanda.

KRŠKO: 22. 11. (ob 20. uri) angleš
ka komedija Ples v temi. 23.11. (ob 21. 
uri) ameriški erotični film Vroča Maril- 
lyn. 25. 11. (ob 18. uri) ameriška ko
medija Vojna rož. 27. 11. (ob 20. uri) 
ameriški avanturistični film Grom na 
pikah. 29. 11. (ob 20. uri ameriški srh
ljivi film Muha — II. del.

NOVO MESTO — DOM KUL
TURE: 22. (ob 18. in 20. uri) in 24.11. 
(ob 16. uri) ameriška pustolovska me
lodrama Velika modrina. Od 23. do 25. 
11. (ob 18. in 20. uri) avstralski triller 
Nevarno morje. 25. in 25. 11. (ob 22. 
uri) ameriški erotični film Nebeške lisi
ce. 26. in 27. 11. (ob 20. uri) ameriška 
grozljivka Mehur ubijalec. 28. in 29.11. 
(ob 18. in 20. uri) ameriška grozljivka 
Fantom iz Midvvood Malla.

NOVO MESTO — DOM JLA: Od 
23.do25.11.(ob 19. uri) ameriški film 
Društvo mrtvih pesnikov. Od 26. do 
28.11. (ob 19. uri) ameriški film Poglej, 
kdojojovori^

SEVNICA: 22. in 23. 11. ameriška 
komedija Riba, imenovana Vanda. 24. 
in 25.11. ameriška melodrama Koktels.

{ifiSSS!

JUGO 45, september 1989, kovinsko 
modre barve, prodam. ® (068)85-485.

3544
MERCEDES 240 D, letnik december 

1981, prodam. Cena 21.000 DEM. ® 
25-823 3547

LADO KARAVAN 1300, letnik 
1986, prevoženih 70.000 km, prodam. ® 
23-976. 3548

126 P, nov, prodam. * 27-578.
3551

JUGO 45 A, letnik 1987, ugodno pro
dam. * 20-476. 3552

GOLF JXD, 4 vrata, rdeč, star eno le
to, prodam ali zamenjam za starejši golf. 
Jenškovec, Male Vodenice 13, Kostanje
vica. 3556

VW HROŠČ 1200 J, december 1976, 
prodam. ® 20-525. 3561

, Z 101 SKALA 55, julij 1989, bela, 
14.000 km, prodam. ® 28-761. 3562

JUGO 45, star dve leti, ugodno pro
dam. » 27-653. 3563

126 P, letnik 1986, registriran za celo 
leto, prodam za 3400 DEM. ® 65-501.

3504
BMW 1600, starejši letnik, potreben

MOTOR BT 50, oktober 1987, dobro 
ohranjen, registriran do aprila 1991, pro
dam. Cena 1.200 DEM. * (068)46-530.

3518
JUGO 55, letnik 1989, in ležalni ka

min dolžine 2,20 m prodam. ® 28-709.
3522

Z 750. letnik 1981, prodam. Dušan 
Tcopšič, Črešnjice 21, Otočec. 3523

PRODAM JUGO 45 AX, letnik 87. 
« 22-917

R 5, letnik 1990, prodam. ® 44-142, 
popoldne.

Z 101,1982, in Z 750,1978, prodam. 
Hajsinger, Dobe 27, Kostanjevica.

3524
LADO 1500, letnik 1987, po delih, in 

zamrzovalno skrinjo (2101) in hladilnik 
(1701) prodam. 23-774, dopoldne.

3526
R 4 GTL, letnik 1989, prodam. Anton 

Gorenc, Trg 21, Mirna Peč. 3527
Z 101 1300, letnik 1979, prodam. Ce

na 15.000 din. Remus, Jablance 2, Kosta
njevica, popoldne. 3528

VSE DELEŽ 101,Z750,golfa 1100, 
derbija, prodam. Dušan Žbogar, Semič, 
m 56-102. 3531

BT 50, star tri leta, prodam. Možnost 
zamenjave za APN 6. ® (068)43-780.

3533 126 P prodam. * 86-180.
3534

Z 101 GTL 55, letnik 1986, prodam. 
Milan Vrščaj, V Brezov log 64, Novo me
sto, Tff. 25-618. 3537

JUGO 55, premontiran, registriran do 
novembra 1991, prodam. Jankovič, ® 
24-071. 3543

DOLENJSKI LIST
USTANOVITELJ IN IZDAJATELJ: D/C, tozd Dolenjski list, Novo mesto.
UREDNIŠTVO: Drago Rusija (glavni urednik in vodja tozda), Marjan Legan (od

govorni urednik), Andrel Bartelj, Marjan Bauer Iurednik Priloge), Mirjam Bezek- 
Jakie, Bojan Budja, Breda Duiič, Anton Jakie, Zdenka Undlč-Dragai, Martin 
Luzar, Milan Markelj, Pavel Perc, Jote Primc, Jote Simčič in Ivan Zoran.

ŽIRO RAČUN pri SDK Novo mesto St.: 52100-603-30624. Devizni račun St.: 
52100-620-970-25731 -128-4405/91LB — Dolenjska banka d.d. Novo mesto).

IZHAJA ob četrtkih. Posamezna Številka 13 din, naročnina za 4. trimesečje 140 
din; za delovne in družbene organizacije 280 din; za tujino 40 ameriiklh dolarjev ali 
70 DMIali druga valuta v tej vrednosti) na leto.

OGLASI: 1 cm v enem stolpcu za ekonomske oglase 150 din, na prvi ali zadnji 
strani 300 din; za razpise, licitacije ipd. 170 din. Mali oglasi do deset besed 120 din, 
vsaka nadaljnja beseda 12 din.

NASLOV: Dolenjski list, 68001 Novo mesto, Glavni trg 24, p.p. 130. Telefoni: 
uredništvo (068) 23-606,24-200, naročniška služba, ekonomska propaganda in fo
tolaboratorij 23-610, mali oglasi in zahvale 24-006; teletax: 24-898. Nenaročenih 
rokopisov in fotografij ne vračamo. Na podlagi mnenja republiškega komiteja za in
formiranje Republike Slovenije (St. 23 od 21. oktobra 1988) se za Dolenjski list ne 

plačuje temeljni davek od prometa proizvodov. Časopisni stavek, prelom in filmi: 
DIC, tozd Grafika, Novo mesto. Tisk: Ljudska pravica, Ljubljana.

126 P, letnik 1987, sivo moder, pro
dam. ® 23-983. 3623

R 4 GTL, letnik 1989, prodam. ® 25- 
544. 3627

Z 101, letnik 1986 in Z 126, letnik 
1982, prodam. Jakovljevič, Zagrebška 
16, Novo mesto. 3628

obvestila
SNEGOBRANE za opečno in salo

nitno kritino izdeluje delavnica Mižigoj, 
Krško,® (0608)31-513. 3313

GRADITELJI in inštalaterji, pozor! 
Po konkurenčnih cenah izdelujem peči in 
bojleije za centralno ogrevanje. Garancija 
za peči 5 let. ® (063)39-878. 3553

OBVEŠČAM cenjene stranke, da sem 
v Krškem odprl optiko za izdelavo in po
pravilo dioptrijskih očal. Boštjan Poljšak, 
CKŽ 25, Krško. 3559

POPRAVLJAM male gospodinjske 
aparate. Brane Primc, Lebanova 12, Novo 
mesto, ® 24-751. 3560

Če imate težave v križu, bolehale za 
revmo, astmo, imate vnetje bronhi
jev, slabo prekrvavitev in krče, vam 
priporočam, da si nabavite 
posteljno opremo Lanatherm 
Dosedanje izkuinje so pokazale, da 
si lahko zelo uspešno pomagate pri 
premagovanju in lajšanju bolečin, 
če spite v
posteljni opremi Lanatherm.
Informacije: Lojze Urbanč, Gubče
va 3. Novo mesto 
telefon (068) 21-857.

126 P, letnik 1979, registriran do apri
la 1991, prodam. ® (0608)88-856.

3564
R 4 GTL, letnik 1987, rdeče barve, 

prodam. Pirkovič, Ratež 38 a. Brusnice.
3565

SAMARO 1500, bele barve, april
1990, prodam. ® 21-491. 3567

GOLF JXD, letnik 1990, kovinske
barve z dodatno opremo, prodam. ® 27- 
740. 3568

Z 101, staro 15 mesecev, prodam. ® 
42-487. 3571

JUGO AX 45, letnik 1987, jugo koral 
45, letnik 1988,in jugo, letnik 1986, 
ugodno prodam. ® (068)44-652 in 
(068)45-448. 3572

R 4 GTL, letnik 1986, prodam. Jože 
Debevc, Grbe 8, Šentjernej. 3573 

LADO SAMARO 1300,5 vrat, letnik 
1987, prodam. Milenovič, Cerklje ob Kr
ki 26 b, ® 69-192. 3579

126 p, letnik 1987, registriran do avgu
sta 1991, prodam. ® 42-453. 3584

LANČIO A 112 — Junior (avto- 
bianchi) prodam. Muhič, Mali Podljuben 
2, * 86-204.
3587 Z 101, staro eno leto, prodam.® 
27-178, popoldne. 3591

R 8, letnik 1968, registriran do avgusta
1991, prodam. Janez Bambič, Šmalčja
vas 27, Šentjernej. 3594

GOLF, letnik 1980, ugodno prodam. 
Kočman, Luterško selo 14, Otočec.

3595
Z 101 GTL, letnik 1984, prodam. ® 

25-960 3598
' GOLF DIESEL S, letnik 1984, odlič

no ohranjen, prodam. * 47-288.
3600

R 4 TL, letnik 1977, prodam. ® 73- 
221. 3603

JUGO KORAL 55, star dve leti, pro
dam. Anton Zorc, Zloganje 16, Škocjan.

3605
R 4 GTL, letnik 1988, prodam. ® 24- 

517. 3606
126 PGL, letnik 1987 in Z 750 LE, 

letnik 1984, prodam. W 76-192. 3607
LADO KARAVAN, letnik 1986, 

prodam. ® 76-009. 3608
JUGO GVX prodam za 75.000 din in 

tomos avtomatik prodam za 7000 din. ® 
(0608)32-051. 3611

JUGO KORAL 55, odlično ohranjen, 
ugodno prodam. ® 24-784. 3612

Z 101 GTL, letnik 1985, 42.000 km, 
prodam. ® 47-410. 3615

JUGO 45 KORAL, december 1989, 
prodam. Marjeta Bevec, Jezero 12, Treb
nje, m (068)45-433.

ROČNA
AVTOPRALNICA

zunanje pranje vključno 
s podvozjem In kolesjem

— notranje čiščenje
— kemično (globinsko j či

ščenje
— pranje motorja

Alojz Lesjak 
Jedinščica 18 (Gotna vas) 
Telefon: (068) 28-138

OBRČ JOŽE iz Podlipe 14, Raka, 
preklicujem žaljive besede, ki sem jih izre
kel Stanetu Dimitroviču iz Podlipe.

3596
ŠTEFAN AVSEC, Franc Berkopec in 

Anton Avsec z Male Cikave zahtevamo, 
da se nam Franc Juvane, Jože Fink in 
Marko Vajovič z Male Cikave opravičijo 
za fizični napad, ki gaje izvedel Franc Ju
vane dne 10.11.1990, sicer jih bomo sod
no ovadili. Glede paše kokoši Franca Ju- 

Finkavanca in Jožeta Finka jima zgoraj ome
njeni dovoljujemo, da se po njihovih par
celah pasejo, kolikor jih sedaj še poseduje.

3626

prodam
NOVA LITA PLATIŠČA z gumami 
155—70—13 in športno kolo Pinarello 
ugodno prodam. ® 22-283, dopoldne.

3500
TRI MLADE KOZE prodam. Infor

macije na naslov: Milka Pečnik, Reštanj

3622

KRAVO, brejo 8 mesecev, s petim te
letom, prodam. ® 76-251. 3550

NOVE elektromotorje 0,75 KW, 2,2 
KW in 3 KW, z 2800 obrati, poceni pro
dam. Jenškovec, Male Vodenice 13, Ko
stanjevica. 3554

NOVO PEČ za centralno kurjavo 
Tam Stadler special, 30.000 kkal, z bojler- 
jem, in rabljen kombinirani skobelni stroj 
Mio standard hobi prodam, 24-867, 
popoldne. 3558

BREJE KOZE Alpina, smaste pasme, 
prodam. ® (063742-487. 3569

KOBILO, staro 5 let, brejo 6 mesecev, 
in obžagano ostrešje za hišo prodam. ® 
42-487. 3570

HAFLINGER žrebca, starega dve leti 
in pol, vozen in ujahan, prodam. ® 
(068)42-802. 3574

DVA PRAŠIČA po 100 kg, za zakol, 
prodam. Jože Zorko, Selo 2,68312 Pod
bočje. 3575

OLJNI GORILEC znamke Texcaco, 
generalno obnovljen, zelo ugodno pro
dam. ® (068)65-198. 3576

KRAVO, staro 5 let, brejo 9 mesecev, 
prodam. Jenič, Rakovnik 6, Novo mesto.

3578
NOVO belo krzneno jakno št. 46 pro

dam. Cena 280 DEM. ® 23-294.
3581

BELO SPALNICO ugodno prodam. 
® (0608)81-610. 3582

ŠIVALNI STROJ Višnja in 801 boj- 
ler za kopalnico prodam. ® 84-365. •

3583
SEMENSKI KROMPIR igor, prva 

reprodukcija, ter večjo količino kolerabe 
prodam po ugodni ceni. Anton Pate, Dol. 
Kamenje 18, Novo mesto. 3586

KRAVO po izbiri, cisterno 22001, ko
silnico BCS in kosilnico SIP 165, prodam. 
® 84-331. 3588

UGODNO PRODAM kolerabo. ® 
76-359, v večernih urah. 3590

KRAVO za zakol prodam. Jože Gra- 
dišar, Dol. Sušice 8, Dolenjske Toplice.

3592
HRASTOVE PLOHE debeline 5 cm 

prodam. * 73-192, dopoldne ali zvečer.
3593

MIZARJI, POZOR! Prodam dvov- 
retenski rezkar za izdelavo oblog in ladij
skega poda. Priključi se na vsako debelin
ko. ® (068)22-706. 3597

OTROŠKO posteljico in avto sedež 
prodam. ® 28-133. 3602

TRAJNO ŽAREČO peč prodam. s 
(0608)32-739. 3604

DIATONIČNO harmoniko c,f,b, pri
vatne izdelave, prodam. ® (068)45-035, 
popoldne. 3613

PLETILNI STROJ Brither.dvoredni 
na kartice, z delovno mizo in dodatki, 
prodam. * 27-112 ali 22-238. 3616

OLJNI GORILEC ugodno prodam. 
* (0608)62-125. 3617

DIATONIČNO harmoniko prodam. 
» 86-179. 3618

TRAJNO ŽAREČO PEČ, poni cx- 
pres, otroško kolo. motorno žago Homeli- 
te in kozo prodam. ® 43-681. 3621

STAREJŠO ČEŠKO BOKARICO 
7- 57 R x 12 in harmoniko Paulosoprani 
prodam. ® 51-615. 3624

PRODAM rabljen štedilnik (2 plin, 4 
elektrika), sobno peč plamen, zamrzoval
no skrinjo (340 I). ® 43-760. 3629

OTROŠKO SOBO prodam, o 25- 
676. 3631

AMERIŠKE treicing čevlje new ba-

lance, številka 44, prodam. Cena 1.000 
din. « (068)28-121. 3632

KOMPLETNO TEHNOLOGIJO 
za popravilo (polnjenje) amortizerjev 
prodam. Pišite na naslov: Drago Reden- 
šek, 68294 Boštanj. 3634

MIZARSKO STISKALNICO di
menzije 1,3 x 2,5 m, valjčni brusilni stroj, 
tračno brusilko in sušilnico za les prodam. 
® (068)44-871. 3635

posest
V KOSTANJEVICI na Krki prodam 

veliko nedokončano hišo. ® (041)267- 
133. 3507

KMEČKO HIŠO v bližini Dolenjskih 
Toplic, z elektriko in vodo, primemo tudi 
za obrtno dejavnost, prodam. Ponudbe 
pod šifro: »NA DEŽELI«. 3521

NA LEPI, SONČNI strani, z lepim 
razgledom na Lisco, Kum in druge štajer
ske hribe.prodam hišo. Zemlje je en hektar 
in 13 arov. Hiša je takoj vseljiva, primerna 
za zdomce. V njej so kuhinja, stranišče, 

prha, klet, drvarnica, ki je polna drvza 
približno dve leti, in nova garaža. Voda in 
elektrika sta povsod. Poleg stavbe so trav
niki in gozd. To je 4 km oddaljeno od po
staje v Sevnici in občine Boštanj, in sicer 
en km v hrib. Cesta je lepa in prevoz je 
možen vse do hiše Log 131 .pošta Boštanj. 
Interesenti se lahko oglasijo po ® 
07171 /84284 do 20. ure zvečer ali na na
slov: Vida Perc, Am Schapfenbach 71, 
7070 Schwab Gmund, ZR Nemčija.

3525
VINOGRAD z zidanico v Straški gori 

prodam. ® 65-420. 3542
TRAVNIK (65 arov) v Prečni pro

dam. »21-102. 3545
70 AROV travnika v Ostrožniku 

(Mokronog), prodam. ® (068)40-375.
3577

ENO NADSTROPNO HIŠO z go
stinskim lokalom v obratovanju, z vso 
opremo, zaradi bolezni zamenjam za tro- 
sobno stanovanje ali manjšo hišo z dopla
čilom 70.000 DEM. Ponudbe pod šifro: 
»PROMETNA TOČKA«. 3633

pridete do dobrega zaslužka. Progresi 
zahodni način nagrajevanja. Pokli 

nas vsak dan po 20. uri na c (068) 
342. 3!

POZOR! Vsi. ki želite dober doda 
zaslužek, pokličite na e 23-976! 3!

PRIDNO in pošteno KV natakal 
zaposlimo, z 22-308. 3!

ZAPOSLIMO kuharico. Gosti 
Drenik, Mala Cikava 22, Novo mesto

3!
ZA PRODAJO zanimivega arti 

potrebujemo nove akviziterje, c (061 
75-662. 35

TAKOJ SPREJMEM brivsko-frii 
sko pomočnico. Salon »Jure«, Novo i 
sto. 3<

IŠČEMO NATAKARJE ter glav 
ga kuharja za delo v gostišču. Pon ul 
pod Šifro: »ČRMOŠNJ1CE« 3< 

IŠČEM DEKLE za 4 urno delo v 
poldanskem času. t (068)43-765, po 
uri. 31

razno
GARAŽO na Mestnih njivah ali I 

nji okolici najamem. Možen kasnejši 
kup. ® 28-706, popoldne. 3

IŠČEM individualnega učitelja za 
tenzivno učenje nemškega jezika. ® 
719. zvečer. 3

IŠČEM VARSTVO za 15-mesečr 
otroka na svojem domu, dva do trikra 
densko od 6. do 23. ure. Nudim stanc 
nje s souporabo WC in kopalnice. Jo 
Volčjak, Vrhovčeva 11, Novo mesto.

POMAGAMO pri zdravljenju 26 
bolezni sodobnega človeka po nar! 
metodi. Ordinacija v Ljubljani, zdra' 
nje možno tudi doma. Za težje bolezni 
v zasebnem senatoriju na Jadranu. 
(061)321-936 od 8. do 16,30. 3«

INŠTRUIRAM angleški jezik 
srednje šole. ® 42-452. 31

m m m ir erslužbo isce
službo dobi SPREJMEM kakršnokoli deloj 

dom. Resne ponudbe na » 45-117.

NAJBOLJŠI POGOJI, če imate av
to in proste vikende! i 24-309. 3503

KOMUNIKATIVNI, POZOR! Za 
svoje  delo dobite tedensko izplačilo. Kliči
te Marijo na c (0608)61-005, samo do
poldne. 3510

POSTANITE uradni zastopnik za 
prodajo uvoženega artikla. Možnost na
predovanja. o (061)575-750, od 18. do 
20. ure. 3511

IŠČEMO prodajalko ali prodajalca za 
prodajo tekstilnih izdelkov na novolet
nem sejmu v Novem mestu, v decembru, 

c (064)22-895. 3513
NUDIMO odličen zaslužek s hono

rarnim delom. Zaželjen lasten prevoz in 
prosti vikendi. Ponudbe pod šifro: »DO
BER ZASLUŽEK«. 3520

NAJBOLJŠA slovenska skupina 
sprejme medse še nekaj pridnih potnikov 
za predstavitev izdelkov na terenu. Prevoz 
obvezen, minimalni zaslužek 2500 DEM. 
t 23-977, četrtek. 3538

POVEČAJTE SVOJ ZASLUŽEK! 
Z zanimivimi uvoženimi proizvodi lahko

IŠČEM kakršnokoli honorarno n 
slitev. af 28-032. 3!

KDOR Ml NUDI oz. uredi kakrš 
koli zaposlitev v družbenem sektorju, 
v zahvalo podarim do 10.000 DEM, I 
ko tudi več. Končano imam srednjo ii 
razbo gostinske smeri, 6 let delovnih ii 
šeni, star pa sem 24 let. Sem zelo ur« 
pošten, priden ter imam svoj avtomt 
Naslov v oglasnem oddelku. 3

stanovanja
-

STANOVANJE na Slavka Grd 
54/9 prodam, it 28-716. 3®
-----------------------------------I
ženitne ponudb

VDOVEC, star 40 let, 170/73,1 
spoznati preprosto kmečko dekle ali J 
mico, ki bi bila pripravljena priti na(. 
dom. Podudbe pod Šifro: »TlKMElf

Zasebni salon pohištva
u i c. o
v Novem mestu in Krškem

icije n:
14, 68281 Senovo, ® (0608)70-226.

3502
BARVNI TV Gorenje prodam. Lovro 

Kopač, Pot na Gorjance 9 b, Novo mesto.
3506

MIZARSKO PREŠO kovinske iz
vedbe na tri vretena in tračno brusilko, 
ugodno prodam. ® (061)481-808.

3508
KLAVIR, letnik 1872, znamke Josef 

Pergler Wien, prodam. ® (062)23-481 
int. 261 Brodnjak, dopoldne ali 
(062)776-555, popoldne. 3514

KROJAŠKI šivalni stroj Singer, na 
nožni pogon, zelo poceni prodam. » 23- 
450. 3515

VOZNEGA VOLA prodam. Jože 
Gačnik, Koti 3, Otočec. 3516

SUHE HRASTOVE DESKE, debe
line 5 in 8 cm prodam. ® 42-925.

3529
ORGLE Crumar—tratus, ozvočenje 

Elka, Eho z vrtljivo glavo prodam. Anton 
Baškovč, Rakovec 8, Kapele, af (0608) 
68-411. 3532

BARVNI TELEVIZOR Saba 56, star 
tri leta, prodam. Verbič, Vihre 16, Mirna 
Peč. 3536

FRANCOSKO POSTELJO in gar
derobne omare prodam. Anka Tucič, Ce
sta herojev 60/16, Novo mesto, SE 20- 
204. 3540

PRODAM breji kravo in telico, e 
85-984, Ban, Vel. Brusnice 71. 3546

vas od 22.11. do 10.12.90 vabi v svoji prodajal
ni v Novem mestu na Cesti komandanta Staneta 
38 in v Krškem na Cesti krških žrtev 100 na
— akcijsko prodajo uvoženih keramičnih ploš

čic 10—20% popusta
— akcijsko prodajo pohištva, pri kateri za plači

lo z gotovino nudijo od 10—25% popusta
— in na posebno ugoden nakup sedežnih gar

nitur z latoflex ležiščem
— ter TV sprejemnikov SAMSUNG

j

mm Niti zbogom nisi rekel, 
niti roke nam podal, 

m smrt te vzela je prerano, 
H v srcih naših boš ostal

ZAHVALA

V 54. letu starosti nas je nepričakovano zapustil naš dragi mož, oče, stari oče,
brat, tast in stric

'

ALOJZ RAPUS
iz Češenc pri Mimi Peči

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem za nesebično j 
pomoč, izrečeno sožalje, darovane vence, cvetje in sveče, ter vsem tistim, ki ste dragega pokojnika v tako . 
velikem številu pospremili k zadnjemu počitku. Hvala tudi TVD ŽTP Ljubljana, kolektivu laboratorija 
Splošne bolnišnice Novo mesto, Novoteksu Konfekcija I in Priprava, Infekcijski kliniki Ljubljana, IMV — 
Revoz STKK, KUD Mirna Peč, govornikoma za ganljive besede slovesa ter g. župniku za opravljen obred. 
Vsem še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: vsi njegovi

———------- j
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I J ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 63. letu starosti za
pustila naša draga

MARIJA
MOŽE

roj. Špelič, s Potoka 3

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijate
ljem in znancem, ki so nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter 
pokojno spremili na zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo sosedom za 
nesebično pomoč in gospodu župniku za poslovilne besede in lepo 
opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Po hudi in zahrbtni bolezni nas je v 79. letu 
starosti zapustila naša draga mama, stara 

mama, prababica in teta

TEREZIJA 
PIRKOVIČ

rojena ŠMIC
iz Orehovice pri Šentjerneju

Iskreno se zahvaljujemo vsem vaščanom, sorodnikom, prijateljem in 
znancem za pomoč, izrečeno sožalje, podarjeno cvetje, vence, sveče ter 
denarno pomoč. Posebna zahvala Radeščkovim in Judeževim za vses
transko pomoč, zdravniškemu osebju ZD Šentjernej za lajšanje bolečin, 
Jožetu Novaku za poslovilne besede ter gospodu župniku za lepo 
opravljen obred.

Žalujoči: vsi, ki so jo imeli radi

ZAHVALA

Po težki bolezni nas je v 81. letu zapustila 
draga teta in sestrična

JOŽEFA
PERKO

iz Glinka 8 pri Mirni

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom in znancem, ki so nam izre
kli sožalje, darovali vence ter pokojno spremili na njeni zadnji poti. Po
sebna zahvala dr. Trataijevi za lajšanje bolečin na domu ter dr. Murko
vi in patronažnima sestrama Sonji in Jolandi. Hvala gospodu župniku 
za lepo opravljen obred.

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

V 83. letu starosti nas je zapustil naš dragi mož, 
oče in stari oče

JOŽE
REPŠE

iz Novega mesta

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in 
znancem, ki so nam pomagali v najtežjih trenutkih, nam izrazili 
sožalje, darovali cvetje in vence ter pokojnika pospremili na zadnji 
poti. Hvala KS Prečna, PTT Novo mesto, ZB Novo mesto, IMV Revoz Novo 
mesto, govornikoma za poslovilne besede ter g. župniku za opravljen 
pogrebni obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Vsi njegovi

ZAHVALA

Srce je dalo vse, kar je imelo, 
nobene biljke zase ni poželo, 
saj le za nas je hrepenelo in živelo.

Ob boleči izgubi naše drage mame, stare 
mame, hčerke in sestre

FRANČIŠKE
IVANIČ

iz Črešnjevca pri Dragatušu

Iskreno se zahvaljujemo vsem, posebno sosedom za veliko nesebično 
pomoč. Hvala sorodnikom, sodelavcem, znancem ter vsem, ki ste ji da
rovali cvetje in vence. Zahvala zdravstvenemu osebju internega in 
pljučnega oddelka bolnišnice v Novem mestu, govorniku Bečaju, pev
skemu zboru iz Dragatuša, gospodu župniku za lepo opravljen obred in 
vsem, ki ste nam izrekli sožalje ter pokojno spremili na njeni zadnji poti. 
Vsem še enkrat hvala!

Vsi njeni, ki smo jo imeli radi

ZAHVALA

Vedno smo te radi imeli, 
skupaj v slogi smo živeli' 
a prižel je kruti dan, 
ugasnilo življenje je kot dan.

V 96. letu starosti nas je zapustila draga 
mama, stara mama, prababica in teta

FRANČIŠKA
GERDIN

iz Razbor 13 pri Čatežu

Iskreno se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom in znancem, ki so 
nam izrekli sožalje, darovali vence in cvetje ter pokojno tako številno 
spremili na njeni zadnji poti. Zahvaljujemo se gospodu župniku za lepo 
opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi, ki smo te imeli radi

8. novembra, ta žalostni dan, 
tvoj boj za življenje bil je končan.
Ostali smo v praznini.
Ti si odšla, s teboj je šlo vse, 
za tolažbo so nam ostale le grenke solze.

ZAHVALA

V 42. letu starosti se je končala življenjska pot naše drage hčerke, sestre in tete

ŠTEFKE STARC
iz Griča pri Črnomlju

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki so nampomagali v 
težkih trenutkih in nam izrekli sožalje. Se posebej se zahvaljujemo osebju Zdravstvenega doma v Črnomlju za

hvala!
pesmi slovesa in g. kaplanu za lepo opravljen obred. Vsem še enkrat iskrena

Vsi njeni

Sedaj je v srcu prazno mesto. 
Mamino.
Ni ga človeka na svetu, 
ki bi ga mogel zapolniti

ZAHVALA

V 78. letu starosti je prenehalo biti bolno, a zlato srce naše drage mame, stare 
mame, prababice in tete

MARIJE GAZVODA
roj. Šetina, iz Ulice Ivana Roba 63

Ob boleči izgubi mame se iskreno zahvaljujemo osebju Internega oddelka Splošne bolnišnice Novo mesto za 
ves trud in pomoč v času njene bolezni, dr. Starcu in dr. Janžekoviču pa za dolgoletno zdravljenje. Posebna 
zahvala dobri Pepci Vidmar za požrtvovalno pomoč v zadnjih mesecih njenega življenja in Gregoričevi ma
mi, kije dolga leta stala ob strani in ji pomagala premagovati težke ure njene bolezni. Nadalje se zahvaljujemo 
sorodnikom, sosedom, znancem in prijateljem, ki ste jo pospremili na zadnji poti, ji darovali toliko lepega 
cvetja in nam ustno ali pisno izrazili sožalje. Hvala delavcem Mizarstva Gazvoda, podjetju Dolenjka Novo 
mesto, še posebej delavcem strokovnih služb in podjetju Kolpa Metlika za podarjene vence. Hvala tudi g. p. 
Petru za lepo opravljen obred, spodbudne besede in obiske na domu ter g.p. Luku za obiske v bolnišnici, 
pevskemu zboru za zapete žalostinke in g. Berusu za zaigrano Tišino. Vsem, ki ste se naše mame kakorkoli 
spomnili, še enkrat iskrena hvala.

Žalujoči: otroci z družinami

ZAHVALA

Žalost, soba, bolečina 
te zbudila ni, 
a ostala je tišina, 
ki močno boli

Po dolgi bolezni nas je v 12. letu starosti zapustila draga hčerka, sestrica in
vnukinja

NATAŠA PAVLIN
iz Stare Cerkve 24 pri Kočevju

Ob boleči izgubi drage hčerkice se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki so 
nam kakorkoli pomagali, izrazili sožalje, darovali cvetje in jo pospremili na njeni zadnji poti. Posebna hvala 
dr. Bojanu Štefančiču in dr. Lidiji Odročič, ki sta ji pomagala do zadnjega trenutka, enako tudi ostalemu 
zdravstvenemu osebju iz Kočevja. Hvala g. župniku, godbi na pihala, pevkam, govornici, sošolcem in tovari
šici iz 6. a razreda ter vsem, ki ste pokojno v tako velikem številu spremili na njeni zadnji poti v Stari Cerkvi.

Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: mamica Veronika, brat Mirko, ata in mama

Ugasnile svetle so oči 
in zamrla tvoja je beseda 
Zdaj nespeče naše so noči 
ker nam bol srce razjeda 
(T. Ferenc)

ZAHVALA

Ob boleči in nenadomestljivi izgubi naše ljubljene mamice, hčerke, sestre, vnu
kinje, nečakinje in sestrične

v v

MAJDE KOVAČIČ
predmetne učiteljice matematike

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, posebno Gorenčevim in Peršetovim, prijateljem in 
znancem, ki so nam v težkih trenutkih stali ob strani, izrazili ustno ali pisno sožalje, darovali cvetje in našo 
Majdo pospremili na njeni zadnji poti. Posebno se zahvaljujemo zdravnikom in medicinskemu osebju Bol
nišnice Celje in Maribor, učiteljem in številnim učencem OŠ Vojnik, predstavnikom OŠ Dobrna in Štore, 
bivšim sošolkam in sošolcem z razredničarko iz Gimnazije Novo mesto, Avtohiši Pionir Novo mesto in SKŠ 
Grm Novo mesto. Lepa hvala ravnatelju OŠ Vojnik in prijateljici Ireni za tople poslovilne besede, šolskemu 
pevskemu zborčku iz Vojnika, moškemu pevskemu zboru iz Mokronoga ter g. župniku za opravljen obred. 
Vsem skupaj še enkrat iskrena hvala!

V globoki žalosti: vsi, ki smo jo imeli radi 
Zbure, 19. november 1990

ZAHVALA

§p»

Končan je boj, 
končano je trpljenje...

Po hudi bolezni smo prezgodaj izgubili nam nadvse drago mamo in staro mamo

MARIJO SKUBE
roj. JERMAN

iz Mihelje vasi

Zahvaljujemo se vsem sorodnikom, znancem, prijateljem, vsem, ki soji darovali vence, cvetje, molili zanjo, 
bili v teh težkih trenutkih z mislijo pri nas, nas tolažili in nam izrekli sožalje. Hvala zdravnikom intenzivnega 
in žilnega oddelka bolnišnice v Novem mestu in ZD Črnomelj, vaščanom za nesebično pomoč, pogrebcem, 
nekdanjim Jožičinim sodelavcem, g. župniku in kaplanu, ZB Petrova vas in pevcem DU iz Črnomlja za 
občuteno zapete pesmi. Še enkrat hvala prav vsem!

Žalujoči: vsi njeni

ZAHVALA

Zdaj poln je grozdja vinski hram, 
a ti si šel od nas drugam.
Ostali smo sami v nemi bolečini, 
objemajo nas le spomini

V 68. letu starosti nas je tragično zapustil dragi mož, ata, stari ata, brat in stric

JOŽE POVŠE
iz Zagrada 9 pri Škocjanu

Ob boleči izgubi se zahvaljujemo vsem sorodnikom, dobrim sosedom, prijateljem in znancem, ki so nam 
pomagali v težkih trenutkih, nam izrekli sožalje, darovali cvetje in sveče ter pokojnega v tako velikem številu 
pospremili na zadnji poti. Zahvaljujemo se GG TOZD Gozdarstvo Novo mesto, Splošni bolnišnici Novo 
mesto, DU Škocjan, GD Zagrad, A vtopromet Gorjanci, vsem mladincem Zagrada za podarjene vence ter 4. 
a razredu SŠGT Novo mesto. Posebna zahvala vsem gasilcem, posebno pa GD Zagrad za lepo organiziran 
pogreb, tov. Petru Dulcu za poslovilne besede ob odprtem grobu, g. župniku za lepo opravljen obred ter 
pevkam in pevcem za zapete žalostinke. Vsem še enkrat iskrena hvala!

Žalujoči: vsi njegovi
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Prvih sto je težkih, potem gre
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Jože Kunšek

Bolj malo je kmetov, ki bi se ho
teli in znali tako postaviti na pra
vem mestu in ob pravem času za 
kmečki stan, kot to počne Jože 
Kunšek iz Padeža pri Zabukovju 
nad Sevnico. Navkljub mladosti 
(januarja prihodnje leto bo do
polnil 34 let) so Jožetu zaupali ta
ko Zabukovljani, ko so ga izvolili 
za predsednika te perazvite kra
jevne skupnosti na obrobju Koz
janskega, kakor, denimo, v sev- 
niški Kmečki zadrugi, kjer je 
predsednik upravnega odbora. 
Naposled so ga kmetje izbrali za 
svojega odbornika tudi v sevniški 
občinski skupščini

Ob spremljanju njegovega od- 
bomiškega dela v zadnjem času 
se zdi njegovo početje bolj ali 
manj donkihotsko, zlasti ko opo
zarja na veliko škodo, ki jo kme
tom povzroča divjad, lovci pa ima
jo za Kunška pripravljene kar 
številne pasti Namazani z vsemi 
ža vbami lo vci o malo važujejo ško
do, kijo po vzroča kmetom divjad, 
Kunška pa imajo za vročekrvne
ža, prenapeteža, malodane za ma
lo omejenega kmetavza, čeprav 
seveda tega javno ne povedo 
naravnost.

Kunšek pa je v resnici nadpo
vprečno razgledan kmet, bolj 
mirnega kot razboritega značaja. 
Zato kar skrbno pretehta svoje 
besede, ker hoče, »da sedijo«, če-

■%%%%%%%%%<

prav je pripravljen priznati tudi 
svoje napake in zmote. Toda proti 
lovskemu lobiju bo šel do konca, 
saj ima pri tem podporo Kmečke 
zveze in drugih strank sevniške 
koalicije. Družno so izposlovali, 
da bodo v sevniški občinski 
skupščini posebno točko dnevne
ga reda posvetili škodi, ki jo po
vzroča divjad, in odnosom med 
kmeti in lovci

Okrog 600 metrov visoko v 
hribih v Padežu, v propadajočem 
zaselk u, kjer so le še tri domačije, 
kmetujejo Kunškovi že nekaj ro
dov. Jože si je ustvaril družino, na 
35 ha veliki kmetiji pa pomagajo 
še starši. Zdaj imajo v hlevu 23 
glav živine, zato ker se je ravno 
prekril turnus, običajno pa je v 
hlevu okrog 15 pitancev. Jože se 
nima za politika, čeprav se zave
da, da je zabredel v njene vode, ko 
je pred 12 leti začel delati v »fron
ti«. Na vasi pač primanjkuje stro
kovnjakov, razumnikov, zato vča
sih ljudje skoraj prisilijo sovašča
ne, ki jim zaupajo, da se bodo 
znali potegniti zanje, da prevza- 

' mejo še kakšno funkcijo.
»Čez poletje so bile seje občin

ske skupščine zelo pogoste, zdaj 
je šlo spet veliko časa za občinski 
praznik v naši krajevni skupnosti 
Doma me delo enostavno počaka, 
kljub vsej pomoči, in me včasih to 
že kar moti Toda če bi bil čisto 
odmaknjen od dogajanj in infor
macij, se verjetno ne bi dobro po
čutil,« pravi Kunšek, kijezasvoje 
delo ob letošnjem občinskem praz
niku prejel priznanje Dušana 
Kvedra-Tomaža. Priznanje zanj 
ni nagrada, ampak kvečjemu no
va obveznost in morebiti za koga 
še razlog za nevoščljivost Morda 
sije tako lažje razložiti nenavad
no Kunško vo potezo na zadnji seji 
sevniške občinske skupščine, kjer 
so razpravljali, da bi ob podelitvi 
letošnjih občinskih priznanj kak
šno odličje prišlo v roke tudi nad
vse prizadevnim gasilcem ob po
moči poplavljencem. Kunšek je 
tedaj predlagal, da odstopa svoje 
priznanje v prid tem možem. 
Skromnost je lepa čednost, toda 
kar je preveč je pa preveč. In osta
lo je pri prvotnem predlogu za 
odličja.

PA VEL PERC
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Ivan Barbič je med svojimi najbližjimi dočakal stoti rojstni dan
BREŽICE — Preden sem obiskala 

Ivana Barbiča, nikakor nisem mogla 
ugotoviti, ali je najstarejši prebivalec 
brežiške občine. Toda ko sem se zamis
lila nad letnico 1890. ko seje Ivan rodil, 
mi je postalo jasno, da to niti ni po
membno. Stoletnik je sedel v krogu svo
jih najbližjih.

Žena Anica mu je umrla pred 19 leti. 
pokopal pa je že tudi svojega sina. Tako 
sta se družinskega srečanja udeležila 
samo hčerka in sin, čestitalo mu je pet 
vnukov in ravno toliko pravnukov pa 
seveda snaha Olga, ki skrbi za »dedija«, 
kot ga kličejo, odkar je prvič postal de
dek. Rodil seje v Divači kot najstarejši 
izmed šestih otrok, a danes še edini živ. 
Čeprav seje kot nadzornik signalov na

LIPE ZA
MLADOPOROČENCE

RATEŽ — Turistično društvo 
Ratež poziva vse tiste letošnje no- 
voporočence iz krajevne skupnosti 
Brusnice, ki še niso dobili tradicio
nalnega darila, sadike lipe, da pride
jo ponjo to nedeljo med 15. in 17. 
uro v gostilno Vovk na »Ratežu. 
Hkrati pa tudi sporočajo, da imajo 
zaradi zaupnosti podatkov težave 
pri dobivanju informacij o bodočih 
novoporočencih, zato za naprej 
prosijo vse, ki se bodo poročili, da 
dvignejo od sedaj dalje svoje darilce 
pri Antonu Gačniku na Selih pri 
Ratežu, ki sadike lip za turistično 
društvo tudi vzgaja.

I

SPET SE JE TRESLO
KOČEVJE, LJUBLJANA — V 

nedeljo zvečer ob 19. uri in 3 minu
te je Seizmološki zavod Slovenije 
registriral potres z jakostjo 4 stopje 
po Mercallijevi lestvici. Središče 
potresa je bilo na Kočevskem. Čuti
li so pa tudi nekateri prebivalci Ko
čevja. Potres je imel plitvo žarišče. 
V zadnjih letih so zabeležili na ob
močju Kočevske že več šibkih po
tresov, najmočnejši pa je bil 26. av
gusta lani, ko je v okolici Kočevja 
(Klinja vas) popokalo nekaj hiš in 
vodnjakov. Tudi takrat je imel po
tres plitvo žarišče in je bilo čutiti le 
en sunek. Ugotovili so, da je šlo za 
udorni potres, udor pa je nastal v 
opuščenem rudniku rjavega pre
moga. Na območju Rudnika so ta
krat namestili prenosno seizmološ
ko terensko postajo, ki je delovala 
tri mesece, vendar v tistem obdobju 
ni zaznala nobenega potresa na 
Kočevskem.

Halo, tukaj bralec »Dolenjca«!
Napadi na Somrakovo pisanje med pismi bralcev — V Krškem dražji nedeljski 
______ kruh — Ali Slovenci s Pretoke res ne marajo Srbov iz Paunovičev

Četrtkovo dežurstvo na telefonu 23- 
606 je bilo v znamenju napada na pri
spevek Ivana Somraka »Domobranske 
listine pričajo same sebe«, objavljen na 
9. strani prejšnjega Dolenjskega lista. 
K.ir osem bralcev je poklicalo in se 
zgražalo nad takšnim pisanjem ter nad 
našo uredniško politiko. Vsi so zatrjeva
li, da bodo zaradi takšnega enostran- 
,kega pisanja odpovedali naš list. Njim 
pa tudi drugim, ki podobno razmišljajo,

PRIPRAVE NA 
PUSTNO OHCET

KOČEVJE — Novo podjetje Kri
žišče iz Livolda pri Kočevju je pripravi
lo zamisel za pustno ohcet, ki naj bi bila 
v Kočevju od 8. do 12. februarja. V pe
tih dneh pustnega rajanja se bo zgodilo 
marsikaj: kočevski župan bo odstopil, 
oblast pa bosta prevzela na demokra
tičnih volitvah izvoljena princeska in 
njen dvor. Prav tako bodo na svobod
nih volitvah izbrali ženina za princesko, 
ki pa ga bodo pozneje spoznali za kriv-

naj povemo, daje Dolenjski list neodvi
sen, nadstrankarski list, odprt za vsa 
mnenja in za vse prispevke, vredne ob
jave. To se prav dobro vidi že prav na 
isti strani, ko je kar precej stolpcev na
menjenih okrogli mizi v proštijskem 
domu izpod peresa Francija Koncilije. 
Pri časopisu smo mnenja, da naj se 
bralci lahko spustijo v polemiko z av
torjem prispevka, s katerim se delno ali 
v celoti ne strinjajo.

Prav zato, ker smo kar precej časa 
porabili za kramljanje z anonimneži, je 
bila naša številka precej časa zasedena, 
zato nam to pot ni v uri uspelo sprejeti 
več klicev. Pa poglejmo, kdo nas je 
poklical!

Bralka iz Sevnice nas je poklicala že 
pol ure prej prav zato, da bi nam pove
dala, kako bi bilo koristno, če bi kdo na 
našem telefonu poslušal tudi zunaj de
lovnega časa. Svetovala je, da bi si omis
lili vsaj telefonsko tajnico, ki bi lahko 
marsikaj zanimivega posnela. Rubrika

ji je všeč in jo redno prebira, vendar 
pravi, da bi bilo bolj smiselno, če bi 
bralci po tej poti le obveščali novinarje, 
kam naj se med tednom napotijo po 
svoje gradivo. Jožica iz Krškega nas je 
vprašala, če je tudi v Novem mestu kruh 
v prodajalnah, ki so odprte ob nedeljah, 
še enkrat dražji. V brežiški trgovini Pre
skrba je v nedeljo veljal 21,90 din.

Milka iz železničarskih blokov v Br- 
šljinu v Novem mestu se sprašuje, zakaj 
mora kot upokojenka s 3.000 din pri 
nabavi premoga plačati tudi posebni 
prispevek za JLA, upokojeni oficir bli
zu njihovega bloka pa da ima dvakrat 
večjo pokojnino. Moti jo tudi to, da je 
med Keramiko in železničarskim blo
kom že tri leta narejeno balinišče, ki ga 
nihče ne uporablja. Sprašuje se, zakaj 
ne bi na tem prostoru dovolili stanoval
cem, da si postavijo garaže.

ca inflacije, devalvacije, korupcije, gra- 
beža, slabega gospodaijenja, separatiz
ma in še česa, ter ga obsodili na smrt. 
Organizatorji pričakujejo, da bo sode
lovalo več kot 600 maškar, prireditev 
pa se bo udeležilo več kot 12.000 
obiskovalcev.

Halo, tukaj 
Dolenjski list!
Novinaiji Dolenjskega lista 

si želimo v bodoče več sode
lovanja z bralci. Vemo, da je 
težko pisati, zato pa je lažje te
lefonirati. Če vas kaj žuli, če bi 
radi kaj spremenili, morda 
koga pohvalili, ali pa opozorili 
na zanimiv dogodek iz do
mačih krajev. Prisluhnili vam 
bomo, zapisali, morda dali 
kakšen nasvet, poiskali odgo
vor na vaše vprašanje ali kaj 
podobnega. Pokličete nas la
hko vsak četrtek zvečer, 
med 18. in 19. uro na telefon 
(068) 23-606. Eden od dežur
nih novinarjev vam bo rad 
prisluhnil.

Niko iz Paunovičev v Beli krajini je 
povedal, da televizijski pripevek o živ
ljenju Srbov v Beli krajini ni pokazal 
pravih razmer. »Mislim, da je slaba in 
skorajda neprevozna cesta med Preloko 
in Pounoviči rezultat slabih odnosov 
med krajema, ki izvira iz nacionalnih 
nagibov, z razliko, da to pot Slovenci ne 
marajo Srbov,« je v telefon povedal 
Niko. Rudi Ban iz Krškega nasie pova
bil k Trem lučkam na Sremič. Tam bi se 
lahko pomerili, kateri avto dlje skoči. 
Delavci Cestnega podjetja so položili 
novo plast asfalta, vendar del očitno 
niso končali. Odšli so, 10 centimetrov 
visoka stopnica pa je ostala.

J. P.

železnici selil od Ljubljane do Subotice, 
Kikinde. Zemuna, Zagreba in Brežic, se 
je vedno vračal v rodni kraj. Imel je že 
čez 90 let, ko je še vedno redno obisko
val mamin grob v Divači.

Kot so povedali sorodniki, Ivan že 
dalj časa slabo sliši. Svojo mater je zelo 
spoštoval. Snaha Olga pravi, daje tudi 
njo skoraj spravil v jok, ko ji je pripove
doval, kako se je šel učit za ključavni
čarja na Dunaj. Mati mu je vse premo
ženje zavila v culo in priložila še molek. 
Na Dunaju so mu fantje hrano pojedli, 
molek pa iz objestnosti strgali. Grenka 
izkušnja mu je za vedno ostala v 
spominu.

Stoletnika se spodobi vprašati, kako 
je živel, daje dočakal tako starost. Ivan 
Barbič do 60. leta nikoli ni legel zaradi 
kake bolezni in tudi pri zobozdravnku 
še ni bil. Otroci se še prav dobro spom
nijo, kako so mu prigovarjali, da pri zo
bozdravniku ne boli. Živel je zdravo in 
nikoli ni pil. Bil je zelo dobrosrčen, ni
kdar ni nikomur rekel žal besede in ni
koli ni bil siten. Prebral je veliko knjig 
in redno spremljal tudi časopisje. Se
zdaj, kljub svojim letom, vsako jutro 
pogleda časopis.

Ivan Barbič je človek, kije vse življe
nje skrbel za dom in svojo družino. 
Vedno je rad kaj popravljal, pospravljal 
po hiši, lepil polomljene stole. Danes 
tega več ne zmore. Pri 95 letih je bil naj
starejši bolnik na ljubljanski kliniki, 
kjer so mu vgradili spodbujevalec za sr
ce. Ko smo takole kramljali, smo po
mislili. kaj neki si misli človek, ki ima za 
sabo že sto let življenja. Pa je dejal: »Si 
mislim, kako še bo. Ali bom dočakal 
stoprvo ali ne!«

B. DUŠIČ

TAKIH OBLETNIC JE MALO — 
Ivanu Barbiču ob njegovem stotem 
rojstnem dnevu ni bilo dolgčas. Nanj 
so se spomnili sorodniki, njegova 
hčerka in sin, pet vnukov in pet prav
nukov ter še posebno snaha Olga, ki 
že vrsto let skrbi zanj. Na sliki je slav
ljenec s sinom in pravnukinjo Nino. 
(Foto: B. D.)

NOVINOVI 
ZA POPLAVLJENE

LESKOVEC PRI KRŠKEM — Trio 
Novina iz Gumberka pri Otočcu je od ne
delje tudi kvartet. Na dobrodelnem kon
certu za poplavljene je zbranim v dvorani 
kulturnega doma prvič zaigral tudi naj
mlajši Novina triletni Tomaž in dodobra 
navdušil obiskovalce. Novinovi so na 
koncertu zbrali 3200 din in jih že nakazali 
na žiro račun Nedeljskega za pomoč po
plavljenim. Zahvala velja tudi vsem, ki so 
pomagali pripraviti ta koncert. To nedeljo 
ob 15. uri bodo koncert za enake namene 
ponovili še v dvorani gasilskega doma v 
Brezovici pri Ljubljani.

V pravih rokah
Predstavniki SKZ in j 
Demosa poplavljencem;
osebno izročili denar

Znak kakovosti za košare
Zakonca Lisac iz Kočevja požela uspeh za svoje iz

delke na mednarodni razstavi obrti
KOČEVJE Te dni je upokojenec 

Jože Lisac iz Kočevja prejel diplomo, 
na kateri piše, da mu je mednarodna 
komisija podelila Znak kakovosti za 
njegove izdelke, ki jih je predstavil na 
razstavi« Alpe-Jadran« v Slovenj 
Gradcu.

Lisac je upokojenec in star 73 let. 
Pokojnina je slaba, okoli 3.500 din, 
zato seje lotil izdelave pletenih košar in 
drugih podobnih izdelkov, kot so vaze, 
koški, cajne, še posebne košare z rav
nim dnom itd. To dela že okoli 7 let, 
pomaga pa mu tudi žena. Izdelke je spr
va daroval sorodnikom, prijateljem in 
znancem, zdaj pa tudi kaj proda, saj mu 
pokojnina ne zadošča za življenje. Po
vedal je, da že 5 let ni videl gostilne od 
znotraj. Na dan naredi košaro, ob po
moči žene, ki mu dela vitre pa košaro in 
pol.

Košare in druge izdelke je tokrat v 
Slovenj Gradcu razstavljal prvič, in še 
to le zato, ker jih je slučajno videl pred
stavnik Kmetijskega gospodarstva Ko

čevje in opravil tudi vse potrebno za 
razstavo. Ribniška Kmetijska zadruga 
je nato peljala njegove izdelke še na raz
stavo v Hannover. Kako je na razstavah 
bilo, Lisac ne ve, ker zaradi zdravja in 
stroškov ni mogel ne na to ne na ono.

Lisac je bil soboslikar. Imel je svojo 
delavnico, to je bilo še takrat, ko zaseb
na dejavnost ni bila zaželjena in zato 
močno obdavčena. Košare pa seje na
učil plesti kot otrok pri svojem očetu.

J. PRIMC

LJUBNO, LUČE — Na akcije 
za pomoč prizadetim v ujmi, ki je 
pustošila po Sloveniji v začetku te
ga meseca, so se odzvali po vsej re- I 
publiki in tudi Dolenjci, Belokranj
ci in Posavci niso bili izjema. Znova 
so dokazali, kako dobro srce imajo, 
če je potrebno pomagati sočloveku 
v nesreči, čeprav včasih tudi ni 
manjkalo dvomov, ali bo denar za
res prišel v prave roke, torej k lju
dem, ki so pomoči najbolj potrebni. 
Prav zaradi tovrstnih dvomov je bi
lo tistim, ki so denar zbirali, še toli
ko več do tega, da radodarnim lju
dem dokažejo, da so bili njihovi 
dvomi neutemeljeni.

Tako so predstavniki črnomalj
skega Demosa ter podružnic Slo
venske kmečke zveze iz Črnomlja, 
Metlike in Krškega pretekli četrtek 
sami odnesli denar poplavljencem v 
Zgornji Savinjski dolini in ga izroči
li v roke članom devetih družin.

Črnomaljska podružnica SKZ je 
v desetih dneh zbrala 355.500 din, 
vsaka od strank, združenih v črno
maljskem Demosu, torej poleg Slo
venske kmečke zveze še Slovenski 
krščanski demokrati in Slovenska 
demokratična zveza, pa je prispeva
la po 10 tisočakov. V metliški obči
ni, kjer akcija zbiranja denatja še 
vedno poteka, je SKZ iz svojega ži
ro računa namenila kot prvo po
moč za poplavljence 50 tisočakov, 
krška podružnica SKZ, kjer je akci
ja prav tako še v teku, pa 20 
tisočakov.

Čeprav so se Vlado Starešinič in 
tnko Bukovec iz Črnomlja, Anton 

Radoš iz Metlike in Toni Koršič ter
Janko Bukovec iz Črnomlja, Anton

Slavica Krajnc iz Krškega zavedali, 
da njihova pomoč ne bo mogla reši
ti problemov devetih družin v 
Ljubnem, Lučah in okoliških zasel
kih, pa bo lahko vsaj delno ublažila 
strašno katastrofo. Tako Prušniko
vim iz Savine pri preselitvi kmetije. je 
Rakunovim z Ljubna, Klinarjevih 
iz Tera, Hribernikovim iz Savine, 
Vršnikovim iz Raduhe, Robniko-

nc

vim iz Luč, Pečovnikovim iz Pod- I 
veže in Mariji Breznik iz Luč pri po
sta vitvi novih domov ter Kovačevim ,
a** Cflllina nVA/Ina« n/\imnn a»a l.iaat A ^iz Savine pri gradnji novega mlihna 
s shrambo. Zelja vseh ZgcZgomjesa- 
vinjčanov, ki so s hvaležnostjo spre
jeli denar, pa je bila, da se katastro
fa, v kateri so nekateri le za las ušli 
smrti, ne bi nikoli več ponovila. Več 
v Prilogi Dolenjskega lista.

M. BEZEK-JAKŠE

at
toe:
frai
je ’ 
luk

S 
zad 
koli 
Voz, 
po S
lob

m
take
ijjeni 
ia s

OSEBNO IZROČILI POMOČ — Predstavnik črnomaljskega Demosa Via 
Starešinič (levo) izroča 50 tisočakov pomoči Ivanu Kovaču iz Savine pri Ljubč \ 
nem, ki mu je potok Trbiški graben odnesel mlin s shrambo. (Foto: M. B.-J.)|zra|,

Lestvica narodnozabavne glasbe 
Studia D in Dolenjskega lista

KAKOVOSTNE KOŠ 
Lisac iz Kočevja in njegova žena 
Frančiška pri izdelovanju košar, za 
katere sta prejela Znak kakovosti.

IZKOPAL TOPOVSKO 
GRANATO

DOLENJSKE TOPLICE — Bagerist 
Franc Cvelbarje 13. novembra okoli 12. 
ure na gradbišču regionalne ceste med So
tesko in Dvorom izkopal topovsko grana
to, veliko domala pol metra. Granata je bi
la kakih 30 cm pod asfaltno prevleko.

PETER’S HOT SHOW 
V ČRNOMLJU

ČRNOMELJ — V soboto, 24. no
vembra, bo gostom v diskoteki Grad res
nično lahko postalo vroče, saj bodo brhke 

■— Čehinje v svojem nastopu pokazale vse 
svoje čare, kijih premorejo. Vabljeni!

Žreb je prejšnji teden podelil nagrado za sodelovanje pri oblikovanju 
ERIKI KORITNIK iz Trbovelj. Čestitamo!

Lestvica najbolj priljubljenih narodnozabavnih melodij pa je ta teden takšna:
1(1) Merkaj se, ljubica — ANSAMBEL L. SLAKA 
‘ HENČEK2 (3) Očetova navadica
3 (2) Čas beži — ANSAMBEL T. HERVOLA 

! — ŠTAJERSKI VRELEC4 (4) Srce, ne joči več -
5 (9) Pozabljene poti — FRANC KORBAR 
6(10) Premlada za ljubezen — NAGELJ
7 (5) Praznik muzikantov — ANSAMBEL LIPA
8 (6) Za rojstni dan in god — ANSAMBEL F. MIHELIČA
9 (7) Trgatev - DOLENJSKI FANTJE 

10 (—) Nekje je zrasla roža — SPOMIN
Predlog za prihodnji teden: Ko praznuješ rojstni dan —VESNA
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Glasujem za:

Moj naslov:

Kupone pošljite na naslov: Studio D, p.p. 103,68000 Novo mesto
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NESREČA NESREČI PODAJA ROKO

TIK PRED IZIDOM — V decembru 
bo izšla že četrta kaseta starotrškega 
ansambla Trija Verderbeija z naslo
vom Staro vino — star prijatelj. Prve 
tri kasete Vračam se domov, Vračam 
se domov II in Pri nas Belokranjcih 
so šle dobro v prodajo. Vodja ansam
bla zagotavlja, da bodo na kaseti, ki 
jo zdaj snemajo v Ljubljani, skladbe 
prijetne za uho in srce. Besedilo Staro 
vino — star prijatelj je bilo nagrajeno 
na ptujskem festivalu narodno za
bavnih ansamblov. Tonijev ansambel
pa je posnel tudi videokaseto Pri nas 
Belok HM "ukranjcih, ki jo je mogoče kupiti

— Ti, Tone pa res nima sreče, 
kajne?

— Se je z avtomobilom zaletel 
v drevo?

— Nič takega. Se spominjaš, 
ko je hotel prodati gobe?

— Takrat, po nesreči v Černo
bilu?

— Ja. Niso mu jih odkupili, 
češ da so radioaktivne.

— Tega je že kar nekaj let.
— PričeI je švercati z mar

kami.
— Vem, toda služil je samo 

nekaj dni. Gospod Markovič je

naredil dinar konvertibilen.
— Nič bolje ni bilo z nakupo

vanjem in preprodajajem porce
lana.. Ko se je prvič odpeljal na 
Češko, so bile za jugoviče trgovi
ne zaprte.

— Nesrečne roke je bil tudi 
pri čekih.

— Zlati časi. Šel si s čekom v 
Beograjsko banko, dvignil si de
nar, ga položil v Ljubljansko 
banko, in so ti lepo tekle obresti. 

— Še drugače seje dalo služiti

— Znana stvar, ki pa je žal 
preteklost. Misliš na plačevanje v 
drugih republikah?

so zaračunavali 40-odstotne obre
sti

— Pa res nima sreče!

— Prav to. Dokler niso čeka 
vnovčili, si denar obračal po mili 
volji

— Pa ne samo to: obresti, 
obresti!

— Dokler je kapnilo Tonetu, 
so se zresnili tudi bančniki

lz zdaj spet.
Seje znova zapufal?
N opravil je še večjo oslarijo. 
Ločil se je. 
pustil je službo.
Česa ne poveš!

— Predalnik plačuje za kredit 
za bajto nič več in nič manj kot 10 
din na mesec.

— Ja, pustil je službo. In takoj 
dobil novo. Od prvega daljeje vo
dič po poteh bratstva in enotnosti, 
prijateljstva in spominov na NOB.

Taje pa resnično rojen pod 
nesrečno zvezdo...

tudi v dolenjskih in MoVra^ih • °W J* * ~ Tone sije najel kredit, ko TONI GAŠPERJČ
prodajalnah te vrste robe. (T. G.)

INČI 
S. Z-šH
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